
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9615
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο Γενικό Λύκειο Αιγάλεω, το 7ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Μεταµόρφωσης Αττικής, το Γυµνάσιο Κουνουπιδανών
Χανίων Κρήτης, το Γυµνάσιο Τυµπακίου  Ηρακλείου Κρήτης,
το 6ο Γυµνάσιο Κατερίνης, σελ. 9623, 9625, 9635, 9645,
9648, 9657, 9666

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  9621, 9622, 9633, 9634,
9643, 9648, 9663, 9665, 9666

4. Αναφορά σχετικά µε τις εξελίξεις στην Κύπρο και στους
Κυπρίους Φοιτητές στην Ελλάδα, σελ. 9634, 9650, 9651,
9653, 9655, 9657, 9659

5. Ανακοινώνεται ότι η ονοµαστική ψηφοφορία επί της τρο-
πολογίας µε γενικό αριθµό 328 και ειδικό αριθµό 108 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
Πολιτισµού και Αθλητισµού θα διεξαχθεί αύριο στις 12:00 το
µεσηµέρι, σελ. 9631

B. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ                                                        
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης  28 Μαρτίου 2013, σελ. 9615                                                                                                          

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-

δίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Πολιτισµού και Αθλητισµού: "Αρχή Διασφάλισης της Ποιότη-
τας στην Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση
(Α.ΔΙ.Π.Π.Δ.Ε.)", σελ. 9616

2. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας από τους Βουλευτές
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς / Ενωτικού Κοι-
νωνικού Μετώπου, καθώς και από τους Ανεξάρτητους Βου-
λευτές, κ. Ιωάννη Μιχελογιαννάκη και κ. Νικόλαο Νικολόπου-
λο, επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 328 και ειδικό
αριθµό 108 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σελ. 9631

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 9656-9667
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9615-9630
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 9643-9656
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9630-9643

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9643
ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9665
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 9663, 9665, 9666
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9621, 9622
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 9622
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 9633
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 9643, 9648
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 9663
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 9648, 9663, 9666
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9633, 9634

Β. Επί της αναφοράς σχετικά µε τις εξελίξεις στην Κύ-
προ και στους Κυπρίους Φοιτητές στην Ελλάδα:

ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9655, 9664
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 9650
ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ Χ. , σελ. 9634
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 9653
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 9657
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 9659
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 9651

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού:

ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9630, 9631, 9650, 9663
ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9645, 9646
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 9631
ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9639, 9643, 9655, 9663, 

9665
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9634
ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ Η. , σελ. 9644
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 9649, 9651
ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ Ε. , 

σελ. 9637
ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ Χ. , σελ. 9634
ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9643
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 9621, 9623
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 9621, 9622
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 9632, 9633, 9634
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. (ΠΑΣΟΚ), 

σελ. 9618, 9619
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 9635
ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ  Έ. , σελ. 9625
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 9616, 9618, 9661
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 9648
ΜΑΚΡΗ ΘΕΟΔΩΡΟΥ Ε. , σελ. 9616, 9662
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Α. , 

σελ. 9625, 9627
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 9628, 9629
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 9653, 9666
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9629
ΞΟΥΛΙΔΟΥ Σ. , σελ. 9619, 9662
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 9657
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 9646
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9645
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 9655, 9656
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 9659
ΡΕΠΟΥΣΗ Μ. , σελ. 9661
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 9638
ΣΟΛΔΑΤΟΣ Θ. , σελ. 9624, 9646
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 9651, 9652
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 9627
ΨΥΡΡΑΣ Θ. , σελ. 9622, 9662

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’

Τετάρτη 27 Μαρτίου 2013



Αθήνα, σήµερα στις 27 Μαρτίου 2013, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26 Μαρτίου
2013 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΝΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τρί-
της 26 Μαρτίου 2013, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολό του
σχεδίου νόµου: «Επενδυτικά εργαλεία ανάπτυξης, παροχή πι-
στώσεων και άλλες διατάξεις»).

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 28 Μαρ-
τίου 2013.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1196/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Μιχελάκη
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εθνικής Άµυνας, σχετικά
µε την περικοπή των συντάξεων που απονέµονται στις οικογέ-
νειες των πεσόντων των τριών όπλων των Ενόπλων Δυνάµεων.

2. Η µε αριθµό 1203/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη συµπεριφορά τραπεζικού
ιδρύµατος προς τον εκδοτικό οίκο “ΠΑΠΑΖΗΣΗ”.

3. Η µε αριθµό 1198/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λακωνίας του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον
Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
την έξαρση της εγκληµατικότητας στο Νοµό Λακωνίας.

4. Η µε αριθµό 1201/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Χρυσούλας
– Μαρίας Γιαταγάνα προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τα προβλήµατα των ατόµων
µε αναπηρία που προκύπτουν από τον τρόπο λειτουργίας των
κέντρων πιστοποίησης αναπηρίας (ΚΕΠΑ).

5. Η µε αριθµό 1206/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Γεωρ-
γίου Γερµενή προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την έλλειψη
κρεβατιών στις µονάδες εντατικής θεραπείας στα δηµόσια νο-
σοκοµεία της χώρας.

6. Η µε αριθµό 1199/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσού-
καλη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-

τικής Αλλαγής, σχετικά µε την επέκταση του δικτύου φυσικού αε-
ρίου στη δυτική Ελλάδα.

7. Η µε αριθµό 1208/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε το νέο οργανόγραµµα του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και την κατάργηση τεσσάρων
περιφερειακών κέντρων προστασίας φυτών και ποιοτικού ελέγχου.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1197/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη
στήριξη των νέων αγροτών µέσα από το πρόγραµµα «Αλέξανδρος
Μπαλτατζής» και το Ταµείο Αγροτικής Επιχειρηµατικότητας. 

2. Η µε αριθµό 1204/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κεφαλληνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Αφροδίτης Θεοπεφτάτου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την τουριστική αξιοποίηση της Νήσου Οξειάς του
συµπλέγµατος Εχινάδων.

3. Η µε αριθµό 1205/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κέρκυρας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αγ-
γελικής Γκερέκου προς τους Υπουργούς Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Τουρισµού, σχε-
τικά µε την απόφαση για το νέο οργανόγραµµα των περιφερει-
ακών υπηρεσιών τουρισµού.

4. Η µε αριθµό 1202/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δωδεκανήσου των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Τσαµπίκας
(Μίκας) Ιατρίδη προς τους Υπουργούς Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Τουρισµού, σχετικά µε
την κατάργηση των περιφερειακών υπηρεσιών τουρισµού.

5. Η µε αριθµό 1207/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ.
Αντωνίου Γρέγου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε
την κατάργηση των µηχανοκίνητων και τεθωρακισµένων δυνά-
µεων από τις παρελάσεις.

6. Η µε αριθµό 1200/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Θωµά Ψύρρα προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την προ-
έλευση των πρώτων υλών του τσίπουρου µε γεωγραφική ένδειξη.

7. Η µε αριθµό 1209/19-3-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωρ-
γίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις
ελλείψεις στα ιατρεία του ΕΟΠΥΥ και στο Νοσοκοµείο του Ρεθύ-
µνου.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’

Τετάρτη 27 Μαρτίου 2013



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού:
«Αρχή Διασφάλισης της Ποιότητας στην Πρωτοβάθµια και Δευ-
τεροβάθµια Εκπαίδευση (Α.ΔΙ.Π.Π.Δ.Ε.)».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Σήµερα θα συζητηθούν τα άρθρα και οι
τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. 

Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελένη
Μακρή – Θεοδώρου για οκτώ λεπτά. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ – ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητώντας σή-

µερα επί των άρθρων του σχεδίου νόµου «Αρχή Διασφάλισης της
Ποιότητας στην Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση»,
θα ήθελα να σταθώ σε τέσσερα σηµεία για να περιγράψω σε τι
ακριβώς αναφερόµαστε.

Πρώτον, δηµιουργείται µια ανεξάρτητη αρχή, η οποία διοικεί-
ται από επταµελές συµβούλιο, ήτοι τον πρόεδρο, επιστήµονα
αναγνωρισµένου κύρους, ο οποίος ορίζεται από τον Υπουργό
µετά από γνωµοδότηση της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής,
τον Πρόεδρο του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, δύο εκ-
παιδευτικούς πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, δύο εκπαιδευτικούς
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης κι έναν καθηγητή πανεπιστηµίου. 

Για τις θέσεις αυτές γίνεται δηµόσια προκήρυξη, αξιολόγηση
από τριµελείς επιτροπές καθηγητών πανεπιστηµίου Α’ βαθµίδας
και η θητεία είναι για µια και µοναδική τετραετία. Δεν µπορεί να
επαναληφθεί ούτε διαδοχικά ούτε µε διακοπή. 

Η αρχή συνεπικουρείται από τη Διεύθυνση Διοικητικής και Επι-
στηµονικής Υποστήριξης, της οποίας προΐσταται διευθυντής, επι-
λεγόµενος κατόπιν δηµόσιας προκήρυξης της θέσης. 

Για τη λειτουργία της αρχής απαιτούνται δέκα άτοµα διοικητι-
κού και εικοσι πέντε άτοµα επιστηµονικού προσωπικού. Οι θέσεις
καλύπτονται αποκλειστικά µε µετατάξεις -µόνιµοι διοικητικοί
υπάλληλοι, εκπαιδευτικοί υπάλληλοι ΙΔΑΧ- βάσει του διαµορφω-
µένου θεσµικού πλαισίου -Κώδικας Καταστάσεως Δηµοσίων Πο-
λιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων, Υπαλλήλων Νοµικών Προσώπων
Δηµοσίου Δικαίου, Κώδικας Προσωπικού Ιδιωτικού Δικαίου του
Δηµοσίου, των Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου και των
ΟΤΑ- και µε αποσπάσεις, βάσει του π.δ. 291/1998 και του άρθρου
25 του ν. 4024/2011, µε αξιολόγηση για τρία χρόνια.

Δεύτερον, σε κάθε διεύθυνση συγκροτείται πενταµελής επι-
τροπή αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου, των σχολικών µο-
νάδων και των αποκεντρωµένων υπηρεσιών εκπαίδευσης. 

Τρίτον, τα µέλη αυτών των επιτροπών πρέπει να είναι εγγε-
γραµµένα σε ειδικό µητρώο, το Μητρώο Εµπειρογνωµόνων Αξιο-
λόγησης Εκπαιδευτικού Έργου. Σε αυτό προβλέπεται ευρεία
συµµετοχή ατόµων αυξηµένων προσόντων, αναγνωρισµένου κύ-
ρους, εν ενεργεία ερευνητών, συνταξιούχων, αλλοδαπών, το
οποίο φυσικά ανανεώνεται. Δεν µπορούν να συµµετέχουν σε
αυτό τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου της αρχής, όπως επί-
σης και το προσωπικό της. 

Τέταρτον, αναφέρονται ενδεικτικά κριτήρια αξιολόγησης του
εκπαιδευτικού έργου, όπως βαθµός ανταπόκρισης σε προγράµ-
µατα δράσης, µαθησιακά αποτελέσµατα, αποτελεσµατικότητα,
προσόντα του διδακτικού προσωπικού, ποιότητα των υποστηρι-
κτικών υπηρεσιών, ανταπόκριση των σχολικών προγραµµάτων
στη µείωση της µαθητικής διαρροής και στην αντιµετώπιση φαι-
νοµένων ρατσισµού, βίας και εκφοβισµού, συνυπολογιζόµενων
πάντα της βαθµίδας εκπαίδευσης, της ιδιαιτερότητας της σχολι-
κής µονάδας και της γεωγραφικής περιοχής. 

Η συνολική δαπάνη, σύµφωνα µε την έκθεση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους, ανέρχεται στα 105.000 ευρώ κι ένα ποσό
για τις µετακινήσεις. 

Στο εύλογο ερώτηµα, «γιατί όλα αυτά;», δεν θα σταθώ στις αρ-
µοδιότητες του κάθε οργάνου. Άλλωστε, αναφέρονται στο σχέ-
διο νόµου και στην αιτιολογική έκθεση κι έχουν ειπωθεί διεξοδικά
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και στη χθεσινή συνε-

δρίαση της Ολοµέλειας. 
Θα πω απλά ότι η σύσταση αυτής της αρχής είναι το πρώτο

βήµα για να ξεκινήσει στη χώρα η διαδικασία της αξιολόγησης,
αλλά κυρίως και για να τύχει αποδοχής. Νοοτροπίες που καλ-
λιεργήθηκαν για χρόνια και ρίζωσαν στις συνειδήσεις είναι πολύ
δύσκολο να ξεπεραστούν. Με τα «µήπως» και τα «εάν», τα φοβικά
και τα καχύποπτα, δεν µπορούµε να προχωρήσουµε.

Η σύσταση, όµως, αυτής της αρχής, η ανεξάρτητη λειτουργία
της, δίνει τα εχέγγυα που απαιτεί ο εκπαιδευτικός κόσµος για µια
αδιάβλητη αξιολογική διαδικασία, κατοχύρωση της διαφάνειας,
της δικαιοσύνης, της αξιοκρατίας αλλά και της δυνατότητας επί-
λυσης διαφορών, αποκατάσταση αδικιών και ενστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο του εκπαιδευτικού είναι
δύσκολο, σύνθετο και ειδικά στη σηµερινή συγκυρία καθίσταται
πολυπλοκότερο µιας και απαιτεί ειδικές γνώσεις διαχείρισης κρί-
σεων. Καλείται να είναι ταυτόχρονα επαγγελµατίας, παιδαγωγός
και δάσκαλος. 

Για να επιτελέσει αυτό το έργο, για να έχει τη δυνατότητα βελ-
τίωσης, πρέπει να αξιολογηθεί και να επιµορφωθεί. Το σχέδιο
νόµου αποτελεί µια τοµή και παρέχει εγγυήσεις για αδιάβλητες
διαδικασίες. Μπορεί να βελτιωθεί; Προφανώς. Κατατέθηκαν και
πολλές παρατηρήσεις.

Το βασικό, όµως, ερώτηµα παραµένει. Ποια είναι η θέση µας;
Θέλουµε τελικά να γίνει η αξιολόγηση; Είναι ένα βασικό κοµµάτι
της εκπαιδευτικής διαδικασίας µε σκοπό τη βελτίωση της ποι-
ότητας και της αποτελεσµατικότητας της εκπαίδευσης;

Κάποιοι απαντούν µε υπεκφυγές, διαστρεβλώνουν τα κείµενα,
ότι θα χωριστούν τα σχολεία σε καλά και κακά, θα αξιολογήσουν
µονοπρόσωπα όργανα, θα έχει τιµωρητικό χαρακτήρα. Με απλά
λόγια, δηλαδή, «τι καλά που είµαστε και µη µου τους κύκλους
τάραττε».

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ έδωσε σαφέστατα την απάντηση ότι
πρώτα ο εκπαιδευτικός και µετά ο µαθητής. Καλή απάντηση,
όταν στοχεύεις στην προσέλκυση πελατών ψηφοφόρων. Είναι,
όµως, µια κακή απάντηση, µια άστοχη απάντηση αν πρέπει να
διαµορφώσεις εκπαιδευτική πολιτική, εκτός εάν ο στόχος σου
δεν είναι η βελτίωση της παρεχόµενης παιδείας αλλά ο εφησυ-
χασµός και η αποτελµάτωση. Αρκετά δαιµονοποιήθηκε µια εκ-
παιδευτική διαδικασία, φθάνοντας στο σηµείο να την εξα-
λείψουµε ακόµα και από το λεξιλόγιό µας. Αρκετά µε την άρνηση,
τη στείρα κριτική και την τροµολαγνεία.

Θα επαναλάβω για ακόµα µια φορά. Κανείς δεν ισχυρίστηκε
ότι η αξιολόγηση είναι το σηµαντικότερο κοµµάτι της εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας και µόνο αυτή θα µας λύσει όλα τα προβλή-
µατα. Είναι, όµως, ένα σηµαντικό κοµµάτι που θα βοηθήσει στη
βελτίωση του παρεχόµενου εκπαιδευτικού έργου και κυρίως στη
διαµόρφωση ενός εθνικού στρατηγικού σχεδιασµού για την παι-
δεία, στο σχεδιασµό µιας σωστής εκπαιδευτικής πολιτικής.

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι ως εκπαιδευτικός δεν µπορώ να
κλείσω τα αυτιά µου στην άποψη, που ακούστηκε από µία πτέ-
ρυγα του Κοινοβουλίου, για πλήρη απαξίωση της παιδείας µας.
Θα πρέπει κάποιοι να κοιτάξουν στα µάτια όλα εκείνα τα ελλη-
νόπουλα που διαπρέπουν σε εθνικούς και διεθνείς διαγωνισµούς,
που συµµετέχουν σε προγράµµατα, που πετυχαίνουν διακρίσεις. 

Προφανώς υπάρχουν δυσλειτουργίες. Αν δεν υπήρχαν δεν θα
ήµασταν εδώ για να συζητούµε και να µιλάµε για βελτίωση. Τε-
λικά, όµως, σε ποια βάση; Από τη µια η απραξία, δηλαδή να µην
αλλάξει τίποτα, και από την άλλη «φωτιά και τσεκούρι».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία δεν µπορεί να είναι
γήπεδο τέτοιων ακραίων συµπεριφορών. Αυτή η Κυβέρνηση,
επέλεξε το δρόµο της υπευθυνότητας. Σε αυτόν πορευόµαστε
όλοι όσοι πιστεύουµε στις δυνατότητες αυτής της χώρας και του
λαού της ακολουθώντας την εντολή του, να χτίσουµε γερά θε-
µέλια για το αύριο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Το λόγο έχει ο κ. Κουράκης για οκτώ λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε είναι
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πάρα πολύ ωραίο να λέµε διάφορα υπέρ της παιδείας, υπέρ της
αξιολόγησης. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία, όµως, να δούµε γιατί
γίνεται η αξιολόγηση.

Όπως είπα και χθες, αν γίνεται πραγµατικά η αξιολόγηση µιας
µονάδας µε σκοπό να εντοπίσουµε τα λάθη και να ενισχύσουµε,
αυτό σηµαίνει πρόσθετα κονδύλια. Εδώ µιλάµε, όµως, για περι-
κοπές.

Ξέρετε, σύµφωνα µε ένα δηµοσίευµα της εφηµερίδας,
«ΤΥΠΟΣ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ», αναµένεται να αξιολογηθούν δοµές
στις οποίες απασχολούνται τετρακόσιες σαράντα έξι χιλιάδες
υπάλληλοι. Σύµφωνα µε το δηµοσίευµα αναµένεται να αξιολογη-
θούν και δεκαοκτώ φορείς του Υπουργείου Υγείας µε αριθµό
απασχολουµένων τριάντα δύο χιλιάδες τετρακόσια εξήντα άτοµα
όπου θα µπουν σε διαθεσιµότητα οι οκτακόσιοι δώδεκα.

Και ερωτώ: Αντέχουν αυτήν τη στιγµή τα νοσοκοµεία να απο-
ψιλωθούν και άλλο από χρήσιµο προσωπικό; Η αξιολόγηση τριών
φορέων του Υπουργείου Παιδείας, όπου απασχολούνται επτά χι-
λιάδες εξακόσια εξήντα ένα άτοµα, θα έχει σαν αποτέλεσµα να
µπουν σε διαθεσιµότητα χίλιοι εκατόν σαράντα εννέα. 

Αυτό το πράγµα το ονοµάζετε εσείς αναβάθµιση; Αν αυτό είναι
αναβάθµιση, τότε καταλαβαίνετε ότι µιλάµε µια διαφορετική
γλώσσα.

Για το θέµα, πάλι, της γνωστής τροπολογίας θέλω να πω ότι ο
λόγος για τον οποίο καλούµε όλες τις πτέρυγες της Βουλής να
καταψηφίσουν, είναι ο εξής: Σε όλον τον κόσµο, βασική ακαδη-
µαϊκή µονάδα είναι το τµήµα. Το τµήµα έχει το ενιαίο γνωστικό
αντικείµενο, αυτό δίνει τίτλο σπουδών και επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα. Εδώ, συγχωνεύονται τµήµατα και τα πρώην τµήµατα γίνον-
ται κατευθύνσεις. Όπως ανέφερα και στην επιτροπή, έχουµε το
Τµήµα Διατροφής και Διαιτολογίας του ΤΕΙ Θεσσαλονίκης το
οποίο ενσωµατώνεται σε ένα άλλο τµήµα, το Τµήµα Γεωπονίας,
που είναι κατεύθυνση. Αυτός, λοιπόν, ο οποίος θα πάρει πτυχίο,
επάνω θα γράφει «Τµήµα Γεωπονίας» και θα ισχυρίζεται ο άν-
θρωπος ότι έχει σπουδάσει διαιτολογία και διατροφή. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι πρόκειται για µια σαφέστατη υπο-
βάθµιση και µια άλλη αντίληψη. Τα πρώην τµήµατα τα κάνουµε
κατευθύνσεις. Και επειδή αυτό θέλει µια νοµοθετική κατοχύ-
ρωση, έρχεται η γνωστή τροπολογία που δίνει τη δυνατότητα να
δηµιουργούνται κατευθύνσεις µε προεδρικό διάταγµα. 

Αυτό καταλαβαίνετε ότι είναι αδύνατο να το δεχτούµε. Και
καλώ όλες τις πτέρυγες της Βουλής να µην το δεχτούµε. Είναι
αδύνατο να πάµε σε µια υποβάθµιση αυτού του τύπου. Θα θίξει
πρωτίστως τα επαγγελµατικά δικαιώµατα.

Ξέρετε, είναι περίεργο, διότι το πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου
λέει ότι η αρχή η οποία διέπει και καθορίζει όλα αυτά, είναι ανε-
ξάρτητη. Τώρα τι ανεξάρτητη αρχή είναι αυτή, τη στιγµή που ο
πρόεδρος και όλο το διοικητικό συµβούλιο µε τον άλφα ή βήτα
τρόπο, άµεσα ή έµµεσα, σε τελευταία ανάλυση, διορίζονται από
τον Υπουργό, είναι µια περίεργη ορολογία, την οποία, τουλάχι-
στον εµείς, αδυνατούµε να κατανοήσουµε.

Επιπλέον, σε αυτήν την περίφηµη αρχή δεν υπάρχει καµµία
συµµετοχή φορέων της εκπαίδευσης ή άλλων κοινωνικών φο-
ρέων. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι εδώ έχουµε µια απόλυτη εξου-
σία του εκάστοτε Υπουργού. Σήµερα εσείς, αύριο κάποιοι άλλοι. 

Πρέπει να σας πω ότι αυτό το σχέδιο, πέρα απ’ όλα τα άλλα,
καθορίζει µε υπουργική απόφαση την αµοιβή του προέδρου της
αρχής αυτής. Έχουµε πει ότι αυτό δεν είναι σωστό. Δεν είναι
σωστό, δηλαδή, να καθορίζεται η αµοιβή προέδρου αρχής µε από-
φαση Υπουργού. Θα µπορούσε να προβλέπεται στο νόµο η
αµοιβή του να είναι συνδεδεµένη µε αυτή ενός άλλου δηµοσίου
υπαλλήλου, ώστε να µην υπάρχουν και ύποπτες, δεύτερες σκέ-
ψεις.

Επίσης, όπως αναφέραµε ήδη, ένα ενδιαφέρον στοιχείο για να
γίνει αυτή η αξιολόγηση είναι τα προσόντα των εκπαιδευτικών.
Θα επαναλάβω ότι είναι πάρα πολύ καλά τα προσόντα. Θα πρέ-
πει, όµως, αυτά να παρέχονται από την πολιτεία δωρεάν. Δεν
µπορεί, δηλαδή, να έχουµε κόψει την επιµόρφωση των εκπαιδευ-
τικών, να έχουµε καταργήσει τις εκπαιδευτικές άδειες, τα µετα-
πτυχιακά να γίνονται όλα επί πληρωµή και να ζητούµε από
αυτούς τους ανθρώπους να αξιολογηθούν. Αυτό µου θυµίζει τη
ρήση του Μπρεχτ που έλεγε ότι πρώτα σου παίρνουν το βιβλίο

από το χέρι και µετά σε κατηγορούν ότι είσαι αµόρφωτος. 
Έτσι, λοιπόν, εδώ δεν σου δίνεται καµµία δυνατότητα να επι-

µορφωθείς. Και µετά, όταν έρχεται η ώρα να κριθείς, σου λέει,
«γιατί δεν επιµορφώθηκες»; 

Καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι µια πολύ µεγάλη αντίφαση, µε
σαφέστατο ταξικό πρόσηµο.

Ένα στοιχείο που θα θέλαµε µια απάντηση είναι το εξής. Αυτή
η αρχή, που θα κάνει την περίφηµη αξιολόγηση στα σχολειά,
σύµφωνα µε την έκθεση του Λογιστηρίου του Κράτους θα κοστί-
ζει πάνω από 1,5 εκατοµµύριο ετησίως, το οποίο, βεβαίως, όπως
καταλαβαίνουµε, ως δαπάνη πιστώνεται στο Υπουργείο Παι-
δείας. Θέλουµε να ξέρουµε αν αυτή η δαπάνη είναι πέραν του
προϋπολογισµού. 

Και επειδή µέσα στο µεσοπρόθεσµο, κύριε Υπουργέ, έχει γίνει
µια πολύ µεγάλη συρρίκνωση των δαπανών του Υπουργείου Παι-
δείας, θέλουµε να δούµε αυτό το 1,5 εκατοµµύριο ετησίως από
πού θα κοπεί και πόσο θα αντέξει αυτή η παιδεία και η εκπαί-
δευση εν τέλει.

Ένα άλλο ζήτηµα, το οποίο είναι περίεργο, γιατί έχετε µία εµ-
µονή, είναι το εξής. Λέτε πως αυτοί οι οποίοι θα κρίνουν τις σχο-
λικές µονάδες και τους εκπαιδευτικούς θα µπορούσαν να είναι
και ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί. Δηλαδή, ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί οι
οποίοι θα εποπτεύουν τη δηµόσια εκπαίδευση. Και αυτό δεν το
λέµε µόνο εµείς. Το λέει και η Πανελλήνια Ένωση Σχολικών Συµ-
βούλων. 

Πρέπει να σας πω ρητά, κύριε Υπουργέ, ότι εµείς δεν θέλουµε
σε καµµία περίπτωση να περιληφθεί η διάταξη όπου να αναθέτει
σε ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς να εποπτεύουν δηµόσιους εκπαι-
δευτικούς. Καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι κάτι άλλο. 

Χθες, στην πρωτολογία µου, ανέφερα αυτό που ισχύει. Ένα
µέρος των κρινοµένων -και όχι όλοι όσοι αξίζουν- θα πηγαίνουν
στην ανώτερη βαθµίδα. Θα έλεγα ότι το τραγικό είναι πως προ-
βλέπεται διάταξη κατά την οποία αυτά τα ποσοστά -τα οποία
τώρα είναι 50% από τη Γ’ βαθµίδα στη Β’ και 15% από τη Β’ βαθ-
µίδα στην Α’- θα µπορούν κάθε δύο χρόνια να µειώνονται µε
υπουργική απόφαση -και το αναφέρει ξεδιάντροπα, θα έλεγα-
ανάλογα -λέει- µε τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες. Όχι, δηλαδή,
ανάλογα µε τη σοφία που έχουµε αποκτήσει µέσα απ’ αυτήν την
εκπαιδευτική διαδικασία αλλά ανάλογα µε το πόσα πρέπει να
εξοικονοµήσουµε από το χώρο της εκπαίδευσης. 

Αν πρόκειται, δηλαδή, να εξελιχθούν µισθολογικά και βαθµο-
λογικά 50%, τότε 50%. Αν πρόκειται να εξελιχθούν µόνο είκοσι,
τότε είκοσι. Και τι θα γίνει µε τους υπόλοιπους, οι οποίοι θεω-
ρούν ότι κάνουν πάρα πολύ καλά τη δουλειά τους και τους στρι-
µώχνετε σ’ αυτήν την απίστευτη «κλεψύδρα», να περάσει,
δηλαδή, ένας ορισµένος αριθµός, ο οποίος µάλιστα κάθε δύο
χρόνια, όπως λέτε ανερυθρίαστα, θα µπορεί να µειώνεται; 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι σύµφωνα µε το άρθρο 7, παράγρα-
φος 7 του ν.4024, εδώ πέρα µιλάµε για τιµωρητικές συνέπειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα την αγαπητή συνάδελφο, την εισηγήτρια της Νέας Δη-

µοκρατίας, να λέει ότι αµφισβητεί τη θέση µας «πρώτα ο εκπαι-
δευτικός». Και είπε, νοµίζω -αν το ερµηνεύω σωστά, αν όχι, ζητώ
συγγνώµη- ότι το κάνουµε για φιλολαϊκούς και λαϊκίστικους λό-
γους. Είναι λαϊκίστικος ο λόγος όταν λες «σεβόµαστε το δηµόσιο
λειτουργό» είτε είναι στην υγεία είτε είναι στην παιδεία, όταν δεν
τον µειώνεις και δεν τον εξευτελίζεις; Και στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση, πέραν των άλλων, δεν θα µπορεί να ασκεί ακόµα και τα
συνδικαλιστικά του καθήκοντα, ελευθερίας της έκφρασης, γιατί
θα κρέµεται από πάνω η δαµόκλειος σπάθη του εκάστοτε διευ-
θυντού µε απειλή απόλυσης ή µισθολογικής καθήλωσης. 

Μπορούµε να µορφώσουµε ελεύθερα τα παιδιά µας, µε ελεύ-
θερο φρόνηµα, όταν έχουµε υποταγµένους εκπαιδευτικούς, εξα-
θλιωµένους, των 580 ευρώ; 

Καταλαβαίνετε ότι το «πρώτα ο εκπαιδευτικός» δεν σηµαίνει
να κάνουµε όλα τα χατίρια του εκπαιδευτικού αλλά να µπορέ-
σουµε να του εξασφαλίσουµε µία αξιοπρεπή διαβίωση κι ένα
ελεύθερο φρόνηµα. Αν δεν ικανοποιηθεί αυτό, όπως κι αν δεν
ικανοποιηθεί το αίτηµα για ένα γιατρό, ο οποίος να µπορεί να
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κάνει καλά τη δουλειά του και να µην τρέχει πίσω από άλλες δρα-
στηριότητες προκειµένου να µπορέσει να ζήσει, καµµία δηµόσια
υγεία δεν θα πάει µπροστά. Εκτός εάν -κι εκεί, δυστυχώς, κατα-
λήγουµε- δεν σας ενδιαφέρει ούτε η δηµόσια υγεία ούτε η δη-
µόσια παιδεία. 

Όλο αυτό, όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά -το είπαν χθες και
άλλοι συνάδελφοι- στρώνει το δρόµο για την ιδιωτική εκπαί-
δευση, για την εµπορευµατοποίηση της γνώσης. Και αυτό είναι
τραγικό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Κουράκη, ολοκληρώστε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς σε κάθε περίπτωση, πέρα από το ότι είµαστε κατά επί

της αρχής, είµαστε κατά και επί όλων των άρθρων. Και επιµέ-
νουµε στο αίτηµά µας για απόσυρση της τροπολογίας. Μάλιστα,
αν δεν γίνει -η απόσυρση, εννοώ- έχουµε καταθέσει σήµερα αί-
τηµα για ονοµαστική ψηφοφορία, ώστε να µην περάσει σε καµµία
περίπτωση η δυνατότητα στην Κυβέρνηση µε υπουργική από-
φαση να καθορίζει κατευθύνσεις, που στην πραγµατικότητα δια-
λύουν την ανώτατη εκπαίδευση.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Ο κ. Συµεών Κεδίκογλου από το ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήδη χθες στη συζήτηση επί της αρχής δηλώσαµε ότι εµείς εί-

µαστε θετικοί προς το νοµοσχέδιο, γιατί έτσι περνάµε το σωστό
µήνυµα ότι πια είµαστε όλοι υπέρ της αξιολόγησης και δεν είναι
δυνατόν να κάνουµε κάτι διαφορετικό. Αυτό, όπως είπαµε, δεν
σηµαίνει ότι το παρόν νοµοσχέδιο δεν έχει και σηµεία, στα οποία
θα θέλαµε να δούµε κάποιες διαφορετικές προτάσεις ή ότι δεν
χρήζει βελτιώσεων.

Γι’ αυτό ακριβώς, όπως κάναµε και στην επιτροπή, για λόγους
αρχής εµείς θα επαναφέρουµε τα ζητήµατα στα οποία θεωρούµε
ότι έχουµε κάποιες ενστάσεις, ώστε στις νοµοτεχνικές αλλαγές
ή στην οµιλία του Υπουργού, να του δοθεί η δυνατότητα να
δώσει µία συνολική απάντηση, ποιες απ’ αυτές κάνει δεκτές και
συνολικά τι πιστεύει ότι πρέπει να γίνει για τη βελτίωση του νο-
µοσχεδίου.

Στις παραγράφους 1 έως 3 ορίζεται η σύσταση της αρχής, η
αποστολή της και οι αρµοδιότητες που προκύπτουν στο πλαίσιό
της. 

Σχετικά µε την ανάθεση µελετών και ερευνών, όπως αναφέρε-
ται, ως προς το να αναθέτει τη διεξαγωγή τους σε άλλους φορείς
θα θέλαµε αυτό να δικαιολογείται, µόνο όταν δεν διαθέτει η ίδια
τα κατάλληλα µέσα για τη διεξαγωγή τους. Και τούτο θα πρέπει
να τεκµηριώνεται ειδικώς. Προτείνεται να προστεθεί ρητώς ότι
η ανάθεση µελετών και ερευνών µπορεί να γίνεται, µόνο όταν αι-
τιολογείται ειδικώς, γιατί η αρχή αδυνατεί να διεξαγάγει τη µε-
λέτη ή την έρευνα µε ίδια µέσα. 

Με την τέταρτη παράγραφο, καθορίζεται η συγκρότηση του
διοικητικού οργάνου της αρχής, του συµβουλίου, οι θέσεις των
µελών του οποίου προκηρύσσονται δηµόσια, µε εξαίρεση αυτήν
του προέδρου, ο οποίος καθορίζεται από τον Υπουργό και αυτήν
του Προέδρου του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Προτά-
θηκε ήδη και η θέση του προέδρου να προκηρύσσεται και θεω-
ρούµε ότι αυτό είναι κάτι που είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.

Στο παρόν σχέδιο νόµου, δεν αποσαφηνίζονται τα κριτήρια επι-
λογής των επιτυχόντων, αλλά και το πώς καλύπτονται οι θέσεις
του συµβουλίου ειδικά για την πρώτη φορά, αφού γίνεται από τρι-
µελείς επιτροπές που συγκροτούνται από το ίδιο το συµβούλιο,
αφού αυτό ακόµη δεν υφίσταται. Οπότε, συµπεραίνουµε ότι την
πρώτη φορά, ο ίδιος ο πρόεδρος µαζί µε τον Πρόεδρο του ΙΕΠ
θα αποφασίσουν. Επίσης, για τις µετέπειτα φορές, µοιάζει σαν το
ίδιο το συµβούλιο να αποφασίζει για το ποιοι θα το απαρτίζουν.
Τελικά, φαίνεται αυτή η βασική απόφαση να καταλήγει στον πρό-
εδρο, ο οποίος είναι επιλεγµένος από τον Υπουργό και δηµιουρ-
γείται το ερώτηµα για την ανεξαρτησία ακριβώς της αρχής. 

Παρακάτω, στη συγκεκριµένη παράγραφο γίνεται αναφορά
στις αµοιβές των µελών του συµβουλίου, οι οποίες καθορίζονται

µε ΚΥΑ, καθώς και στην κάλυψη των δαπανών που προκύπτουν
από την άσκηση των καθηκόντων των µελών του, δαπάνες και
αποζηµιώσεις µετακίνησης. Αυτές, σύµφωνα µε την έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, εκτιµώνται στις 62.400 ευρώ
ετησίως ως αµοιβή του προέδρου, που είναι αποκλειστικής απα-
σχόλησης, δηλαδή 5.200 ευρώ το µήνα, ποσό το οποίο θεω-
ρούµε ότι είναι υπερβολικό και θα πρέπει να προχωρήσουµε σε
µείωση. Έχουµε ασκήσει κριτική, δεδοµένων των σηµερινών συν-
θηκών, γι’ αυτήν την αµοιβή του προέδρου.

Στο τέλος της παραγράφου 4, ορίζεται ότι οι αποφάσεις της
αρχής κοινοποιούνται στον Υπουργό κάθε Μάιο µε µία έκθεση
για το παρελθόν έτος. Δεν γίνεται, όµως, ρητή αναφορά στον
τρόπο αξιοποίησης αυτής της έκθεσης από τον Υπουργό και
τους οικείους φορείς ούτε στο εάν και κατά πόσο οι αποφάσεις
της αρχής είναι δεσµευτικές και εάν προβλέπεται επιβράβευση
σε µία θετική αξιολόγηση. 

Πηγαίνω στην έκτη παράγραφο τώρα και συγκεκριµένα στην
υποπαράγραφο γ’, όπου αναλύονται οι αρµοδιότητες του διευ-
θυντή, όπως το να διατάζει τις δαπάνες της αρχής. 

Στη συνέχεια, προβλέπεται η σύσταση είκοσι πέντε θέσεων ει-
δικού επιστηµονικού προσωπικού και δέκα διοικητικού, η φύση
και η σχέση εργασίας των οποίων καθορίζονται στον οργανισµό
της αρχής. Στην αιτιολογική έκθεση, αναφέρεται ότι δίδεται προ-
τεραιότητα στην κάλυψη των αναγκών της αρχής σε προσωπικό
µε αποσπάσεις και µετατάξεις για την αποφυγή πρόκλησης δα-
πάνης. Παρ’ όλα αυτά, στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, προβλέπεται ετήσια δαπάνη περίπου 220.000 ευρώ γι’
αυτές τις δέκα θέσεις, µε την αιτιολογία ότι θα είναι εκτός γενι-
κής κυβέρνησης. 

Επίσης στην ίδια έκθεση, αναφέρεται ότι είκοσι πέντε ειδικοί
επιστήµονες θα προσληφθούν εκ νέου και δεν θα µεταταγούν,
οπότε θα κοστίσουν 830.000 ευρώ. Εµείς θα θέλαµε, κατά το δυ-
νατόν, αυτές οι θέσεις να καλυφθούν εκ των ενόντων. Υπάρχουν
καθηγητές και προσωπικό που έχουν τα προσόντα και µπορούν
να αξιοποιηθούν.

Στην υποπαράγραφο ιδ’, αναφέρεται ρητά ότι µε απόφαση του
συµβουλίου το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό της αρχής µπορεί
να λαµβάνει εκπαιδευτική ή επιµορφωτική άδεια µε τους όρους
και τις προϋποθέσεις που καθορίζει ο οργανισµός της αρχής.
Αυτό µοιάζει, για εµάς, ακατανόητο. Όµως, η αρχή συγκροτείται
γιατί υπάρχει αδήριτη και επιτακτική ανάγκη αξιολόγησης του
εκπαιδευτικού συστήµατος και στελεχώνεται µε προσωπικό, για
να επιτελέσει σηµαντικό έργο. Άρα, τι έννοια έχει να καλύπτεις
θέσεις µε συγκεκριµένο προσωπικό και µετά να τους δίνεις άδεια
και µάλιστα για µεγάλο διάστηµα; Τι θα γίνει µε τη θέση τους για
όσο διάστηµα είναι κενή; Ποιος θα επιτελεί το αντικείµενο του
απόντος; Σ’ αυτό θα θέλαµε µία απάντηση. 

Επίσης, στην εν λόγω παράγραφο καθορίζεται ότι τα µέλη του
µητρώου, από το οποίο θα προέρχονται, µπορεί να είναι στελέχη
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, δηλαδή διευ-
θυντές και υποδιευθυντές. Εν ολίγοις, οι διευθυντές, εάν τελικά
επιλεγούν, θα κρίνουν τα σχολεία στα οποία εργάζονται ή έχουν
εργαστεί και τους εκπαιδευτικούς των σχολείων της περιοχής
στην οποία δραστηριοποιούνται; 

Στην παράγραφο 8 και συγκεκριµένα στην υποπαράγραφο στ’,
ορίζεται ότι η αξιολόγηση της ποιότητας για συγκεκριµένη υπη-
ρεσία ή φορέα, µπορεί να υποκαθίσταται από αξιολόγηση από
διαπιστευµένο φορέα αξιολόγησης της πρωτοβάθµιας ή δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης της αλλοδαπής που ορίζεται µε από-
φαση της αρχής. 

Η αρχή διαπιστεύει αλλοδαπούς φορείς αξιολόγησης, που
είναι διεθνώς αναγνωρισµένοι και εφαρµόζουν κριτήρια, τα οποία
ανταποκρίνονται στα κριτήρια της αρχής. 

Ένα ερώτηµα που δηµιουργείται εδώ, είναι πως αφού δίνεται
η δυνατότητα στην αρχή να προσφύγει σε αλλοδαπούς φορείς
για αξιολόγηση, γιατί δεν δίνεται και η δυνατότητα στον αξιολο-
γούµενο να προσφύγει κατά της απόφασης αξιολόγησής του
στους αλλοδαπούς αυτούς φορείς; Δεν οφείλουµε να δηµιουρ-
γήσουµε την αίσθηση ασφάλειας στον εκπαιδευτικό που αξιολο-
γείται, ώστε αν αισθάνεται ότι αδικείται να µπορεί να αποδείξει
το τυχόν εσφαλµένο της αξιολόγησης; 
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Στην παράγραφο 9, καθορίζονται τα κριτήρια αξιολόγησης του
εκπαιδευτικού έργου –που θα θέλαµε κάποιες περισσότερες λε-
πτοµέρειες στο σηµείο αυτό να ξέρουµε- και το πρώτο ερώτηµα,
αφορά στο πώς µετρώνται τα µαθησιακά αποτελέσµατα. Ένα
δεύτερο ερώτηµα, αφορά στο ότι το σχέδιο νόµου δίνει το δι-
καίωµα σε γονείς και εκπαιδευτικούς να κρίνουν τους καθηγητές
αλλά στερεί αντίστοιχα το δικαίωµα από τους καθηγητές να κρί-
νουν τους διευθυντές τους. Σχηµατικά θα λέγαµε ότι υπάρχει ένα
κενό. Εφόσον µοιάζει µε µία πυραµίδα στην οποία η βάση έχει
την δυνατότητα να κρίνει τη µέση αλλά όχι η µέση να κρίνει την
κορυφή. 

Η παράγραφος 10, ορίζει ότι η αρχή αξιολογεί εσωτερικά το
έργο της σύµφωνα µε τον οργανισµό της και αναπτύσσει και µια
εξωτερική αξιολόγησή της σε έγκυρους και διεθνείς αναγνωρι-
σµένους αξιολογητές που εν ολίγοις επιλέγει η ίδια η αρχή. Το
γεγονός ότι η ανάθεση της αξιολόγησης γίνεται ανέλεγκτα από
την ίδια την αξιολογούµενη αρχή, µπορεί να δηµιουργήσει υπό-
νοιες µεροληψίας. Ορθότερο θα ήταν, η ανάθεση της εξωτερικής
αξιολόγησης και η επιλογή του αξιολογητή να γίνεται από άλλο
φορέα. 

Ακούσαµε χθες από πλευράς Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι
βασικά δεν ψηφίζεται αυτό το νοµοσχέδιο διά της αξιολόγησης,
διότι αφορά µνηµονιακή υποχρέωση. Αυτό το θεωρώ τελείως
λάθος και θεωρώ ότι αυτό που θα πρέπει να βλέπουµε, είναι αν
είναι κάτι προς τη σωστή κατεύθυνση και όχι αν περιλαµβάνεται
ή όχι µέσα στις υποχρεώσεις του µνηµονίου. Μπορεί στο µνηµό-
νιο να υπάρχουν και καλά πράγµατα τα οποία εµείς θα έπρεπε
να έχουµε κάνει εδώ και χρόνια. Δεν είναι λόγος αυτός να λέµε
ότι επειδή ότι περιλαµβάνεται στο µνηµόνιο σε µια συµφωνία δη-
λαδή που εµείς έχουµε κάνει, είναι λόγος για να µην υπερψηφί-
ζουµε.

Τέλος, για τις τροπολογίες οι οποίες έρχονται σήµερα, εκτός
από την κριτική την οποία έχω κάνει ότι λάθος να φέρουµε άσχε-
τες τροπολογίες άλλων υπουργείων σε άλλο σχέδιο νόµου,
έχουµε τις τροπολογίες του Υπουργείου Πολιτισµού για τα οποία
δεν έχω να κάνω ιδιαίτερη κριτική, την τροπολογία της Προστα-
σίας του Πολίτη.

Θα πάω στην τροπολογία που αφορά το Υπουργείο Παιδείας
και συγκεκριµένα θα πω για την τρίτη παράγραφο, όπου ορίζεται
ότι η υπηρεσία των απασχολούµενων εκπαιδευτικών µε σύµβαση
ορισµένου χρόνου στο πρόγραµµα ενισχυτικής διδασκαλίας µε
χρηµατοδότηση του ΕΣΠΑ … θα προσµετρείται ως διδακτική
προϋπηρεσία στους αντίστοιχους πίνακες του Υπουργείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μικρή κατανόηση, κύριε Πρόεδρε. 
Εδώ το κύριο ζήτηµα που τίθεται, είναι η διαφάνεια της διαδι-

κασίας πρόσληψης στο πρόγραµµα ενισχυτικής διδασκαλίας.
Εάν τα κριτήρια είναι αδιαφανή, δηµιουργείται καθεστώς άνισης
µεταχείρισης και διευκολύνονται οι αθέµιτες συναλλαγές µε αν-
τάλλαγµα όχι µόνο την απασχόληση στο πρόγραµµα αλλά και το
προβάδισµα για τον µελλοντικό διορισµό µέσω της απόκτησης
προϋπηρεσίας. Ζητούµενο, λοιπόν, είναι η πρόσληψη συµβασι-
ούχων στο πρόγραµµα ενισχυτικής διδασκαλίας, να γίνεται από
τον ενιαίο πίνακα αναπληρωτών µε όρους ισότητας και διαφά-
νειας, γιατί ξέρουµε ότι στο παρελθόν αυτό το παραθυράκι έχει
χρησιµοποιηθεί, ώστε κάποιοι από τους καθηγητές να έχουν πα-
ραπάνω µόρια –µοριοδότηση- ώστε στη συνέχεια να έχουν πιο
υψηλές θέσεις στον πίνακα των αναπληρωτών. 

Θα κλείσω µε την τέταρτη παράγραφο όπου δίνεται η νοµοθε-
τική εξουσιοδότηση για την έκδοση προεδρικού διατάγµατος για
τη δηµιουργία συγχώνευση, κατάτµηση, µετονοµασία και κατάρ-
γηση διευθύνσεων τµηµάτων πανεπιστηµίων και ΤΕΙ.

Ο προηγούµενος ν.4009 έδινε αυτήν τη δυνατότητα για δηµι-
ουργία συγχώνευση, κατάτµηση, µετονοµασία και κατάργηση
σχολών αλλά δεν έδινε κατευθύνσεις. Είναι κάτι που κρίνεται για
να προχωρήσει το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Ο Υπουργός ο ίδιος θα
δώσει τις εξηγήσεις. Εµένα µου έδωσε εξηγήσεις για ποιο λόγο
ήταν απαραίτητο να προχωρήσει σε αυτήν τη διάκριση. Θα
ήθελα, όµως, εδώ µια και έχει κατατεθεί και αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ, να µιλήσω προς τους φίλους

µας της ΔΗΜΑΡ και να πω ότι, πραγµατικά, επειδή ακούω ότι δεν
θα ψηφίσουν τη συγκεκριµένη τροπολογία ότι έχετε αρχίσει και
κουράζετε, γιατί είµαστε σε µια Κυβέρνηση και αυτό έχει και συγ-
κεκριµένες υποχρεώσεις. Δεν είναι δυνατόν, όποια διάταξη έχει
κάποιο κόστος εκλογικό να είστε απόντες ή να ψηφίζετε µονίµως
«ΠΑΡΩΝ», γιατί δεν είναι κάποιοι άλλοι ούτε λιγότερο ευαίσθητοι
ούτε είναι κάποιοι τα κορόιδα. Εδώ θα πάρουµε κάποια στιγµή
όλοι το βάρος που µας αναλογεί και µπορούµε να βρίσκουµε διά-
φορες προφάσεις για να µην ψηφίζουµε κάποιες τροπολογίες
αλλά για να µη γελιόµαστε, επειδή άκουσα ότι είχατε και κάποιες
διαφωνίες µέσα στο εσωτερικό σας, όλοι αυτοί οι οποίοι διαφω-
νούν και τελικά πέρασε η πρόταση για να µην ψηφίσετε την τρο-
πολογία, είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν στις εκλογικές τους
περιφέρειες τµήµατα ΤΕΙ τα οποία συγχωνεύονται, κλείνουν
κ.ο.κ.. Και εγώ προέρχοµαι από µία περιφέρεια την Εύβοια, που
έχουµε συγχωνεύσεις και καταργήσεις, για τις οποίες δεν είµαι
προσωπικά ευτυχής. Έχω τις διαβεβαιώσεις από τον Υπουργό
για κάποια θέµατα αλλά εκτός αυτού, πρέπει να πούµε ότι το
δεύτερο σχέδιο είναι σαφώς βελτιωµένο …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε αν έχετε την καλοσύνη. 

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι σαφώς βελτιωµένο από το πρώτο. Θα θέλαµε κι εµείς

από την αρχή να έχουν µπει οι αρχές, ώστε να µην υπάρχει καµ-
µία αµφισβήτηση. 

Εν πάση περιπτώσει, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση συνο-
λικά το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» και δεν µπορούµε κάθε φορά µε κάποια
πρόφαση, ακριβώς για λόγους εκλογικής πελατείας ή εκλογικού
κόστους, να πούµε ότι απέχουµε. Γι’ αυτό θα περιµένω να δούµε
τι θα γίνει στη συγκεκριµένη ψηφοφορία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Η κ. Ξουλίδου έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου

που κατέθεσε το Υπουργείο Παιδείας, η ανεξάρτητη αρχή θα έχει
διοικητική αυτοτέλεια και θα είναι υπό την εποπτεία του. Όπως
αναφέρεται, στόχος της ανεξάρτητης αρχής για την αξιολόγηση
της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, είναι να
αξιολογεί την ποιότητα του εκπαιδευτικού έργου, να εγγυάται τη
διαφάνεια όλων των δράσεων στο χώρο, να υποστηρίζει το
Υπουργείο Παιδείας στη βελτίωση του σχεδιασµού της εθνικής
στρατηγικής για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση.

Με το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, µε την Ανεξάρ-
τητη Αρχή, την ΑΔΙΠΠΔΕ όπως λέγεται, παρατηρούµε στην πα-
ράγραφο 4α’ συγκεκριµένα πώς θα συστήνεται αυτή η αρχή και
µε ποιον τρόπο θα λειτουργεί.

Συγκεκριµένα στην παράγραφο 4αα’, παρατηρούµε ότι ο πρό-
εδρος θα ορίζεται από τον Υπουργό Παιδείας και κατόπιν στις
παραγράφους 4β’ και 4γ’ ότι οι θέσεις των µελών του συµβου-
λίου αρχής προκηρύσσονται και αξιολογούνται από τον πρόεδρο
και το συµβούλιο της αρχής. Παρατηρούµε ότι ο Υπουργός Παι-
δείας διορίζει έναν πρόεδρο της αρχής αυτής. Ο πρόεδρος θα
ορίζεται από τον Υπουργό, ύστερα από γνώµη αρµόδιας επιτρο-
πής κατά τον Κανονισµό της Βουλής.

Είναι δυνατόν ο πρόεδρος αυτός, ο οποίος θα έχει τον έλεγχο
του όλου εγχειρήµατος, να κατακρίνει αυτόν που τον διορίζει;
Με λίγα λόγια, είναι δυνατόν αυτός ο οποίος πληρώνεται από τον
Υπουργό, από το Υπουργείο Παιδείας, να κατακρίνει το έργο το
οποίο παράγει; Αναµφίβολα όχι. Διαφαίνεται ξεκάθαρα ότι αµφι-
σβητείται η διασφάλιση του αδιάβλητου αξιολογικού συστήµα-
τος και η αξιοπιστία της ανεξάρτητης αρχής, αφού η πολιτική
ηγεσία διορίζει τον πρόεδρο και τη λοιπή στελέχωση της αρχής.

Σύµφωνα µε το άρθρο 101Α’ του Συντάγµατος , όπως είπα και
χθες, για σύσταση ανεξάρτητης αρχής τίθεται σοβαρό ερώτηµα
για το κατά πόσο στην πραγµατικότητα θα είναι ανεξάρτητη αυτή
η αρχή. Όσοι αντιµετωπίζουν σκεπτικά το νεοεµφανιζόµενο
θεσµό, αναφέρουν πως ο τρόπος διορισµού προεδρείων ευνοεί
καθαρά την εκάστοτε κυβέρνηση. Αξίζει να σηµειωθεί ότι οι ανε-
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ξάρτητες αρχές και ο ρόλος τους στη δηµόσια ζωή της χώρας
ως µέρος της ευρωπαϊκής πρακτικής, δεν θα πρέπει να εµφανί-
ζουν τέτοια αρνητικά χαρακτηριστικά, ώστε να αµφισβητείται η
σηµασία και η αναγκαιότητά τους.

Στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, στην πα-
ράγραφο 4 ορίζεται το ύψος των αποδοχών του προέδρου της
αρχής µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παι-
δείας. Θα πρέπει να αναφερθεί ότι προκαλεί ιδιαίτερο ενδιαφέ-
ρον και ο οικονοµικός προϋπολογισµός για τη σύσταση και τη
στελέχωση των επιτροπών που ανέρχεται ετησίως τα 830.000
ευρώ και όπως καθορίζονται οι αµοιβές του προέδρου, θα φτά-
νουν ετησίως τις 62.400 ευρώ.

Σ’ αυτό το σηµείο, λοιπόν, έχουµε αδιανόητα µη τήρηση µνη-
µονίου. Γιατί; Δεν θα αµφισβητήσουµε βέβαια τις υψηλές αµοι-
βές και των λοιπών εµπλεκοµένων. 

Συνεχίζοντας, στην παράγραφο 4, παρατηρούµε την καταφα-
νέστατη απουσία των θεσµοθετηµένων φορέων της εκπαίδευσης
από το διοικητικό συµβούλιο ή τις επιτροπές. Πώς θα εισακου-
στούν οι προτάσεις, οι θέσεις που έχουν τεκµηριωθεί από µαζι-
κές διαδικασίες, επιστηµονικά συνέδρια και τη διεθνή εµπειρία;

Στην παράγραφο 5, εξειδικεύονται τα καθήκοντα του προ-
έδρου. Όλα ξεκινούν και καταλήγουν στην πολιτική ηγεσία. Ο
πρόεδρος, ο οποίος προφανώς είναι επιλογή του Υπουργού, έχει
και τον κύριο έλεγχο της αρχής. Ο πρόεδρος επιλέγει το συµ-
βούλιο, διορίζει το διευθυντή και το λοιπό προσωπικό της αρχής.
Ουσιαστικά διορίζει όλο το µηχανισµό. Πάλι, λοιπόν, επανέρχεται
το θέµα της ανεξαρτησίας της αρχής.

Προχωρώντας, στην παράγραφο 6ιδ’, παρατηρούµε ότι προ-
βλέπεται εκπαιδευτική ή µορφωτική άδεια στο εκπαιδευτικό προ-
σωπικό. Όµως, δεν αναφέρονται σαφώς οι όροι και οι
προϋποθέσεις. Η περαιτέρω επιµόρφωση του εκπαιδευτικού
προσωπικού, µπορεί να γίνει µετά τη λήξη της θητείας του στη
συγκεκριµένη αρχή;

Όσον αφορά τις επιτροπές αξιολόγησης εκπαιδευτικού έργου
και συγκεκριµένα στην παράγραφο 7β’ έχουµε τις εξής παρατη-
ρήσεις:

Να διατυπωθούν µε σαφήνεια τα κριτήρια των εµπειρογνωµό-
νων. Πώς αποδεικνύεται η εµπειρία σε θέµατα αξιολόγησης του
εκπαιδευτικού έργου; Ποιος ο ρόλος των σχολικών συµβούλων
στη στελέχωση της αρχής; Ενσωµατώνονται στη νέα αρχή,
δρουν αυτόνοµα ή καταργούνται, δεδοµένου ότι δίνεται η δυνα-
τότητα να εγγράφονται και στα µητρώα των επιτροπών αξιολό-
γησης; 

Οι σχολικοί σύµβουλοι, προτείνουν επίσης να υπάρχει δυνα-
τότητα προσφυγής του αξιολογουµένου σε περίπτωση που θε-
ωρεί ότι η αξιολογική έκθεση τον αδικεί και γι’ αυτό απαιτείται η
θέσπιση οργάνων εκδίκασης ενστάσεων των αξιολογουµένων.

Στην παράγραφο 7, ρυθµίζονται τα θέµατα των επιτροπών
αξιολόγησης τις οποίες συγκροτεί η αρχή ανά διεύθυνση εκπαί-
δευσης. Στην εν λόγω παράγραφο, η αρχή φαίνεται να αναθέτει
το έργο της αξιολόγησης πλήρως στις επιτροπές αξιολόγησης
του εκπαιδευτικού έργου. Πρέπει να διευκρινιστεί αν πρόκειται
µόνο να συγκεντρώνει τις εκθέσεις και να διεξάγει γενικά συµ-
περάσµατα. Τότε δεν χρειάζεται η δηµιουργία µίας τόσο υπερ-
στελεχωµένης και ακριβής για τον κρατικό προϋπολογισµό
αρχής. Μπορεί δηλαδή το έργο αυτό, να ανατεθεί σε µία ήδη
υπάρχουσα υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας µετά από εκπαί-
δευση του προσωπικού της.

Στην παράγραφο 8, οι κύριες παρατηρήσεις που χρήζουν ιδι-
αίτερης προσοχής είναι οι εξής: Πρώτον, να οριστεί µε σαφήνεια
το χρονοδιάγραµµα επαναξιολόγησης στις εκάστοτε περιπτώ-
σεις: θετική, θετική υπό όρους, αρνητική. Δεύτερον, µε ποιον
τρόπο θα αξιοποιηθούν τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης, µε
στόχο την αναβάθµιση της ποιότητας του εκπαιδευτικού έργου;
Τρίτον, πώς θα βοηθήσει η αρχή ή το Υπουργείο τις εκπαιδευτικές
µονάδες ή τους εκπαιδευτικούς µε χαµηλό βαθµό αξιολόγησης
να βελτιωθούν, ώστε να εκτελέσει την αποστολή που προοιωνί-
ζεται ότι θα επιτελέσει; 

Στην παράγραφο 8στ’, πρέπει να τονίσουµε ότι συµβαίνει για
πρώτη φορά παγκοσµίως η περίπτωση αυτή. Αναφέρεται χαρα-
κτηριστικά: «Η αξιολόγηση της ποιότητας, µπορεί να υποκαθί-

σταται από αξιολόγηση από διαπιστευµένο φορέα αξιολόγησης
της πρωτοβάθµιας ή της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης της αλ-
λοδαπής, που ορίζεται µε απόφαση της αρχής». Η αρχή, διαπι-
στεύει αλλοδαπούς φορείς αξιολόγησης που είναι διεθνώς
αναγνωρισµένοι και εφαρµόζουν κριτήρια τα οποία ανταποκρί-
νονται στα κριτήρια της αρχής. Δεν υπάρχουν Έλληνες που να
ικανοποιούν αυτά τα κριτήρια;

Στην παράγραφο 9, τα κριτήρια αξιολόγησης -που θα έπρεπε
να είναι ο βασικός πυρήνας αυτού του νοµοσχεδίου- αναφέρον-
ται ακροθιγώς. Σύµφωνα µε την παράγραφο 9γ’, πώς θα γίνεται
η αξιολόγηση από τους µαθητές και τους γονείς; Αυτό το συγ-
κεκριµένο πεδίο θα πρέπει να το τονίσουµε για ακόµα µία φορά.
Η ποιότητα και η αποτελεσµατικότητα του εκπαιδευτικού, δεν
τεκµηριώνονται από την αξιολόγηση από µαθητές και γονείς,
παρά µόνο από γνώστες του αντικειµένου και πάλι παρακινδυ-
νευµένα. 

Η λέξη «τεκµηρίωση» στην παράγραφο 9 έχει τη δική της ση-
µασία. Τεκµηρίωση χωρίς γραπτά ντοκουµέντα, φόρµες, ερωτη-
µατολόγια δεν υφίσταται. Όποιος δηλαδή δεν συµπαθεί έναν
εκπαιδευτικό, θα µπορεί να τον αξιολογήσει αρνητικά. Για κάποι-
ους γονείς, καλός είναι αυτός που κάθε µέρα δίνει φωτοτυπίες,
ενώ για άλλους, αυτός που κάθε µέρα δίνει αγάπη και ενθάρ-
ρυνση. Ποιος θα κερδίσει; Τα άτοµα που δεν γνωρίζουν τα ανα-
λυτικά προγράµµατα, την επιστήµη της παιδαγωγικής, τη
διδακτική µεθοδολογία, την παιδαγωγική ψυχολογία, την κοινω-
νιολογία, τη φιλοσοφία της παιδείας, πώς θα αξιολογήσουν ένα
πολυσύνθετο έργο που επιπλέον παρεµποδίζεται εντέχνως από
την ίδια την πολιτεία; Ποια είναι τα κατάλληλα προσόντα του δι-
δακτικού προσωπικού, εκτός του πτυχίου ανωτάτης εκπαίδευσης
ή την επιτυχία µέσω ΑΣΕΠ; 

Η ποιότητα των υποστηρικτικών υπηρεσιών στην παράγραφο
9εε’ δεν εξαρτάται ούτε από τους εκπαιδευτικούς ούτε από την
εκπαιδευτική µονάδα χωριστά. Είναι ευθύνη του Υπουργείου να
εξασφαλίσει τις κατάλληλες και υψηλού επιπέδου υποστηρικτι-
κές υπηρεσίες, τα εργαστήρια και τις βιβλιοθήκες.

Η υποχρηµατοδότηση, επισκιάζει όλο το φάσµα της εκπαίδευ-
σης και πληγώνει ευθέως σε µεγαλύτερο βαθµό το συγκεκριµένο
κοµµάτι. Για να µη συνεχιστεί η υφιστάµενη στρεβλή κατάσταση,
για να έχει νόηµα η αξιολόγηση, σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει
να διεξάγεται από στελέχη που έχουν τοποθετηθεί µε κοµµατικά
κριτήρια, χωρίς να έχουν αξιολογηθεί αντικειµενικά.

Τέλος, στην έκθεση συνεπειών της ρύθµισης όπου αναφέρον-
ται οι συνέπειες στην κοινωνία και στους πολίτες, προκύπτει από
τα γραφόµενα ότι στόχος της αξιολόγησης είναι και η πάταξη
της παραπαιδείας, εφόσον το εκπαιδευτικό έργο θα βελτιωθεί
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Υπάρχει κάποιο χρονοδιά-
γραµµα; Πότε πιστεύετε ότι θα κλείσουν τα φροντιστήρια και ότι
οι επαναληπτικές εξετάσεις θα διενεργούνται από τα δηµόσια
σχολεία; 

Είναι ξεκάθαρο ότι θα πρέπει να ακυρώσουµε δυναµικά στην
πράξη οποιαδήποτε προσπάθεια για τη συνολική, εφιαλτική –θα
έλεγα- εικόνα της πλήρους χειραγώγησης του εκπαιδευτικού
µας συστήµατος από ξένα συµφέροντα. Οι δάσκαλοι διευκρινί-
ζουν ότι έχουν ταχθεί υπέρ της αξιολογικής αποτίµησης τόσο
του εκπαιδευτικού έργου, όσο και της εκπαιδευτικής πολιτικής,
µιας αποτίµησης, που θα πραγµατοποιείται από τους εκπαιδευ-
τικούς συλλογικά και όχι από µονοπρόσωπα όργανα και που θα
έχει σαν στόχο, την ανίχνευση των προβληµάτων και το σχεδια-
σµό των αναγκαίων παρεµβάσεων στην κατεύθυνση ανατροφο-
δότησης της εκπαιδευτικής διαδικασίας.

Δυστυχώς, οι εκάστοτε υπηρετούντες από τη µία µεριά είναι
διαποτισµένοι από την έννοια του πολιτικού κόστους και από την
άλλη είτε αποφεύγουν βαθιές, ορθές και επιβεβληµένες εκπαι-
δευτικές δοµές είτε επαγγέλλονται µεταρρυθµίσεις χωρίς κα-
νένα τελικό αποτέλεσµα, καθώς ειδικά στην εποχή µας
απαιτούνται -από πλευράς εκπαίδευσης- συνεχείς και διαθρωτι-
κές µεταβολές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Ελλήνων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς την κ. Ξουλίδου. 
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Το λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος για οκτώ λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, θα ήθελα να κάνω µια γενικότερη παρατήρηση
και µία παρατήρηση επί του νοµοσχεδίου πριν περάσω στις τρο-
πολογίες. 

Η γενικότερη παρατήρηση είναι ότι βλέπουµε στο ελληνικό
Κοινοβούλιο ανθρώπους να προσπαθούν να φτιάξουν την ελλη-
νική παιδεία και τα δηµόσια σχολεία όταν δεν έχουν περάσει ούτε
απ’ έξω από δηµόσιο σχολείο. 

Θέλει να φτιάξει την ελληνική παιδεία, ποιος; Ο κ. Σαµαράς, ο
οποίος δεν έχει µπει ποτέ σε δηµόσιο σχολείο; Δεν έχει περάσει
ούτε βόλτα για να δει πως είναι ένα δηµόσιο σχολείο. Έχει στεί-
λει τα παιδιά του σε όποια «αµερικανιά», όπως είναι για παρά-
δειγµα το Κολλέγιο Αθηνών και το LSE του Λονδίνου. Αυτός ο
άνθρωπος, θέλει να φτιάξει τη δηµόσια παιδεία. 

Βέβαια, από το κάδρο δεν πρέπει να βγάζουµε και το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα. Από τη µία είναι η ακραία φιλελεύθερη παράταξη
και από την άλλη το Κοµµουνιστικό Κόµµα, του οποίου η Γενική
Γραµµατέας του έχει στείλει…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Πού; Πού;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πού; Δεν ξέρεις πού; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Πού; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ρώτα την να σε ενηµερώσει.

Στο Pierce College και στην Αµερική. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μη διακόπτετε κύριε

συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Πού; Είσαι ψεύτης, είσαι ψεύτης!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ αρχάς µη διακόπτεις γιατί

γίνεσαι αυθάδης και γελοίος. Ρώτα την κ. Παπαρήγα πού έχει
στείλει τα παιδιά της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μη διακόπτετε, κύριε
συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν ξέρεις πόσα παιδιά έχει. Ένα παιδί
έχει. Είσαι ψεύτης και σε αυτό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Την κόρη της, πού την έχει στεί-
λει; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ένα παιδί έχει. Είσαι ψεύτης και σε αυτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πού την έχει στείλει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Σε ελληνικό σχολείο την έχει στείλει. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πού την έχει στείλει ρε; Πες

που την έχει στείλει! Στο Pierce College δεν την έστειλε; Στην
Αµερική δεν σπουδάζει η κόρη της; Θα µας τρελάνεις;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είσαι ψεύτης!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι ψεύτης; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μη διακόπτετε. Ας

ολοκληρώσει και µετά του απαντάτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είσαι ψεύτης!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Και εσύ είσαι γελοίος που δεν

ξέρεις που σπουδάζει η κόρη της Γενικής Γραµµατέα σου. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Έχετε κάνει την προβοκάτσια επάγ-

γελµα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε ξευτιλιστεί. Έχετε ξευτι-

λιστεί και στα µάτια του κόσµου που σας ψηφίζει. Σας ψηφίζει
για Κοµµουνιστικό Κόµµα και στέλνετε τα παιδιά σας σε αµερι-
κάνικα σχολεία. Γελοίε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Ηλιόπουλε,
σας παρακαλώ αν θέλετε ασχοληθείτε µε το νοµοσχέδιο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Στο νοµοσχέδιο διαβάζω:
«Ποσό 11.400 ευρώ από την καταβολή επιδόµατος θέσης ευθύ-
νης στον προϊστάµενο διεύθυνσης που λειτουργεί στην αρχή»
κ.λπ..

Κύριε Πρόεδρε, παίρνει -επίδοµα, πέρα από το µισθό του-
11.400 ευρώ για θέση ευθύνης. Υπάρχει και θέση ανευθυνότητας
στο δηµόσιο; Τι σηµαίνει «θέση ευθύνης»; Τι επίδοµα είναι αυτό
των 1.000 ευρώ το µήνα, κύριε Υπουργέ -που ούτε καν κάνετε
τον κόπο να κοιτάξετε- για θέση ευθύνης; Δηλαδή, οι άλλοι δη-
µόσιοι υπάλληλοι που δουλεύουν από το πρωί µέχρι το βράδυ
δεν έχουν κάποια θέση ευθύνης; 

Συνεχίζετε να διοικείτε µε τον ίδιο τρόπο που διοικούσατε
τόσα χρόνια. Επίδοµα 11.400 ευρώ για θέση ευθύνης. Ξεφτιλι-
ζόσαστε στα µάτια του ελληνικού λαού. 

Περνάω στις τροπολογίες, γιατί επί των άρθρων θα µιλήσει ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, κ. Παππάς. Η υποτιθέµενη
διευκρίνιση που επιχειρείτε µε την διατύπωση του άρθρου 9 πα-
ράγραφος 20α’ του ν.4057/2012, που εξαιρεί την πρόσληψη
εκτάκτου προσωπικού εάν προηγουµένως δεν ληφθεί η απαιτού-
µενη έγκριση, αποτελεί το συνήθη τρόπο που πολιτεύεστε, ο
οποίος δυστυχώς δεν έχει αλλάξει είτε κυβερνάτε µε νοµοσχέδια
είτε κυβερνάτε µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Έρχεστε µε άλλα λόγια, να νοµιµοποιήσετε αναδροµικά προσ-
λήψεις προσωπικού µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου ή µίσθωσης έργου, παρατάσεις συµβάσεων,
ανανεώσεις κ.λπ, προκειµένου –όπως υποστηρίζετε- αφ’ ενός να
απορροφηθεί το σχετικό κονδύλι του ΕΣΠΑ και να µην επιστρα-
φεί στο Κοινοτικό Ταµείο και αφ’ ετέρου, να µην αποστείτε –όπως
γράφετε στην αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας- από τις µνη-
µονιακές σας υποχρεώσεις. 

Ανεξαρτήτως της ερµηνείας που δίνετε στις υποχρεώσεις
αυτές, καθώς και στο επωφελές που πιθανώς συνεπάγεται η
απασχόληση των ανθρώπων αυτών στα έργα αυτεπιστασίας του
δηµοσίου, πρέπει επιτέλους να καταλάβετε ότι δεν µπορείτε εκ
των υστέρων να επικυρώνετε µε τροπολογίες την αβελτηρία και
την προχειρότητά σας. 

Δεν µπορείτε αναδροµικά, πάντα µε την επίκληση κάποιας δι-
καιολογίας κατεπείγοντος, να χρεώνετε στη Βουλή την ασυνάρ-
τητη λειτουργία των υπηρεσιών που διοικείτε. Κάποτε θα πρέπει
να µάθετε να κάνετε πράξη αυτό που ευαγγελίζεστε, δηλαδή το
κράτος δικαίου το οποίο για εσάς αποτελεί κενό γράµµα, ενώ για
µας ουσία. 

Θα έρθετε να πείτε «µα, καλά η Χρυσή Αυγή προτιµά να επι-
στρέψουν στο ταµείο των Βρυξελλών κονδύλια ύψους 25 εκα-
τοµµυρίων ευρώ που θα κατευθύνονταν σε ανασκαφές ή σε
άλλες εργασίες αρχαιολογικού ενδιαφέροντος και αν µη τι άλλο
θα εισπράττονταν από Έλληνες;». Η απάντηση είναι απλή. Αν κά-
νατε σωστά αυτό για το οποίο ο λαός σας εξέλεξε, θα έπρεπε να
είχατε δει ότι ο ν.4057/2012, που τόσο άκριτα στηρίξατε πάνω
στο µνηµονιακό σας οίστρο, θα δηµιουργούσε προβλήµατα στις
ανειληµµένες υποχρεώσεις σας έναντι του δηµοσίου. Όµως δεν
το κάνατε, αφού διέπεστε ακόµα από τη λογική του κράτους -λα-
φύρου, στο οποίο λειτουργείτε πάντα την τελευταία στιγµή ανα-
τρέποντας διατάξεις που έχετε ψηφίσει µε µια απλή τροπολογία. 

Στηλιτεύουµε την πρακτική σας, η οποία έχει καταστεί για χρό-
νια µοιραία σε όλες τις εκφάνσεις του δηµοσίου βίου. Αυτός είναι
ο λόγος που καταψηφίζουµε την τροπολογία των Υπουργών Παι-
δείας, Πολιτισµού και Διοικητικής Μεταρρύθµισης. 

Τίτλος της δεύτερης υπουργικής τροπολογίας, θα µπορούσε
να ήταν η απέραντη αναλγησία. Την ώρα που ο ελληνικός λαός
πένεται, συνεπεία των πολιτικών που εφαρµόζετε κατ’ εντολή
των προϊσταµένων σας, έχετε το θράσος µε το άρθρο 1, να δι-
ευθετήσετε τις απαιτήσεις µετακίνησης του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας, του Πρωθυπουργού και του Υπουργού Εξωτερικών
µε τα κοστοβόρα και πολυτελή αεροσκάφη «Embraer» και «Gulf-
stream» της Πολεµικής Αεροπορίας. Θα είναι αλήθεια στα µάτια
των οµολόγων σας πολύ κωµικό το θέαµα ενός επαίτη Πρωθυ-
πουργού ή ενός συµβιβασµένου στα κελεύσµατα των ισχυρών
Υπουργών Εξωτερικών, να γίνεται δεκτός από τις ξένες επίσηµες
αντιπροσωπείες προς ένδειξη της ένδειας της χώρας που εκπρο-
σωπεί όχι µε το αεροπλάνο της γραµµής, που χρησιµοποιούν
ηγέτες ακόµα και µεγαλύτερου βεληνεκούς από το δικό σας
αλλά µε τα πολυτελή αποµεινάρια µιας ένδοξης εποχής των Ση-
µίτηδων και των Τσοχατζόπουλων. 

Αποτελεί ύβρη, ακόµα και η ιδέα ότι ένα τέτοιο άρθρο θα µπο-
ρούσε να ψηφιστεί από τη Βουλή από οποιονδήποτε άλλον, παρά
από εσάς και όσους εζήλωσαν την τύχη σας, δηλαδή όσων συγ-
κυβερνούν µαζί σας, που πολύ θα ήθελαν να επιβιβαστούν στα
αεροσκάφη αυτά. Και εµείς το επιθυµούµε διακαώς αλλά θέ-
λουµε το εισιτήριό σας να είναι one way. Τότε να είστε σίγουροι
ότι µε χαρά θα σας ξεπροβοδίσει το σύνολο του ελληνικού λαού. 

Με το άρθρο 2, µεταφέρετε τις αρµοδιότητες που αφορούν
στην οργάνωση του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας Απασχολουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας από τον
Υπουργό Εργασίας στον Υπουργό Δηµοσίας Τάξεως, τροποποι-
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ώντας και κάποιες συναφείς διατάξεις. Δεν γνωρίζουµε γιατί κρί-
θηκε αναγκαία αυτή η αλλαγή ούτε δηλώνετε κάτι σχετικό στην
αιτιολογική έκθεση όπως θα οφείλατε. Θεωρούµε όµως ότι οι πα-
ρεµβάσεις που επιχειρείτε, δεν είναι ουσιαστικές στην κατεύ-
θυνση της εξασφάλισης της βιωσιµότητας του επικουρικού
ταµείου των Σωµάτων Ασφαλείας ούτε της βελτίωσης των απο-
δοχών των στελεχών τους αλλά είναι απλά γραφειοκρατικές και
για το λόγο αυτό τις καταψηφίζουµε.

Η κατάργηση µιας επιτροπής που εισάγεται µε το άρθρο 3 µας
εκπλήσσει. Πρόκειται όπως µας πληροφορείτε –αφού κανένας
δεν την ήξερε ούτε κανένας την είχε ακούσει- για µια εννεαµελή
επιτροπή, µε σκοπό την κωδικοποίηση και αναµόρφωση του δι-
καίου που δεν ξέρουµε τι εξυπηρετούσε παρά την εξυπηρέτηση
και την επαγγελµατική αποκατάσταση όσων συµµετείχαν σ’
αυτήν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αφού, λοιπόν, η περιβόητη επιτροπή αναµόρφωσε το δίκαιο,
θα έπρεπε να µας πληροφορήσετε για τις αµοιβές της, για το
ποιος είχε την ευθύνη για τη συγκρότησή της, για το αντικείµενό
της συγκεκριµένα και όχι αφηρηµένα καθώς και για το ποιο έργο
επιδιώκατε. Επειδή προφανώς όλα αυτά είναι πολύ δύσκολα για
εσάς, επιλέγετε πολύ σωστά να την καταργήσετε λέγοντας ένα
απλό «γράψτε λάθος». 

Εκεί, λοιπόν, που προς στιγµήν θεωρήσαµε ότι αρχίσατε να
βελτιώνεστε, έρχεται το άρθρο 4 το οποίο ορίζει ότι το ύψος των
αποζηµιώσεων του προέδρου και των µελών της κεντρικής νο-
µοπαρασκευαστικής επιτροπής και της κεντρικής επιτροπής κω-
δικοποίησης, ορίζεται µε απόφαση του Πρωθυπουργού. Γιατί
άραγε; Μήπως για να εκφεύγει του ελέγχου που υποχρεωτικά
ασκεί το Γενικό Λογιστήριο; Μήπως για να µη µπορεί κανείς να
πληροφορηθεί το ύψος της αµοιβής όσων ηµετέρων τοποθετη-
θούν, για να εκτελέσουν άλλο ένα ανύπαρκτο έργο σε µια επι-
τροπή που θα κληθείτε να καταργήσετε µελλοντικά, ώστε να
δείξετε ότι σέβεστε τα χρήµατα του ελληνικού λαού; 

Τελικά η δηµοκρατία σας, η δηµοκρατία της Μεταπολίτευσης,
δεν είναι πολίτευµα. Είναι µια ιδέα. Μια κακή ιδέα, την οποία
έχετε µε τις πρακτικές σας αναγάγει σε διαστροφή και εµείς διε-
στραµµένοι δεν είµαστε. Καταψηφίζουµε το σύνολο και αυτής
της τροπολογίας.

Με την τρίτη τροπολογία, επιθυµείτε και πάλι να διαχειριστείτε
µε εύσχηµο τρόπο την ανεπάρκειά σας. Τι άλλο από ανεπάρκεια,
προχειρότητα και έλλειψη στοιχειώδους καθήκοντος υποδηλώνει
η έκφραση της αιτιολογικής έκθεσης ότι διορθώνεται η πρόδηλη
παράλειψη να συµπεριληφθούν στη διάταξη του άρθρου 1 και οι
εκπαιδευτικοί που εισήχθησαν το ακαδηµαϊκό 2009-2010.

Τι άλλο εκτός από ανικανότητα, αποδεικνύει η ανάγκη αναδρο-
µικής ρύθµισης ζητηµάτων που εισάγετε µε το άρθρο 2, µε την
απαράδεκτη δικαιολογία ότι κατέστη αδύνατο να διεκπεραι-
ωθούν από τα αρµόδια διοικητικά όργανα, λόγω των συνεχών νο-
µοθετικών µεταβολών; Υπάρχει πιο απίθανη αιτιολόγηση, σε
σοβαρό κράτος, από την ανάγκη ρύθµισης διατάξεων µε τροπο-
λογία αναδροµικής ισχύος, για θέµατα που δεν πρόλαβαν να
ρυθµίσουν οι υπηρεσίες σας, επειδή παίζατε στο µεταξύ µε τη
νοµοθεσία; 

Τι ζητάτε εδώ από το Σώµα; Ζητάτε να επικυρώσει αναδροµικά
αβελτηρίες σας και να νοµιµοποιήσει τον απαράδεκτο τρόπο δη-
µόσιας διοίκησης που ακόµα και σήµερα συνεχίζετε να ακολου-
θείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, αν έχετε την καλοσύνη, ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Με το άρθρο 3, κυρώνετε το δι-
καίωµα πρόσληψης εκπαιδευτικών, προκειµένου να απασχολη-
θούν στο πρόγραµµα της ενισχυτικής διδασκαλίας για τα έτη
2013-2015 µε χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ. Κατανοούµε ότι
αυτής της µορφής η υποαπασχόληση κάποιων αναξιοπαθούντων
εκπαιδευτικών, θα µπορούσε να προσφέρει στους τελευταίους
κάποιες ώρες εµπειρίας και µερικές στιγµές απασχόλησης σε
έργο που χρηµατοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως,
είναι λανθασµένος τόσο ο τρόπος, όσο και η υλοποίηση. Γιατί
δεν µπορεί η απορρόφηση κονδυλίων, που έχετε ξεχάσει όπως

πάντα σε ένα συρτάρι του υπουργείου, να αποτελεί πανάκεια
απασχόλησης ή παροχής εκπαιδευτικού έργου για κάποιους
άνεργους δασκάλους.

Εννοείται ότι καταψηφίζουµε και την παράγραφο 4, στην οποία
επιχειρείτε ένα µπάλωµα στο Βατερλό που πρόσφατα δηµιουρ-
γήσατε στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ µε το σχέδιο «Αθηνά». Καµ-
µία από τις διατάξεις αυτές δεν βασίζεται στην κατεύθυνση της
ορθολογικής αντιµετώπισης του εκπαιδευτικού ζητήµατος στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Αποτελεί προφάσεις εν αµαρτίαις η δή-
λωση ότι ο σκοπός της διάταξης είναι η διασφάλιση των επαγ-
γελµατικών δικαιωµάτων των φοιτητών. Για τον τοµέα αυτό
άλλωστε έχετε κάνει ό, τι περνάει από το χέρι σας, ώστε η ανερ-
γία στους νέους να προσεγγίζει ήδη το 30%. Οι προθέσεις σας
και η πολιτική σας δεν αποτελούν πλέον λύση για τη χώρα, οπότε
καταψηφίζουµε και αυτήν την παράγραφο.

Κι εσείς κύριοι που παρεξηγηθήκατε, δείτε τη συνέντευξη της
κ. Παπαρήγα, για να δείτε που έχει στείλει την κόρη της.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Εντάξει, εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε συνάδελφε,

ολοκληρώθηκε η οµιλία σας. Αν εδώ µιλάει ο καθένας για το τι
κάνουν διάφοροι Βουλευτές από το χώρο σας, το Κοινοβούλιο
θα τιναζόταν στον αέρα. Λοιπόν, γίνετε λίγο σεµνοί.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς, κύριε Πρόεδρε, τι είστε;
Είστε υποστηρικτής του ΚΚΕ; Υποστηρικτής του κ. Σαµαρά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Όχι. Προσπαθώ να
κρατήσω την τάξη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ποια τάξη, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και αν τηρούσα τον

Κανονισµό, θα έπρεπε να σας είχα διακόψει προ πολλού. Μπο-
ρούν οι εισηγητές να µιλάνε και για θέµατα εκτός του νοµοσχε-
δίου µε κάποια ανοχή και εν πάση περιπτώσει, µε κάποιο µέτρο.

Ο κ. Ψύρρας έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η αξιολόγηση της εκπαίδευσης και του εκπαιδευτικού, δυστυ-

χώς εδώ και τριάντα χρόνια αποτελεί ένα διαρκές ζητούµενο και
τείνει να γίνει µία πονεµένη ιστορία στο χώρο της εκπαίδευσης.

Πριν τριάντα χρόνια, καταργήθηκαν οι επιθεωρητές, οι άνθρω-
ποι δηλαδή που είχαν αναλάβει τον έλεγχο, την εθνική και ηθική
διαπαιδαγώγηση όπως λέγαµε στο στρατό και την εφάρµοζαν
στο σχολείο. Ο κοµµατισµός και οι πελατειακές σχέσεις ήταν τα
βασικά χαρακτηριστικά εκείνου του συστήµατος, το οποίο έγινε
προσπάθεια να αλλάξει µε την υιοθέτηση του θεσµού των σχο-
λικών συµβούλων, οι οποίοι όµως δεν είχαν αξιολογικές αρµο-
διότητες.

Όλα αυτά τα χρόνια, η εκπαίδευση χαρακτηρίζεται από ένα
πράγµα. Από την παντελή απουσία αξιολόγησης, από τον συντε-
χνιασµό, από τους ηµέτερους που καταλάµβαναν θέσεις πάνω
στη διοίκηση. Μέσα σε µία µικρή κοινωνία -όπως είναι η ελλη-
νική- η επιρροή των µικρών κύκλων, οι προσωπικές γνωριµίες,
όλα αυτά τα στοιχεία διαµόρφωσαν ένα τέτοιο κλίµα, που δεν ευ-
νοούσε καθόλου την αξιολόγηση και αυτό προσλήφθηκε από
τους εκπαιδευτικούς και διαµόρφωσε ένα περιώνυµο φόβο, τον
φόβο µπροστά στην αξιολόγηση. Ο εκπαιδευτικός κάθε φορά
ρωτούσε: «Ποιος θα µας αξιολογήσει; Με ποια κριτήρια θα µας
αξιολογήσει;». 

Ωστόσο, αντιλαµβανόµαστε ότι η αξιολόγηση είναι πλέον ανα-
γκαία. Τριάντα τόσα χρόνια χωρίς αξιολόγηση, σηµαίνει το εξής
πολύ απλό πράγµα: Ότι έχουµε µια ολόκληρη γενιά εκπαιδευτι-
κών, οι οποίοι ουσιαστικά είναι εκτός αυτής της διαδικασίας και
τριάντα χρόνια είναι πάρα πολλά.

Ξέρετε ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι ότι
πάρα πολλοί ικανοί, ικανότατοι άνθρωποι -γιατί υπάρχουν πάρα
πολλοί ικανοί στη δηµόσια εκπαίδευση- δεν αναλαµβάνουν υπεύ-
θυνες θέσεις, νιώθουν ότι ακόµα και οι διευθυντικές θέσεις κα-
ταλαµβάνονται από άτοµα στη βάση κάποιων τυπικών και όχι
κάποιων ουσιαστικών προσόντων.

Το σχέδιο νόµου που αφορά την Αρχή Διασφάλισης της Ποι-
ότητας, αποτελεί, ίσως, ένα πρώτο βήµα για να διαµορφώσουµε
ένα σύστηµα αξιολόγησης που αρχικά πάει να καθορίσει τις δια-
δικασίες, ώστε τελικά, όταν ολοκληρωθεί και όταν εµπεδωθεί κυ-
ρίως αποβάλλοντας αυτόν τον φόβο µπροστά στην αξιολόγηση,
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ο οποίος είναι υπαρκτός και κυρίως είναι η µέγιστη δυσκολία -
περισσότερο και από τον ίδιο το νόµο- να είναι εκείνο εκεί το
στοιχείο, που θα µετατρέψει αυτήν τη διαδικασία σε µια εσωτε-
ρική λειτουργία του εκπαιδευτικού συστήµατος.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ένα πράγµα. Μορφές αξιολόγησης
υπάρχουν πολλές. Εσωτερικές, εξωτερικές, ιεραρχικού χαρα-
κτήρα, µη ιεραρχικού χαρακτήρα, αυτοαξιολογήσεις, αξιολογή-
σεις του σχολείου, του έργου της µονάδας. Όποια, όµως, κι αν
υιοθετηθεί, δεν είναι δυνατόν, µε βάση και µόνο το νόµο, να εµ-
πεδωθεί στη συνείδηση των εκπαιδευτικών, παρά µόνο όταν λει-
τουργήσει θετικά. Και για να λειτουργήσει θετικά, πρέπει ο
εκπαιδευτικός να έχει εµπιστοσύνη στις αρχές, να έχει εµπιστο-
σύνη σε αυτούς που τον κρίνουν. Διότι αυτοί που τον κρίνουν,
θα πρέπει πρώτα οι ίδιοι να έχουν κριθεί.

Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να το προσέξετε αυτό. Κα-
νένα αξιολογικό σύστηµα δεν µπορεί να είναι αποδοτικό, εάν ο
κρινόµενος δεν έχει εµπιστοσύνη στον κρίνοντα. Συνεπώς, εκεί
πρέπει να κατατείνουµε µέσα από όλη αυτήν τη διαδικασία.

Η Δηµοκρατική Αριστερά, είναι υπέρ της αξιολόγησης που
δίνει έµφαση στην ποιότητα του εκπαιδευτικού έργου. Μας εν-
διαφέρει η αξιολόγηση να έχει έναν παιδαγωγικό και έναν ανα-
πτυξιακό χαρακτήρα. 

Βεβαίως, στο σχέδιο νόµου υπάρχουν µια σειρά ζητήµατα, για
τα οποία έχουµε σοβαρές ενστάσεις. Και τις καταθέσαµε ως τρο-
πολογίες.

Για παράδειγµα. Το κόστος του µηχανισµού της αρχής είναι
υπερβολικό. Οι µισθοί που δίδονται, είναι σχεδόν προκλητικοί και
πρέπει να αλλάξουν. Όταν θα φτάσουµε στη συζήτηση κατ’
άρθρο θα το συζητήσουµε.

Παράγραφος 4αα’. Ο πρόεδρος πρέπει να εκλέγεται ύστερα
από δηµόσια προκήρυξη της θέσης και γνώµη της αρµόδιας,
κατά τον Κανονισµό της Βουλής, επιτροπής. 

Παράγραφος 4η’: Ο µισθός του γενικού γραµµατέα του Υπουρ-
γείου, δεν πρέπει να υπερβαίνει το ύψος, όπως αυτό διαµορφώ-
θηκε µε το ν.3833/10, άρθρο 2 παράγραφος 1 και 2 καθώς και
µε το εδάφιο 8 της παραγράφου γ του ν.4093/12. 

Όσον αφορά την τροπολογία που έχει αποκτήσει µια απί-
στευτη ευελιξία -τρυπώνει σε λογής νοµοσχέδια, και τώρα τρύ-
πωσε στο σχέδιο της αξιολόγησης- την τροπολογία που αφορά
το σχέδιο «Αθηνά», διαφωνούµε και για τον τρόπο και για τον
χρόνο της κατάθεσής της.

Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση να αποσύρει την επίµαχη
τροπολογία και να επαναφέρει το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» στη Βουλή,
ώστε να γίνει ευρεία συζήτηση µε κοινό στόχο την ουσιαστική
µεταρρύθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, έντεκα µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Αιγάλεω
Αττικής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είπαµε και χθες ότι το ΚΚΕ δια-

φωνεί και µε το σχέδιο νόµου και µε το πλαίσιο της αξιολόγησης
και µε τους στόχους που έχει η αξιολόγηση.

Αυτοί οι στόχοι δεν περιορίζονται µόνο στην αποψίλωση των
σχολείων ή στον περιορισµό των εκπαιδευτικών. Βεβαίως, υπάρ-
χει και αυτή η πλευρά. 

Η αξιολόγηση όµως, όπως έχει δείξει η διεθνής και ευρωπαϊκή
εµπειρία, την οποία η Κυβέρνηση επικαλείται, έχει ως στόχο το
κλείσιµο σχολείων, την κατηγοριοποίηση σχολικών µονάδων και
µαθητών, µε βάση και τη δυνατότητα προσέλκυσης πόρων είτε
από επιχειρήσεις είτε, τελικά, από την τσέπη των οικογενειών. 

Άρα, µιλάµε για µία κατηγοριοποίηση, για µία διαφοροποίηση
ταξική. 

Με αυτό τον τρόπο και η αξιολόγηση είναι ένα εργαλείο σε
αυτήν την κατεύθυνση. Υπονοµεύεται, χτυπιέται ο ενιαίος, ο
αδιάσπαστος χαρακτήρας του προγράµµατος των σπουδών, του
προγράµµατος των µαθηµάτων, η κατάκτηση που υπήρχε τα
προηγούµενα χρόνια κι έλεγε «ένας λαός µία παιδεία». Μία κα-
τάκτηση, βέβαια, που υλοποιήθηκε σε συνθήκες που και η ανά-
πτυξη του καπιταλιστικού συστήµατος είχε ανάγκη από ένα πιο
µορφωµένο εργατικό δυναµικό. 

Σήµερα, η ανάπτυξη αυτού του συστήµατος έχει ανάγκη από
παροχή εφήµερων γνώσεων, δεξιοτήτων, ληξιπρόθεσµων και
αναλώσιµων. Και είναι ένα ακόµα γεγονός το οποίο αποδεικνύει
τη σήψη αυτού του συστήµατος. Διότι σε µία περίοδο που ανα-
πτύσσονται και εκτινάσσονται οι δυνατότητες της επιστήµης, της
τεχνολογίας, την ίδια στιγµή υποβαθµίζεται το περιεχόµενο της
µόρφωσης, υποβαθµίζονται τα µορφωτικά λαϊκά δικαιώµατα, χει-
ροτερεύει συνολικά το επίπεδο ζωής των εργαζοµένων. 

Άρα, κι εδώ αποδεικνύεται ότι η πάλη για δηµόσια, δωρεάν,
ενιαία εκπαίδευση συνδέεται άµεσα µε την πάλη για ριζικές αλ-
λαγές στο πεδίο της οικονοµίας, για µία οικονοµία που θα υπη-
ρετεί πραγµατικά τις λαϊκές ανάγκες. 

Με αυτήν την έννοια διαφωνούµε ριζικά µε αυτήν την πολιτική,
διαφωνούµε ριζικά µε το σχέδιο νόµου, χωρίς να µπαίνουµε,
όπως είπα, σε τεχνικές λεπτοµέρειες, σε επιµέρους ζητήµατα για
τα όργανα τα οποία δηµιουργούνται, για τις αρµοδιότητές τους.
Βέβαια, υπάρχουν διατάξεις και στο σχέδιο νόµου που αποδει-
κνύουν τη φιλοσοφία και τη γενική γραµµή όλης της ρύθµισης,
όπως είναι για παράδειγµα το άρθρο 8, παράγραφος 6, όπου
αναφέρει πως η αξιολόγηση της ποιότητας µπορεί να υποκαθί-
σταται από αξιολόγηση από διαπιστευµένο φορέα αξιολόγησης
της πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης αλλοδαπής,
δηλαδή ακόµα και διαπιστευµένες εταιρείες του ιδιωτικού τοµέα
που θα µπορούν να κάνουν τη συγκεκριµένη δουλειά.

Σε σχέση µε την τροπολογία που αφορά τη νοµοθετική εξου-
σιοδότηση που δίνετε και αποτελεί τη βάση του σχεδίου
«Αθηνά»: Εδώ επαναλαµβάνουµε τη θέση του ΚΚΕ, που είχε πει
από την πρώτη στιγµή ότι το σχέδιο «Αθηνά» δεν πρόκειται ούτε
για ακαδηµαϊκό συµµάζεµα, όπως παρουσιάζεται από την Κυβέρ-
νηση, ούτε µόνο για µία δηµοσιονοµική προσαρµογή. Πρόκειται
για ένα βασικό κρίκο υλοποίησης των σχεδιασµών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και του κεφαλαίου στην ανώτατη εκπαίδευση, για
προσαρµογή της εκπαίδευσης στις ανάγκες της αγοράς, στο
έδαφος της κρίσης και βέβαια, αλλαγές και σχεδιασµούς που
είχαν προαποφασιστεί χρόνια πριν στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Πέρα, όµως, απ’ αυτό, από τη γενική εκτίµηση, τη γενική θέση
που έχουµε για το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» -και έχουµε επανειληµµένα
τοποθετηθεί και στη Βουλή- στη συγκεκριµένη ρύθµιση του άρ-
θρου 4 γίνεται λόγος πρώτη φορά για κατευθύνσεις. Και όχι
απλά για κατευθύνσεις, όπως είπε χθες ο Υφυπουργός, αλλά για
διαχωρισµό µεταξύ κατευθύνσεων εισαγωγικών και κατευθύν-
σεων προχωρηµένου εξαµήνου. 

Αυτό για πρώτη φορά µπαίνει σε νοµοθετικό κείµενο που
αφορά την ανώτατη εκπαίδευση και το οποίο παραπέµπει σαφώς
σε κύκλους σπουδών. Και επιβεβαιώνει ότι οι αλλαγές στο σχέδιο
«ΑΘΗΝΑ» είναι πρώτα αλλαγές που αφορούν το περιεχόµενο
σπουδών, που συνδέουν τα επιστηµονικά αντικείµενα πιο στενά
µε τις στοχεύσεις των επιχειρηµατικών οµίλων, την εφαρµογή
πλήρως των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Γι’ αυτό το λόγο, εµείς θεωρούµε ότι είναι απαράδεκτο και το
περιεχόµενο της συγκεκριµένης ρύθµισης και ο τρόπος νοµοθέ-
τησης, µε µία παράγραφο, δηλαδή, στα πλαίσια µίας τροπολο-
γίας. 

Βέβαια, η συγκεκριµένη τροπολογία περιέχει και άλλες απα-
ράδεκτες, κατά τη γνώµη µας, ρυθµίσεις, όπως είναι αυτή της
παραγράφου 3 που προβλέπει µονοµερή καταγγελία της σύµβα-
σης για τους διδάσκοντες, τους εκπαιδευτικούς της ενισχυτικής
διδασκαλίας ή µονοµερή µεταβολή, χειροτέρευση των όρων ερ-
γασίας. 

Όχι µόνο, δηλαδή, δεν έχετε µόνιµο προσωπικό για τις ανάγ-
κες του σχολείου, όχι µόνο δεν κάνετε προσλήψεις µόνιµου προ-
σωπικού, αλλά δίνετε και τη δυνατότητα, οι εργασιακές σχέσεις
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να αλλάζουν προς το χειρότερο ή και να απολύονται ακόµη εκ-
παιδευτικοί που είναι σε οµηρία, που ούτως ή άλλως τους έχετε
µε ηµεροµηνία λήξης. Εδώ αποδεικνύεται ποιος είναι ο σχεδια-
σµός, τι εργασιακές σχέσεις θέλετε να επιβάλετε συνολικότερα
στην εκπαίδευση. 

Ζητάµε, λοιπόν, την απόσυρση της τροπολογίας συνολικά µε
βάση και τις συγκεκριµένες αντιρρήσεις που έχουµε στις δύο
αυτές παραγράφους. Συµφωνούµε µόνο µε την πρώτη παρά-
γραφο που αφορά τη µετάθεση των εκπαιδευτικών που βρίσκον-
ται στα διδασκαλεία της δηµόσιας εκπαίδευσης και στα
διδασκαλεία των νηπιαγωγών. 

Σε σχέση τώρα µε την τροπολογία που αφορά το έκτακτο προ-
σωπικό των αρχαιολογικών έργων, όντως εδώ και µήνες έχει προ-
κύψει σοβαρό πρόβληµα µε τα έργα του ΕΣΠΑ αυτεπιστασίας των
αρχαιολογικών υπηρεσιών. Χιλιάδες συµβασιούχοι εργαζόµενοι
είναι απλήρωτοι, ενώ υπήρχε και ο κίνδυνος να κριθούν οι προσ-
λήψεις τους παράνοµες και να απολυθούν. Στην ουσία, τα έργα
ΕΣΠΑ έχουν παγώσει. Επίσης, υπήρχε ο κίνδυνος να κληθούν να
πληρώσουν οι υπόλογοι αυτών των έργων, που είναι υπάλληλοι
στην αρχαιολογία. Η τροπολογία αυτή δίνει µια προσωρινή λύση
για την καταβολή των δεδουλευµένων, αλλά και τη συνέχιση της
εργασίας για µερικούς µήνες ακόµη σε συµβασιούχους έργων
που θα παραταθούν ή θα ανανεωθούν οι συµβάσεις τους.

Υπάρχουν όµως και εργαζόµενοι που έχουν κάνει αίτηση σε
προκηρύξεις, βγήκαν αποτελέσµατα, δηµοσιεύθηκαν τα ονόµατά
τους σε ΦΕΚ, αλλά λόγω της κατάστασης που έχει δηµιουργηθεί,
δεν έχουν υπογράψει ακόµη συµβάσεις εργασίας και είναι «στον
αέρα». Ενδεικτικά µόνο αναφέρουµε περιπτώσεις σε δύο έργα
της Β’ Εφορίας Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων της
Αθήνας και στη Λαµία για το έργο του αυτοκινητόδροµου από
την 24η Εφορία Βυζαντινών Αρχαιοτήτων. Συνολικά είναι εκατον-
τάδες οι προσλήψεις που έχουν «παγώσει».

Η τροπολογία που έχει κατατεθεί αναφέρεται µόνο στις συµ-
βάσεις που έχουν ήδη καταρτιστεί. Δεν διευκρινίζεται ότι καλύ-
πτονται από την τροπολογία οι εργαζόµενοι που έχουν επιλεγεί,
έχουν βγει τα ονόµατά τους στο ΦΕΚ, αλλά δεν τους κάλεσαν οι
υπηρεσίες να υπογράψουν συµβάσεις εργασίας. Κατά τη γνώµη
µας, χρειάζεται διευκρίνιση, για να καλύπτονται όλοι οι εργαζό-
µενοι και να δουλέψουν επιτέλους αυτοί οι άνθρωποι που ταλαι-
πωρούνται εδώ και µήνες.

Με βάση αυτά, εµείς ζητάµε την απόσυρση της τροπολογίας
που αφορά το σχέδιο «Αθηνά», ψηφίζουµε την άλλη τροπολογία,
και ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ» στην τροπολογία που αφορά το Ταµείο
Επικουρικής Ασφάλισης και Πρόνοιας των απασχολουµένων στα
Σώµατα Ασφαλείας. Γίνεται µία µεταφορά από το Υπουργείο Ερ-
γασίας στο Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης, που ήταν και ένα αίτηµα
των εργαζοµένων στα Σώµατα Ασφαλείας, όµως στην ουσία
αφορά το περιεχόµενο αυτών των παροχών αυτών των εργαζο-
µένων, οι οποίες είναι πολύ χαµηλές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των ειδικών αγορητών και εισερ-

χόµεθα στον κατάλογο των οµιλητών επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Πρώτος είναι ο κ. Σολδάτος που έχει το λόγο για
οκτώ λεπτά και ακολουθούν η κ. Κουντουρά, η κ. Άννα Μάνη-Πα-
παδηµητρίου και η κ. Χρυσοβελώνη. 

Το λόγο έχει ο κ. Σολδάτος. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώ

την τοποθέτησή µου από την επίµαχη τροπολογία επί της οποίας
κατατέθηκε ένσταση λεκτικώς κατ’ αρχήν, τόσο από τον ειση-
γητή του ΣΥΡΙΖΑ όσο και από άλλους εισηγητές που µίλησαν εκ
µέρους των πολιτικών τους φορέων. Θα µου επιτρέψετε να πα-
ρατηρήσω το εξής:

Κύριε Κουράκη, κύριε εισηγητά του ΣΥΡΙΖΑ, είπατε ότι στα πα-
νεπιστήµια του εξωτερικού είναι το τµήµα το δηλωτικό στοιχείο
εκείνο που προσδιορίζει την ειδικότητα που παίρνει κάποιος από
αυτά. Δεν είναι έτσι. Έχω εµπειρία από πανεπιστήµια του εξωτε-
ρικού. Επιτρέψτε µου να σας πω το εξής: Σχολή, τµήµα, κατεύ-
θυνση και ειδικότητα. Πριν από λίγο είχα την ευκαιρία να µπω
στις ιστοσελίδες αυστραλιανών πανεπιστηµίων στα οποία είχα

διατελέσει φοιτητής. Και σας λέω, για παράδειγµα, το εξής: Fac-
ulty of Humanities and Social Studies. Είναι η Σχολή Ανθρωπιστι-
κών και Κοινωνικών Σπουδών.

Department: Τµήµα. Cinema Studies. English: Αγγλικά. Philos-
ophy and European Studies. Πάνω σ’ αυτά τα τµήµατα οι φοιτη-
τές αποκτούν κατεύθυνση. Αυτό που δηλώνει και προσδιορίζει
την επαγγελµατική τους -αν θέλετε- προοπτική και κατεύθυνση
είναι αυτό που λένε «major» και «sub-major». 

Εποµένως, αν είναι κανείς φοιτητής σε ένα τµήµα Ευρωπαϊκών
Σπουδών, θα έχει ως πρώτη κατεύθυνση, για παράδειγµα, τα ιτα-
λικά και ως δεύτερη, ενδεχοµένως, τα γαλλικά. Όταν θα πάει να
διδάξει, θα είναι καθηγητής ιταλικών και γαλλικών αντιστοίχως,
µε τα αντίστοιχα επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

Κάτι ανάλογο συµβαίνει, για παράδειγµα, µε το Τµήµα Φυσι-
κών και Μαθηµατικών, στο οποίο αποκτάς ειδικότητα µαθηµατι-
κού, φυσικού, βιολόγου -φυσικών επιστηµών εννοώ- µε δυνατό-
τητα να έχεις προοπτική να διδάξεις ειδικά το αντικείµενο που
σπούδασες ως κατεύθυνση. 

Υπό αυτή την έννοια, λοιπόν, πιστεύω και θεωρώ ότι θα πρέπει
να ξαναδείτε το ζήτηµα. Διότι αυτό που πιστοποιεί και δηλώνει
το αντικείµενο µε το οποίο -στις περισσότερες χώρες του εξω-
τερικού- βγαίνει κανείς από το πανεπιστήµιο, είναι ακριβώς το
αντικείµενο της κατεύθυνσης και όχι το γενικό αντικείµενο του
τµήµατος. 

Πέραν αυτού, θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να κάνω κά-
ποιες παρατηρήσεις επί του σχεδίου νόµου που αφορά στη δια-
σφάλιση της ποιότητας στην πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν µε ακούτε, αλλά θέλω να κάνω
δύο παρατηρήσεις. 

Η πρώτη: Στην τέταρτη παράγραφο αναφέρεστε στις προϋπο-
θέσεις δια των οποίων είναι δυνατόν να συµµετάσχει κανείς στο
Συµβούλιο της Ανεξάρτητης Αρχής. Λέτε, λοιπόν, ότι οι εκπαι-
δευτικοί πρέπει να είναι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος, κατά
προτίµηση σε αντικείµενο συναφές µε την αποστολή και τις δρα-
στηριότητες της αρχής. Νοµίζω ότι κάποιος ο οποίος έχει ένα
µεταπτυχιακό τίτλο που είναι συναφής…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Το έχουµε προς
αλλαγή. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ: Το έχετε προς αλλαγή.
Ολοκληρώνω, λοιπόν, αυτό το θέµα, λέγοντας ότι θα πρέπει ο

µεταπτυχιακός τίτλος να είναι συναφής µε το αντικείµενο και την
αποστολή των δραστηριοτήτων της αρχής και όχι υποχρεωτικά
το διδακτορικό σε σχέση µε τον µεταπτυχιακό τους τίτλο ως προ-
τιµητέο στοιχείο. 

Θα έλεγα ότι κάτι ανάλογο θα πρέπει να δούµε και στις παρα-
γράφους εκείνες οι οποίες αναφέρονται στα προσόντα του διευ-
θυντή της αρχής, αλλά και στα προσόντα των εµπειρογνωµόνων,
οι οποίοι θα συµµετάσχουν στις πενταµελείς Επιτροπές Αξιολό-
γησης Εκπαιδευτικού Έργου. 

Θα πρέπει να µην είναι το διδακτορικό, γενικά και αόριστα,
αυτό που θα προσδιορίζει τις προϋποθέσεις, αλλά η ειδίκευση
ενός µεταπτυχιακού διπλώµατος. Διότι, φανταστείτε κάποιον που
είναι εκπαιδευτικός και έχει κάνει κάποιο µεταπτυχιακό στην Πυ-
ρηνική Φυσική -αλλά παρ’ όλα αυτά είναι εκπαιδευτικός στην
δευτεροβάθµια εκπαίδευση- να είναι αυτός ο οποίος θα προηγεί-
ται ενός άλλου που έχει µεταπτυχιακό τίτλο, αλλά όχι διδακτο-
ρικό, και ο οποίος τίτλος έχει σχέση µε την αποστολή και το
αντικείµενο της αρχής. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι διακρίνω µια ασάφεια -ίσως
να µην το έχω καταλάβει, ίσως χρειάζεται µια επαναδιατύπωση-
στην παράγραφο 5, όπου λέτε ότι οι θέσεις του συµβουλίου προ-
κύπτουν µετά από αξιολόγηση, η οποία ανατίθεται σε τριµελείς
επιτροπές που συγκροτούνται ύστερα από σύµφωνη γνώµη του
συµβουλίου. Δεν υπάρχει συµβούλιο. Γίνονται τριµελείς επιτρο-
πές, που, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, συγκροτούνται µετά από
απόφαση του συµβουλίου, για να επιλέξουν τα µέλη του συµβου-
λίου. Νοµίζω πως εδώ χρειάζεται οπωσδήποτε διόρθωση. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ευκαιρία που µου δώσατε
να κάνω αυτές τις παρεµβάσεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτι-
κός συνοδός από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Μεταµόρφωσης Αττι-
κής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η κ. Κουντουρά. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, σήµερα µιλάµε για την Αρχή Διασφάλισης της Ποιότη-
τας στην Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση. 

Σε ό,τι αφορά το πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου και ειδικά το
πώς διοικείται αυτή η καινούργια αρχή, εµπλέκεται η παρουσία
και η συµµετοχή στελεχών και παραγόντων από την αλλοδαπή
και διορίζεται ο Πρόεδρος της Αρχής από τον Υπουργό. Και είναι
λογικό το ερώτηµα που προκύπτει πρώτα από όλα για τα στε-
λέχη, τα οποία έρχονται από µία ξένη χώρα είτε είναι Έλληνες
είτε είναι ξένοι, οι οποίοι όµως, δεν γνωρίζουν τη δική µας κουλ-
τούρα, τις ιδιαιτερότητες και τα ελλείµµατα του εκπαιδευτικού
µας συστήµατος. 

Δεύτερον, όπως ειπώθηκε και από πολλούς άλλους συναδέλ-
φους, πώς είναι δυνατόν να είναι ανεξάρτητη αρχή, όταν ο Πρό-
εδρος διορίζεται καθαρά από τον Υπουργό και στη συγκεκριµένη
περίπτωση; 

Θα πάω και ένα βήµα παραπάνω, στο θέµα της επιτροπείας.
Καταλαβαίνουµε ότι όταν υπάρχει επιτροπεία, υπάρχει µία δυ-
σκολία να πιστέψουµε ότι θα είναι µία αξιολόγηση δίκαιη και αµε-
ρόληπτη. 

Επίσης, θα ήθελα να εκφράσω και εγώ τον προβληµατισµό
µου, τον οποίο εξέφεραν και κάποιοι συνάδελφοι στην αρµόδια
επιτροπή, ότι εµπλέκονται οι γονείς και οι µαθητές σ’ αυτή την
αξιολόγηση µε κάποιον τρόπο που δεν µπορεί παρά να µας δη-
µιουργεί κάποιες αµφιβολίες για το πώς θα µπορούν να εξασφα-
λίζουν πραγµατικά µία αξιολόγηση. Παραδείγµατος χάριν, σε
γειτονιές όπου ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων έχει µία οικο-
νοµική άνεση να εξασφαλίζει µία υψηλή στάθµη προϋποθέσεων
ως προς το εκπαιδευτικό προσωπικό και την υλικοτεχνική υπο-
δοµή, ενδεχοµένως να γίνεται µία αξιολόγηση υψηλότερη από
ό,τι σε µια άλλη γειτονιά, όπου τα σχολεία είναι πιο φτωχά, και
έτσι να ξεκινήσουµε µία κατάσταση ανισοτήτων.

Σε ό,τι αφορά τα οικονοµικά που υπάγονται στο δεύτερο
άρθρο, θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι όλες
οι πλευρές -και το ΠΑΣΟΚ και η ΔΗΜΑΡ και ο ΣΥΡΙΖΑ και οι Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες και όλα τα υπόλοιπα κόµµατα- εξέφρασαν τη
δυσαρέσκειά τους για τα οικονοµικά αυτής της αρχής. Διατίθεται
περίπου 1,5 εκατοµµύριο ευρώ ετήσια δαπάνη. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Υπάρχει τροπο-
λογία.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Υπάρχει τροπολογία. Ξέρετε, θα ήθελα
και θα ήµουν ευτυχής, εάν µέσα από την επιτροπή προέκυπτε
αυτή η διαβούλευση και το είχατε ήδη αποσύρει. Ας περιµέ-
νουµε, όµως, την τροπολογία.

Όπως καταλαβαίνετε και όπως πολύ σωστά ειπώθηκε από
όλους, οι µισθοί είναι πάρα πολύ υψηλοί, εάν δούµε ότι σήµερα
υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες επαγγελµατίες, που δεν έχουν,
όχι πελάτες, αλλά ούτε δουλειά. Και τέλος πάντων, όλα αυτά
συµβαίνουν, όταν ο κατώτατος µισθός έχει φτάσει στα 586 ευρώ
και η κατάσταση στη χώρα µας είναι τραγική. Είναι, λοιπόν, προ-
κλητικό.

Επίσης, το πιο σηµαντικό, το οποίο ανέφερα και στην επι-
τροπή, είναι ότι καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νόµο για την Αξιο-
λόγηση Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, µε
κριτήρια τα οποία δεν γνωρίζουµε. Τα κριτήρια θα έρθουν µε
προεδρικό διάταγµα και βρίσκονται σε διαβούλευση. Τα ξέρουµε
στο περίπου. Με τα περισσότερα κριτήρια δεν συµφωνούµε.
Πάρα πολλά από αυτά τα κριτήρια, για να µην πω το σύνολό
τους, κανένας φορέας δεν τα στηρίζει. Είναι όλοι αντίθετοι. 

Εδώ, λοιπόν, θεωρώ ότι προκύπτει ένα πάρα πολύ σοβαρό
θέµα. Δεν είναι δυνατόν να έρχεται στην ελληνική Βουλή ένα νο-

µοσχέδιο και να ψηφίζεται επί της αρχής και επί των άρθρων, τη
στιγµή που δεν ξέρουµε τα κριτήρια που το διέπουν. Θα έρθουν
µε προεδρικό διάταγµα, το οποίο δεν θα περάσει από τη Βουλή.

Δυο- τρεις άλλες παρατηρήσεις: Όπως σας είπα, αυτή η αξιο-
λόγηση πρέπει να έχει επί της ουσίας χαρακτήρα παροχής ου-
σιαστικών κινήτρων στους εκπαιδευτικούς και όχι να είναι
τιµωρητικού χαρακτήρα. Κι επειδή στην επιτροπή το αναλύσαµε,
περιµένουµε να δούµε τις τροπολογίες και τη βελτίωση που φέρ-
νετε. 

Εκτιµώ ότι θα έπρεπε τις βελτιώσεις να τις γνωρίζουµε νωρί-
τερα και να µπορούµε να τοποθετηθούµε. Διότι αυτήν τη στιγµή
είµαι αναγκασµένη να καταψηφίσω και επί της αρχής και επί των
άρθρων. Και δεν γνωρίζω τις βελτιωτικές τροπολογίες τις οποίες
φέρνετε.

Όσον αφορά τις τροπολογίες τις οποίες γνωρίζουµε, τις ήδη
υπάρχουσες:

Όσον αφορά το ΤΕΑΠΑΣΑ, που είναι το Ταµείο των Στρατιωτι-
κών, συµφωνούµε.

Έχουµε και τη δική µας τροπολογία, την οποία φέραµε και η
οποία αφορά στο δικαίωµα των πτυχιούχων οµοταγών πανεπι-
στηµίων χωρών που µπήκαν εκ των υστέρων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση –βέβαια, οι κύριοι αυτοί έχουν επαγγελµατική άδεια και
ήδη εργάζονται µε τα πτυχία αυτά- να αναγνωρίζονται τα πτυχία
αυτά. 

Φυσικά, την τροπολογία που αφορά το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» δεν
την ψηφίζουµε. Επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, ότι από τη
στιγµή που δεν γνωρίζουµε τα κριτήρια και τη διαδικασία που θα
έρθει µε προεδρικό διάταγµα, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο
αυτό και επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κυρία Κουντουρά. 
Το λόγο έχει η κυρία Άννα Μάνη – Παπαδηµητρίου, για οκτώ

λεπτά. 
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ – ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νέο, διαρ-

κώς εξελισσόµενο και µε µεγάλη ταχύτητα µεταβαλλόµενο περι-
βάλλον του 21ου αιώνα, θεσµοί όπως η οικογένεια και η τοπική
κοινωνία, δείχνουν πολλές φορές αδύναµοι να εκπληρώσουν
τους παραδοσιακούς τους ρόλους και να συµβάλουν καθορι-
στικά στη διαµόρφωση των αυριανών πολιτών. 

Αυτό, βέβαια, σε καµµία περίπτωση δεν υποδηλώνει την υπο-
βάθµιση της συµβολής της οικογένειας και των άλλων κοινωνι-
κών φορέων. Μέσα, όµως, στις συνθήκες του σύγχρονου γίγνε-
σθαι και ενόψει των ανωτέρω, το σχολείο και οι εκπαιδευτικοί κα-
λούνται να αναλάβουν περισσότερους και ακόµη πιο υπεύθυνους
ρόλους. 

Η ως άνω ανάθεση επιπλέον ρόλων ευθύνης στο σχολείο,
αλλά και στους εκπαιδευτικούς, επιτάσσει τον συνδυασµό πα-
λαιών και νέων προτύπων, ούτως ώστε το σύγχρονο σχολείο να
είναι ικανό να ανταποκριθεί στις νέες προκλήσεις και στις ανάγ-
κες της σύγχρονης πραγµατικότητας. 

Ενδεικτικά, τέτοιου είδους ανάγκες είναι η ανάγκη καλλιέρ-
γειας βασικών δεξιοτήτων σχετικών µε την αξιοποίηση της τε-
χνολογίας και µάλιστα, µε τρόπο που οι µαθητές να κάνουν
ορθολογική χρήση αυτής. Επίσης, η διαχείριση πολυπολιτισµι-
κών µαθητικών οµάδων µε διαφορετική κουλτούρα, µαθητών µε
ανεπαρκή γλωσσική κατάρτιση, µαθητών µε παραβατική συµπε-
ριφορά, η συµβουλευτική υποστήριξη µαθητών, η συµµετοχή σε
προγράµµατα ευρωπαϊκά ή προγράµµατα της τοπικής κοινωνίας
και πολλές άλλες. Με αυτό τον τρόπο ο σύγχρονος εκπαιδευτι-
κός καλείται να στηρίξει µεταρρυθµίσεις και καινοτοµίες, να αξιο-
ποιήσει την εµπειρία του, να σφυρηλατήσει σχέσεις συνεργα-
σίας, να πειραµατιστεί µε νέα πράγµατα. 

Για τους λόγους αυτούς, καθίσταται επιβεβληµένη η διασφά-
λιση και αναβάθµιση της ποιότητας στην παιδεία, στην πρωτο-
βάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Αυτός ο στόχος, κατά
µεγάλο βαθµό, επιτυγχάνεται µε την εφαρµογή ενός αδιάβλητου
και αξιόπιστου συστήµατος αξιολόγησης της εκπαιδευτικής κοι-
νότητας. 
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Οι περισσότερες χώρες έχουν ήδη θεσπίσει φορέα εποπτείας
αξιολόγησης και διασφάλισης της ποιότητας της εκπαίδευσης
και του εκπαιδευτικού έργου, που χαρακτηρίζεται από ισχυρό
συντονιστικό και συµβουλευτικό ρόλο. 

Στην Ελλάδα, παρ’ όλο που όλοι σχεδόν συµφωνούν ότι ο δά-
σκαλος είναι σηµαντικός παράγοντας για την επιτυχία και την
πρόοδο των µαθητών, δεν έχουν γίνει µέχρι σήµερα επαρκείς
ενέργειες που θα συµβάλουν στη βελτίωση της ποιότητας της
εκπαίδευσης. 

Ως εκ τούτου, καθίσταται πλέον αναγκαία η διασφάλιση ενός
αδιάβλητου αξιολογικού συστήµατος, µέσα από αντικειµενικό
έλεγχο των διαδικασιών, που θα οδηγήσει από το πρώτο στάδιο
της εφαρµογής του στην ανάπτυξη της αµοιβαίας εµπιστοσύνης
µεταξύ της πολιτείας και της εκπαιδευτικής κοινότητας και στη
θεµελίωση της ευθύνης των δύο πλευρών, στο βαθµό που στην
κάθε µία αναλογεί. 

Ο χαρακτήρας της αξιολόγησης σε καµµία περίπτωση δεν
πρέπει να συνδεθεί µε την έννοια της τιµωρίας. Ο πρωταρχικός
σκοπός των αξιολογήσεων δεν είναι τιµωρητικός, αλλά ανατρο-
φοδοτικός. Η αξιολόγηση θα πρέπει να βοηθά όλους τους εκπαι-
δευτικούς, ανεξαρτήτως επιπέδου, να κατανοήσουν πως θα
µπορέσουν να βελτιωθούν, προωθώντας τη συνεχή ανάπτυξη και
εύρυθµη λειτουργία του σχολείου. 

Με την εφαρµογή της νέας κουλτούρας αξιολόγησης, οι σχο-
λικές µονάδες θα υπαχθούν σε διαρκή αξιολόγηση. Θα τίθενται
στόχοι, θα υλοποιούνται, θα αξιολογείται η πληρότητα της επί-
τευξής τους και θα επανακαθορίζονται. Με αυτό τον τρόπο επι-
τυγχάνεται και η διαρκής αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, γεγο-
νός το οποίο θα συµβάλλει καθοριστικά στην ανάδειξη και αξιο-
ποίηση των δυνατοτήτων των µελών της εκπαιδευτικής κοινότη-
τας, η οποία θα υποστηριχθεί µε την αδιάλειπτη επιµόρφωση,
ώστε να συνεχίσουν µε ακόµη περισσότερη συνέπεια και αγάπη
το έργο τους.

Η αξιολόγηση θα δώσει στο σχολείο τις απαραίτητες πληρο-
φορίες, για να οικοδοµηθεί µία δυνατή εκπαιδευτική κοινότητα,
που θα στοχεύει στην επιτυχή µετάβαση των µαθητών από την
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση στην τριτοβάθµια
και στην οικοδόµηση της καριέρας τους.

Οι αξιολογήσεις θα πρέπει να είναι πολλαπλές, να βασίζονται
σε σαφή πρότυπα, θέτοντας ως πρώτη προτεραιότητα τη µά-
θηση των µαθητών και την επίδραση των εκπαιδευτικών στην
ακαδηµαϊκή τους ανάπτυξη. Επίσης, θα πρέπει να ενθαρρύνουν
τις συχνές παρατηρήσεις και την εποικοδοµητική ανατροφοδό-
τηση.

Είναι αδιαµφισβήτητο ότι αν εφαρµοστούν οι µέθοδοι αξιολό-
γησης από τους εκπαιδευτικούς, τα στελέχη της εκπαίδευσης
και όλους τους παράγοντες της εκπαιδευτικής κοινότητας µε την
πεποίθηση ότι αυτό αποτελεί αναπόσπαστο στοιχείο του έργου
τους, θα συµβάλουν ώστε η αξιολόγηση στην εφαρµογή της να
µην πάρει τη µορφή µίας γραφειοκρατικής διαδικασίας, που θα
περιγράφει και θα αξιολογεί τη ρουτίνα του σχολείου, αλλά µίας
γόνιµης διαδικασίας που θα ενεργοποιήσει το σύνολο των παρα-
γόντων της εκπαιδευτικής κοινότητας και θα αξιοποιήσει τη φαν-
τασία τους, θα αναδείξει σχεδιασµούς που θα ανοίγουν νέα
πεδία και θα κινητοποιούν δυνάµεις, οδηγώντας τελικά στο νέο
σχολείο που όλοι οραµατιζόµαστε και όλοι επιθυµούµε να απο-
κτήσουµε.

Η επιτυχής έκβαση του συστήµατος αξιολόγησης θα κριθεί µε-
ταξύ άλλων από τη θεσµοθέτηση αδιάβλητου και αντικειµενικού
πλαισίου εποπτείας, αλλά και από το πόσο σωστά και πιστά θα
εφαρµοστεί αυτό στην πράξη. 

Στην κατεύθυνση αυτή κινείται το παρόν σχέδιο νόµου, σκοπός
του οποίου είναι η µεταρρύθµιση του υφιστάµενου νοµικού πλαι-
σίου της αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Στις διατάξεις δε αυτού
ρυθµίζονται ως επί το πλείστον θέµατα που αφορούν τη σύσταση
ανεξάρτητης αρχής για τη διασφάλιση της ποιότητας στις ανω-
τέρω βαθµίδες εκπαίδευσης. 

Πιο συγκεκριµένα, στην παράγραφο 1 του άρθρου 1 προβλέ-
πεται η σύσταση ανεξάρτητης αρχής του συστήµατος αξιολόγη-
σης µε την επωνυµία, «Αρχή Διασφάλισης της Ποιότητας στην

Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση», µε την οποία δια-
σφαλίζεται η εγκυρότητα, η αξιοπιστία και η αντικειµενικότητα
της αξιολόγησης. 

Η σύσταση ανεξάρτητης αρχής είναι επιβεβληµένη και προ-
απαιτούµενη, τόσο από την εκπαιδευτική κοινότητα, όσο και από
ολόκληρη την ελληνική κοινωνία, προκειµένου να διαµορφωθεί
µία κουλτούρα αξιολόγησης στα σχολεία, η οποία θα στηρίζεται
στη συµµετοχή και στη συνεργασία µεταξύ των εκπαιδευτικών,
αλλά και στη διασφάλιση δικαιοσύνης και ίσων ευκαιριών ανά-
µεσά τους.

Για το λόγο αυτό αξίζει ιδιαίτερης µνείας ότι η ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας πρωταρχικά, πρωτίστως και πριν από οποι-
αδήποτε άλλη σχετική νοµοθετική ρύθµιση, προβαίνει στη θε-
σµοθέτηση µιας ανεξάρτητης αρχής, δίνοντας έµφαση στο να
εξασφαλιστούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τα εχέγγυα για
τη θωράκιση του αδιάβλητου και της ιδιαίτερα ευαίσθητης δια-
δικασίας της αξιολόγησης της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Και όπως ισχύει και στις λοιπές ανεξάρτητες αρχές και στο
πλαίσιο της αρχής της διάκρισης των εξουσιών, τόσο ο πρό-
εδρος, όσο και τα λοιπά µέλη του συµβουλίου κατά την άσκηση
των καθηκόντων τους απολαµβάνουν προσωπικής και λειτουρ-
γικής ανεξαρτησίας, αφού το έργο τους δεν εποπτεύεται, δεν
ελέγχεται και συνεπώς, δεν κατευθύνεται από κανένα ιεραρχικά
ανώτερο όργανο. Η αρχή προβαίνει µόνο σε εσωτερική αξιολό-
γηση, αφού -όπως πολύ ορθά ορίζει η παράγραφος 10 του άρ-
θρου 1- µόνο το έργο της αξιολογείται, µε σκοπό τη συνεχή
βελτίωσή του από έγκυρους και διεθνώς αναγνωρισµένους αξιο-
λογητές, οργανισµούς ή φορείς αξιολόγησης του εξωτερικού.

Θα πρέπει, επίσης, να τονιστεί ότι η επιλογή του προέδρου της
αρχής από τον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας, όπως ορίζεται στη
διάταξη της παραγράφου 4 του ιδίου άρθρου, λαµβάνει χώρα
ύστερα από γνώµη της αρµόδιας κατά τον Κανονισµό της Βου-
λής επιτροπής, δηλαδή της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας,
καθώς και ότι η επιβολή για την ύπαρξη αυξηµένων τυπικών και
ουσιαστικών προσόντων στο πρόσωπο του υποψηφίου προ-
έδρου διασφαλίζουν µε τον καλύτερο τρόπο την πλήρωση της
θέση από επιστήµονα υψηλού κύρους.

Ανάλογη µάλιστα είναι και η απαίτηση για τη συγκέντρωση
σχετικών προσόντων και για τα λοιπά µέλη του Συµβουλίου της
Αρχής, οι θέσεις των οποίων, εκτός του Προέδρου του Ινστιτού-
του Εκπαιδευτικής Πολιτικής, προκηρύσσονται δηµόσια, µε από-
φαση του Προέδρου της.

Περαιτέρω, στο σχέδιο νόµου και συγκεκριµένα στην παρά-
γραφο 7 του άρθρου 1, προβλέπεται η σύσταση των επιτροπών
αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου, στη σύνθεση των οποίων
θα συµµετέχουν εµπειρογνώµονες εγγεγραµµένοι στο ειδικό µη-
τρώο.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω τις εξής επισηµάνσεις: 
Στην παράγραφο 7, αναφέρεται ότι απαιτείται για την εγγραφή

ενδιαφεροµένων στο µητρώο να συντρέχουν σωρευτικά, αφ’
ενός κατοχή διδακτορικού διπλώµατος και αφ’ ετέρου τριετής
εµπειρία, χωρίς να γίνεται ειδικότερη αναφορά στο είδος του δι-
δακτορικού. 

Ενδεχοµένως, κύριε Υπουργέ, να ακολουθήσει και άλλη νοµο-
θετική ρύθµιση, η οποία θα καθορίζει περισσότερες λεπτοµέ-
ρειες σχετικά µε τα προαπαιτούµενα τυπικά και ουσιαστικά
προσόντα. Πιστεύω, όµως, ότι θα ήταν δίκαιο, αλλά και πραγµα-
τικά χρήσιµο, να οριστεί ότι το διδακτορικό δίπλωµα των µελών
πρέπει να είναι σχετικό ή παρεµφερές µε το γνωστικό αντικεί-
µενο της αξιολόγησης ή τουλάχιστον το σχετικό διδακτορικό να
µοριοδοτείται περισσότερο σε σχέση µε άλλα διδακτορικά, τα
οποία δεν θα είναι σχετικά.

Επιπρόσθετα, στην ίδια παράγραφο η διατύπωση «στο µητρώο
υποχρεωτικά περιλαµβάνονται και Έλληνες ή αλλοδαποί ανα-
γνωρισµένου κύρους εµπειρογνώµονες», εµπεριέχει, κατά την
άποψή µου, ασάφεια και θα τεθεί θέµα ερµηνείας της. Διότι δεν
προκύπτει µε σαφήνεια εάν τελικά είναι υποχρεωτική η στελέ-
χωση του µητρώου µε Έλληνες ή µε αλλοδαπούς και µε ποιον
τρόπο θα καταστεί υποχρεωτική η κατ’ αυτόν τον τρόπο σύνθεση
του µητρώου.

Παράλληλα, ίσως θα ήταν δόκιµο κατά τη στελέχωση των επι-
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τροπών αξιολόγησης εκπαιδευτικού έργου των διευθύνσεων να
υφίσταται κώλυµα εντοπιότητας στο πρόσωπο των µελών, έτσι
ώστε να µην υπεισέρχονται άλλοι παράγοντες, που µπορεί να
επηρεάσουν την αντικειµενικότητα του έργου της αξιολόγησης,
όπως οι φιλικές σχέσεις, η αντιπάθειες, η ανταγωνιστικότητα
κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε αποτελεσµατική δι-
δασκαλία, πρέπει να αξιολογήσουµε τη διδασκαλία. Κανένα σύ-
στηµα αξιολόγησης βέβαια, δεν µπορεί να είναι τέλειο ούτε στη
διδασκαλία ούτε σε οποιοδήποτε άλλο επάγγελµα. Μπορούµε,
όµως, να εφαρµόσουµε το προτεινόµενο σύστηµα αξιολόγησης
και στην πορεία υλοποίησής του να το συµπληρώσουµε και να
το αναµορφώσουµε. Γι’ αυτό εξάλλου και στις παραγράφους 9α’
και 9β’ του άρθρου 1 του σχεδίου νόµου, όπου γίνεται αναφορά
στα γενικά κριτήρια αξιολόγησης, προβλέπεται πολύ ορθά η
συµπλήρωση, εξειδίκευση και αναθεώρηση αυτών των κριτη-
ρίων, µε βάση τη γνώση και εµπειρία, η οποία θα προκύψει από
την εφαρµογή των διαδικασιών αξιολόγησης, λαµβάνοντας ταυ-
τόχρονα υπ’ όψιν τη διακριτή φυσιογνωµία της πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, τις διεθνείς εξελίξεις, καθώς
και τις ιδιαιτερότητες κάθε γεωγραφικής περιοχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας οµιλώ εγώ η οποία έχω φοι-
τήσει σε δηµόσιο σχολείο και αποφοίτησα από δηµόσιο πανεπι-
στήµιο, όπως και τα παιδιά µου φοίτησαν σε δηµόσια σχολεία και
φοιτούν σε δηµόσια πανεπιστήµια. Η παρούσα Κυβέρνηση τολµά
να ανατρέψει στείρα κατεστηµένα, ώστε να πάψει στο µέλλον η
όποια υφιστάµενη διάκριση µεταξύ καλού και κακού σχολείου.
Θα αποδειχτεί στην πράξη ότι όλα τα σχολεία θα αναβαθµιστούν
και ότι όλοι οι µαθητές, ανεξάρτητα από την περιοχή στην οποία
γεννήθηκαν και µεγαλώνουν, θα έχουν τις ίδιες ευκαιρίες φοίτη-
σης, αφού η εφαρµογή της αξιολόγησης θα απαλείψει τυχόν
αδυναµίες και κενά του εκπαιδευτικού έργου των εκπαιδευτικών.

Η αξιολόγηση είναι µια σοβαρή και δύσκολη προσπάθεια, που
πρωτίστως απαιτεί τη συνεργασία όλων, αλλά είναι βέβαιο ότι το
αποτέλεσµα θα αξίζει τον κόπο. Οι διδάσκοντες ως λειτουργοί
θα λάβουν τελικά την ανατροφοδότηση, την υποστήριξη και την
αναγνώριση που τους αξίζει. Το σηµαντικότερο απ’ όλα είναι ότι
όλοι οι µαθητές θα έχουν επιτέλους πρόσβαση στο σηµαντικό-
τερο πόρο που µπορούν να τους προσφέρουν η πολιτεία και το
σχολείο: έναν αποτελεσµατικό και ανατροφοδοτούµενο εκπαι-
δευτικό.

Πιστεύω, λοιπόν, ακράδαντα ότι το παρόν νοµοσχέδιο περι-
κλείει ρυθµίσεις που στοχεύουν στη δηµιουργία τέτοιου θεσµι-
κού πλαισίου αξιολόγησης, που όχι απλά θα λειτουργήσει ως µία
άλλη καθιερωµένη προσπάθεια η οποία θα αποβεί ανεφάρµοστη,
αλλά θα θωρακίσει το θεσµό αυτό µε ένα πλέγµα διαφάνειας, εγ-
κυρότητας, αξιοκρατίας και εν τέλει αναβάθµισης του εκπαιδευ-
τικού µας συστήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, έχετε
την καλοσύνη να ολοκληρώσετε;

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Με αυτές τις µεθόδους ο
όρος «αξιολόγηση» θα γίνει ταυτόσηµος µε τους όρους «ανα-
γνώριση, βελτίωση, αναβάθµιση» για τον ενεργά ανατροφοδο-
τούµενο εκπαιδευτικό. 

Για τους λόγους αυτούς στηρίζω το παρόν σχέδιο νόµου και
σας καλώ όλους να το υπερψηφίσουµε.

Επίσης, καλώ να υπερψηφίσουµε και την κατατεθείσα τροπο-
λογία του Υπουργείου, τη σχετική µε τις κατευθύνσεις, επισηµαί-
νοντας ότι σε καµµία περίπτωση δεν έρχεται σε αντίθεση µε τη
σχετική συνταγµατική διάταξη, αφού όπως είναι γνωστό σε
όλους, η ρύθµιση υπήρχε πάντα στη νοµοθετική διαδικασία. Έρ-
χεται να διαφυλάξει και να κατοχυρώσει µόνο τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των φοιτητών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, έχει ολο-
κληρωθεί ο χρόνος οµιλίας σας.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Είναι δε, πολύ ορθή η διά-
ταξη στο τελευταίο εδάφιό της. Προβλέπεται, ειδικά για όσους
έχουν εισαχθεί κατά το ακαδηµαϊκό έτος 2012 και 2013, ο προ-
ερχόµενος τίτλος σπουδών να φέρει τον υφιστάµενο κατά το
χρόνο εισαγωγής τους τίτλο και τύπο ακόµα και στην περίπτωση
που το ΑΕΙ, η σχολή ή και το τµήµα εισαγωγής συγχωνεύθηκε,

κατατµήθηκε, µετονοµάστηκε ή καταργήθηκε.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)
Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί εφαρµογή και

έκφραση της αρχής της δικαιολογηµένης εµπιστοσύνης και απο-
τελεί έναν επιπλέον λόγο για να υπερψηφίσουµε και την προτει-
νόµενη τροπολογία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει η κ.

Χρυσοβελώνη για οκτώ λεπτά.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η εµπειρία των τελευταίων δεκαπέντε ετών γύρω
από τις ανεξάρτητες αρχές έχει καταδείξει, αν µη τι άλλο, την
πλήρη αποτυχία τους ως θεσµών. Εκτός από το πλήθος των αµ-
φιλεγόµενων αποφάσεων, για τις οποίες έχουν υποστεί δριµεία
και όχι άδικη, θα έλεγα, κριτική –ενδεικτικώς εδώ αναφέροµαι
στο ΕΣΡ και στην Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων- η
ύπαρξη και ο τρόπος λειτουργίας τους όλα αυτά τα χρόνια έχουν
καταστήσει σαφές ότι δεν συνιστούν τίποτε άλλο παρά µία εκ-
χώρηση βασικών θεµελιωδών αρµοδιοτήτων του κράτους προς
αυτές, χωρίς προδιαγραφές και προοπτική στην προφανή προ-
σπάθεια της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας να αποσείσει το πολι-
τικό κόστος για αποφάσεις που αφορούν σε «καυτά» ζητήµατα,
όπως είναι στην προκειµένη περίπτωση η µεγαλόσχηµη και όπως
αποδεικνύεται, εξαιρετικά δαπανηρή και κυρίως άκρως αµφιλε-
γόµενη αξιολόγηση, που είναι πρόδροµος των επερχόµενων
απολύσεων. 

Δυστυχώς, µετά λύπης διαπιστώνουµε ότι το ίδιο κακοπαιγ-
µένο, γεµάτο ευσεβείς πόθους έργο, που περνά πάντοτε µέσα
από µέτρα που βρίσκονται στις παρυφές του Συντάγµατος και
του κράτους δικαίου, συνεχίζεται και µε το παρόν νοµοσχέδιο,
το οποίο σε κάθε περίπτωση δεν διασφαλίζει τις αρχές της αντι-
κειµενικότητας, της αδιαβλητότητας και της δικαιοσύνης που
εξαγγέλλονται µεγαλόσχηµα στα δύο άρθρα αυτού.

Αντίθετα, µε αόριστους τίτλους, µε δυσνόητους, αν όχι, ακα-
τάληπτους νεολογισµούς και ευχολόγια, όπως για παράδειγµα
είναι η τιτλοφορούµενη διασφάλιση και αναβάθµιση της ποιότη-
τας του εκπαιδευτικού έργου συνδέονται άρρηκτα µε την ανα-
τροφοδοτική λειτουργία της αξιολογικής διαδικασίας, προσπα-
θείτε να µας πείσετε ότι καινοτοµείτε στο χώρο της εκπαίδευσης,
παρουσιάζοντας ένα µοντέλο το οποίο, όχι µόνο επιβαρύνει σε
βαθµό ανεπίτρεπτο τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά επιπλέον
στηρίζεται, όπως συµβαίνει πάντα, στην αδιαφάνεια, στις πελα-
τειακές σχέσεις και στις φωτογραφικές προσλήψεις προσωπικού.

Προς επίρρωση των παραπάνω, κάνω ειδική µνεία στην παρά-
γραφο 4 του άρθρου 1 του νοµοσχεδίου, σύµφωνα µε την οποία
καθορίζονται ο τρόπος και τα κριτήρια επιλογής του προέδρου
του συµβουλίου, το οποίο αποτελεί το ανώτατο διοικητικό όρ-
γανο της αρχής. Από µία προσεκτική ανάγνωση αυτού του άρ-
θρου προκύπτει ξεκάθαρα η εξόφθαλµη και προκλητική για τις
µέρες που διανύουµε πρόθεσή σας να τακτοποιήσετε τους «ηµε-
τέρους», αφού τα κριτήρια επιλογής βρίθουν ασάφειας και το κυ-
ριότερο είναι ότι η πρόσληψη θα γίνεται από τον εκάστοτε
Υπουργό Παιδείας, κατά τη δική του ανέλεγκτη κρίση.

Στη συνέχεια της ίδιας παραγράφου υπάρχει πρόβλεψη ότι ο
πρόεδρος θα είναι αυτός που θα ορίζει και τα µέλη του συµβου-
λίου της αρχής. Κοινώς χτίζεται εκ βάθρων ένα ακόµη πελατει-
ακό σύστηµα, το οποίο εξυπηρετεί απροκάλυπτα τα δικά σας
συµφέροντα και τούτο βέβαια πάντοτε στις πλάτες του ελληνι-
κού λαού και µάλιστα, µε προβλεπόµενες δαπάνες αµοιβών και
αποζηµιώσεων για τα εκλεκτά στελέχη σας, που είναι προκλητι-
κές, την ίδια στιγµή που στα σχολεία δεν υπάρχουν στοιχειώδη
αναλώσιµα και οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί, δηλαδή οι φορείς του εκ-
παιδευτικού έργου, έχουν φθάσει να πένονται στην κυριολεξία. 

Εξίσου σκανδαλώδες είναι και το ότι για τη διοικητική και επι-
στηµονική υποστήριξη της αρχής –αναφέροµαι στην παράγραφο
ζ’ του άρθρου 1- δεν φείδεσθε καθόλου στους αριθµούς. Προσ-
λαµβάνετε, λοιπόν, είκοσι πέντε άτοµα για κάλυψη θέσεων επι-
στηµονικού προσωπικού και δέκα επιπλέον για διοικητικό
προσωπικό, ακόµη και µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου για άλλη
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µία φορά µε ασαφή και αδιαφανή κριτήρια, τα οποία καθορίζον-
ται από τον οργανισµό της αρχής και µόνο, που είναι άγνωστο
το πότε θα εκδοθούν και το τι θα αναφέρουν. 

Η ασυδοσία, δυστυχώς, δεν σταµατά εδώ, καθώς από τη µία
απαιτείτε και εξαγγέλλετε ενιαίο µισθολόγιο δήθεν για όλους και
εφαρµόζετε δραµατικές περικοπές σε όλο το δηµόσιο τοµέα,
από την άλλη ανταµείβετε τους ως άνω προσληφθέντες µε ποσά
που ανέρχονται σε 223.000 ευρώ ετησίως για τις δέκα θέσεις δι-
οικητικού προσωπικού και σε 830.000 ευρώ ετησίως για είκοσι
πέντε θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού. Αναφέροµαι
εδώ στα αναγραφόµενα στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους. 

Πέραν όµως των οικονοµικών στοιχείων, που αποτελούν αναµ-
φισβήτητα µία ωµή πρόκληση για τον χειµαζόµενο ελληνικό λαό,
το παρόν νοµοσχέδιο, που είναι συνταγµένο µέσα σε σκόπιµες
γενικότητες, αφήνει βασικές πτυχές της δράσης της αξιολόγη-
σης στο σκοτάδι και δεν διασφαλίζει στο ελάχιστο την αντικειµε-
νικότητα στην αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου. Ενδεικτικά,
αναφέρω τις πενταµελείς επιτροπές αξιολόγησης του εκπαιδευ-
τικού έργου, ΕΑΕΕ, ανά διεύθυνση εκπαίδευσης, που θα συγκρο-
τούνται µε απόφαση της αρχής, από εµπειρογνώµονες που θα
είναι εγγεγραµµένοι σε ειδικό µητρώο. 

Άραγε µε ποιον τρόπο θα διασφαλίζεται ή θα αποδεικνύεται η
ικανότητα κάποιου, ακόµα κι αν αυτός είναι συνταξιούχος εκπαι-
δευτικός µε γνώσεις και διδακτορικά, να επιλέγει τα κατάλληλα
άτοµα, τα οποία στη συνέχεια θα αξιολογήσουν το έργο των εκ-
παιδευτικών και τελικά θα επηρεάσουν το µέλλον της Ελλάδας;

Επιπλέον, παραµένει αναπάντητος ο τρόπος, µε τον οποίο θα
ασκήσετε την εσωτερική αξιολόγηση της λειτουργίας και του
έργου της αρχής, τη στιγµή που δεν διασαφηνίζεται σε κανένα
σηµείο του νοµοσχεδίου ο τρόπος και τα κριτήρια αυτής. Επίσης,
δεν διευκρινίζεται ποιοι και πόσο θα πληρώσουν τους έγκυρους
και διεθνώς αναγνωρισµένους -κατά τα λεγόµενά σας- ξένους
αξιολογητές, που οραµατίζεσθε ότι θα επιφέρουν την ουσιαστική
αναδιάρθρωση του εκπαιδευτικού µοντέλου στη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε ένα περιβάλλον ασφυ-
κτικό για τον Έλληνα εκπαιδευτικό, ο οποίος έχει υποστεί περι-
κοπές κατά 40% στις αποδοχές του και αδυνατεί να καλύψει
ακόµα και τα έξοδα διαβίωσής του, ειδικά όταν υπηρετεί µακριά
από την κύρια οικογενειακή του εστία, µετά την µισθολογική απα-
ξίωση έρχεστε τώρα να νοµοθετήσετε τη βαθµολογική και υπη-
ρεσιακή του υποβάθµιση, η οποία θα αποτελέσει τη χαριστική
βολή, που θα προλειάνει το έδαφος για τη µελλοντική, οριστική
απόλυση όσων δεν θα είναι αρεστοί στο κύκλωµα των διορισµέ-
νων της τρικοµµατικής συγκυβέρνησής σας. 

Ήρθε πια η ώρα να δώσουµε ένα τέλος στις πελατειακές σχέ-
σεις της συγκυβέρνησης, η οποία θα οδηγήσει στην υποβάθµιση
της παιδείας και του γενικού εκπαιδευτικού µοντέλου της χώρας
µας. 

Η εκπαίδευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι επιχεί-
ρηση που παρακολουθείται µέσα από αριθµούς και δείκτες, µε
χρηµατοδότηση ως ποσοστό του ΑΕΠ στο 3%, µε κλείσιµο σχο-
λείων και σχολικών δροµολογίων. Οι εκπαιδευτικοί δεν µπορούν
και σε καµµία περίπτωση δεν θα επιτρέψουµε, να αποτελέσουν
τα εξιλαστήρια θύµατα της τρόικας του εξωτερικού, καθ’ υπό-
δειξη των ξένων τοκογλύφων.

Γι’ όλους αυτούς τους λόγους, καταψηφίζουµε το παρόν νο-
µοσχέδιο επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τροπολο-
γιών. Για την αποφυγή επαναλήψεων, αναφέροµαι στην τοπο-
θέτηση της ειδικής αγορήτριας των Ανεξάρτητων Ελλήνων. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Ελλήνων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς την κ. Χρυσοβελώνη.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Μαντάς για οκτώ λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, νοµίζω ότι οφείλουµε να συνεννοηθούµε για µερικά
πράγµατα, σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Εγώ θα ξεκινούσα λέγοντας -και επιτρέψτε µου να το πω αυτό-
ότι εισάγοντας αυτό το νοµοσχέδιο έχετε κάνει ήδη µεγάλη
ζηµιά, µα πάρα πολύ µεγάλη ζηµιά, στο ίδιο το σχολείο και στην

εκπαιδευτική κοινότητα, αλλά και στην εκπαιδευτική πραγµατι-
κότητα, θα έλεγα. Διότι ακόµη κι αν -λέω ένα φανταστικό σενά-
ριο- θέλατε πράγµατι µε αυτήν την πρωτοβουλία σας να
επιφέρετε µια ουσιαστική βελτίωση -µιλώντας πάντα από την
πλευρά του δηµόσιου σχολείου- φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο
στη χειρότερη, θα έλεγα, στιγµή και υπό τις χειρότερες προϋπο-
θέσεις. Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά αυτό. 

Είναι απορίας -άξιον και το άκουσα πάρα πολλές φορές να
επαναλαµβάνεται- το εξής: Τόσα πολλά χρόνια άραγε δεν
υπήρχε κάποιος που να µην είχε σκεφτεί την αξιολόγηση, τα συ-
στήµατα κ.λπ.;

Δηλαδή, ήταν τόσο ανάξιοι, να το πω έτσι, όλες οι προηγού-
µενες –επειδή µιλάµε για αξιοκρατία και για άξιους σε αυτήν την
Αίθουσα- πολιτικές ηγεσίες των Υπουργείων Παιδείας, ώστε κα-
νένας δεν σκέφτηκε να φέρει την αξιολόγηση; 

Εγώ ισχυρίζοµαι µε αυτόν τον τρόπο, κύριε Υπουργέ –νοµίζω
ότι µπορούµε να συνεννοηθούµε- ότι η διαδικασία αυτή είναι επι-
λογή µιας συγκεκριµένης στιγµής. Μιας συγκεκριµένης πολιτι-
κής, µιας συγκεκριµένης κατεύθυνσης, η οποία, αν θέλετε,
έρχεται και υπό το βάρος της έκθεσης του ΟΟΣΑ του 2011,
εφαρµόζεται. Είναι σε αυτή τη γραµµή. Και εάν δει κανένας προ-
σεκτικά, ακόµη και τις διατυπώσεις του ίδιου του σχεδίου νόµου,
θα έλεγα ότι είναι αντιγραφή και επικόλληση –αυτό το περίφηµο
copy-paste- από ανάλογα κείµενα που υπάρχουν σε αυτή τη διε-
θνή κοινότητα, της οποίας µέλος είµαστε. 

Αλλά όσον αφορά την εκπαιδευτική πολιτική –και θα το τόνιζα
δέκα φορές αυτό- διαφωνούµε ριζικά και το ξέρετε πάρα πολύ
καλά, µε τη συνολική της κατεύθυνση, η οποία καθορίζεται και
από την περίφηµη Μπολόνια. Διαφωνούµε ριζικά. Εκεί είναι η ρι-
ζική µας διαφωνία, για να συνεννοηθούµε. Διότι είναι µάλλον
άστοχο να εγκαλείτε την Αριστερά για την ουσιαστική της σχέση
µε τη µόρφωση. Και θυµίζω µόνο την περίοδο της Εθνικής Αντί-
στασης και το τι έκανε η Αριστερά στις περιοχές της ελεύθερης
Ελλάδας στο θέµα της µόρφωσης, τις µορφές που έχει αναδείξει
στο εκπαιδευτικό κίνηµα. Θυµίζω µόνο αυτό, για να µην ισχυρί-
ζεστε και να µην λέτε ότι δήθεν η Αριστερά δεν θέλει την αξιο-
λόγηση, τον κοινωνικό έλεγχο, την κοινωνική λογοδοσία ή δεν
ξέρω εγώ άλλα πράγµατα. Θα έλεγα το αντίθετο. Και µάλιστα θα
τολµούσα να πω ότι πολύ περισσότερη, αλλά ουσιαστική τέτοια
διαδικασία µια κυβέρνηση της Αριστεράς θα έφερνε µέσα στα
σχολεία. Όχι, όµως, αυτό το κλίµα φόβου και το κλίµα απαξίω-
σης, το οποίο υπάρχει σήµερα στα δηµόσια σχολεία.

Θα έλεγα και κάτι ακόµη. Ότι ο πυρήνας της δικής µας λογικής
θα ήταν βεβαίως η διδακτική σχέση εκεί. Και αναφέροµαι τώρα
λίγο πιο συγκεκριµένα στο σχέδιο νόµου στα γενικά κριτήρια
αξιολόγησης. Εκεί, πραγµατικά µπαίνουν κάποιες εκφράσεις και
κάποια πράγµατα που είναι να απορεί κανείς. Αν δεν τα εξηγήσει
βεβαίως. Δηλαδή, τι σηµαίνει: µαθησιακά αποτελέσµατα; Αυτό
είναι πάρα πολύ κρίσιµο ζήτηµα. Ή επίσης, δεν ξέρω ποιος το
αντέγραψε και ποια είναι η αγγλική λέξη, αλλά τι σηµαίνει ακρι-
βώς η «καταλληλότητα των προσόντων του διδακτικού προσω-
πικού»; «Καταλληλότητα» ως προς τι; Και για ποιον; Και γιατί; 

Θα πω τώρα δύο πράγµατα σε σχέση µε τις τροπολογίες που
φέρνετε. Εγώ σας το είπα και στη συζήτηση που έγινε στην επί-
καιρη επερώτησή µας για το σχέδιο «Αθηνά». Εµείς θα κάνουµε
ό,τι είναι δυνατόν, διότι θεωρούµε απαράδεκτο αυτό το προ-
εδρικό διάταγµα που ετοιµάζεται, έτσι ώστε να µπλοκάρουµε
αυτή τη διαδικασία. Είπατε χθες, κύριε Υπουργέ, ποιους θέλουµε
να τιµωρήσουµε. Εµείς θέλουµε να τιµωρήσουµε; Έτσι νοµίζετε.
Το ότι έχετε τιµωρήσει ήδη µε όλη αυτή τη διαδικασία πάρα πολ-
λούς σπουδαστές, φοιτητές και τις οικογένειές τους, δεν το σκέ-
φτεστε; 

Δηλαδή, αφού κάνετε αυτό το βήµα, εγκαλείτε µετά εµάς ότι
πρέπει οπωσδήποτε να υποταχθούµε σ’ αυτήν τη διαδικασία για
να µην τιµωρήσουµε, τάχα, τους σπουδαστές. Όχι, δεν είναι έτσι
τα πράγµατα. 

Όσον αφορά τη ρύθµιση στην παράγραφο 4 ειδικότερα, δεν
παραδέχεστε ότι αντίκειται στο άρθρο 16 του Συντάγµατος και
προσπαθήσατε χθες να το αποδείξετε κιόλας. Λέω τι έγινε. Επί-
σης προσπαθήσατε, και µε βάση τους νόµους που αναφέρατε
και µε τους τελευταίους και µε της κ. Διαµαντοπούλου και µε το
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νόµο της τωρινής πολιτικής ηγεσίας, να πείτε ότι και διάφορες
συγκεκριµένες φράσεις που υπάρχουν στο νοµοσχέδιο, υπήρχαν
και πριν. 

Εµείς εννοούµε αυτό που λέµε, ότι όντως παραβιάζεται το αυ-
τοδιοίκητο των ιδρυµάτων. Είναι η δική µας γνώµη και είναι µία
άποψη. Και υπό αυτήν την έννοια κυρίως κάνουµε την κριτική µας
σε αυτήν τη συγκεκριµένη παράγραφο και αναφορικά µε το
άρθρο 16 του Συντάγµατος. 

Όσον αφορά τις κατευθύνσεις, άκουσα πριν τον αγαπητό συ-
νάδελφο κ. Σολδάτο, να µιλάει για τη διεθνή εµπειρία σε σχέση
µε τις κατευθύνσεις κι όλα αυτά. Αυτό που δεν µας είπε ο κ. Σολ-
δάτος είναι αν αυτά τα πανεπιστήµια στα οποία αναφέρθηκε, πα-
ρέχουν δηµόσια και δωρεάν παιδεία ή αν έχουν δίδακτρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν πάση περιπτώσει, είναι ένα ζήτηµα το οποίο µπορούµε να
το συζητάµε µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο. Αλλά από τη δική µας
την πλευρά –και θέλω να το πω αυτό ξεκάθαρα- είναι απολύτως
σαφές ότι η αντίθεσή µας σ’ αυτήν τη συγκεκριµένη τροπολογία
είναι αντίθεση προς το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Με τον ένα ή τον άλλον
τρόπο και µ’ αυτόν τον τρόπο εµείς αυτήν την αντίθεση θα την
εκφράσουµε.

Θέλω ακόµη ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε, να πω και κάτι
ακόµα.

Στην ίδια τροπολογία -επειδή δεν αναφέρθηκε κανένας- στο
άρθρο 2 προβλέπεται «λόγω των συνεχών νοµοθετικών µεταβο-
λών να διεκπεραιωθούν από τα αρµόδια διοικητικά όργανα του
Οργανισµού Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης», ο
οποίος έπαψε να ισχύει. Προβλέπετε κάποιες ρυθµίσεις σε
σχέση µε εκκρεµότητες του ΟΕΕΚ. Όµως εδώ υπάρχει –και θέλω
να το επισηµάνω και θέλουµε µία απάντηση- µία αναντιστοιχία
της αιτιολογικής έκθεσης που προβλέπει 1,5 εκατοµµύριο ευρώ
και της έκθεσης του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους ως προς
την προβλεπόµενη δαπάνη. Θέλουµε να το διευκρινίσετε αυτό.
Εδώ συγκεκριµένα λέγεται ότι δεν προκαλείται πρόσθετη δα-
πάνη του κρατικού προϋπολογισµού. 

Επίσης, υπάρχουν ερωτηµατικά και σε σχέση µε ποιους κωδι-
κούς και ποιου έτους έχει εγγραφεί το συγκεκριµένο κονδύλι,
όσον αφορά την εθνική συµµετοχή. Και ως προς την κοινοτική
συµµετοχή, θα πρέπει να διερευνηθεί και να απαντηθούν µε συγ-
κεκριµένο τρόπο τα ποσά, τα χρονοδιαγράµµατα. Είναι λιµνά-
ζοντα έργα; Ποια είναι η σχέση τους µε τα νέα προγράµµατα, τις
υποτροφίες σπουδαστών αρχικής επαγγελµατικής κατάρτισης
κ.λπ.;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλουµε, δηλαδή και κάποιες διευκρινίσεις και όσον αφορά

την παράγραφο 2 της τροπολογίας.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ο κ. Μαρκόπουλος έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε τα δύο από τα οκτώ
λεπτά να τα αφιερώσω ως εκπρόσωπος, µεταξύ των άλλων εκλε-
κτών συναδέλφων της Εύβοιας, στο νοµό µου. 

Εχθές έκλεισε η «Τσιµεντοβιοµηχανία Χαλκίδας». Έκλεισε αιφ-
νιδιαστικά. Διακόσιοι τριάντα έξι άνθρωποι «έµειναν στο δρόµο».
Δεν αποτελεί έκπληξη, δεν αποτελεί ένα πρωτοποριακό νέο για
τη χώρα. Γίνεται δυστυχώς σε πολλές περιπτώσεις.

Το ανησυχητικό είναι άλλο. Το ανησυχητικό είναι ότι µία πο-
λυεθνική εταιρεία, η «LAFARGE», µε παραπάνω από διακόσια ερ-
γοστάσια τσιµέντου σ’ όλο τον κόσµο, φαίνεται ότι κάνει
αρνητικές εκτιµήσεις για την οικονοµική πορεία της χώρας. Αυτό
είναι το ανησυχητικό, κύριοι συνάδελφοι. Προφανώς η εταιρεία
αυτή που έχει τεράστιες δυνατότητες να συντηρήσει ένα εργο-
στάσιο µε µία χασούρα για ένα-δύο χρόνια ακόµα, δεν µπορεί να
περιµένει άλλο, όπως δεν µπορούµε κι εµείς να περιµένουµε
άλλο, όπως δεν µπορούν και οι πολίτες να περιµένουν άλλο την

εκκίνηση των µεγάλων έργων της χώρας, διότι περί αυτού πρό-
κειται. 

Είµαι απολύτως βέβαιος ότι αν τα µεγάλα έργα της χώρας
είχαν ξεκινήσει, όπως δεκάδες φορές έχω ακούσει τον αρµόδιο
Υπουργό Ανάπτυξης να λέει, αλλά δεν το κάνει, προφανώς αυτή
η βιοµηχανία παραγωγής τσιµέντου δεν θα είχε κλείσει. 

Γιατί δεν ξεκινούν τα µεγάλα έργα της χώρας; Διότι ακόµα δεν
έχει τελειώσει η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, γιατί τίθεται
εν αµφιβόλω και η αύξηση 10% των κεφαλαίων µε την αύξηση
του µετοχικού κεφαλαίου. 

Άρα, λοιπόν, ακόµα και µέσα στο κακό και ατελέσφορο µνη-
µόνιο -κύριε Υπουργέ, παρακαλώ να το µεταφέρετε αυτό στους
αρµοδίους της Κυβέρνησης- υπάρχει µία σοβαρότατη ανεπάρ-
κεια και µία σοβαρότατη καθυστέρηση των ειληµµένων υποχρε-
ώσεων αυτής της Κυβέρνησης, που θα µπορούσε να αναστείλει
λίγο περισσότερο δυστυχή φαινόµενα, όπως αυτό που ζήσαµε
στη Χαλκίδα.

Κλείνω το κεφάλαιο αυτό και µπαίνω στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας. Θα µιλήσω και προς την Κυβέρνηση και
προς την Αντιπολίτευση. Λυπάµαι πάρα πολύ. Θα ξεκινήσω από
την Αντιπολίτευση. Δεν άκουσα ένα συνάδελφο να µιλάει για
τους µαθητές που είναι το αντικείµενο της αξιολόγησης, αλλά
όλοι µιλάνε για τους καθηγητές. Σ’ αυτήν την Αίθουσα επί πολλά
χρόνια διαµαρτυρόµαστε για την παραπαιδεία στη χώρα που
αποµυζούσε µέχρι τώρα ένα σηµαντικό κοµµάτι του εισοδήµατος
της µέσης ελληνικής οικογένειας και διαµαρτυρόµασταν, διότι
προφανώς η παραπαιδεία υπήρχε, όχι από βίτσιο των οικογε-
νειών ούτε από διάθεση σπατάλης, αλλά προφανώς υπήρχε
λόγω της ανεπάρκειας απόδοσης έργου στο ελληνικό σχολείο.
Κανείς δεν το είπε αυτό.

Σήµερα που φτωχαίνει ο κόσµος, που κατακρηµνίζεται η µε-
σαία τάξη, που δεν υπάρχουν εισοδήµατα, που ακόµα και ο άνερ-
γος θέλει το παιδί του «να έχει στον ήλιο µοίρα», που δεν µπορεί
να κάνει µία ώρα φροντιστήριο αγγλικά, γαλλικά ή κάποια άλλη
γλώσσα –νοµίζω ότι όλοι το αντιλαµβανόµαστε αυτό- έχουµε
υποχρέωση να κατακτήσουµε ένα πιο αποδοτικό σχολείο. 

Πώς θα το κάνουµε αυτό; Διά της επιφοιτήσεως; Εγώ λέω διά
της αξιολογήσεως. Όποιος λέει κάτι άλλο, παρακαλώ να το προ-
τείνει. Δεν προσφέρει τίποτα το να αρνούµαστε σ’ αυτή την Αί-
θουσα κάτι που αφορά τα παιδιά µας. Θα πληρώσουµε τη
χαµηλή ποιότητα της παιδείας µετά από πέντε ή δέκα χρόνια. Θα
χάσουµε που θα χάσουµε µία γενιά από την ύφεση και µετά θα
χάσουµε µία ακόµα γενιά από την αµάθεια, οπότε οφείλουµε να
καταθέσουµε κάτι διαφορετικό. 

Αισθάνοµαι, λοιπόν, ότι η Αντιπολίτευση, παρασυρόµενη από
την αντιπολιτευτική µανία -που πολλές φορές µάς έχει όλους κα-
ταλάβει σ’ αυτήν την Αίθουσα και κανείς δεν είναι έξω από τις
ευθύνες του, µε όποια πορεία και αν έχει ακολουθήσει- θα
έπρεπε να καταθέσει το «αντίδοτο» της αξιολόγησης, διαφορε-
τικά όποιος πολεµάει την αξιολόγηση χωρίς πρόταση, αυτήν την
αξιολόγηση όπως κατατίθεται –θα έρθω να τα πω και στην Κυ-
βέρνηση τώρα- στην πραγµατικότητα «ρίχνει νερό στο µύλο» της
παραπαιδείας, σε µία κοινωνία που δεν έχει πια χρήµατα στην
τσέπη. Άρα ποιον «χτυπάει» όποιος δεν επενδύει στη βελτίωση
του επιπέδου του σχολείου; Το φτωχό. Γιατί ο πλούσιος -όποιος
έχει µείνει ακόµα πλούσιος σ’ αυτήν τη χώρα- έχει τη δυνατότητα
να πάει στο ιδιωτικό σχολείο, έχει τη δυνατότητα να κάνει φρον-
τιστήριο. Όποιος θέλει όµως το παιδί του φτωχού να κάνει δύο
βήµατα πιο µπροστά, οφείλει να στηρίξει τη βελτίωση της παρο-
χής υπηρεσιών στο ελληνικό σχολειό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραπαιδεία δεν είχε ποτέ
ούτε οπτικοακουστικά συστήµατα ούτε χρήµατα τα οποία επέν-
δυε ο καθηγητής που «τα έπαιρνε µαύρα» -γιατί περί αυτού πρό-
κειται- ούτε είχε ποτέ διαφορετικά βιβλία απ’ αυτά που είχαν οι
µαθητές στο σχολείο. Απλά ήταν µία πιο αξιολογηµένη δουλειά,
γιατί ήταν και αδρά πληρωµένη. Δεν αποτελεί δικαιολογία ότι σή-
µερα οι καθηγητές –κακώς κατά την εκτίµησή µου- έχουν τόσο
χαµηλά εισοδήµατα, για να µην αποδίδουν και δεν πιστεύω ότι
υπάρχει Έλληνας δάσκαλος ή καθηγητής, ο οποίος είναι αποφα-
σισµένος να καταδικάσει σε αµάθεια τα παιδιά που έχει απέναντί
του χρόνο µε το χρόνο, επειδή πληρώνεται χειρότερα. Στο κάτω
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- κάτω όλοι πια πληρωνόµαστε χειρότερα. Αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν πρέπει να παραδώσουµε µια κοινωνία πιο δυνατή, πιο
ισχυρή, πιο µαθησιακή, µε όσο περισσότερα προσόντα. 

Απευθυνόµενος στην Κυβέρνηση, πρέπει να σας πω, κύριε
Υπουργέ, ότι αργήσατε χαρακτηριστικά να το κάνετε αυτό.
Έπρεπε να το είχατε κάνει τον πρώτο µήνα. Έπρεπε να ήταν η
πρώτη προίκα την οποία είχατε µπαίνοντας σε αυτό το Υπουρ-
γείο. Αφού λεφτά δεν είχατε που δεν θα είχατε, οφείλατε να εί-
χατε όλα αυτά για να ανέβει το επίπεδο του ελληνικού σχολειού.
Περί αυτού ακριβώς πρόκειται. 

Οφείλατε, επίσης, κατά την εκτίµηση µου, να βάλετε και σκλη-
ρότερα αξιολογικά κριτήρια και για τις σχολικές µονάδες και για
τους καθηγητές. 

Κανένας επιστήµονας δεν φοβάται την εξέλιξή του αν πιστέψει
ότι µέσα από αυτή µπορεί να αποδώσει καλύτερα. Σε καµµία
χώρα του κόσµου δεν γίνονται όλοι διευθυντές στα σχολειά ούτε
κατακτούν µε την παλαιότητα τις ιεραρχικές θέσεις. 

Η παλαιότητα δεν σηµαίνει και ποιότητα. Και αυτό δεν συµβαί-
νει ούτε στην υπόλοιπη Δηµόσια Διοίκηση ούτε στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας ούτε στα πανεπιστήµια. Κανείς δια της παλαιό-
τητος δεν κατακτά την κορυφή, αλλά µόνο δια της ποιότητος.
Γιατί να µη γίνεται στο ελληνικό σχολειό; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πιστεύω ότι πίσω από αυτό
κρύβονται απολύσεις. Προφανώς, όλοι πρέπει να µάθουµε να κά-
νουµε τη δουλειά µας καλά, από αυτή την Αίθουσα, που είναι το
λίκνο της δηµοκρατίας, µέχρι τον τελευταίο δάσκαλο του πιο
φτωχού χωριού, που δεν έχει πια τη δυνατότητα να κάνει ένα χι-
λιόµετρο παραπέρα ή να µάθει πέντε γράµµατα παραπάνω. 

Πρέπει να συνειδητοποιήσουµε, λοιπόν, ότι καλώς ή κακώς –
άλλοι λένε καλώς, άλλοι λένε κακώς- έχουµε γυρίσει είκοσι ή και
τριάντα χρόνια πίσω. Κακώς κατά την εκτίµησή µου. Να µην κα-
ταδικάσουµε, όµως, τις επόµενες γενιές, να µην λαϊκίζουµε. Να
δείξουµε την κατεύθυνση του χρέους για όλους αυτούς που
έχουν δουλειά, για να έρθουν και άλλοι που δεν έχουν δουλειά
και να κρατήσουµε µια κοινωνία µε αξίες. Και κοινωνία µε αξίες
χωρίς αξιολογηµένη παιδεία, δεν υφίσταται.

Κύριε Υπουργέ, είναι προφανές ότι θα στηρίξω το σχέδιο
νόµου. Και θα το ήθελα ακόµα πιο ουσιαστικό και ακόµα πιο
σκληρό. 

Έρχοµαι στην τροπολογία: Είµαι απόλυτα δυσαρεστηµένος
από αυτό που έγινε στο ΤΕΙ της Χαλκίδος, διότι υποστήκαµε το
µεγαλύτερο κούρεµα από όλα τα ΤΕΙ της χώρας. Ένα ΤΕΙ –το
τρίτο σε δύναµη- µε δώδεκα χιλιάδες φοιτητές θα καταντήσει σε
λίγα χρόνια να είναι ένα από τα πιο µικρά ΤΕΙ της χώρας. 

Αν η τροπολογία είχε σχέση µε το κούρεµα των σχολών, να
είστε σίγουρος ότι δεν θα τη ψήφιζα. Όµως η τροπολογία έχει
σχέση µόνο µε τις κατευθύνσεις σε ό,τι αφορά τα ΤΕΙ. 

Πρέπει να σας πω ότι εγώ µε τις κατευθύνσεις συµφωνώ, διότι
τα επαγγελµατικά δικαιώµατα τα δίνει η κατεύθυνση, δεν τα δίνει
η σχολή. Τα επαγγελµατικά δικαιώµατα, που είναι ο λόγος για
τον οποίο κάποιος σπουδάζει, για να µπορέσει να βγάλει τίµιο
χρήµα, ψωµί για την οικογένεια του, έχουν σχέση µε την κατεύ-
θυνση. Και η κατεύθυνση είναι αυτό που υπάρχει σε ολόκληρο
τον κόσµο, όπως υπάρχουν ειδικότητες στη δικιά µου επιστήµη,
την ιατρική. Το πτυχίο της ιατρικής δεν δίνει σπουδαία επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα. Η ειδικότητα, όµως, δίνει. Έτσι είναι και η κα-
τεύθυνση. 

Μόνο γι’ αυτόν το λόγο στηρίζω αυτή την τροπολογία. Και
κακώς, κατά την εκτίµησή µου, κάποιοι τη συνδέουν µε τα άδικα
κουρέµατα ορισµένων σχολών που έχουν γίνει ανά την Ελλάδα. 

Απευθυνόµενος και στη ΔΗΜΑΡ: Αν ο λόγος σας είναι ότι δεν
συµφωνείτε µε την κατεύθυνση, τότε είναι δικαίωµά σας. Εκφρά-
ζετε µια πολιτική θέση. Αν, όµως, συµφωνείτε µε την κατεύθυνση
και αν η Κυβέρνηση είναι διατεθειµένη, κύριε Υπουργέ, να δε-
σµευτεί για επαγγελµατικά δικαιώµατα εκεί που δεν υπάρχουν -
ιδιαιτέρα στις ανώτερες και τις ανώτατες σχολές, που είναι ο
µεγάλος βραχνάς της ελληνικής κοινωνίας- τότε οφείλετε να το
ψηφίσετε. 

Δεν πρέπει, δηλαδή, να καταδικάσουµε την προοπτική της κα-
τεύθυνσης και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα στις όποιες διαφω-
νίες που κι εγώ έχω για το σχέδιο «Αθηνά». 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Μαρκόπουλο. 
Το λόγο έχει ο κ. Αµανατίδης για οκτώ λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ,

κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξαφνιάστηκα από την τελευταία το-
ποθέτηση. Και ξαφνιάστηκα για το εξής: Θα ήθελα να µας απαν-
τήσουν αυτοί που ενστερνίζονται τις προηγούµενες απόψεις: Για
τα σχολεία τα οποία λειτουργούν µέσα σε κήπο, τα οποία µάλι-
στα κάηκαν από βραχυκύκλωµα, για τα σχολεία που λειτουργούν
µε τριάντα και τριανταπέντε µαθητές, για τα σχολεία που δεν
έχουν εργαστήρια, για τα σχολεία που κάνουν τους διαδρόµους
αίθουσες διδασκαλίας, για τα σχολεία τα οποία δεν έχουν -τα πε-
ρισσότερα- αίθουσες αγγλικών, µουσικής, γυµναστήρια, για τα
σχολεία που δεν έχουν εκπαιδευτικούς µε τριάντα δύο χιλιάδες
ώρες κενό τώρα, τελειώνοντας τη σχολική χρονιά, για τα σχο-
λεία, που όχι µόνο δεν έχουν εκπαιδευτικούς, αλλά δεν έχουν και
τις υποστηρικτικές δοµές, ευθύνεται ο εκπαιδευτικός; 

Δεν ευθύνεται µια συγκεκριµένη πολιτική; Γιατί από εδώ, απ’
αυτό το Βήµα πολλοί «κουνήσατε το δάχτυλο» απέναντι στον Έλ-
ληνα εκπαιδευτικό. 

Στις οµιλίες όλων, η αξιολόγηση και η διασφάλιση της ποιότη-
τας στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση ουσια-
στικά επικεντρώθηκε στον εκπαιδευτικό. Ο εκπαιδευτικός, λοιπόν,
έχει την ευθύνη για την υποχρηµατοδότηση της παιδείας; Ο εκ-
παιδευτικός έχει την ευθύνη για ένα αξιολογικό σύστηµα επιλο-
γής στελεχών το οποίο ήταν κοµµατικό; Ο εκπαιδευτικός φταίει
για τα εξαθλιωµένα παιδιά, για τα παιδιά που πέφτουν από την
πείνα µέσα στις σχολικές αίθουσες; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Παρατηρώ µια θεαµατική στροφή στη στάση του Υπουργείου
Παιδείας, το οποίο ενώ στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
αναγνώριζε την ιδιαιτερότητα του εκπαιδευτικού έργου, στην
Ολοµέλεια -και συγκεκριµένα χθες- ο Υφυπουργός Παιδείας δεν
αναφέρθηκε καθόλου σ’ αυτήν. 

Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αιτιολογική
έκθεση είναι αυτή που ουσιαστικά ανατρέπει τη φιλοσοφία και
το χαρακτήρα που ίσως θέλει να δώσει, σύµφωνα µε τα λεγό-
µενα του Υφυπουργού. Και το ανατρέπει η αιτιολογική έκθεση,
γιατί το πρώτο που βάζει είναι: Με δεδοµένο ότι τα τελευταία
χρόνια δεν έχει εφαρµοστεί καµµία αξιολόγηση, τι πρέπει να
γίνει; «Η έκδοση προεδρικού διατάγµατος για την αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης στο πλαίσιο της εφαρµογής του Ενιαίου Βαθµολογίου
- Μισθολογίου».

Κύριε Υπουργέ, η επιτροπή και η οµάδα εργασίας, που δηµο-
σίευσαν τα πορίσµατά τους, τα οποία εσείς κάνατε το Νοέµβριο,
σας έθεσαν µια σειρά ενεργειών που είναι απαραίτητο να γίνουν.
Και είναι οι εξής: 

Πρώτον, τροποποίηση του άρθρου 7 του ν. 4024/2011, που
συνδέει τις προαγωγές µε τις ποσοστώσεις. 

Δεύτερον, θέσπιση της ΑΔΙΠΠΔΕ σαν αρχής. Μάλιστα, την κρί-
νει απολύτως απαραίτητη προϋπόθεση για την εφαρµογή της
αξιολόγησης στην εκπαίδευση, διότι συνδέεται άµεσα µε τη φι-
λοσοφία, το χαρακτήρα και την αξιοπιστία της πρότασης και του
συστήµατος αξιολόγησης, καθώς -και κυρίως- µε τη δήλωση των
προθέσεων και την επανάκτηση της εµπιστοσύνης της πολιτείας
από την πλευρά των εκπαιδευτικών. 

Όσες αγαθές προθέσεις και να έχετε, όσες δηλώσεις και να
κάνετε, όσο δεν αποσυνδέεται η οποιαδήποτε αξιολόγηση από
το ν. 4024 το αποτέλεσµα που θα έχει θα είναι τιµωρητικό. Η πο-
σόστωση είναι τιµωρητική, όσο και να θέλετε κάτι διαφορετικό. 

Και, βέβαια, αναφέρει µέσα η οµάδα εργασίας και τη διαφο-
ροποίηση των εκπαιδευτικών µε τα επιµέρους χαρακτηριστικά.
Δεν µπορεί, δηλαδή, να γίνει οµογενοποίηση µε τους άλλους δη-
µοσίους υπαλλήλους. Ο Έλληνας εκπαιδευτικός, όπως και οι εκ-
παιδευτικοί σε όλον τον κόσµο, δεν είναι δηµόσιοι υπάλληλοι.
Είναι λειτουργοί και ως τέτοιους πρέπει να τους δούµε. 

Επίσης, φυσικά χρειάζεται και η αλλαγή του ν. 3848 για το σύ-
στηµα επιλογής στελεχών. 
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Κύριε Υφυπουργέ, για να δεχθεί κάποιος να κριθεί από κά-
ποιον, θα πρέπει πρώτα να τον αποδεχθεί, αλλά και να υπάρχει
ένα αξιολογικό σύστηµα. Θα πρέπει να ξαναδούµε το ν.3848.
Ήταν απαραίτητη αυτή η ανεξάρτητη αρχή; Επικαλεστήκατε την
ανατροφοδότηση και την εποπτεία. Δεν υπάρχουν, άραγε, οι µη-
χανισµοί για το τι υπάρχει στο εκπαιδευτικό σύστηµα; Υπάρχει
το survey. Εγώ γνωρίζω ότι οι εκπαιδευτικοί και τα σχολεία χρό-
νια τώρα -και από την αρχή και στο τέλος της χρονιάς- στέλνουν
εκθέσεις επί εκθέσεων. Μάλιστα, µε το survey είναι η αποτύπωση
των ποσοτικών δεδοµένων, όπως επίσης και οι εκθέσεις αξιολό-
γησης οι οποίες δίνονται στο διευθυντή της σχολικής µονάδας
και µετά στο σχολικό σύµβουλο. 

Ο ν. 1566 ορίζει µια σειρά διαδικασιών, οι οποίες µπορεί να
ατόνησαν, αλλά µπορούν απλώς να ενεργοποιηθούν. Θεωρώ ότι
δεν χρειάζεται κάτι τόσο εξειδικευµένο, σε σχέση µε την εκπαι-
δευτική πραγµατικότητά µας. Στο κάτω-κάτω τα σχολεία µας λει-
τουργούν χάρις στον πατριωτισµό των εκπαιδευτικών. Δεν
υπάρχουν καλά σχολεία; Δηλαδή, οι δάσκαλοί µας δεν παράγουν
έργο; 

Αυτό που οφείλεται; Οι περισσότεροι το εκθείασαν και είπαν
ότι παράγεται έργο στα σχολεία. 

Άρα, η έλλειψη αυτής της αρχής και αυτής της αξιολόγησης
τι έκανε; Επέτρεψε, κατά τη γνώµη µου, να υπάρξουν σχολεία -
τα περισσότερα- που παράγουν έργο µε παιδαγωγική ελευθερία. 

Θα αναφερθώ τώρα στην αυτοαξιολόγηση, σε σχέση µε την
εξωτερική αξιολόγηση: 

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι ακολουθείτε κατά γράµµα τις οδη-
γίες της έκθεσης του ΟΟΣΑ του 2011. Να σας παραθέσω ορι-
σµένα άρθρα τα οποία έχουν σχέση µε την αρχή την οποία
βάζετε.

«Βασικό στοιχείο ενός συστήµατος αξιολόγησης, το οποίο
απουσιάζει σήµερα στην Ελλάδα, είναι ένα µέσο αξιολόγησης
των µαθησιακών αποτελεσµάτων, µέσο αξιολόγησης µαθητή σε
εθνικό επίπεδο». Τι θα κάνετε, δηλαδή; Θα πάτε σε σταθµισµένα
τεστ; Στο δηµοτικό πώς θα αξιολογήσετε τα µαθησιακά αποτε-
λέσµατα; 

Το 9 ββ’ και το 9 γγ’ νοµίζω ότι θα πρέπει να αποσυρθούν, γιατί
αλλιώς θα πάτε σε µία διαδικασία εξετάσεων. Θα µετατρέψετε
ξανά τα σχολεία σε κέντρα εξετάσεων. Είναι που είναι το λύκειο
εξετασιοκεντρικό, θα εφαρµόσετε τώρα τη µέθοδο αυτή από το
δηµοτικό. Άλλωστε, το λέει: «Μέρος της στρατηγικής αυτής µπο-
ρεί να περιλαµβάνει ανάπτυξη ευρείας κλίµακας τυποποιηµένων
τεστ».

Βραχυπρόθεσµα, τώρα, τι προτείνει: Με την εξωτερική αξιο-
λόγηση να επικυρώνονται τα αποτελέσµατα, να αξιολογείται η
ικανότητα της σχολικής µονάδας και να καθιερωθεί µία βάση λο-
γοδοσίας σχολικών µονάδων και διευθυντών. 

Κύριε Υφυπουργέ, εάν υπάρχει διάσταση αυτοαξιολόγησης
και εξωτερικής αξιολόγησης, τι θα γίνει σε αυτήν την περίπτωση;
Νοµίζω ότι είναι λάθος η ερευνητική στρατηγική που υπηρετεί η
συγκεκριµένη αρχή. Θα ήθελα να µας πείτε σε ποια ερευνητική
στρατηγική υποτάσσεται η Αρχή αυτή της Διασφάλισης της Ποι-
ότητας; 

Γνωρίζετε ότι υπάρχουν διάφορες έρευνες για τη σχολική απο-
τελεσµατικότητα: Ηµιποσοτική, ποιοτική και του πραγµατισµού. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι λάθος, γιατί εξυπηρετεί την πρώτη
µέθοδο έρευνας. Νοµίζουµε ότι πρέπει να προσεγγιστεί η σχο-
λική ζωή και η διδακτικές πρακτικές µε ποιοτικές ερευνητικές
στρατηγικές, λαµβάνοντας υπόψη το συγκείµενο µέσα στο οποίο
εκτυλίσσονται. 

Τέλος, είναι οι εκπαιδευτικοί ανεξέλεγκτοι; Γιατί αυτό συνήθως
παρουσιάζεται. Όχι, οι εκπαιδευτικοί πρώτα απ’ όλα ελέγχονται
από τη σχολική τάξη, από τα µάτια των παιδιών, από τους γονείς.
Όπως ένας µαθητής µέσα στην τάξη ξέρει ποιος είναι ο καλός
και ο κακός, να ξέρετε ότι αυτό φαίνεται και µέσα στη σχολική
τάξη, από το διευθυντή του σχολείου, από το σχολικό σύµβουλο,
από τα υπηρεσιακά συµβούλια. 

Ο κ. Κεδίκογλου είπε ότι τα στελέχη της εκπαίδευσης, οι γυ-
µνασιάρχες δεν αξιολογήθηκαν ποτέ. Δεν είναι σωστό. Υπήρχε
πλαίσιο επιλογής στελεχών εδώ και πολλά χρόνια, τα οποία βέ-
βαια υπηρέτησαν τον κοµµατισµό και την ηµετεροκρατία. 

Όσον αφορά την ΔΗΜΑΡ, θα ήθελα να πω δύο λόγια. Λέτε:
Όχι κοµµατισµός. Δείτε πώς γίνεται η επιλογή στελεχών. Όχι τι-
µωρητικός. Ενιαίο µισθολόγιο, φτωχολόγιο, ποσόστωση. Όχι µο-
νοπρόσωπη -διευθυντής από την µία µεριά, σύµβουλος από την
άλλη- και ενίσχυση των ποιοτικών χαρακτηριστικών. Και λέτε για
ένα πολυπαραγοντικό σύστηµα αξιολόγησης. Όµως στην
ΑΔΙΠΠΔΕ βάζει δύο πράγµατα. Τέσσερα βάζει όλα κι όλα. Τα δύο
είναι µαθησιακά αποτελέσµατα και τα αποτελέσµατα του διδα-
κτικού έργου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα ήθελα να σας παρα-
καλέσω να ολοκληρώσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πώς θα κρίνουν οι γονείς το διδακτικό έργο; Θα µπουν µέσα

στην τάξη; 
Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, θέλω να πω ότι µέσα σε αυτήν

τη µνηµονιακή πολιτική, η οποία απαξιώνει τον εκπαιδευτικό και
την εκπαιδευτική διαδικασία, δεν υπάρχει καµµία άλλη λύση
πέρα από τη συνολική ανατροπή της. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω προς
το Σώµα ότι έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας για
την τροπολογία -προσθήκη 328 που έχει υποβληθεί από 22-3-
2013. Βεβαίως, και την υπογράφουν αρκετοί συνάδελφοι Βου-
λευτές. Εποµένως συµπληρώνεται ο κατάλογος. Θα ήθελα να
ενηµερώσω τα κόµµατα -µέσω ηµών- ότι η ονοµαστική αυτή ψη-
φοφορία θα γίνει αύριο στις 12.00’.

Ο κ. Αποστόλου έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

εγώ θα σταθώ ιδιαίτερα στην τροπολογία που δίνει τη δυνατό-
τητα στην συγκυβέρνηση για ίδρυση, κατάργηση, µεταβολή, µε-
ταφορά της έδρας τεχνολογικών ιδρυµάτων και πανεπιστη-
µιακών ιδρυµάτων µε την οποία ουσιαστικά εξουσιοδοτείται για
την εφαρµογή του περίφηµου σχεδίου «Αθηνά». Πρόκειται για
ένα σχέδιο που έχει χαρακτηριστεί βεβιασµένο, απορυθµιστικό,
ατεκµηρίωτο και αντισυνταγµατικό από όλους τους εµπλεκόµε-
νους στην κουτσουρεµένη έτσι και αλλιώς διαβούλευση.

Έχουµε, όµως, και ένα ακόµη στοιχείο, κύριε Υπουργέ, ένα
στοιχείο που έδειξε ότι ως συγκυβέρνηση ξεπεράσατε τα όρια.
Το λέω αυτό, διότι αµφισβητήσατε το βασικό χαρακτηριστικό της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ως αυτοδιοικούµενης, δηµοκρατικής,
δηµόσιας, ακαδηµαϊκής κοινότητας και µάλιστα σε µια περίοδο
που η χώρα µας έχει τα χαµηλότερα ποσοστά απασχόλησης στο
δηµόσιο τοµέα µεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ.

Τι έµενε, λοιπόν, να γίνει; Να αποσυρθεί το σχέδιο «Αθηνά» και
να ξεκινήσετε µια ουσιαστική διαβούλευση µε τη συµµετοχή
όλων των εµπλεκοµένων. Δεν σας είπαµε εµείς ότι δεν θα συµ-
µετάσχουµε στη σχετική διαβούλευση. Με ένα άλλο σχέδιο,
όµως, και βεβαίως µέσα από µια διαδικασία κυρίως ουσιαστική.

Εσείς, αγνοώντας όλα τα παραπάνω, δώσατε στη δηµοσιότητα
το σχέδιο «Αθηνά», αναστατώνοντας κυριολεκτικά όλη την Ελ-
λάδα. Αυτό συνέβη ιδιαίτερα στη Στερεά Ελλάδα, µια περιφέρεια
που ταλανίζεται εκτός των άλλων και από την έλλειψη συνοχής.
Σας το λέω αυτό, διότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό για τη λειτουρ-
γία µιας περιφέρειας. Και η ευθύνη ανήκει σε εσάς, ιδιαίτερα και
αποκλειστικά στον Υπουργό Παιδείας.

Θέλω, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας καταθέσω µια επιστολή
του Υπουργού Παιδείας προς το ΤΕΙ Λαµίας στις 6 Φεβρουαρίου
2013, όπου αναφέρει ότι το ΤΕΙ Χαλκίδας απορροφά το ΤΕΙ Λα-
µίας, το οποίο µετονοµάζεται σε ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδας µε τις
ακόλουθες προτάσεις. Μετά από µερικές ηµέρες πανοµοιότυπο
έντυπο έφυγε από τον Υπουργό Παιδείας και πήγε αυτήν τη
φορά στο ΤΕΙ Λαµίας, όπου επαναλαµβάνει τα ίδια, λέγοντας
απλώς ότι το ΤΕΙ Λαµίας πλέον απορροφά το ΤΕΙ Χαλκίδας και
µεταφέρεται η έδρα του στη Λαµία. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τι σηµαίνει αυτό για την έλλειψη συ-
νοχής στην περιφέρεια, που σας έλεγα προηγουµένως, και κυ-
ρίως για τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζεται το
συγκεκριµένο ζήτηµα.
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Αποστόλου, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια, στην Εύβοια προκλήθηκε και µεγάλη αναστάτωση κυ-
ρίως γιατί στην αρχική πρόταση προβλεπόταν η µείωση της δυ-
ναµικότητας του ΤΕΙ κατά 50%. Εγώ δεν θέλω να σταθώ στις
οικονοµικές επιπτώσεις που θα είχε στην τοπική κοινωνία µια τέ-
τοια περίπτωση, όταν ξέρετε ότι ειδικά η Χαλκίδα βιώνει την τε-
λευταία περίοδο µια ανεργία -χθες έκλεισαν τα τσιµέντα
Χαλκίδας, προχθές έκλεισε η ΣΕΛΜΑΝ- η οποία ουσιαστικά έχει
αποδιαρθρώσει την τοπική οικονοµία.

Ιδιαίτερα, όµως, για την περίπτωση του ΤΕΙ Χαλκίδας πρόκειται
για έναν πρόχειρο και αντιεπιστηµονικό σχεδιασµό. Μάλιστα,
είναι γνωστό ότι πρόκειται για ένα από τα πρώτα ιδρύµατα που
δηµιουργήθηκαν στην Ελλάδα, το οποίο διαθέτει όλες τις προ-
ϋποθέσεις από πλευράς εγκαταστάσεων και υποδοµών, όχι µόνο
για να έχει ουσιαστική και αποτελεσµατική λειτουργία, αλλά για
να έχει και προοπτική ανάπτυξης. 

Δεν θα αναφερθώ σε αυτό που συνέβη για το ΤΕΙ Μηχανολο-
γίας, όπου στην αρχική πρόταση θέλατε να το µεταφέρετε, όταν
ουσιαστικά όλες οι προϋποθέσεις και τα συγκριτικά στοιχεία συ-
νηγορούσαν υπέρ της ανάπτυξης του συγκεκριµένου ΤΕΙ.

Με όλα αυτά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αναστατώσατε τις τοπι-
κές κοινωνίες, αναστατώσατε τους φοιτητές, οι οποίοι αν είναι
δυνατόν στα µέσα µίας φοιτητικής περιόδου και σε µία περίοδο
µεγάλης κρίσης να µπορέσουν να προσαρµοστούν σε αυτά που
εσείς τους εντέλλετε να ακολουθήσουν.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι οι αντιδράσεις που ακολούθησαν,
ανάγκασαν τον Υπουργό Παιδείας –και σε συνάντηση που είχε
µε τους εκπροσώπους της Εύβοιας- να ανακαλέσει, να δεσµευτεί
ότι δεν θα υπάρξει καµµία συρρίκνωση. 

Βέβαια, αυτό δεν κράτησε ούτε πέντε - δέκα ηµέρες, διότι ακο-
λούθησαν τέτοιες διαδικασίες, αλλοπρόσαλλες προσεγγίσεις
από τη µία ηµέρα στην άλλη. Κυβερνητικά στελέχη έλεγαν το
γνωστό, «Κατόπιν ενεργειών µας δεν πρόκειται να συµβεί τί-
ποτα», πιο πέρα ο Υπουργός σε άλλες συναντήσεις αγνοούσε
αυτά που υπόσχονταν ή ο ίδιος είχε υποσχεθεί. Καταλαβαίνετε,
λοιπόν, ότι φτάσαµε σε µία κατάσταση η οποία, αν µη τι άλλο,
ήταν κωµικοτραγική. 

Εµπλέξατε, κύριε Υπουργέ, τις τοπικές κοινωνίες σε µία διαδι-
κασία αντιπαραθέσεων, που έφτασε στα όρια του κοινωνικού αυ-
τοµατισµού και οδηγήσατε το πολιτικό σκηνικό σε αλήστου
µνήµης εποχές «µαυρογυαλουρισµού» . Θυµάστε τι είχε γίνει
στον αυτοδιοικητικό χώρο µε την κοπτοραπτική που έγινε όταν
εφαρµοζόταν ή ξεκίνησε το σχέδιο Καποδίστρια. Σήµερα εσείς
φέρατε τις συγκεκριµένες διαδικασίες σε χειρότερη κατάσταση. 

Κύριε Υπουργέ, η χωροταξική ανακατανοµή των πανεπιστη-
µίων και των ΤΕΙ που προκύπτει από το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», δεν
µπορεί να εφαρµοστεί. Δεν ενισχύει ούτε τη χωρική ανάπτυξη,
ούτε βεβαίως αξιοποιεί κατάλληλα τις κτηριακές υποδοµές. 

Εκείνο που θέλουµε εµείς να σας πούµε είναι το εξής: Πάρτε
το πίσω. Να αποσύρετε το συγκεκριµένο προεδρικό διάταγµα,
διότι ουσιαστικά η σηµερινή ψήφιση της τροπολογίας προεπικυ-
ρώνει ένα προεδρικό διάταγµα, το οποίο έχει εκδοθεί. 

Απ’ αυτήν τη άποψη µην επιχαίρεστε, λοιπόν, διότι σήµερα
βιώσαµε και προσεγγίσεις, ιδιαίτερα από Βουλευτές της δικής
µου περιφέρειας, που αγγίζουν ουσιαστικά καινούργια διαπι-
στευτήρια, κύριε Πρόεδρε. Διότι ξαφνικά εµφανίστηκαν αυτοί
που ήταν αντίµαχοι, πολέµιοι του συγκεκριµένου προεδρικού
διατάγµατος και σήµερα σας κατέθεσαν τα διαπιστευτήρια. Να
είναι καλά. Εµείς, όµως, θα είµαστε πάλι και πάντα απέναντί
τους. Αποσύρετε την τροπολογία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Ο πρώην Πρόεδρος κ. Απόστολος Κακλαµάνης έχει το λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µιλώντας

προχθές στη συζήτηση για την επερώτηση που είχε καταθέσει
το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, ο ΣΥΡΙΖΑ, για το πε-
ρίφηµο σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», είχα διατυπώσει µία άποψη, την οποία

θεωρώ σκόπιµο και χρήσιµο να την επαναλάβω. 
Τα προβλήµατα του εκπαιδευτικού µας συστήµατος δεν

παύουν και δεν θα πάψουν ποτέ να υπάρχουν. Η δικαίωσή του –
κι αυτό πρέπει να το γνωρίζει πολύ καλά όποιος έχει την πολιτική
ευθύνη αυτού του τοµέα- δεν πρόκειται ποτέ να έρθει πολύ κοντά
στο χρόνο που αναπτύσσει οποιαδήποτε πρωτοβουλία, είτε νο-
µοθετική είτε περαιτέρω υλοποίησης των όποιων αποφάσεων.
Πρέπει να φιλοδοξεί να δικαιωθεί έπειτα από χρόνο, οπωσδήποτε
πέραν εκείνου που ο ίδιος µπορεί να αναµένει. Και συχνά µπορεί,
καθώς περνούν τα χρόνια, όχι µόνο να µην δικαιωθεί, σε ό,τι
αφορά τη φήµη που θα τον ακολουθεί, αλλά να προσβλέπει ότι
θα δικαιωθεί από τα ίδια τα πράγµατα σε ό,τι αφορά το έργο του. 

Γιατί, κύριε Πρόεδρε, παρατηρείται το εξής φαινόµενο: Επειδή
η παιδεία, κατά την άποψή µου, είναι ο χώρος στον οποίο συγ-
κλίνουν ή αποκλίνουν, αναπτύσσονται ή αντιτίθενται οι πιο ση-
µαντικές ιδεολογικές, πολιτικές και κοινωνικές απόψεις και
διαφορές, δεν υπάρχει στρατηγικότερος τοµέας για την εξέλιξη,
την οπισθοδρόµηση και την καθήλωση µιας κοινωνίας από την
παιδεία. Αυτό το έζησα τέσσερα χρόνια ως Υπουργός Παιδείας,
από το 1982 έως το 1986. 

Πολλοί µιλούν και σε αυτήν τη συζήτηση για τις ευθύνες όλων
των κοµµάτων. Ακόµα και ο αγαπητός µου, ο νέος συνάδελφος
κ. Κεδίκογλου, ως εισηγητής του κόµµατός µου, µίλησε για τις
ευθύνες όλων των κοµµάτων. Είπε, όλων των κυβερνήσεων και
της Κυβερνήσεως του δικού του κόµµατος, διότι υπάρχει αυτό
το πρόβληµα στην παιδεία. Τι συµβαίνει; Στην Ελλάδα παίρνουµε
ένα σφουγγάρι και σβήνουµε και ό,τι πρέπει να σηµαίνει έπαινο
και ό,τι µπορεί να σηµαίνει και πρέπει να σηµαίνει ψόγο. 

Πρώτα-πρώτα, δεν εξατοµικεύουµε τίποτα. Γενικεύουµε τα
πάντα. Από εκεί λέµε «η Δεξιά». Από τη Δεξιά λέµε «η Αριστερά».
Εγώ λέω και το αστείο, το οποίο έλεγα και στην προηγούµενη
Βουλή, όταν ο κ. Αλαβάνος από εκεί και από το ΚΚΕ υποτίθεται
ότι έκαναν αντιπολίτευση στην κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας αλλά τα σκάγια έπαιρναν εµένα που ήµουν ανάµεσα.

Κύριε Πρόεδρε, σε αυτόν τον τόπο έχουν γίνει σηµαντικά βή-
µατα προόδου και σηµαντικά βήµατα ανατροπής. Και όσο δεν θα
ανεβαίνει το επίπεδο του δηµόσιου βίου της χώρας, τόσο το χει-
ρότερο για τις γενιές που έρχονται. 

Είδατε αυτές τις µέρες στην Κύπρο; 
Κύριε Πρόεδρε, ας αρχίσουν από απόψε να παρακολουθούν

το «ΡΙΚ», το Δηµόσιο Ραδιοτηλεοπτικό Σταθµό της Κύπρου, όσοι
δεν το παρακολουθούσαν. Θα δουν πρώτα - πρώτα τα άριστα ελ-
ληνικά τους. Καµµιά σχέση µε τα «βάρβαρα» ελληνικά, για να θυ-
µηθούµε και τον Καβάφη, που ακούει κανείς σε αυτήν την
Αίθουσα και από εκείνο το Βήµα. Το «σούπερ µάρκετ» είναι ελ-
ληνική εφεύρεση. Εκεί µιλούν για «υπερκαταστήµατα». Εκείνο το
ευφωνικό «ν», που εµείς δεν το µπορούµε, γιατί δεν έχουµε τη
συνέχεια τη γλωσσική, εκείνοι το διατηρούν. Αλλά κυρίως …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Μη βιάζεστε, κύριε Πρόεδρε. Γιατί πέντε λεπτά; Να σταµα-
τήσω, αν δεν σας αρέσουν αυτά ή ενοχλούν. Εγώ θέλω να µιλώ.
Δόξα τω Θεώ, παρά την ηλικία µου, έχω τη δυνατότητα οι σκέ-
ψεις µου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δικαιούστε δέκα λεπτά,
κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: … να µην ενοχλούν παρά τους
ολίγους. Και εσείς δεν ανήκετε στους ολίγους. 

Λέγω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι µου έκανε εντύπωση η υπευ-
θυνότητα, η σοβαρότητα την ώρα που είναι στο καµίνι, έτοιµοι
να πέσουν στη φωτιά. Και αντιπαρέβαλα εκείνη την εικόνα µε την
εικόνα µιας εκποµπής χθες το βράδυ στην Ελληνική Ραδιοφωνία
και Τηλεόραση, σε ένα πάνελ, όπου ουδείς άφηνε άλλον να µι-
λήσει. Η πρώτη φράση οποιουδήποτε διεκόπτετο από οποιονδή-
ποτε από τους άλλους και ο ίδιος ο δηµοσιογράφος απηύθυνε
έκκληση κι έλεγε: «Ξέρετε, ο ένας σκεπάζει τον άλλον και δεν
ακούγεστε». 

Έχουµε, λοιπόν, προβλήµατα σοβαρά, κύριε Πρόεδρε, και όλα
έχουν να κάνουν µε την παιδεία. Διότι, παιδεία δεν είναι µόνο τα
γράµµατα που µαθαίνουµε. Είναι η καλλιέργεια που αποκτούµε,
το ήθος. Όχι µόνο οι έννοιες, οι γνώσεις. 
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Άλλωστε, οποιεσδήποτε γνώσεις και να αποκτήσει κανείς,
χρειάζεται το ήθος. «Πάσα επιστήµη χωριζοµένη δικαιοσύνης και
της άλλης αρετής, πανουργία ου σοφία φαίνεται», κατά το πλα-
τωνικό ή αριστοτελικό ρητό. Ας µε διορθώσει κάποιος, παρα-
καλώ, γιατί τα µπερδεύω. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ της Παιδείας, ποιος πιστεύετε ότι το
είπε; Ο Πλάτωνας ή ο Αριστοτέλης; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ο Αριστοτέλης. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν είναι ντροπή να πούµε ότι:
«Αυτό δεν το γνωρίζω ή δεν το θυµάµαι». Πάντως, η ρήση είναι
πολύ σωστή. Η επιστηµοσύνη, βεβαιότατα, είναι πιο επικίνδυνη
όταν ο πανεπιστήµων στερείται ήθους. Έτσι δεν είναι, κύριε κα-
θηγητά; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Έτσι είναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συµφωνείτε;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Απολύτως.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ιδιαίτερα στην Ιατρική, νοµίζω.

Εκεί κι αν είναι χρήσιµο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Έτσι είναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µίλησε ο κ.

Κουράκης στην εισήγησή του και διατύπωσε το φόβο του µήπως
το µνηµόνιο -οι οικονοµίες που πρέπει να κάνουµε- οδηγεί και
στον περιορισµό, µε αυτόν τον τρόπο, των δαπανών στην παι-
δεία, µε τον περιορισµό του προσωπικού που υπηρετεί. Θα το
θεωρούσα πραγµατικά τραγικό να συµβαίνει κάτι τέτοιο και δεν
το φαντάζοµαι. Δεν θέλω να το δεχτώ. 

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι η άποψη περί ποσοστώσεων στην
αξιολόγηση ήταν η άποψη που δεν δεχτήκαµε το 1993, όταν ο
τότε Υπουργός Προεδρίας της Κυβερνήσεως ο κ. Σωτήρης Κού-
βελας, εισηγήτο σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση του προσωπικού
των δηµόσιων υπηρεσιών. Η εµµονή στις ποσοστώσεις έβλαψε
τον σωστό σκοπό, που ήταν η αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλ-
λήλων. 

Εφόσον κυριαρχεί ο κοµµατισµός και η προσωποληψία, ο αγα-
θός σκοπός της αξιολόγησης, από την ώρα που δεν εξασφαλί-
ζεται η αποτροπή αυτών των αδυναµιών και άλλων, θα οδηγήσει
σε χειρότερο αποτέλεσµα. Έχουµε από τους εκατό τους δέκα
που µπορούν να φτάσουν επάνω. Άρα µια κι «αυτούς πρέπει να
βοηθήσω έτσι, τους άλλους να καλύψω αλλιώς», ιδού πώς υπο-
νοµεύεται η προσπάθεια αυτή. Γι’ αυτό, από εκεί και πέρα, στην
αξιολόγηση για διευθυντές εκπαίδευσης, για σχολικούς συµβού-
λους, για οποιουσδήποτε αξιωµατούχους -λυκειάρχες, γυµνα-
σιάρχες, διευθυντές σχολείων- νοµίζω ότι πρέπει να συντρέχουν
πολλά άλλα, επίσης, κριτήρια. 

Για να συµβαίνει αυτό, η βάση της αξιολόγησης πρέπει να είναι
περισσότερο η σχολική µονάδα, όπου µέσα από τη συλλογικό-
τητα θα υποχρεώνονται όσοι, ενώ έχουν δυνατότητα, ταυτό-
χρονα από αβελτηρία -ή από άλλες αδυναµίες- δεν συµβάλλουν
στο συλλογικό αποτέλεσµα. Διότι, στην εκπαίδευση -είτε µας
αρέσει είτε δεν µας αρέσει- δεν είναι ο ένας. Αυτό που λέει ο
απλός άνθρωπος «είναι ένας καλός δάσκαλος στο τάδε σχολείο
και θα πάει εκεί το παιδί µου», είναι λάθος. Είναι ολιστικό το πρό-
βληµα και ολιστική πρέπει να είναι η αντιµετώπισή του. 

Εγώ, δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, είχα την «κακή» έµπνευση στο
ν.1566/1985 -µέχρι τώρα δεν έχει καταργηθεί από τις κυβερνή-
σεις που πέρασαν, όµως όποιος µπορεί «κόβει» και από λίγο- να
βάλω µια διάταξη για τα βιβλία. 

Ιδού οι οικονοµίες, κύριε Κουράκη. Δισεκατοµµύρια ξο-
δεύουµε, ενώ σε όλη την Ευρώπη το βιβλίο το σέβονται τα παιδιά
και οι γονείς, όπου αν το παιδί καταστρέψει το βιβλίο, αισθάνονται
υπεύθυνοι και το πληρώνουν. Η διάταξη την οποία εγώ έβαλα
τότε, δυστυχώς δεν εφαρµόστηκε. 

Άρα, αγαπητέ Σίµο, η κυβέρνηση και το κόµµα που εσύ ψήφι-
σες -τότε ήσουν πιτσιρίκος- έκανε πράγµατα σηµαντικά.

Ρίξτε µια µατιά στην τετραετία 1982-1986. Θα δείτε ότι τότε
ξεκινήσαµε από την προσχολική αγωγή. Κάναµε αναλυτικά προ-
γράµµατα. Κάναµε βιβλία για το δάσκαλο και το µαθητή. Προχω-
ρήσαµε µετά στην δευτεροβάθµια εκπαίδευση όχι µε χορούς και
µε νταούλια, αλλά µε υπευθυνότητα. Και όχι µέσα σε τρείς ή έξι
µήνες «σκουπίσαµε, σαρώσαµε και τελειώσαµε». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Και πώς φτάσαµε εδώ;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Φτάσαµε γιατί δεν υπάρχει κυ-

βέρνηση στην οποία ο κάθε Υπουργός να µην κάνει την πολιτική
του. Φτάσαµε γιατί δεν υπάρχει αντιπολίτευση που να έρχεται
ως κυβέρνηση και το πρώτο πράγµα που σκέφτεται είναι να µην
ξηλώσει ό,τι έκαναν οι προηγούµενοι. 

Όταν κάναµε την τεχνολογική και επαγγελµατική εκπαίδευση,
κύριε Πρόεδρε, όταν δηµιούργησα τα ενιαία πολυκλαδικά λύκεια,
κάποιοι τότε έκαναν καταλήψεις αντί να τα στηρίξουν. Ενοποιού-
σαν γενική, τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση, ώστε να µην
αισθάνονται κόµπλεξ οι γονείς και τα παιδιά ότι πάνε τεχνική εκ-
παίδευση και γίνονται µουντζούρηδες. 

Τότε, λοιπόν, το 1986, κύριε Πρόεδρε, έγινα Υπουργός Δικαιο-
σύνης. Δεν µπορεί να είναι κανείς αιωνίως Υπουργός. Όµως, και
τα ιδιαίτερα µαθήµατα κατέστησαν ιδιώνυµο αδίκηµα. Γιατί δεν
είναι δυνατόν ο καθηγητής ή ο δάσκαλος να διδάσκει από την
έδρα αξίες και αρχές στο µαθητή και το βράδυ να παίρνει από
το µπαµπά το πεντοχίλιαρο τότε για τα ιδιαίτερα. 

Κατά συνέπεια και για να κλείσω, θέλω να σας πω, κύριε
Υπουργέ, τα εξής. Μπορείτε να εξασφαλίσετε ανεξαρτησία αυτής
της αρχής; Θα φανεί από τα πρόσωπα. Θα φανεί αν τα προσόντα
που προσδιορίζετε, δεν σας επιτρέπουν να κάνετε επιλογές είτε
προσωπικές είτε κοµµατικές. Αυτό προκύπτει αντικειµενικά απ’
αυτά που θα δούµε ως προσόντα.

Από αυτά που ακούστηκαν µπορεί πολλά να είναι υπερβολικά.
Αίφνης η κυρία συνάδελφος µίλαγε προ µισής ώρας σχετικά µε
το διδακτορικό ή άλλα προσόντα που πρέπει να έχουν κάποια
µέλη που θα αξιολογούν. 

Όσον αφορά το σχολικό σύµβουλο. Απαξιώθηκε δυστυχώς
από τους ίδιους τους εκπαιδευτικούς, ενώ τον ήθελαν. Εγώ ει-
σηγήθηκα την κατάργηση του επιθεωρητού-αστυνοµικού. Δεν
φανταζόµουν, όµως, ποτέ ότι ο σχολικός σύµβουλος θα είναι
ένας επιστήµονας µε τον οποίο δεν θα καταδέχονταν καν να συ-
ζητούν πολλοί εκπαιδευτικοί. Μην τον κάνετε τώρα επιθεωρητή.
Προσέξτε το αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω και δώστε µου
αυτήν την ανοχή που µου δίνετε πάντοτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σε σας µόνο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το εκτιµώ και ευχαριστώ και

εσάς και τους συναδέλφους που µε ακούν. 
Είπε ο κ. Κουράκης κάτι πολύ σωστό. Έχει γράψει ένα ολό-

κληρο βιβλίο η Μαρία Ηλιού. Αν υπάρχει κάτι στην κοινωνία, όπου
όχι απλώς πρέπει να ανεχθούµε αλλά να επιδιώξουµε την ανισό-
τητα, είναι η εκπαίδευση. Άλλη είναι η δυνατότητα του εγγονού
µου που ακούει τον πατέρα του, τη µάνα του, τον παππού του,
τη γιαγιά του µε πανεπιστηµιακές σπουδές, µε κοινωνική µόρ-
φωση, εµπειρία και άλλη ήταν η δική µου όταν µικρό παιδί είχα
δυο γονείς, εκ των οποίων µόνο ο ένας είχε τελειώσει το δηµο-
τικό, που ήταν τέσσερις τάξεις τότε. Το λεξιλόγιό µου ήταν δια-
κόσιες λέξεις. Ίσως γι’ αυτό τώρα ως µεγάλος µιλώ τόσο πολύ. 

Η ανισότητα στην εκπαίδευση: Πώς θα βοηθήσουµε τα στρώ-
µατα εκείνα των οποίων οι γόνοι δεν έχουν τις ίδιες δυνατότητες
µε τα παιδιά αυτών των κοινωνικών στρωµάτων, των διαφόρων
ελίτ, που έχουν λεωφόρο ανοιχτή µπροστά τους και την πορεία
από πριν προσδιορισµένη βέβαια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σας ευχαριστώ και εγώ, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Για να µην παρεξηγηθεί
η ανοχή του Προεδρείου, ο κύριος Πρόεδρος δικαιούται πάντα
δέκα λεπτά. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι νεότεροι συ-
νάδελφοι, είµαι βέβαιος ότι όταν δεν ενοχλούνται, ίσως παρεξη-
γούν την επιµονή µου. Επειδή είστε παλιός, θυµάστε ότι οι
συζητήσεις σε αυτήν την Αίθουσα –σε µια αίθουσα υπερπλήρη-
ήταν ουσιαστικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Και µε τα θεωρεία γε-
µάτα.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο Βουλευτής είχε ένα εικοσά-
λεπτο να εκθέτει την άποψή του. Τώρα έχουµε φτάσει να παρα-
βιάζουµε τον Κανονισµό, το ίδιο το Σύνταγµα. Και στις επιτροπές
δεν συζητούµε όπως πρέπει. Τα νοµοσχέδιά µας έχουν λάθη και
γραµµατικά και εννοιολογικά και πολλές φορές δεν µπορούν να
εφαρµοστούν από τους εφαρµοστές του δικαίου διότι έχουµε τη
λογική του «ψεκάστε, σκουπίστε, τελειώσατε». Τα ίδια γίνονται
και στις επιτροπές, µε αυτήν τη λογική του «τελειώστε», την
οποία εκφράζει ο Πρόεδρος και είναι λογική όλων µας. Δεν
ακούµε καν τι λέµε, διότι πρέπει να τελειώσουµε. 

Αυτό το νοµοσχέδιο για την εκπαίδευση, έπρεπε να απασχο-
λήσει τη Βουλή επί πέντε τουλάχιστον συνεδριάσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Μιας και το υπενθυµίσατε, θα ήθελα επί τη ευκαιρία να κάνω

γνωστό στο Σώµα ότι ο κύριος Πρόεδρος και εγώ είµαστε οι
µόνοι Βουλευτές που εκλεγόµαστε από το 1974. 

Το 1974, λοιπόν, ο Κανονισµός δεν προέβλεπε χρόνο. Ο Βου-
λευτής είχε απεριόριστο χρόνο να µιλήσει. Υπήρξε συγκεκριµέ-
νος συνάδελφος –τον θυµάται ο κύριος Πρόεδρος- ο κ.
Γραµµατίδης, όπου από εκείνη τη θέση είχε µιλήσει για µια ερώ-
τηση –αναφορά λέγονταν τότε- επί τέσσερις ολόκληρες ώρες. Ο
κ. Κέλλας γελάει γιατί είναι από την περιοχή του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Κουνουπιδια-
νών Χανίων Κρήτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η συνάδελφος κ. Χρυσούλα Γιαταγάνα.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ-ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ: Στην εισηγητική έκθεση του

συζητουµένου νοµοσχεδίου, µεταξύ άλλων, αναφέρεται ότι κοι-
νές δεσµεύσεις µε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επι-
βάλλουν την καθιέρωση ενός συστήµατος αξιολόγησης του
εκπαιδευτικού έργου. 

Η επίκληση των κοινών δεσµεύσεων µε τις άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αναπόφευκτα µας θυµίζει εντονότατα σή-
µερα τις κοινές δεσµεύσεις που αναλήφθηκαν για την ίδρυση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µιας Ευρωπαϊκής Ένωσης που είχε δε-
σµευθεί να υπηρετεί την αλληλεγγύη των λαών της, τη δηµοκρα-
τία, τη διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, την ισονοµία
και την ισοπολιτεία. 

Ισχύουν σήµερα αυτές οι κοινές δεσµεύσεις, κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις οποίες βασίστηκε η Ευρωπαϊκή
Ένωση; Την τραγική απάντηση µας τη δίνει η αντιµετώπιση της
Κύπρου, των Κυπρίων αδελφών µας, που εν µία νυκτί οδηγήθηκαν
σε οικονοµική και κοινωνική καταστροφή. Αυτή είναι µια Ευρώπη
που έχει υποταχθεί στις άνοµες διαθέσεις της Γερµανίας. 

Ιδού τα βέλη που ρίχνει στη Γερµανία το γερµανικό περιοδικό
«DER SPIEGEL» σήµερα µε τον τίτλο: «Πεισµατάρα αλλά και
εγωιστική η Γερµανία. Η Ευρώπη έχει δίκιο να αµφισβητεί τη γερ-
µανική ηγεσία». Υποστηρίζει, δε, ότι επιφανειακά η Μέρκελ και ο
Σόιµπλε δείχνουν να εργάζονται για τη σταθεροποίηση της οικο-
νοµίας. Στην πραγµατικότητα δένουν τα κράτη µε το χρέος. 

Ωστόσο το τίµηµα της κυπριακής διάσωσης είναι πάρα πολύ
υψηλό. Η γερµανική εικόνα έχει υποστεί πλήγµα, καθώς η Γερ-
µανία δέχεται σφοδρές επικρίσεις, µε αναφορές στο ναζιστικό
παρελθόν της. Η Γερµανία κυνηγά τους λάθος στόχους, δείχνον-
τας πόσο ανίκανη είναι να χρησιµοποιήσει σωστά τη δύναµή της.
Το πλήγµα της κυπριακής διάσωσης το δέχονται πλέον όλοι οι
µεγάλοι καταθέτες. Η ζηµιά έγινε. Η εµπιστοσύνη έχει κλονιστεί.

Το 67% των Γερµανών αισθάνεται ήδη έντονη ανησυχία όπως
απεδείχθη από χθεσινή δηµοσκόπηση που έγινε στη Γερµανία.
Και αυτά τα γράφει ένα γερµανικό περιοδικό, αυτά τα γράφουν
και χθες και σήµερα όλες οι εφηµερίδες της Γερµανίας, παρα-
καλώ.

Όπως δύο φορές στο παρελθόν επέλεξε η Γερµανία παρά το
κόστος, την άγρια διαµάχη µε τους γείτονές τους, έτσι η ίδια η
Μέρκελ δέχεται ότι η ευρωπαϊκή ενοποίηση είναι απλά η ιδέα να
υποταχθεί η Ευρώπη στη θέληση της Γερµανίας.

Απευθυνόµενη, λοιπόν, στην Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ σας
συνιστώ να πάψετε να επικαλείστε τις κοινές δεσµεύσεις µε τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εάν συνεχίσετε αδιαµαρτύρητα
ως κράτος, ως Κυβέρνηση µιας χώρας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
να λέτε «ναι» χωρίς καµµιά αξιολόγηση στα κελεύσµατα της Μέρ-
κελ και του Σόιµπλε, λίαν συντόµως θα οδηγηθούµε και εµείς ως
χώρα στην ίδια κατάσταση –ίσως και χειρότερη- που βρέθηκε η
Κύπρος και οι αδελφοί µας Κύπριοι.

Τα σχολειά µας, ήδη, έχουν υποβαθµιστεί από την εφαρµοζό-
µενη σήµερα δική σας κυβερνητική πολιτική, της µονόπλευρης
λιτότητας. Είναι σχολειά χωρίς θέρµανση, χωρίς βιβλιοθήκες,
χωρίς χαρτί, όπου παιδιά λιποθυµούν από την πείνα. Είναι σχο-
λειά µε ελλείψεις σε εκπαιδευτικούς που είναι λειτουργοί, και όχι
δηµόσιοι υπάλληλοι, στον πατριωτισµό των οποίων στηρίζεται η
εκπαίδευση των παιδιών µας.

Τους εκπαιδευτικούς, που σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο για
να εξυπηρετήσετε τις δεσµεύσεις που έχετε αναλάβει απέναντι
στη Μέρκελ και τον Σόιµπλε, επιχειρείτε να τους υποβαθµίσετε
και στο τέλος να τους απολύσετε προκειµένου να γίνουν οικονο-
µίες για να πέσουν στη µαύρη τρύπα του χρέους µας.

Όπως, λοιπόν, εγώ καταδικάζω όλες αυτές τις δεσµεύσεις που
έχει πάρει η χώρα µας κατόπιν εντολών της Μέρκελ και του Σόιµ-
πλε, έτσι καταδικάζω και καταψηφίζω και το παρόν νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο κ. Αυγενάκης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητούµε σήµερα και αφορά την Αρχή Διασφάλισης της
Ποιότητας στην Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση
έρχεται να επιλύσει την έλλειψη του θεσµού αξιολόγησης εδώ
και σαράντα χρόνια -ναι, καλά ακούσατε, σαράντα ολόκληρα
χρόνια- η οποία είχε σαν αποτέλεσµα ο καθορισµός της εκπαι-
δευτικής πολιτικής να εδράζεται σε αµιγώς πολιτικής σκοπιµό-
τητας κριτηρίων και ενίοτε σε υποκειµενικές θέσεις συµβούλων
και στελεχών. 

Από τη Μεταπολίτευση και µετά το εκπαιδευτικό προσωπικό
της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθώς και
οι δοµές οργάνωσής της, στερούνται αξιολόγησης στη χώρα
µας. Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα να είναι αδύνατη η εξαγωγή
ασφαλών συµπερασµάτων για την ποιότητα και την αποτελεσµα-
τικότητα προς όφελος της συνταγµατικής επιταγής για δωρεάν
και ποιοτική εκπαίδευση στους Έλληνες πολίτες. 

Οι σηµερινές κοινωνίες της γνώσης και της πληροφορίας χα-
ρακτηρίζονται από αλµατώδεις εξελίξεις σε όλους τους τοµείς
µέσα από ένα συνεχώς µεταβαλλόµενο περιβάλλον. Η λειτουρ-
γικότητα της εκπαιδευτικής διαδικασίας καθιστά αναγκαία την
αξιολόγησή της, έτσι ώστε η κοινωνία να έχει τη βεβαιότητα ότι
το περιεχόµενο και το παρεχόµενο εκπαιδευτικό έργο να ικανο-
ποιεί τις κοινωνικές ανάγκες, αλλά και να είναι ποιοτικά υψηλού
επιπέδου. 

Για να υπάρξουν, όµως, αναγκαίες, σοβαρές, άµεσες µεταρ-
ρυθµίσεις στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση τις
οποίες όλοι αναγνωρίζουµε ότι πρέπει να γίνουν τόσο σε δοµές
παροχής αµιγώς εκπαιδευτικού έργου, όπως είναι οι σχολικές
µονάδες όσο και σε δοµές διοικητικής υποστήριξης, όπως είναι
οι διευθύνσεις εκπαίδευσης, θα πρέπει να υπάρξει πρωτίστως
ένα αξιόπιστο σύστηµα αξιολόγησης.

Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αρνείστε την αξιολόγηση; Αρ-
νείστε, δηλαδή, την εξέλιξη των άξιων, των εργατικών και των
προκοµµένων πέρα και έξω από παρέες, γρανάζια και µεθοδεύ-
σεις; Να πούµε καθαρές κουβέντες και να µας ακούσουν ξεκά-
θαρα και η ακαδηµαϊκή κοινότητα και οι Έλληνες πολίτες,
συνολικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ελλάδα δεν υπήρξε ως
τώρα κάποια αντίστοιχη προσπάθεια. Αποσπασµατικές ρυθµίσεις
υπάρχουν σε διάφορα νοµοθετήµατα, κάποια από τα οποία ατό-
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νησαν σταδιακά, ενώ άλλα ψηφίστηκαν, αλλά δεν εφαρµόστηκαν
ποτέ στην πράξη, όπως για παράδειγµα, ο θεσµός της αυτοαξιο-
λόγησης των σχολικών µονάδων, ο οποίος λειτουργούσε ή του-
λάχιστον θα λειτουργούσε, πιλοτικά.

Η ουσία, όµως, είναι ότι εάν δεν υπάρξει συνολικό σύστηµα
αξιολόγησης που θα περιλαµβάνει και την εξωτερική αξιολόγηση
καθώς και την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, θα είναι απρό-
σφορη η οποιαδήποτε προσπάθεια. Το αποτέλεσµα είναι ότι
µέχρι σήµερα το εκπαιδευτικό έργο δεν αξιολογείται, η κοινωνία
δεν έχει σαφή εικόνα και ο φορολογούµενος δεν γνωρίζει την
αξιοποίηση των πόρων που διαθέτει για την εκπαίδευση. 

Αντίθετα στο διεθνή χώρο και ιδιαίτερα στις χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, τα συστήµατα αξιολόγησης του εκπαιδευτικού
έργου και του έργου των εκπαιδευτικών εξελίχθηκαν σηµαντικά,
µε αποτέλεσµα στον τοµέα αυτό η χώρα µας να αποκλίνει από
τα κρατούντα σε διεθνές, αλλά και ευρωπαϊκό επίπεδο.

Με το παρόν σχέδιο νόµου αντιµετωπίζεται στο σύνολο το
θέµα της αξιολόγησης. Συστήνεται ανεξάρτητη αρχή µε ελεγκτι-
κές, γνωµοδοτικές, εποπτικές και αποφασιστικές αρµοδιότητες
µε την ονοµασία «Αρχή Διασφάλισης της Ποιότητας στην Πρω-
τοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση» µε αποστολή τη δια-
σφάλιση της εγκυρότητας, την αξιοπιστία, την αντικειµενικότητα
της αξιολόγησης, αλλά και τη βελτίωση του σχεδιασµού εθνικής
στρατηγικής για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση.

Προς τη σωστή κατεύθυνση είναι και οι θητείες όλων να είναι
τετραετείς και µη επαναλαµβανόµενες. Από την ίδρυση της Ανε-
ξάρτητης Αρχής για τη Διασφάλιση της Ποιότητας στην Πρωτο-
βάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση αναµένεται ότι θα
προκύψει σειρά θετικών αποτελεσµάτων. 

Πιο συγκεκριµένα, θα γίνει αποτίµηση του επιπέδου της ποι-
ότητας του παρεχόµενου εκπαιδευτικού έργου. Θα εντοπιστούν
τα δυνατά σηµεία και οι αδυναµίες, βεβαίως, και θα ληφθούν τα
απαραίτητα µέτρα για αξιολόγηση. Προβλέπεται να τεθούν -πολύ
σωστά- προτεραιότητες για βελτιωτικές παρεµβάσεις. Θα τεθούν
ρητά κριτήρια που αναµένεται ότι θα αυξήσουν την ποιότητα του
εκπαιδευτικού έργου. Θα καταρτιστεί, για πρώτη φορά, εθνικό
στρατηγικό σχέδιο για την εκπαιδευτική πολιτική, το οποίο θα
βασίζεται σε στοιχειοθετηµένες µελέτες, πράγµα που θα κατα-
στήσει το σύστηµα πιο λειτουργικό, πιο αποτελεσµατικό, πιο ποι-
οτικό, λιγότερο χρονοβόρο, αλλά φυσικά και λιγότερο σπάταλο.

Αυτό που θέλω να επισηµάνω είναι ότι µε το παρόν σχέδιο
νόµου οι σχολικές µονάδες ως βασικές µονάδες που παρέχουν
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, θα υπαχθούν σε
καθεστώς διαρκούς αξιολόγησης. Θα τίθενται στόχοι, θα υλο-
ποιούνται, θα αξιολογείται η πληρότητα της επίτευξής τους και
θα επανακαθορίζονται σύµφωνα µε τις ανάγκες της εποχής. Οι
σχολικές µονάδες θα ποσοστικοποιούν στόχους, όπως τη µείωση
της µαθητικής διαρροής, τη βελτίωση του ποσοστού των µαθη-
τών που λαµβάνουν το ελάχιστο αναγκαίο µαθησιακό αποτέλε-
σµα κάθε µαθήµατος ή σχολικής δράσης, την αντιµετώπιση
φαινοµένων σχολικής βίας, την αύξηση του αριθµού των αρί-
στων. Με τον τρόπο αυτόν επιτυγχάνεται και η διαρκής εγρή-
γορση των εκπαιδευτικών γεγονός που είµαι βέβαιος ότι θα
αυξήσει την αποδοτικότητά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου µε το
οποίο, για πρώτη φορά, µια ανεξάρτητη αρχή αναλαµβάνει να
διαµορφώσει, αλλά και να δηµοσιοποιήσει κριτήρια και δείκτες
αξιολόγησης κατά τα διεθνή πρότυπα, να αξιολογήσει την ποι-
ότητα του εκπαιδευτικού έργου θέτοντας τα θεµέλια ενός, όσο
το δυνατό, αντικειµενικού πλαισίου αξιολόγησης, κινείται προς
τη σωστή κατεύθυνση και µε βρίσκει απόλυτα σύµφωνο, κύριε
Υπουργέ.

Να επισηµάνω ότι οι αναγκαιότητες του σήµερα αντιµετωπί-
ζονται µε λογικές του αύριο.

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να κάνω ορισµένες βασικές επιση-
µάνσεις ως προς το σχέδιο «Αθηνά» και τις αλλαγές, οι οποίες
προωθούνται στον ακαδηµαϊκό χάρτη της χώρας και πιο συγκε-
κριµένα όσον αφορά τις ειδικότητες των µηχανικών λόγω και του
δικού µου επαγγέλµατος. 

Νοµίζω ότι είναι καθολική η αποδοχή ότι εδώ που έφθασε η

τριτοβάθµια εκπαίδευση, που διαµορφώθηκε αυτός ο ακαδηµαϊ-
κός χάρτης της χώρας, ναι, πρέπει να αλλάξει άµεσα, σωστά και
µεθοδικά. Είναι αναγκαία µια συνολική αναδιάρθρωση της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης, η οποία επιβάλλεται από το δυσανάλογα
µεγάλο ή αντίστοιχα µικρό ετήσιο αριθµό φοιτητών, αποφοίτων
και καθηγητών σε ένα ΑΕΙ ή ΤΕΙ, σε µία σχολή ή σε ένα τµήµα. 

Ωστόσο, µε αφορµή τη δηµοσιοποίηση του νέου µηχανογρα-
φικού δελτίου για την εισαγωγή των υποψηφίων στα ΑΕΙ το 2013
µε βάση το σχέδιο «Αθηνά» διαπιστώνεται ότι ενδεχοµένως να
µην έχει τηρηθεί η προβλεπόµενη ειδική τεκµηρίωση, καθώς και
η τήρηση ενιαίων ακαδηµαϊκών κριτηρίων για όλα τα ΑΕΙ. Με δε-
δοµένο ότι το σχέδιο «Αθηνά» επιδιώκει ουσιαστικό χωροταξικό
σχεδιασµό της ανώτατης εκπαίδευσης, θα πρέπει να τηρεί κά-
ποιες ενιαίες αρχές, ώστε να µην προκαλείται βλάβη στους
νέους φοιτητές ή σπουδαστές, στους ήδη πτυχιούχους, αλλά και
στους µελλοντικούς. 

Παρατηρείται, λοιπόν, ότι σε ορισµένα τµήµατα δεν έχουν
προσαρµοστεί οι ονοµασίες τους, σύµφωνα µε την κείµενη νο-
µοθεσία. Έτσι, λοιπόν, έχει παραλειφθεί ο τίτλος του «µηχανι-
κού» σε συγκεκριµένα τµήµατα, όπως της Κλωστοϋφαντουργίας,
της Ναυπηγικής, της Μουσικής Τεχνολογίας και Ακουστικής, των
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, της Ενεργειακής Τεχνολο-
γίας, του Αυτοµατισµού, της Βιοϊατρικής Τεχνολογίας, Γεωτεχνο-
λογίας και Περιβάλλοντος και Τεχνολογίας Αντιρύπανσης. 

Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να επανεξεταστεί η κα-
τάργηση των αυτόνοµων Τµηµάτων Τοπογραφίας και Γεωπλη-
ροφορικής, Τεχνολογιών Αντιρύπανσης, Γεωτεχνολογίας και
Περιβάλλοντος, Πολιτικών Δοµικών Έργων, Έργων Υποδοµής,
των Τµηµάτων της ΑΣΠΑΙΤΕ, καθώς και των υπολοίπων Τµηµά-
των και η µετατροπή τους σε κατευθύνσεις, δεδοµένου ότι απο-
τελούν ολοκληρωµένα πτυχία. 

Θα ήθελα ακόµη να επισηµάνω ότι στα λεγόµενα Τµήµατα Πο-
λιτικών Μηχανικών ΤΕ, οι κατευθύνσεις του πέµπτου εξαµήνου
είναι ατυχείς, κύριε Υπουργέ, αφού δεν γίνεται σαφές ότι οδη-
γούν σε ενιαίο πτυχίο. Οι ονοµασίες των κατευθύνσεων των
πρώην Τµηµάτων Γεωτεχνολογίας και Περιβάλλοντος και Τεχνο-
λογιών Αντιρύπανσης πρέπει να επανεξεταστούν, διότι τα εν
λόγω Τµήµατα ανήκουν στη Σχολή Τεχνολογικών Εφαρµογών,
ΣΤΕΦ, και οι ονοµασίες πρέπει να περιλαµβάνουν τη λέξη «µη-
χανικών». Είναι απαραίτητο, κατά τη γνώµη µου, διότι και η λέξη
«γεωτεχνολόγος» είναι αδόκιµη και παραπέµπει στη Σχολή Τε-
χνολογίας-Γεωπονίας και στις σχετικές γεωπονικές ειδικότητες
και όχι στη ΣΤΕΦ στην οποία ανήκουν τα εν λόγω τµήµατα.

Τέλος, θέλω να επισηµάνω τη σχεδιαζόµενη κατάργηση του
Τµήµατος Πολιτικών Δοµικών Έργων του ΤΕΙ Κρήτης στο Ηρά-
κλειο. Σας καλώ, κύριε Υπουργέ, να επανεξετάσετε έστω και
αυτήν την ώρα την κατάργηση του εν λόγω τµήµατος, γιατί το
συγκεκριµένο τµήµα είναι το µοναδικό σε ολόκληρη την Κρήτη
που καλύπτει τον τοµέα των δοµικών έργων, µε πολύχρονη πο-
ρεία, αξιόλογες εγκαταστάσεις και καλούς φοιτητές. 

Κύριε Υπουργέ, µε αυτήν την τοποθέτησή µου και την παρά-
κληση σας ζητώ να εξετάσετε ένα αίτηµα που αφορά ολόκληρη
τη νότια Ελλάδα, γιατί θα στερηθεί το ένα και µοναδικό Τµήµα
Πολιτικών Μηχανικών ΤΕ. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κόνσολας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Προηγουµένως

ο συνάδελφος κ. Σενετάκης ρητορικά κατέθεσε την εξής άποψη:
«Άραγε, υπάρχει κάποιος από τους συναδέλφους, µετά από την
τεκµηρίωση των επιχειρηµάτων, των ιδεών και όλων των θέσεων
που καταθέσαµε στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια, που να δια-
φωνεί µε τη διαδικασία αξιολόγησης στην εκπαίδευση γενικό-
τερα;». 

Μάλλον, όπως καταλαβαίνουµε από τις τοποθετήσεις, κανείς
δεν διαφωνεί. Ίσως, όµως, εµποδίζεται καθένας από εµάς να
αναπτύξει, να τεκµηριώσει και να καταθέσει προτάσεις και ιδέες
για την υπέρβαση αυτού του εµποδίου του να αναγνωρίσουµε
ότι η αξιολόγηση αποτελεί προτεραιότητα στη χώρα, στην εκπαι-
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δευτική διαδικασία, εξαιτίας αυτής της κρίσης που «δέρνει» τον
κοινωνικό ιστό στην Ελλάδα και γενικότερα σε ευρωπαϊκό και διε-
θνές επίπεδο. Όµως, η υπέρβαση αυτής της κρίσης θα µπο-
ρούσε να στηριχθεί όχι µόνο σε αναπτυξιακές πολιτικές, όχι µόνο
σε οικονοµετρικά εργαλεία, αλλά και στην παιδεία, στην εκπαί-
δευση, στην εφαρµοσµένη παιδαγωγική, στη διδασκαλία, στην
έρευνα και στην τεχνολογία. 

Η Αντιπολίτευση στέκεται κριτικά, αλλά τις περισσότερες
φορές επικριτικά απέναντι σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. 

Δυσκολεύοµαι, ωστόσο, να αποδεχθώ αυτήν την άποψη, ότι η
Κυβέρνηση κάνει συνεχώς λάθος, ότι το Υπουργείο Παιδείας δεν
έχει προσδιορίσει µε ακρίβεια τις ανάγκες της κοινωνίας, ότι δεν
υπάρχει τίποτα θετικό, που να αξίζει να στηριχθεί από όλους, να
αποτελέσει κοινό τόπο σύγκλισης, σύνθεσης και συµφωνίας. 

Οφείλουµε να κατανοήσουµε ότι οι συµβατικές πολιτικές πρα-
κτικές δεν συνάδουν µε την κρισιµότητα των συνθηκών που
ζούµε σήµερα. Όποιος θεωρεί ότι όλα όσα γίνονται εδώ και στο
δηµόσιο βίο ανήκουν στο πεδίο της κοµµατικής αντιπαράθεσης,
είµαι σίγουρος ότι κάνει λάθος. Ανήκει σε άλλη εποχή. Ιδιαίτερα
όταν η στείρα αντιπαράθεση υπεισέρχεται στα ζητήµατα που
αφορούν την παιδεία, την εκπαίδευση, το ίδιο το σχολείο.

Το νοµοσχέδιο για την αξιολόγηση στην πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση έχει συγκεκριµένη στόχευση. Επιχειρεί
να επανατοποθετήσει την παιδεία µας µε τις σύγχρονες συνθή-
κες και να τη µετατρέψει σε συγκριτικό πλεονέκτηµα της συνο-
λικής εθνικής προσπάθειας. 

Άκουσα µε σεβασµό και µε ενδιαφέρον την τοποθέτηση του κ.
Κακλαµάνη προηγουµένως. Δεν διαφωνώ µαζί του ότι έγιναν
προσπάθειες στο παρελθόν. Οι έρευνες, όµως, στα πανεπιστή-
µια, που διαχρονικά έχουν ανακοινωθεί -και σε αρκετές από
αυτές έχω συµµετάσχει κι εγώ ως ερευνητής- για την πρωτοβάθ-
µια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, κατέδειξαν πως αυτή η απο-
τίµηση ήταν ανάγκη, διαχρονικά, για να µπορέσουµε να
επαναπροσδιορίσουµε σκοπούς, στόχους, περιεχόµενα µάθη-
σης, αλλά κυρίως για να επαναθεµελιώσουµε την αξιολογική δια-
δικασία, που, ναι, βεβαίως και οι κυβερνήσεις του παρελθόντος
έχουν θέσει σε θεωρητικό επίπεδο, γιατί ποτέ δεν εφαρµόστηκε
στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και κυ-
ρίως, δεν υπήρξε ένας συνολικός ανασχεδιασµός από την προ-
σχολική εκπαίδευση.

Η αξιολόγηση, λοιπόν, είναι ένα δεδοµένο για τις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Αµερικής. Τα δοµικά,
όµως, χαρακτηριστικά που συνθέτουν την αξιολογική διαδικασία,
δεν υπάρχουν στην Ελλάδα σε ένα επίπεδο θεσµοθετηµένου
πλαισίου, που να µπορέσει να αποτελέσει κι ένα εργαλείο εφαρ-
µογής. Διότι η εκπαιδευτική διαδικασία στην Ελλάδα δεν µπορεί
να βυθίζεται, να εγκλωβίζεται στην ακινησία.

Απευθύνοµαι στην κοινωνία. Και απευθυνόµαστε όλοι στην κοι-
νωνία. Και η ίδια η αξιολόγηση απευθύνεται στην κοινωνία. Και
έχει σηµείο αναφοράς το µέλλον. Αυτός είναι ο λόγος που συζη-
τάµε σήµερα. Και το Υπουργείο Παιδείας τολµά να φέρει µία
ανάγκη για την κοινωνία, δηλαδή να µπορεί να εξελιχθεί και διαρ-
κώς να επαναπροσδιορίζει τις ανάγκες της και να θέτει νέους
στόχους.

Καλούµαστε, λοιπόν, σήµερα να στηρίξουµε ένα νοµοσχέδιο
για την αξιολόγηση, η οποία αφορά τα εκπαιδευτικά προγράµ-
µατα, το µαθησιακό έργο, τις διοικητικές δοµές στην εκπαί-
δευση, τους εκπαιδευτικούς, τους επιχειρησιακούς σχεδιασµούς
των σχολικών µονάδων. 

Τι πετυχαίνουµε µ’ αυτό; Πετυχαίνουµε να έχουµε σχολεία της
γνώσης, σχολεία που κινούνται σύστοιχα µε τις κοινωνικές συν-
θήκες. Πετυχαίνουµε να επικαιροποιήσουµε, να βελτιώσουµε το
εκπαιδευτικό µας σύστηµα, να πραγµατοποιήσουµε διορθωτικές
κινήσεις στη µαθησιακή διαδικασία, στο οργανωτικό και διοικη-
τικό µοντέλο της εκπαιδευτικής διαδικασίας.

Στην Ελλάδα, η αξιολόγηση δηµιουργούσε πάντα µια δυσανε-
ξία σε αυτούς που δεν θέλουν να αλλάξουν τίποτα. 

Θέλω να σας θυµίσω και να στρέψω το ενδιαφέρον σας στον
συνδικαλιστικό λόγο και την αντιπαράθεση που είχε µε την πολι-
τική ηγεσία, κάθε φορά, του Υπουργείου Παιδείας, όποιας κυ-
βέρνησης κι αν πέρασε από αυτόν τον τόπο. Διαµαρτυρίες έξω

απ’ το Υπουργείο Παιδείας. Η Μητροπόλεως είχε γίνει πεδίο αν-
τιπαράθεσης όχι µόνο συνδικαλιστικό και κοµµατικό, αλλά και
κοινωνικό. 

Δαιµονοποιήθηκε η αξιολόγηση και εξοβελίστηκε, από τη
στιγµή που ήθελε να καταθέσει το Υπουργείο Παιδείας την πρό-
τασή του. Κι, όµως, τώρα είναι ο καιρός να εισάγουµε την αξιο-
λόγηση στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα και στις άλλες δύο
βαθµίδες της εκπαίδευσης. Διότι, όπως ξέρετε, η τριτοβάθµια
εκπαίδευση –και το γνωρίζουν ιδιαίτερα οι συνάδελφοι στο πα-
νεπιστήµιο- αξιολογείται καθηµερινά στην έρευνα, στη διδασκα-
λία κ.λπ.. 

Και ξέρετε, σ’ αυτόν τον τόπο υπάρχουν ικανοί εκπαιδευτικοί,
άξιοι συνάδελφοι, που επιζητούν την αναγνώριση, επιζητούν το
αυτονόητο, δηλαδή η πολιτεία να αναγνωρίσει την προσπάθεια.
Η αξιολόγηση θα αναδείξει αυτές τις προτεραιότητες, θα ανα-
δείξει τις προσωπικότητες, αλλά κυρίως το εκπαιδευτικό έργο
που επιτελούν. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, η αξιολόγηση ως έννοια και εφαρµογή πρέπει
να είναι παντού, σε όλες τις δοµές της εκπαίδευσης, οριζόντιες
και κάθετες. 

Χαίροµαι ειλικρινά που η έννοια αυτή επεκτείνεται και υπεισέρ-
χεται σε όλες τις λειτουργίες της εκπαιδευτικής διαδικασίας, στο
διοικητικό µοντέλο της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, σε κεντρικό επίπεδο στις Περιφερειακές Διευθύν-
σεις Εκπαίδευσης και στις Διευθύνσεις Εκπαίδευσης σε επίπεδο
νοµού.

Επιτρέψτε µου να πω ένα παράδειγµα για εµάς τους νησιώτες,
που ζούµε καθηµερινά την αγωνία αν θα λειτουργήσουν τα σχο-
λειά µας. Πολλοί από εσάς –από όλα τα κόµµατα- έχουν κάνει
σχετικές ερωτήσεις φέτος για το ότι η Κάσος δεν έχει εκπαιδευ-
τικό, δασκάλα, νηπιαγωγό, για το Αγαθονήσι και το Καστελλόριζο
κ.λπ.. 

Εάν υπήρχε ένα σύστηµα που θα θεµελίωνε αυτήν την αποτε-
λεσµατική σχέση εκπαιδευτικού έργου και διοίκησης της εκπαί-
δευσης, θα µπορούσε έγκαιρα να αναδείξει και τις προτεραιό-
τητες, άρα και τα κενά και δεν θα υπήρχε πρόβληµα κάθε φορά
που το Υπουργείο Παιδείας θα µπορούσε να ελέγξει το µηχανι-
σµό από την αρχή. Υπάρχουν, λοιπόν, αιτίες.

Φυσικά υπάρχει αξιολόγηση για τις σχολικές µονάδες και τους
εκπαιδευτικούς εφόσον υπάρχει αντικειµενική κρίση. Αυτό είναι
ένα θέµα, το οποίο πρέπει να συζητήσουµε και να µας ενώνει. Σε
ένα τέτοιο µοντέλο θα αξιολογείται το ανθρώπινο δυναµικό, το
µαθησιακό αποτέλεσµα που παράγεται. Ο εκπαιδευτικός που
αξιολογείται θετικά ως προς το µαθησιακό αποτέλεσµα, επιβρα-
βεύεται δικαίως και εξελίσσεται. Ενώ αυτός που δεν θα αξιολο-
γηθεί θετικά, θα µπορεί και θα έχει τη δυνατότητα να βελτιώσει
τις επιδόσεις, τις ικανότητές του µέσα από προγράµµατα επιµόρ-
φωσης και επανακατάρτισης. Η διαρκής άλλωστε κατάρτιση απο-
τελεί αναγκαία συνθήκη για την αναβάθµιση της δηµόσιας
εκπαίδευσης. Είναι θετική, λοιπόν, µέσα σε αυτό το πλαίσιο η
ίδρυση ανεξάρτητης αρχής, που θα συντονίσει όλο αυτό το
πλέγµα που σχετίζεται µε την αξιολόγηση. Υπάρχει χρόνος, αγα-
πητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να καταθέσουµε στην πορεία
προτάσεις και ιδέες για τη βελτίωση αυτής της τεράστιας θεσµι-
κής αλλαγής που επέρχεται µε την ψήφιση αυτού του νοµοσχε-
δίου.

Θεωρώ εξαιρετικά καινοτόµο το γεγονός ότι η επέκταση
αυτών των πηγών της αξιολόγησης κινείται σε επίπεδο πέρα από
το συνηθισµένο πλαίσιο, δηλαδή το µαθησιακό υλικό, τον εκπαι-
δευτικό, το µαθητή, αλλά θα µπορέσει να συνδράµει σ’ αυτό και
ο γονέας και οι φορείς που ασχολούνται µε την εκπαίδευση. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, το µεγάλο ζητούµενο είναι ένα
εθνικό στρατηγικό σχέδιο για την παιδεία, κάτι για το οποίο µου
δόθηκε η ευκαιρία να µιλήσω και στην επιτροπή το προηγούµενο
διάστηµα. Ένα στρατηγικό σχέδιο για την παιδεία, που ακόµη
φαίνεται πως υπάρχει ανάγκη να µιλήσουµε όλοι και να συµφω-
νήσουµε σε κάποιες παραµέτρους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα πρέπει να αλλάξει. Αυτό
είναι ένα δεδοµένο. Να αφήσει πίσω της τη νοοτροπία του πα-
ρελθόντος και τα φοβικά σύνδροµα. Η παιδεία από την ίδια τη
φύση της έχει σηµείο αναφοράς στο µέλλον. Το µέλλον προϋπο-

9636 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θέτει ρήξη µε το παρελθόν. Συνδέεται µε καινοτόµες βαθιές και
ουσιαστικές αλλαγές. Συνδέεται µε τη διασφάλιση της ποιότητας
σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Μέσα από µία αντικειµε-
νική αξιολόγηση και µέσα από το νέο θεσµικό πλαίσιο µπορούµε
να δούµε το µέλλον µε ειλικρίνεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει η συνάδελφος κ. Γεωργοπούλου.
ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ -ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, έχουµε την αί-

σθηση, και µε συγχωρείτε γι’ αυτή την έκφραση, ότι το Υπουρ-
γείο Παιδείας συµπεριφέρεται το τελευταίο διάστηµα λες και
βρίσκεται σε παιδική χαρά.

Από τη µια µεριά έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο για την αρχή δια-
σφάλισης της ποιότητας στην εκπαίδευση, µπαίνει σε διαβού-
λευση στην αρµόδια επιτροπή, σε διαβούλευση µε τους
αρµόδιους φορείς και ξαφνικά µας προκύπτει ως τροπολογία,
για να µπει σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο εσπευσµένα µαζί µε την
τροπολογία για τη νοµιµοποίηση των νέων αλλαγών στο σχέδιο
«Αθηνά», η οποία τελευταία τροπολογία έχει κάνει αρκετές βόλ-
τες από νοµοσχέδιο σε νοµοσχέδιο και αποσύρεται την τελευ-
ταία στιγµή.

Τώρα επανέρχεται ως νοµοσχέδιο, για να ψηφιστεί από εσάς,
τα τρία κόµµατα της συγκυβέρνησης, που είστε υπέρµαχοι της
αξιολόγησης και δεν χάνετε την ευκαιρία να µας κατηγορείτε ότι
δεν θέλουµε να αλλάξουν τα κακώς κείµενα στην Παιδεία. Και,
φυσικά, ξέρετε ότι η αλήθεια δεν είναι αυτή.

Δεν µπορούµε όµως να συναινέσουµε σε αυτό το µπαράζ των
αλλαγών, που µας κάνει να αναρωτιόµαστε: Τι θα αποµείνει
όρθιο από την κατεδαφιζόµενη σήµερα δηµόσια εκπαίδευση,
µετά το σχέδιο «Αθηνά», τους υπεροργανισµούς, την εξίσωση
των πτυχίων των κολλεγίων, τη διεύρυνση της ιδιωτικής πρωτο-
βουλίας στην εκπαίδευση; Και πώς είναι δυνατόν να µιλάµε για
αξιολόγηση των σχολείων, των εκπαιδευτικών και του έργου τους
όταν το ίδιο το Υπουργείο Παιδείας, κατ’ επιταγήν των µνηµονίων
βέβαια, κάθε άλλο παρά συµβάλλει στη βελτίωση της ποιότητας
στην εκπαίδευση; Μήπως θα έπρεπε πρώτα να αυτοξιολογηθεί
το Υπουργείο σχετικά µε όλα αυτά που όφειλε να έχει εξασφαλί-
σει στην εκπαίδευση και ύστερα να συζητήσει για την αξιολό-
γηση των σχολείων και των εκπαιδευτικών, πολύ δε περισσότερο
για την αναγκαιότητα σύστασης αρχής διασφάλισης της ποιότη-
τας στην εκπαίδευση; 

Τι έχει κάνει το ίδιο για την πραγµατική διασφάλιση της ποι-
ότητας αυτής;

Οι απαντήσεις είναι αυτονόητες και αµείλικτες: Υποβάθµιση,
απαξίωση και απογύµνωση του δηµόσιου σχολείου από βασικές
δοµές και εκπαιδευτικές υπηρεσίες, που καθιστούν προβληµα-
τική ακόµη και την υποτυπώδη λειτουργία του. Αµέτρητα κενά
σε εκπαιδευτικό προσωπικό, τα οποία δεν έχουν καλυφθεί έως
τώρα, λίγους µήνες πριν από τη λήξη της σχολικής χρονιάς. Χι-
λιάδες χαµένες ώρες διδασκαλίας, άρα και εκπαιδευτικό έργο
εκ των πραγµάτων ελλιπές. Παύση της επιµόρφωσης των εκπαι-
δευτικών (µιας υποχρέωσης της Πολιτείας), κατάργηση των εκ-
παιδευτικών αδειών, µεταπτυχιακά µε καταβολή διδάκτρων. 

Αποτέλεσµα όλων αυτών: Η αδυναµία αναβάθµισης των τυπι-
κών προσόντων δασκάλων και καθηγητών. η οικονοµική εξα-
θλίωση των εκπαιδευτικών και των γονέων που έχουν παιδιά
σχολικής ηλικίας. Παιδιά που υποσιτίζονται και κρυώνουν. 

Μεγάλος ο κατάλογος που συνθέτει τη ζοφερή σηµερινή
πραγµατικότητα στο χώρο της εκπαίδευσης, κύριε Υπουργέ. Και
έρχεται τώρα το σχέδιο νόµου για την αρχή διασφάλισης ως χα-
ριστική βολή του προεδρικού διατάγµατος για την αξιολόγηση,
ως επιστέγασµα ενός καθεστώτος αυθαιρεσίας, εκφοβισµού, χει-
ραγώγησης και υποταγής των εκπαιδευτικών. 

Πρόκειται, κατ’ αρχάς, για ένα σχέδιο νόµου που δεν έχει τη
σύµφωνη γνώµη της εκπαιδευτικής κοινότητας και δεν προβλέπει
τη συµµετοχή της στη σύνθεση του νέου οργάνου αξιολόγησης,
µε εκπροσώπους από την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια

εκπαίδευση. 
Αντιθέτως, το νέο αυτό όργανο είναι καθαρά υπουργοκεν-

τρικό, επιλέγεται ευθέως από την Κυβέρνηση και τον Υπουργό
Παιδείας και έχει υπερεξουσίες στην αξιολόγηση της εκπαίδευ-
σης. 

Αναφέρεται στο νοµοσχέδιο ότι ένα κριτήριο αξιολόγησης της
σχολικής µονάδας και του εκπαιδευτικού έργου θα είναι τα µα-
θησιακά αποτελέσµατα. Αλήθεια, µπορείτε να φανταστείτε, κύριε
Υπουργέ, τι είδους προβλήµατα θα δηµιουργήσει µια τέτοια πα-
ράµετρος αξιολόγησης; Από την ίδια αφετηρία ξεκινούν και στην
ίδια βάση λειτουργούν ένα σχολείο στην πλατεία Βάθη και ένα
σχολείο στην Εκάλη; Οι ίδιοι παράγοντες καθορίζουν το προφίλ
των µαθητών των δύο σχολείων (κοινωνική προέλευση, οικονο-
µική και οικογενειακή κατάσταση, συνθήκες διαβίωσης) και ίδιες
επιδόσεις έχουν; Άρα, θα είναι ισότιµη η αξιολόγησή τους;

Άλλο κριτήριο, λέτε, θα είναι οι υποδοµές των σχολείων -βι-
βλιοθήκες, εργαστήρια. Μα το Υπουργείο έχει κλείσει τις βιβλιο-
θήκες, και πολλά εργαστήρια στήνονται και λειτουργούν µε την
οικονοµική στήριξη των γονιών- όσων έχουν τη δυνατότητα. Τι
θα γίνει, αλήθεια, µε τα σχολεία στα οποία οι γονείς δεν έχουν
αυτήν τη δυνατότητα; Θα κριθούν ανεπαρκή, ή θα µπει από το
παράθυρο η κάθε ιδιωτική εταιρεία-χορηγός για να «στηρίξει» τα
συγκεκριµένα σχολεία και να τους «δώσει έτσι την ευκαιρία» να
αξιολογηθούν επί ίσοις όροις µε τα άλλα, τα εύρωστα, φορώντας
και το µανδύα της κοινωνικής ευαισθητοποίησης; 

Ας µη γελιόµαστε. Τα παραπάνω κριτήρια µόνο σε ανταγωνι-
σµό µεταξύ των σχολείων θα οδηγήσουν, στο διαχωρισµό τους
σε «επιτυχηµένα» και «αποτυχηµένα», σε κατηγοριοποίησή τους
ανάλογα µε το αν θα έχουν «καλούς» ή «κακούς» µαθητές. Μία
εφιαλτική κούρσα για επιτυχία και, ίσως, για διατήρηση της κρα-
τικής χρηµατοδότησης, µε τη δαµόκλειο σπάθη των περικοπών,
των απολύσεων εκπαιδευτικών, της κατάργησης των σχολικών
µονάδων που θα αξιολογούνται αρνητικά.

Άλλο κριτήριο αξιολόγησης, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, θα
είναι η κρίση µαθητών και γονιών. Αναρωτιέµαι, µε ποιον τρόπο
θα τίθεται στην κρίση των παιδιών η ποιότητα της διδασκαλίας
του εκπαιδευτικού. Πώς; θα µετριέται; Όσο για τη γνώµη των γο-
νιών, πώς ακριβώς θα διατυπώνεται; Με τι αντικειµενικά κριτήρια;
Πώς θα προσµετράται στη συνολική εικόνα του αξιολογούµενου
σχολείου; Κι αν υπάρχουν εµπάθειες και λειτουργούν υποκειµε-
νικά κριτήρια, πώς θα διαφυλάσσεται ο δάσκαλος;

Το νοµοσχέδιο προβλέπει ως κριτήριο αξιολόγησης της σχο-
λικής µονάδας και την καταπολέµηση του ρατσισµού και της ξε-
νοφοβίας. Αλήθεια, πώς θα µετριέται και αυτός ο βαθµός
επιτυχίας της;

Τέλος, σύµφωνα µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, η
ΑΔΙΠΠΔΕ θα κοστίζει πάνω από 1,5 εκατοµµύριο ευρώ ετησίως,
ποσό που θα καλύπτεται από τον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Αναρωτιέµαι, ποιες δαπάνες –ποιες ακόµη δα-
πάνες- θα περικόψετε για να καλύψετε αυτή την αρχή; Δεν θα
µπορούσατε να διαθέσετε αυτά τα χρήµατα για την κάλυψη
αναγκών της εκπαίδευσης που υπερεπείγουν αυτήν τη στιγµή;
Νοµιµοποιείστε ηθικά να δηµιουργήσετε ένα ακόµη έξοδο ενώ
έχετε επιβάλλει εξοντωτική λιτότητα σε τόσους τοµείς της δη-
µόσιας ζωής; 

Ο κύριος Υπουργός, εξάλλου, στην επίκαιρη επερώτηση που
κάναµε για το σχέδιο «Αθηνά» µάς δήλωσε πολύ απλά και µε σα-
φήνεια ότι, από τους χίλιους πεντακόσιους πενήντα ωροµίσθιους
καθηγητές που απασχολήθηκαν πέρυσι στην ανώτατη εκπαί-
δευση, φέτος θα απασχοληθούν µόνο εκατόν πενήντα.

Υπάρχει, βέβαια, η δέσµευση του Υφυπουργού ότι θα έρθει µε
τροπολογία αυτό το θέµα ως προς το ύψος των αµοιβών.
Ωστόσο, εµείς βλέπουµε ότι η οικονοµία έχει ξεκινήσει από εκεί,
δηλαδή από λάθος σηµείο, µε τους λιγότερους εκπαιδευτικούς,
όπως εξάλλου και µε τους λιγότερους γιατρούς στον τοµέα της
υγείας. Από την άλλη µεριά, είδαµε και στο παρελθόν να «προ-
ικοδοτούνται» υπερδοµές, όπως συµβούλια, αρχές και οργανι-
σµοί, µε δυσανάλογα υπέρογκα κονδύλια. 

Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ σας καλούµε να πάψετε να υπονοµεύετε
ένα από τα βασικότερα δικαιώµατα των παιδιών και της ελληνι-
κής κοινωνίας, τη δηµόσια και δωρεάν παιδεία.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία συνάδελφο.

Κύριε Υπουργέ, προτού σας δώσω το λόγο, θα ήθελα να σας
παρακαλέσω να µιλήσει ο συνάδελφος Βουλευτής Ηρακλείου κ.
Σενετάκης.

Ορίστε, κύριε Σενετάκη, έχετε το λόγο και πιστεύω ότι θα µας
τα πείτε καλά.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, δυστυχώς για

άλλη µία φορά βρισκόµαστε εδώ για να συζητάµε για τα αυτο-
νόητα. Και εξηγούµαι: 

Όπως είπε και ο κ. Κόνσολας πριν, νοµίζω ότι όλοι συµφω-
νούµε πως πρέπει να υπάρχει ένα σύστηµα αξιολόγησης στους
εκπαιδευτικούς. Συµφωνούµε στην ανάγκη ποιοτικής αναβάθµι-
σης της εκπαίδευσης. 

Επειδή, λοιπόν, θέλω να πιστεύω πως η απάντηση στο ερώ-
τηµα είναι προφανής, θα προσπαθήσω από την πλευρά µου κι
εγώ να συµβάλω µ’ όλες µου τις δυνάµεις ώστε επιτέλους κι εν
έτει 2013, η χώρα µας να αποκτήσει κουλτούρα αξιολόγησης των
πάντων. Διότι το έλλειµµα κουλτούρας αξιολόγησης παρατηρεί-
ται σ’ όλους τους τοµείς του δηµοσίου βίου και δεν αποτελεί πα-
θογένεια µόνο του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. 

Ας µείνουµε, όµως, στο προκείµενο. Όπως και σε άλλους το-
µείς, έτσι και στην εκπαίδευση, η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού
έργου αποτελεί τον πλέον παρεξηγηµένο θεσµό. Η παρεξήγηση
οφείλεται κατά τη γνώµη µου σε δύο λόγους:

Ο πρώτος λόγος είναι ο παλαιός «επιθεωρητισµός» ο οποίος
δεν στόχευε στη βελτίωση του εκπαιδευτικού, αλλά αποτελούσε
ελεγκτικό µηχανισµό της υπαλληλικής εξέλιξής του, δηλαδή ένα
σύστηµα ωµής διοικητικής παρέµβασης που αποτελεί δυσάρε-
στη εµπειρία για τους παλιούς εκπαιδευτικούς και έχει διαχυθεί
και στους νέους. Το συγκεκριµένο σύστηµα αµφισβητούµενης
αξιοπιστίας είχε ως συνέπεια την άρνηση οποιουδήποτε συστή-
µατος αξιολόγησης, µε αποτέλεσµα όλες οι προσπάθειες τα τε-
λευταία τριάντα χρόνια να πέφτουν στο κενό.

Ο δεύτερος λόγος, είναι η διαχρονική καχυποψία µεταξύ πο-
λιτείας και κλάδων εργαζοµένων που οφείλεται στην αίσθηση ότι
το κράτος επιβάλλει ρυθµίσεις ερήµην τους. 

Εµείς εδώ, σ’ αυτήν τη Βουλή, νέοι και παλιοί πολιτικοί, οφεί-
λουµε να αντιµετωπίσουµε αυτήν την καχυποψία. Για παρά-
δειγµα, µπορούν οι εκπαιδευτικοί µόνοι τους να καθορίζουν τα
εκπαιδευτικά ζητήµατα; Σίγουρα όχι. Το θέµα της εκπαίδευσης
δεν είναι κλαδική υπόθεση, αλλά βασική κοινωνική λειτουργία.
Εποµένως, έχει πολιτικό περιεχόµενο.

Από την άλλη, µπορεί η πολιτεία να σχεδιάζει χωρίς να λαµβά-
νει υπ’όψιν τις απόψεις της εκπαιδευτικής κοινότητας, χωρίς να
αναγνωρίζει στους εκπαιδευτικούς χώρο παιδαγωγικής ελευθε-
ρίας και ευθύνης που πηγάζει από την ίδια τη λειτουργία της µά-
θησης; Σίγουρα όχι. Το Υπουργείο Παιδείας δεν µπορεί να
διαµορφώνει µονοµερώς ένα νοµοσχέδιο, απαιτώντας από τους
εκπαιδευτικούς απλά να το εφαρµόσουν, πράγµα που νοµίζω ότι
δεν πράττουν κιόλας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε να κά-
νουµε δύο πράγµατα: Πρώτον, να διορθώσουµε ένα λάθος και
δεύτερον, να άρουµε την καχυποψία των εκπαιδευτικών, την
οποία ορισµένοι, για µικροπολιτικούς λόγους, καλλιεργούν, υπο-
στηρίζοντας ότι µέσω της αξιολόγησης θα επιτευχθεί πολιτικός
και διοικητικός έλεγχος του σχολείου, θα χειραγωγηθεί η παιδα-
γωγική ελευθερία των δασκάλων, θα απαξιωθεί η παιδαγωγική
τους αυτονοµία και –το κυριότερο- θα προκύψουν τιµωρητικές
συνέπειες -όπως είπε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ- σε όσους δεν αν-
ταποκριθούν, µε αποτέλεσµα να παραπεµφθούν στο υπηρεσιακό
συµβούλιο µε το ερώτηµα του υποβιβασµού ή της απόλυσης.

Όπως καταλαβαίνετε, πρόκειται για σαφή προσπάθεια παρα-
πλάνησης. Είναι δυνατό να πιστεύει σοβαρά κάποιος ότι η παι-
δαγωγική ελευθερία, το παιδαγωγικό ήθος, η ελευθερία του
πνεύµατος, η κριτική σκέψη των δασκάλων απειλούνται από τη
διαδικασία της αξιολόγησης; Είναι δυνατό να καλλιεργούµε το
φόβο του υποβιβασµού και της απόλυσης στους εκπαιδευτικούς

για να αρνηθούµε τη διαδικασία της αξιολόγησης;
Είναι δυνατόν να θεωρεί κανείς εκπαιδευτικά και πολιτικά ορθό

το σύνθηµα «καµµία αξιολόγηση στο σχολείο»; Ως πότε θα ζούµε
µε αυτόν τον αδιέξοδο και αντιπαραγωγικό αρνητισµό; 

Είναι δυνατόν να αρνούµαστε στους εκπαιδευτικούς το δι-
καίωµα –γιατί κατά τη γνώµη µου περί δικαιώµατος πρόκειται- να
εξελιχθούν, να επιµορφωθούν, να αξιολογηθούν για αυτό, ώστε
να επιτελέσουν απερίσπαστα και δηµιουργικά το ρόλο τους; 

Είναι δυνατόν να αποτρέπουµε -αντί να παρακινούµε- τους δα-
σκάλους µας να προσφέρουν στα παιδιά µας τον καλύτερο
εαυτό τους και να επιβραβευτούν για αυτό; 

Είναι δυνατόν να αρνούµαστε το συναγωνισµό, µιλώντας για
ανταγωνισµό µεταξύ των σχολείων; Μα, µε το συναγωνισµό δεν
επιτυγχάνεται η πρόοδος; Δηλαδή, τι θέλουµε; Τη στασιµότητα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας είµαστε ειλικρινείς. Είναι
µύθος ότι οι εκπαιδευτικοί φοβούνται την αξιολόγηση. Προσω-
πικά ποτέ µου δεν το πίστεψα. Η αξιολόγηση έχει ως στόχο τη
βελτίωση της ποιότητας της εκπαίδευσης και του επιστηµονικού
τους έργου. 

Κάποιοι άλλοι φαίνεται ότι φοβούνται µια κοινότητα δασκάλων
που θα επιτελεί το έργο της, που θα χαίρει της εκτίµησης και του
σεβασµού της κοινωνίας µας. Είναι όσοι θέλουν τους εκπαιδευ-
τικούς υποχείρια πολιτικών σκοπιµοτήτων και εργαλεία πολιτικής
πίεσης. 

Ας κρατήσουµε, λοιπόν, την εκπαιδευτική κοινότητα µακριά
από τις όποιες πολιτικές αντιπαραθέσεις και ας αναζητήσουµε
µε σύνεση και υπευθυνότητα τρόπους που θα βοηθούν το έργο
τους. 

Δεν αµφισβητώ ότι η αξιολόγηση είναι µια δύσκολη διαδικασία.
Αντιθέτως, και σύνθετη είναι και στρατηγικός σχεδιασµός χρει-
άζεται, που θα λαµβάνει υπ’όψιν του όλες τις παραµέτρους του
εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι πώς θα ανταποκριθούµε σε αυτό το
δύσκολο εγχείρηµα. 

Κατ’ αρχάς, θεωρώ πως το κρίσιµο στοιχείο είναι ότι η αξιολό-
γηση δεν αφορά µόνο τους εκπαιδευτικούς. Αφορά όλους τους
φορείς της εκπαίδευσης. Όλοι πρέπει να αξιολογούνται. Και
αυτοί που αξιολογούν, αξιολογούνται. Μόνο έτσι εµπεδώνεται η
εµπιστοσύνη στο σύστηµα. 

Δεύτερον, η αξιολόγηση δεν πρέπει µε κανένα τρόπο να κατα-
τείνει στην τιµωρία του εκπαιδευτικού ή να έχει ως αποτέλεσµα
τη µισθολογική του µείωση. Είναι κάτι που νοµίζω ότι το Υπουρ-
γείο το έχει απαντήσει πάρα πολλές φορές στα ερωτήµατα της
Αντιπολίτευσης. 

Τρίτον, η αξιολόγηση είναι ευκαιρία και όχι τιµωρία για τον εκ-
παιδευτικό. 

Τέταρτον, η αξιολόγηση και η επιµόρφωση είναι δύο έννοιες
άρρηκτα συνδεδεµένες, δύο πρακτικές αλληλοτροφοδοτούµε-
νες. 

Πέµπτον, ένα αδιάβλητο αξιόπιστο, αξιοκρατικό και δίκαιο
αξιολογικό σύστηµα αποτελεί εχέγγυο για την εδραίωση της εµ-
πιστοσύνης µεταξύ πολιτείας και εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Η Ανεξάρτητη Αρχή Διασφάλισης Ποιότητας στην Πρωτοβάθ-
µια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση που συστήνεται σήµερα,
είναι το µέσο που θα εγγυηθεί την εγκυρότητα, την αξιοπιστία
και την αντικειµενικότητα του συστήµατος αξιολόγησης. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να συµφωνήσω µε τον πρώην
Πρόεδρο της Βουλής τον κ. Κακλαµάνη, ότι πρέπει να διασφαλί-
σουµε, κύριε Υπουργέ, να λειτουργεί ως ανεξάρτητη αρχή, χωρίς
τις συνήθεις άνωθεν παρεµβάσεις. Και για να το πετύχουµε αυτό
ένας τρόπος µόνο υπάρχει: Να συµφωνήσουµε όλοι στη δηµι-
ουργία και να συναινέσουµε στον τρόπο λειτουργίας της. 

Για αυτό, λοιπόν, καλώ όλους -και κυρίως τους συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης- να προσέλθουν σε αυτό το διάλογο µε ρεα-
λισµό και µε εποικοδοµητική διάθεση, ώστε η συγκεκριµένη αρχή
να αποκτήσει όσο το δυνατόν περισσότερη πολιτική νοµιµοποί-
ηση, για να µπορεί να την αποδεχτεί η εκπαιδευτική κοινότητα
και η κοινωνία που επενδύει πολλά στη µόρφωση των παιδιών
µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
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Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για να κάνετε ορισµένες νοµο-

τεχνικές βελτιώσεις. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά ορισµένες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις. Και θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι γίνονται δεκτές
οι κάτωθι κατατεθείσες τροπολογίες: 

Η 328/108. Η 279/96. Η 287/97. Η 311/103. 
Η 313/105 µε την εξής τροποποίηση: Μετά τη λέξη «κατατάσ-

σονται» στη δεύτερη σειρά, προστίθεται η φράση «…και για όσο

χρόνο ασκούν τα καθήκοντα αυτά». 
Η 312/104 µε την εξής τροποποίηση: Διαγράφεται η τελευταία

πρόταση, ήτοι: «Στις αρµοδιότητες των Συµβούλων Α’ και η αξιο-
λόγηση του εκπαιδευτικού έργου». 

Η 299/99. Η 300/100. Και η 303/102 µε την εξής τροποποίηση:
Αντικαθιστούµε τη λέξη «Μαΐου» µε τη λέξη «Απριλίου».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Να κατατεθούν για τα
Πρακτικά και να διανεµηθούν στους κυρίους συναδέλφους για
να λάβουν γνώση. 

Ευχαριστούµε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων,

Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Κωνσταντίνος Αρβανιτόπουλος,
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το λόγο έχει ο συνάδελ-
φος κ. Γιοβανόπουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Τα έντυπα των τροποποι-
ήσεων έχουν εξαντληθεί. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα επαναλη-
φθούν και θα τοποθετηθούν ένθεν κακείθεν. 

Έχετε το λόγο, κύριε συνάδελφε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, εισαγωγικά θέλω να εκφράσω την επιφύλαξή

µου για τις τροπολογίες που έχετε φέρει. Πρέπει να µας διανε-
µηθούν, για να δούµε περί τίνος ακριβώς πρόκειται. Διότι νοµίζω
ότι το Σώµα αγνοεί αυτήν τη στιγµή -τουλάχιστον σε έγγραφο
επίπεδο- για ποιο ακριβώς αντικείµενο έρχεται η τροποποίηση. 

Θα ήθελα να συγχαρώ τους εκπαιδευτικούς εκείνους που σε
κάποιες αίθουσες, που παραχώρησε ο Δήµος Βέροιας, προσφέ-
ρουν δωρεάν ενισχυτική διδασκαλία σε παιδιά που δεν έχουν τη
δυνατότητα να πληρώσουν φροντιστήρια. Επισκέφθηκα αυτές
τις αίθουσες πριν δυο-τρεις µέρες και υπήρχε µια υγεία, υπήρχε
µια φωτοβόλα διάθεση απ’ αυτούς που προσέφεραν έργο χωρίς
χρήµατα. Είναι εκπαιδευτικοί που αφιερώνουν ώρες επιστηµο-
σύνης σε παιδιά που αδυνατούσαν µε άλλο τρόπο να ετοιµα-
στούν τώρα για τις εισαγωγικές εξετάσεις, να τους απαλύνουν
λίγο το άγχος, να δουν τον τρόπο µε τον οποίον θα µετρήσουν
τα µόριά τους. Γενικά να τους ετοιµάσουν γι’ αυτήν τη µεγάλη
κρίση στη ζωή τους. 

Θέλω να τους συγχαρώ, καθώς και το Δήµο της Βέροιας. Με
αυτόν τον τρόπο, διά του διά βίου παραδείγµατος, διδάσκουµε
στα παιδιά πώς πρέπει να αντιµετωπίζουν τα προβλήµατα. Ακού-
στηκαν στην Αίθουσα αυτή επιχειρήµατα ότι η παραπαιδεία εν-
δεχοµένως να είναι προϊόν όλης αυτής της κατάστασης, της µη
αξιολόγησης των εκπαιδευτικών. Δε νοµίζω ότι είναι έτσι τα
πράγµατα. 

Τα πράγµατα δεν είναι έτσι στην παιδεία εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, πάρα πολλές δεκαετίες, από την εποχή που άλλαξε η
γλώσσα µας, από την εποχή που ψαλιδίσαµε πολλές φορές αυτό
το σύστηµα. Ακούω ακόµα και τώρα τον κ. Κόνσολα, για παρά-
δειγµα, να µιλάει για ένα νέο εθνικό στρατηγικό σχέδιο παιδείας.
Πάλι, κύριε Κόνσολα; Πάλι νέο εθνικό στρατηγικό σχέδιο; 

Ακούω τον κ. Κακλαµάνη που µας κάνει κάποιες διαγνώσεις
για το τι δεν πήγε καλά. Πάλι µετά από το 1974 ερχόµαστε και
λέµε για διαγνώσεις; Επιτέλους! 

Άρα, οδηγείτε χωρίς σχέδιο τη χώρα σαράντα χρόνια τώρα,
αυτή η παράταξη και η άλλη. Και η παιδεία φτάνει εδώ, γιατί οι
πολιτικές σας την έφεραν µέχρι εδώ. 

Έρχεται, λοιπόν, τώρα η αξιολόγηση. Να συζητήσουµε για την
αξιολόγηση. Να πούµε τι για την αξιολόγηση; Τα αυτονόητα; Ότι
χρειάζεται; Ότι είναι κοινωνική ανάγκη; Ότι είναι επιταγή; Ότι
είναι πολιτιστικό, πολιτισµικό, οικονοµικό, πολιτικό, ιστορικό απα-
ραίτητο; Η απόλυτη χρεία σε οποιαδήποτε κοινωνική έκφραση
της ζωής, από τον αθλητισµό, µέχρι την επαγγελµατική κατα-
ξίωση. Μέσα στην οικογένεια πρέπει να έχουµε αξιολόγηση.
Οπουδήποτε. Να συζητήσουµε αν χρειάζεται αξιολόγηση; Δεν
µπορούµε να µπούµε σ’ αυτήν την κουβέντα. 

Η ουσία είναι ότι έρχεται τώρα µια αξιολόγηση -όπως έρχεται
από εσάς- να συνδεθεί µε το µισθό, να συνδεθεί µε τη βαθµολο-
γική εξέλιξη και να συνδεθεί µε τις απολύσεις. Το κύριο πρό-
βληµα σ’ αυτήν την πολιτεία είναι η αναξιοπιστία. Το κύριο
πρόβληµα σ’ αυτήν την πολιτεία, κύριε Υπουργέ, είναι ότι δεν
έχουµε παράδοση αξιοκρατίας. Δεν έχουµε κουλτούρα αξιοκρα-
τίας. Την αξιολόγηση, όσο απαραίτητη και να είναι, δυστυχώς
ούτε εµείς, αλλά ούτε ο λαός σας εµπιστεύεται πια ότι µπορείτε
να τη φέρετε και να λειτουργήσει, όπως θα έπρεπε να λειτουρ-
γήσει σε ένα ευνοµούµενο κράτος. 

Είναι εκ των ων ουκ άνευ ότι η αξιολόγηση είναι µια καθηµε-
ρινή επιταγή, µια χρεία. Αλλά δυστυχώς δεν µπορείτε να τη φέ-
ρετε, κηρύσσοντας τον πόλεµο στους εκπαιδευτικούς, οι
εκπαιδευτικοί να πληρώσουν τις στρεβλώσεις όλου αυτού του
συστήµατος; Να κρεµάσουµε µια θηλιά στο λαιµό των εκπαιδευ-
τικών τώρα, όταν το σύστηµα αυτό όλα αυτά τα χρόνια οδηγείται

από µόνο του στην εξαθλίωση; 
Δικές σας πολιτικές και πολιτικές των κυβερνητικών σας συνε-

ταίρων ήταν αυτές που µέχρι χθες µοίραζαν φωτοτυπίες στα παι-
διά. Εσείς δεν µπορούσατε να καθαρίσετε το ΑΠΘ από τα
σκουπίδια για µήνες. Φέρνετε τώρα το σχέδιο «Αθηνά» εξαιτίας
του οποίου σε όλες τις πόλεις της χώρας γίνονται πορείες, γί-
νονται διαµαρτυρίες, διακόπτονται παρελάσεις. Στη Βέροια, στη
Νάουσα, καταργείτε τα ΤΕΙ, που τα ιδρύσατε µε ένα παράλογο
τρόπο και τα καταργείτε µε έναν ακόµα βιαιότερο. Γι’ αυτό δεν
σας εµπιστεύεται ο κόσµος. Γι’ αυτό το σχέδιο «Αθηνά» θα προ-
καλέσει αναταραχή, όχι µόνο στην εκπαιδευτική κοινότητα, αλλά
µέσα στις γειτονιές των πόλεων. 

Το Αγρίνιο, µε εκατό χιλιάδες ανθρώπους, στερείται του ΤΕΙ.
Τα παιδιά του Αγρινίου που ήθελαν να σπουδάσουν στην πόλη
τους, δεν έχουν τώρα αυτό το δικαίωµα. Και θέλετε να σας εµπι-
στευτούµε; Θέλετε να ψηφίσουµε έστω αυτό το κοµµάτι της
αξιολόγησης; Όχι, δεν θα το ψηφίσουµε, γιατί δεν σας εµπι-
στευόµαστε, γιατί τα κοµµατικά υβρίδια έχουν κατακτήσει όλο
αυτόν τον κόσµο τον πολιτικό, όλες αυτές τις γωνιές. 

Το µόνο που βλέπεις πια, είναι διαφθορά, παρακµή και µία
σήψη. Αυτό το Κοινοβούλιο θα έπρεπε να φωτοβολεί, θα έπρεπε
να δίνει τις γαλάζιες εκείνες σπίθες σε όλη την πατρίδα. Και όµως
µέσα σε αυτήν την Κυβέρνηση υπάρχει κυβερνητικό µέλος, που
τον έχει καθαιρέσει η επιστηµονική κοινότητα από το πανεπιστή-
µιο, γιατί χρησιµοποίησε πλαστογραφηµένα στοιχεία και εσείς
τον αναδείξατε, τον κάνατε Υπουργό. Αυτό είναι το διά βίου πα-
ράδειγµα; Έτσι δείχνουµε στα παιδιά τον τρόπο, το δρόµο, τον
άνθρωπο, τον Υπουργό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ποιον εννο-
είτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας πω, θα σας πω.
Θέλω να εξηγήσω και να πω το εξής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Στη Βέροια
και στη Νάουσα δεν έχει ΤΕΙ, που αναφέρατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει τµήµατα του Αρι-
στοτελείου Πανεπιστηµίου. Αυτό σας ενοχλεί, κύριε Υπουργέ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Επειδή µιλάτε
για αξιοπιστία, πρέπει να είµαστε αξιόπιστοι και σε αυτά που
λέµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αν σας ενοχλεί αυτό,
εγώ παίρνω πίσω αυτό που λέω, αλλά πείτε µου εσείς τώρα τι θα
γίνει µε το κοµµάτι του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου στη Βέ-
ροια. Εγώ το παίρνω πίσω, δεν είναι ΤΕΙ, είναι κοµµάτι του Αρι-
στοτελείου. Πείτε µου εσείς, τώρα, πώς θα καθησυχάσουµε τον
τόπο και πώς θα δηµιουργήσουµε κάτι διαφορετικό για να τους
δώσουµε ελπίδα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Θα σας πω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θέλω εγώ να δηµι-
ουργήσω θέµα. Δηλαδή νοµίζετε ότι είναι προσωπική η επίθεση
που σας κάνω; Δεν έχω καµµία τέτοια διάθεση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Να λέµε σο-
βαρά πράγµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, σοβαρά τα λέµε.
Πιστέψτε µε, σοβαρά τα λέµε. Ελάτε στη Βέροια και στη Νάουσα
να δείτε αν είναι σοβαρά τα πράγµατα. Με την ανεργία πάνω από
το 70% στη Νάουσα, ελάτε να δείτε αν είναι σοβαρά τα πράγ-
µατα και αν µιλάω αληθινά.

Θέλετε τώρα να συνεχίσουµε αυτόν το διάλογο και να πούµε
τι; Ότι η παιδεία µας έφτασε να είναι απλή γνώση, να είναι χρήση
καφετιέρων, «πώς θα κάνουµε µία καφετιέρα»; Εσείς µιλάτε για
συνωστισµούς την ώρα που θα έπρεπε να µιλάµε για Παπαδια-
µάντη, θα έπρεπε να µιλάµε για αρχαίο κείµενο. Θα έπρεπε να
µιλάµε για την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και για τις βιβλιο-
θήκες τους. 

Έχουµε σοβαρότατο πρόβληµα παιδείας. Πριν από το έλ-
λειµµα της ρευστότητας, πριν από το έλλειµµα στη δικαιοσύνη,
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πριν από το έλλειµµα οπουδήποτε, είναι το έλλειµµα της παι-
δείας. Πείτε µου ποια κοινωνία και ποια ευνουχισµένη νεολαία
θα ανεχόταν αυτόν τον «ευρωαττίλα» στην Κύπρο; Χρόνια γίνεται
αυτή η δουλειά. Το σχέδιο που υπηρετήθηκε, έρχεται µετά από
πολλές δεκαετίες, για να το δούµε τώρα να υλοποιείται.

Πριν ανοίξει η συζήτηση για το ποια Ευρώπη χρειαζόµαστε,
πριν ανοίξει η συζήτηση για το ποια Ευρώπη θέλουµε, σε ποια
Ευρώπη ανήκουµε, ποια Ευρώπη οραµατιστήκαµε –γιατί πρέπει
να ανοίξει αυτή η συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέ-
πει να ξαναδούµε αυτήν την οικογένεια, αυτήν τη συντροφιά, να
δούµε πόσο µας εκφράζει και πόσο την εκφράζουµε- θέλω, σας
παρακαλώ πολύ, να θυµηθείτε ότι ο Παλαµάς µιλούσε για τα σχο-
λεία εκείνα που ήταν στο καλύτερο µέρος του χωριού. Ήταν το
ωραιότερο κτήριο της πόλης µε τα φωτεινότερα παράθυρα όπου
έµπαινε ο ελληνικός ήλιος. Και σήµερα βλέπουµε το σχολείο
στην Αράχοβα να έχει γεµίσει αργαλειούς, το σχολείο στην Κα-
βάλα να το βγάζουµε φωτογραφίες, το σχολείο στη Βέροια να
το έχουµε κάνει δηµαρχείο. 

Να ξανακοιτάξουµε λοιπόν τα σχολεία µας. Να ξαναγίνουν τα
ωραιότερα κτήρια στις πόλεις µας. Να ξαναγίνουν τα σηµεία ανα-
φοράς µας, για να µπορούµε να ελπίζουµε στο αύριο και να µπο-
ρούν τα παιδιά να καταλαβαίνουν ότι και εδώ, µέσα από τη
Βουλή, υπάρχουν ελπίδες δηµιουργίας και όχι µόνο γκρίνιες και
µελαγχολίες για την άλλη µέρα. Η άλλη µέρα, η επόµενη, θα είναι
καλύτερη. Αυτό να το πιστέψουν τα παιδιά µας και ας µη µένουν
σε νοµοσχέδια σαν κι αυτά και στο σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» που θα φέ-
ρετε, τα οποία εµείς φυσικά τα καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Γιοβανόπουλε.
Ο κ. Ηλίας Βλαχογιάννης έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, για µία ακόµα φορά σε αυτήν την Αίθουσα δεν µπορούµε να
συµφωνήσουµε ούτε σε αυτό το οποίο είναι απαίτηση όλης της
κοινωνίας, στην αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου, των εκ-
παιδευτικών δοµών και όλων των σχετικών µε την εκπαιδευτική
διαδικασία. 

Πραγµατικά, αναρωτιέµαι: Τα µέλη του Κοινοβουλίου που ανή-
κουν στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση ή που ανήκουν στους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες, δεν διαπίστωσαν αυτό το έλλειµµα
αξιολόγησης που υπάρχει στην εκπαιδευτική διαδικασία; Δεν
µπορούν επιτέλους να συµφωνήσουν σε αυτό το αυτονόητο, ότι
πρέπει να αξιολογούνται οι πάντες; Δεν ξέρουµε στις τοπικές κοι-
νωνίες ποιος δάσκαλος είναι καλός και ποιος όχι; Τον έχουν αξιο-
λογήσει οι ίδιοι οι γονείς. Τον αξιολογούν οι ίδιοι οι µαθητές.
Άτυπα µεν, ουσιαστικά δε όλοι αξιολογούνται. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Όταν ήµουν νοµάρχης, κύριε
Υπουργέ, στα Τρίκαλα είχαµε ένα σχολείο στο οποίο ο διευθυν-
τής θέλησε να δώσει ένα όνοµα και το ονόµασε «Αλέξανδρος Πα-
παδιαµάντης». Ξεσηκώθηκε θύελλα γιατί να δώσει όνοµα σε ένα
σχολείο. Πήγαµε το θέµα στο νοµαρχιακό συµβούλιο και υπερ-
ψηφίστηκε η πρόταση του διευθυντού να ονοµαστεί το σχολείο
«Αλέξανδρος Παπαδιαµάντης». Αυτός ο διευθυντής ήταν πολύ
αυστηρός µε αποτέλεσµα να προκαλέσει τη µήνιν πολλών συνα-
δέλφων εκπαιδευτικών µέσα στην εκπαιδευτική κοινότητα στα
Τρίκαλα. Παρόλα αυτά κάθε χρόνο αυτό το λύκειο είχε υπερπλη-
θώρα µαθητών. Υπήρχε µεγάλη προσφορά σε τέτοιο βαθµό, που
να θέλουν να χρησιµοποιήσουν τη δική µας παρέµβαση, για να
εγγραφούν µαθητές σε αυτό το σχολείο. 

Η κοινωνία ήταν πολύ πιο µπροστά από τις δοµές, πολύ πιο
µπροστά από την εκπαιδευτική κοινότητα και επιβράβευσε την
προσπάθεια ενός εκπαιδευτικού -µε όλες τις ατέλειες που µπορεί
να έχει η οποιαδήποτε προσπάθεια- προς την κατεύθυνση σω-
στότερης βάσης της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Από τότε
έχουµε τουλάχιστον άλλα εφτά σχολεία µε ονόµατα πλέον,
«Οδυσσέας Ελύτης», «Παλαµάς», «Σεφέρης», κάτι που δίνει µια
άλλη αξία στη διαδικασία και ευνοεί την άµιλλα, τον ανταγωνισµό
µεταξύ των εκπαιδευτηρίων και των δηµοσίων εκπαιδευτηρίων.

Προφανώς όλοι πρέπει να αξιολογούνται. Μπορεί κάποιος να
είναι πολύ καλός στο εκπαιδευτικό έργο και κάποιος να µην είναι.

Κάποιος µπορεί να είναι καλός σε θεωρητικές γνώσεις και να µην
έχει την ικανότητα µετάδοσης. Δεν πρέπει να τον αξιολογήσει
κάποιος αυτόν; Μπορεί να µην κάνει για ένα συγκεκριµένο σχο-
λείο, αλλά να κάνει για γραφείο και να προσφέρει υπηρεσίες από
άλλη πλευρά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει αυτήν την προσπάθεια
που ανέλαβε το Υπουργείο -για εµένα είναι η πιο σοβαρή προ-
σπάθεια τα τελευταία τριάντα χρόνια- να τη στηρίξουµε, να την
επιβραβεύσουµε, γιατί έπιασε το σφυγµό της κοινωνίας. Το δη-
µόσιο σχολειό δεν είναι ελκυστικό και θα πρέπει να το παραδε-
χτούµε. Όσο χαϊδεύουµε αυτιά, δεν προσφέρουµε υπηρεσία
στους πολίτες. Άµα ήταν τόσο αξιόπιστο το δηµόσιο σχολειό, δεν
θα είχαµε ανάγκη το φροντιστήριο, δεν θα είχαµε ανάγκη τα ιδιω-
τικά σχολεία.

Δεν θυµόµαστε όλοι τον επιθεωρητή και το έργο το οποίο προ-
σέφερε; Δυστυχώς η φιλοσοφία των 1980, 1982 ήταν να καταρ-
γήσουµε τους γενικούς διευθυντές, να καταργήσουµε τους
επιθεωρητές, να καταργήσουµε καθετί που προσέφερε ένα εχέγ-
γυο στην εκπαιδευτική διαδικασία. Καταργήθηκαν όλα. Σήµερα
καταλαβαίνουµε τα λάθη. Ο επιθεωρητής ήταν µια προσωπικό-
τητα σεβαστή από τις τοπικές κοινωνίες, σεβαστή από την εκπαι-
δευτική κοινότητα και αποτελούσε ένα θεσµό καταξιωµένο στο
ελληνικό κράτος. Τον καταργήσαµε. Καταργήσαµε και το γενικό
διευθυντή, καταργήσαµε και την αξιολόγηση µε αποτέλεσµα
«κουτσοί, στραβοί στον Άγιο Παντελεήµονα». 

Προφανώς και δεν κάνουν όλοι καλά τη δουλειά τους. Θα πρέ-
πει να τους αξιολογήσουν κάποιοι. Αυτοί οι κάποιοι θα πρέπει να
έχουν κάποια εχέγγυα αντικειµενικότητας. Αυτό προσφέρει το
νοµοσχέδιο. Δεν βάζει µέσα από την ίδια την εκπαίδευση τους
αξιολογητές. Βάζει ένα παράλληλο θεσµό, τον περιβάλλει µε το
κύρος της ανεξάρτητης αρχής -και µακάρι να ψηφιστεί από µια
µεγάλη πλειοψηφία στην Αίθουσα- έτσι, ώστε να του δώσουµε
δύναµη, να του δώσουµε αξιοπιστία για να επιτελέσει καλά το
έργο του. Το έχει ανάγκη πρωτίστως η εκπαιδευτική κοινότητα. 

Ούτε όλοι οι εκπαιδευτικοί θέλουν να αισθάνονται ότι είναι
ίδιοι. Δεν είναι ίδιοι. Κάποιοι προσπαθούν και κάποιοι δεν προ-
σπαθούν. Το ίδιο πρέπει να αµειφθούν; Δεν µιλάω µόνο υλικά. Η
αµοιβή δεν είναι υλική. Είναι και ο έπαινος, είναι η καταξίωση,
είναι η αναγνώριση της προσφοράς του καθενός.

Ο καθένας το έχει ανάγκη αυτό, πόσω µάλλον οι εκπαιδευτικοί
που είναι το άλφα και το ωµέγα, για να µπορέσουµε να κάνουµε
σωστούς µαθητές, σωστούς πολίτες αύριο. 

Διάβασα –και το είπα και χθες, κύριε Υπουργέ, το λέω και σή-
µερα και δεν ξέρω αν είναι αλήθεια- µια έρευνα ενός πανεπιστη-
µιακού ιδρύµατος όπου ρωτήθηκαν όλοι οι φοιτητές τι γνωρίζουν
για τη µάχη του Μαραθώνα. Από τους τριακόσιους απάντησε µια,
η οποία κατά σύµπτωση ήταν Αλβανίδα. Αυτή ήξερε για τη µάχη
του Μαραθώνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι ελληνόπαιδες δεν ήξεραν. Είναι τραγικό πραγµατικά αν
αυτό είναι αληθές. Θα πρέπει να διδάξουµε πρωτίστως στα παι-
διά µας ότι πέρα από καλοί πολίτες, θα πρέπει να είναι και βαθείς
γνώστες της ελληνικής παιδείας. Είµαστε Έλληνες. Δεν πρέπει
να ξεχάσουµε ούτε από πού προερχόµαστε ούτε ποια είναι η
προσφορά αυτού του έθνους, αυτού του λαού στην ανθρωπό-
τητα. Αυτό µόνο ικανοί εκπαιδευτικοί θα το διδάξουν. Και αυτούς
τους ικανούς εκπαιδευτικούς, θα πρέπει και να τους αναζητή-
σουµε µέσα στην εκπαιδευτική κοινότητα και στην ελληνική πο-
λιτεία και να τους στηρίξουµε και να τους επιβραβεύσουµε. Είµαι
βέβαιος ότι µε αυτήν την προσπάθεια που αναλάβατε, η εκπαί-
δευση θα δει καλύτερες µέρες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Βλαχογιάννη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
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γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Κουνουπιδιανών
Χανίων Κρήτης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Παπακώστα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται πράγµατι ένα ακόµα ση-

µαντικό νοµοσχέδιο, µια ακόµα σηµαντική νοµοθετική πρωτοβου-
λία από την πλευρά της Κυβέρνησης και ιδιαίτερα από το
Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων και αφορά στη διασφά-
λιση της ποιότητας στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση.

Οφείλουµε, ανεξάρτητα από ιδεολογικοπολιτικές διαφοροποι-
ήσεις -που είναι θεµιτό να υπάρχουν στη δηµοκρατία και να εκ-
φράζονται και να αντιπροσωπεύονται σε τούτη την Αίθουσα- να
παραδεχθούµε και να αποδεχθούµε ότι τα τελευταία τριάντα
χρόνια, δυστυχώς, αξιολόγηση στη χώρα µας στην πράξη δεν
υπήρξε, µε ότι αυτό συνεπάγεται, µε όποιες συνέπειες σηµατο-
δότησε η µη αξιολόγηση της όλης εκπαιδευτικής διαδικασίας,
αλλά και του έργου, το οποίο οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί έκριναν
τόσα χρόνια ως επιβεβληµένο να αξιολογηθεί για τους ίδιους,
αλλά κυρίως για τους νέους και για τις νέες της χώρας µας, αλλά
και για τις οικογένειες, την ελληνική πολιτεία και άπαντες. 

Κατά συνέπεια απαιτείται τώρα, συστηµατικά, οργανωµένα,
στρατηγικά, επιτελικά αν θέλετε, να εφαρµοστεί αξιολόγηση του
εκπαιδευτικού έργου, του έργου των εκπαιδευτικών, τόσο στην
πρωτοβάθµια όσο και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Άρα επί
της αρχής, η φιλοσοφία του νοµοθέτη θεωρώ πως πρέπει να µας
βρίσκει όλες τις πτέρυγες της Βουλής, όλων των αποχρώσεων,
σύµφωνους και σύµφωνες. 

Αν θελήσουµε -γιατί η χώρα µας, όπως ξέρετε, δεν είναι ούτε
µόνη της αλλά ούτε είναι in vitro, δεν είναι σε συνθήκες εργαστη-
ρίου in vivo- να βάλουµε την Ελλάδα µέσα στο ευρωπαϊκό, αλλά
και στο διεθνές σύστηµα -και πάντοτε η αναφορά µας έχει να
κάνει επί του προκειµένου, µε την ποιότητα της πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης- θα διαπιστώσουµε ότι σύµ-
φωνα µε τα όσα ισχύουν τόσο σε διεθνές όσο και σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, η αναβάθµιση της ποιότητας της εκπαίδευσης στη χώρα
µας, αποτελεί κοινωνική και οικονοµική αναγκαιότητα. 

Άκουσα τον Υπουργό προχθές –και ορθώς ειπώθηκε- που εί-
χαµε το θέµα της απόφασης που ελήφθη για την Κύπρο, να λέει
-και πολύ σωστά, προσφυέστατα ειπώθηκε- ότι και η εκπαίδευση,
το εκπαιδευτικό σύστηµα –και έχουµε τα παιδιά εδώ, τα οποία
µας επισκέπτονται και ακούν και παρακολουθούν τις εργασίες
της Βουλής- δεν µπορεί παρά να είναι και η αιχµή του δόρατος
στην αναπτυξιακή διαδικασία της χώρας. 

Πώς θα είναι όµως η αιχµή του δόρατος, αν η αξιολόγηση λεί-
πει, αν το εκπαιδευτικό έργο, το οποίο είναι πολύ και είναι και
καλό, αλλά πρέπει να αξιολογείται, δεν αξιολογείται στην πράξη;

Κατά συνέπεια η αποτίµηση της λειτουργίας, το εκπαιδευτικό
προϊόν, το οποίο παράγεται, θα πρέπει σε πολλαπλά επίπεδα -
δηλαδή σε κεντρικό, σε περιφερειακό, σε τοπικό- σε πολλαπλές
διαστάσεις -σε επιστηµονικό επίπεδο, σε εκπαιδευτικό, κοινω-
νικό, σε επίπεδο χρηµατοδότησης, σε επίπεδο ανθρώπινου δυ-
ναµικού- επίσης, να αποτιµάται και να αξιολογείται. 

Βέβαια έχει και πολλαπλούς αποδέκτες αυτή η υπόθεση. Ποιοι
είναι οι πολλαπλοί αποδέκτες; Πρώτα απ’ όλα, οι εκάστοτε κυ-
βερνήσεις και έπειτα εµείς, τα πολιτικά κόµµατα και η Εθνική Αν-
τιπροσωπεία. Είναι η εκπαιδευτική κοινότητα, οι κοινωνικοί
εταίροι. Είναι οι φορολογούµενοι πολίτες τελικά, οι οποίοι χρη-
µατοδοτούν -και µάλιστα σε δύσκολους καιρούς- το εκπαιδευτικό
σύστηµα της χώρας και περιµένουν ως ανταπόδοση, υψηλού επι-
πέδου παρεχόµενες υπηρεσίες εκπαίδευσης. 

Κατά συνέπεια οι κοινές δεσµεύσεις που υπάρχουν εκ των
πραγµάτων, de facto δηλαδή, µε τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, καθώς και η αδήριτη εσωτερική ανάγκη η χώρα µας
επιτέλους να αποκτήσει ένα σύστηµα αποτίµησης της ποιότητας
στην εκπαίδευση, επιβάλλουν –από χθες το επέβαλαν- σήµερα
που έρχεται το νοµοσχέδιο στην Εθνική Αντιπροσωπεία, να δια-

σφαλίσουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, την ποιότητα, µέσω της αξιο-
λόγησης, µε το περιεχόµενο του παρόντος νοµοσχεδίου. Στα επι-
µέρους άρθρα µπορεί να έχουµε διαφοροποιήσεις ή ενστάσεις.
Γι’ αυτό υπάρχει η Εθνική Αντιπροσωπεία, γι’ αυτό υπάρχει η νο-
µοθετική επεξεργασία στις αρµόδιες επιτροπές, ώστε επί τα βελ-
τίω πάντοτε µία επί της αρχής ορθή νοµοθετική πρωτοβουλία να
παρουσιάζεται και στη συνέχεια να τυγχάνει της υπερψήφισης
της Εθνικής µας Αντιπροσωπείας.

Νοµίζω ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο οφείλουµε να συµπέσουµε
και νοµίζω ότι πρέπει να συµπέσουµε. Κι αυτό γιατί; Εµένα µε κα-
λύπτουν τα πεδία, τα οποία προτείνει η συγκεκριµένη Αρχή Δια-
σφάλισης της Ποιότητας στην Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια
Εκπαίδευση. Λαµβάνει υπ’ όψιν, δηλαδή σε επίπεδο δοµών, το
νοµοσχέδιο πώς πρέπει να αξιολογηθεί η παρεχόµενη εκπαιδευ-
τική υπηρεσία. 

Για να το αναλύσω, σε κεντρικό επίπεδο, σε περιφερειακό επί-
πεδο, σε διευθύνσεις εκπαίδευσης, σε σχολικές µονάδες πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης αξιολογεί και λαµβάνει
υπ’ όψιν το διαθέσιµο στελεχιακό δυναµικό, τους ανθρώπινους
πόρους, που µέσα από µία ολιστική προσέγγιση οφείλουµε να
τους δούµε µε έναν τέτοιο τρόπο, ώστε να τους εξορθολογή-
σουµε, να τους αξιοποιήσουµε, να τους κινητροδοτήσουµε, για
να µπορούν να παρέχουν τις άριστες δυνατές υπηρεσίες εκπαί-
δευσης στους νέους και στις νέες της χώρας. Κατά συνέπεια,
αυτό γίνεται. Είναι η δεύτερη προϋπόθεση, η οποία µε ικανοποιεί
σε επίπεδο δοµών, που το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου προτείνει
και µέσα από την αιτιολογική του έκθεση. 

Το σύστηµα αξιολόγησης αναφέρεται επίσης και στο έργο των
στελεχών της εκπαίδευσης και των λοιπών εκπαιδευτικών, χωρίς
τους οποίους είναι αδιανόητο να παραχθεί εκπαιδευτικό προϊόν
και είναι αδιανόητο να φέρουµε σε πέρας την εκπαιδευτική µας
πολιτική. Αναφέρεται βέβαια και στις διαδικασίες που αναπτύσ-
σονται και εφαρµόζονται σε όλα τα παραπάνω επίπεδα. Θεωρώ
λοιπόν ότι είναι µία νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία µας ενώνει,
η οποία δεν µας διαιρεί και την οποία οφείλουµε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, να στηρίξουµε.

Πλην όµως, κυρία Πρόεδρε -και κλείνω µε αυτό, διότι τελειώνει
και ο παρεχόµενος από τον Κανονισµό χρόνος και δεν θέλω να
κάνω κατάχρηση του χρόνου άλλου συναδέλφου- επιτρέψτε µου
να πω ότι έχω καταθέσει µαζί µε άλλους συναδέλφους και µία
τροπολογία-προσθήκη, η οποία αφορά τους µαθητές που είναι
τέκνα πολυτέκνων. Έχουµε πάρει ήδη ανάλογη νοµοθετική πρω-
τοβουλία, πριν από λίγους µήνες. Χρειάζεται µία συµπλήρωση,
ώστε όσοι µαθητές, που είναι τέκνα πολύτεκνων οικογενειών, µε-
τείχαν στις πανελλαδικές εξετάσεις εισαγωγής στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση το 2011 και πέτυχαν σε ΑΕΙ ή σε ΤΕΙ, κάνοντας χρήση
των βαθµολογιών των δύο προηγούµενων ετών 2009, 2010 µε το
10% από τα οποία όµως διεγράφησαν ή δεν τους ενέγραψαν
εξαιτίας του τότε ισχύοντος νοµοθετικού καθεστώτος ή ακόµα
όσοι δήλωσαν την ειδική κατηγορία των πολυτέκνων- να έχουν
τη δυνατότητα να επανεγγραφούν στις σχολές εισαγωγής τους.

Νοµίζω ότι είναι µια δίκαιη νοµοθετική ρύθµιση-συµπλήρωση
σε ένα θέµα, για το οποίο ανυπαιτίως οι εµπλεκόµενοι θίγονται. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε, κυρία Παπακώστα. 
Ο κ. Δηµήτρης Αναγνωστάκης έχει το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

αποκρούσω ευθύς εξαρχής δύο επιχειρήµατα, τα οποία ακού-
στηκαν και συνδέονται µε την αξιολόγηση µε ένα τρόπο βίαιο,
βάναυσο έως και αυθαίρετο, θα έλεγα. 

Το πρώτο επιχείρηµα έχει να κάνει µε όσα ακούστηκαν για το
θεσµό του επιθεωρητή. Μακριά και έξω από εδώ! Διότι, ουαί και
αλίµονο, εάν γυρίσουµε σε τέτοιες αλήστου µνήµης εποχές, όταν
έχει καταδικαστεί, όχι µόνο στη συνείδηση των εκπαιδευτικών,
αλλά συνολικά στη συνείδηση της ελληνικής κοινωνίας. 

Το δεύτερο επιχείρηµα έχει να κάνει µε το ότι, κατά τη γνώµη
µου, είναι µια αυθαίρετη προσέγγιση να συνδέεται η δήθεν έλ-
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λειψη ενός συστήµατος αξιολόγησης µε την άνθηση της παρα-
παιδείας. Είναι τελείως διαφορετικά ζητήµατα και δεν έχουν καµ-
µία σχέση επί της ουσίας, γιατί η παθογένεια που ακούει στο
όνοµα «παραπαιδεία» δυστυχώς έτυχε της ανοχής και της πολι-
τικής ηγεσίας που κάθε φορά είχε το Υπουργείο Παιδείας. Δεν
συναρτάται όµως µόνο µε το Υπουργείο Παιδείας, αλλά συνολι-
κότερα µε την έλλειψη κυβερνητικής βούλησης να παταχθεί αυτή
η παθογένεια. 

Ακούστηκαν πάρα πολλά και δεν θα διεκδικήσω το ρόλο του
τιµητή των εκπαιδευτικών, αλλά αυτού του ανθρώπου που θέλει
να κρατήσει αν µη τι άλλο, ισορροπίες. Για όλα τα δεινά που συµ-
βαίνουν σήµερα στην ελληνική εκπαίδευση, ευθύνεται ο εκπαι-
δευτικός της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης; Αυτός που έχει αφεθεί στο έλεος της µοίρας του; Αυτός
που αµείβεται µε 630 ευρώ; Αυτός που λειτουργεί σε συνθήκες
απαράδεκτες τις περισσότερες φορές; Αυτός που ο ίδιος έχει
ζητήσει να υπάρχει ο θεσµός της αξιολόγησης; Αυτός που µε
αποφάσεις µαζικών γενικών συνελεύσεων απαιτεί να υπάρχει
αξιολόγηση, αλλά µε όρους, µε κανόνες; Και από κάποιους επι-
χειρήθηκε στρεβλά, κατά τη γνώµη µου, να συνδεθεί µε το ν.
3848/2010 ή µε το ν.4024/2011. Θα πρέπει να επανεξεταστεί το
θέµα, όταν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες το επιτρέψουν. Μιλώ για
το ενιαίο µισθολόγιο και για κάποιους πτωχολόγιο. 

Σε αυτήν την περίπτωση πραγµατικά επιχειρήθηκε στρέβλωση,
γιατί σήµερα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητάτε, έχει να
κάνει µε τη σύσταση µιας αρχής -της Αρχής Διασφάλισης της
Ποιότητας στην Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση-
για να καλύψει ένα κενό. Σαφέστατα η αξιολόγηση είναι ένα ζη-
τούµενο για όλους µας, για όλες τις πολιτικές δυνάµεις, για
όλους τους εµπλεκοµένους στο ζήτηµα της εκπαίδευσης. 

Κύριοι Υπουργοί, εγώ θέλω να επισηµάνω -και σας παρακαλώ
πολύ, αν κάνω λάθος, να µε διορθώσετε- ότι υπήρξε απουσία των
συνδικαλιστικών οργάνων, δηλαδή της Διδασκαλικής Οµοσπον-
δίας και της ΟΛΜΕ. Δεν προσήλθαν, απ’ ό,τι τουλάχιστον εγώ
γνωρίζω στη διαβούλευση.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μόνο οι ΔΟΕ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Έχουν καταθέσει, συνολικά

και οι δύο οµοσπονδίες, ένα πακέτο θέσεων και προτάσεων, που
-προσέξτε- δεν είναι σε αντίθεση µε αυτό που σήµερα ζητάµε ως
ελληνική Βουλή, δηλαδή την αξιολόγηση. 

Θέλω να σταθώ θετικά και να χαιρετίσω την αποδοχή από
πλευράς του Υπουργείου Παιδείας, δύο εκ των τριών τροπολο-
γιών που καταθέσαµε. Αναφέροµαι στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 300, η οποία έχει να κάνει µε τις αποδοχές του προέδρου.
Ήταν πρόκληση τα 62.000 ευρώ ετησίως σε µια δύσκολη δηµο-
σιονοµική κατάσταση που βιώνει η χώρα. 

Θέλω επίσης να χαιρετίσω την αποδοχή της τροπολογίας µε
γενικό αριθµό 299, που έχει να κάνει µε τη δηµόσια προκήρυξη
της θέσης για τον πρόεδρο. 

Και θέλω, κύριε Υπουργέ, να εξαντλήσετε κάθε περιθώριο που
έχετε, για να δείτε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 301, που
έχει να κάνει µε τις είκοσι πέντε θέσεις ειδικού επιστηµονικού
προσωπικού και τις δέκα θέσεις διοικητικού προσωπικού εκ των
ενόντων. Να είναι από τους εκπαιδευτικούς που διαθέτουν αυ-
ξηµένα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα έτσι, ώστε να µη χρει-
άζεται να δαπανά η ελληνική πολιτεία, αλλά και να αξιοποιείται
αυτό το ανθρώπινο δυναµικό που έτσι κι αλλιώς υπάρχει.

Τέλος θέλω, κυρία Πρόεδρε, να ξεκαθαρίσω ότι η Δηµοκρα-
τική Αριστερά, σε σχέση µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», έχει εκφράσει
τη βεβαιότητα πως πρέπει να υπάρξει αναδιάρθρωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οκτώ λεπτά δεν µου χρωστάτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τέσσερα εί-

χατε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Τότε ευχαριστώ ήδη για την

ανοχή. Κλείνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε εκφράσει λοιπόν τη βούλησή µας να συνδράµουµε

εποικοδοµητικά, γόνιµα στην προσπάθεια αναδιάρθρωσης και
αναδιάταξης του ακαδηµαϊκού χάρτη µε ορισµένα όµως κριτή-
ρια, που θα είναι κοινής αποδοχής και δεν θα επιτρέπουν σε κα-

νέναν να καταθέσει ένσταση για τον τρόπο που αυτή η αναδιάρ-
θρωση θα γίνει. Έτσι έχουµε διαφωνήσει ως προς τον τρόπο
αλλά και ως προς το χρόνο κατάθεσης. Παρακαλούµε λοιπόν
θερµά να υπάρξει η απόσυρση της συγκεκριµένης τροπολογίας
έτσι, ώστε να έρθει µε την κοινοβουλευτική διαδικασία και να
έχουµε τη δυνατότητα να την επεξεργαστούµε προς όφελος του
µέσου Έλληνα και συνολικότερα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
της ελληνικής κοινωνίας.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο

κ. Σολδάτος για να δευτερολογήσει.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Στην πρωτολογία µου είχα την ευκαιρία να αναφερθώ στη διε-

θνή πρακτική, αναφορικά µε την ισχύ και την υπόσταση της κα-
τεύθυνσης, αναφορικά µε τον τίτλο σπουδών και τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα. Οφείλω µία επεξήγηση στον εκλεκτό συνά-
δελφο κ. Μαντά. 

Ναι, τα πανεπιστήµια στα οποία αναφέρθηκα, είναι δηµόσια,
κύριε συνάδελφε. Αναφέροµαι στο Melbourne University και στο
Lathrop University. 

Με την ευκαιρία, θα ήθελα απλά να καταθέσω την άποψή µου,
αναφορικά µε τη διατήρηση των ξενόγλωσσων φιλολογιών στα
πανεπιστήµια της Ελλάδας ως αυτόνοµων τµηµάτων. Με βρίσκει
διαφωνούντα, κύριε Υπουργέ. Θεωρώ ότι θα έπρεπε να γίνουν
τµήµατα ξένων γλωσσών µε κατευθύνσεις κατά γλώσσες. Θα
έλεγα µάλιστα ότι κάποιος που επιλέγει τέτοιες σχολές, όπως
και στο εξωτερικό και στα πανεπιστήµια που προανέφερα, θα
πρέπει να εισάγεται όχι µε τη γνώση µίας γλώσσας, αλλά µε
γνώση τουλάχιστον δύο γλωσσών. Αυτό θα είχε ως αποτέλεσµα
και την άνοδο της βάσης και την ποιοτική αναβάθµιση των τµη-
µάτων, δεδοµένου ότι σήµερα ένας ξενόγλωσσος εισάγεται σε
αυτές τις σχολές, επειδή έχει αυξηµένη ισχύ το µάθηµα της
ξένης γλώσσας µε βαθµούς «4», «5» και «6».

Τέλος, αναφερόµενος στον κορµό του νοµοσχεδίου, δηλαδή
στην ίδρυση της Αρχής για τη Διασφάλιση της Ποιότητας στην
Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση, που σχετίζεται
προφανώς µε την αξιολόγηση η οποία θα ακολουθήσει, θέλω να
πω ότι όποια µέτρα και αν ληφθούν, όποιες προβλέψεις και αν
γίνουν, η αξιολόγηση νοµίζω ότι θα πάσχει, εφόσον δεν συνδεθεί
µε αυτό που λέµε στην εκπαίδευση «καριέρα».

Σήµερα, νοµίζω ότι δεν είναι ενδυναµωµένος αυτός ο όρος
στην πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Όταν ο
εκπαιδευτικός νιώσει, αισθανθεί ότι υπάρχει καριέρα, υπάρχει
εξέλιξη -και προφανώς συνδέεται και µε τη µισθολογική του,
αλλά όχι µόνο, εξέλιξη- τότε τα πράγµατα στον τοµέα της αξιο-
λογήσεως θα είναι πολύ αναβαθµισµένα. 

Ως παράδειγµα µπορώ να πω τα εξής: Θα µπορούσε, όπως
υφίσταται και στη διεθνή πρακτική, στα γυµνάσια και τα λύκεια
να υπάρχει συντονιστής γνωστικού αντικειµένου, µε προϋποθέ-
σεις που θα είναι κι ένα στάδιο εξελίξεως του εκπαιδευτικού, που
ξεκινάει, βεβαίως, από µικρότερες τάξεις και διδάσκοντας κά-
ποια αντικείµενα. Θα µπορούσε να υπάρχει συντονιστής του γνω-
στικού αντικειµένου της φυσικής ή της χηµείας ή των µαθηµα-
τικών µέσα στο λύκειο. Είναι κάτι το οποίο θα βοηθούσε. 

Θα µπορούσε επίσης να υπάρχει εξέλιξη και κατά κάποιο
τρόπο διαφοροποίηση στα καθήκοντα και στην υπόσταση του
εκπαιδευτικού, ο οποίος διδάσκει στις µικρές τάξεις, συγκριτικά
µε αυτούς οι οποίοι διδάσκουν στις µεγάλες και προετοιµάζουν
υποψηφίους για τις ανώτατες σχολές. 

Νοµίζω ότι είναι πράγµατα, τα οποία µπορεί να δει η πολιτεία
στο µέλλον και τα οποία θα λειτουργήσουν θετικά. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

κι εµείς, κύριε Σολδάτο. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πο-

λιτισµού και Αθλητισµού κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χωρίς να επαναλάβω τα επιχει-
ρήµατα προηγούµενων τοποθετήσεών µου, θα περιοριστώ σε
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συγκεκριµένες απαντήσεις που θεωρώ ότι είναι αναγκαίες, διότι
ετέθησαν µια σειρά από ζητήµατα κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης. 

Ως προς την επιλογή του προέδρου της ΑΔΙΠΠΔΕ: Έγινε
δεκτή η τροπολογία, η οποία είχε ως αντικείµενο, την επιλογή,
κατόπιν προκηρύξεως και γνώµη της αρµόδιας επιτροπής. 

Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω κάτι: Θέλουµε πραγµατικά την αρχή
αυτή ανεξάρτητη. Γι’ αυτό και θεωρούµε ότι διασφάλιση, πέραν
της προκήρυξης, είναι η γνώµη της Βουλής, η οποία θα έρθει και
θα εξετάσει τα προσόντα του συγκεκριµένου υποψηφίου, ώστε
να διαµορφωθεί ένα κλίµα εµπιστοσύνης, ένα ασφαλές περιβάλ-
λον αξιολόγησης. Είναι το βασικό στοίχηµα της λειτουργίας της
συγκεκριµένης αρχής.

Ένα δεύτερο στοιχείο είναι ότι η αρχή συντονίζει και καθοδη-
γεί. Ούτε διατάσσει την αξιολόγηση ούτε εντέλλεται την αξιολό-
γηση. Άρα είναι λογικό ότι η έκθεση για την ποιότητα της
πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης υποβάλλε-
ται στην Πρόεδρο της Βουλής και στον Υπουργό Παιδείας, ο
οποίος θα έρθει µετά και θα εφαρµόσει πολιτικές. 

Υπό αυτήν την έννοια, συµπληρώνεται ένα συγκεκριµένο στοι-
χείο το οποίο λείπει αυτήν τη στιγµή από την πρωτοβάθµια και
τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Κατευθυντήριες γραµµές από
ένα ανεξάρτητο όργανο από τη µία πλευρά και ανάληψη της πο-
λιτικής ευθύνης κατόπιν από το Υπουργείο, για τον τρόπο που
θα εφαρµοστεί το συγκεκριµένο µοντέλο αξιολόγησης. 

Θα µου επιτρέψετε να τονίσω κάτι: Η µεγάλη τοµή που εισά-
γεται µε το παρόν σχέδιο νόµου, παραµένει η θεσµοθέτηση δευ-
τεροβάθµιων οργάνων αξιολόγησης των εκπαιδευτικών, ώστε να
κατοχυρώνεται η διαφάνεια, να υπάρχει ταχύτητα, να υπάρχει
αξιοκρατία στην κρίση, να διασφαλίζεται παράλληλα η συµµε-
τοχή και η εµπιστοσύνη αυτού, ο οποίος θα θεωρήσει ότι θίγεται
από την πρώτη κρίση και να έχει τη δυνατότητα για δευτεροβάθ-
µια κρίση. 

Θεωρώ ότι αυτό το στοιχείο είναι το καθοριστικό. Ακόµη και
να µην υπήρχε η Αρχή Διασφάλισης Ποιότητας στην Πρωτοβάθ-
µια και στη Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση, θα έπρεπε να έχουµε
εφεύρει ένα σύστηµα, που να δίνει την εγγύηση ότι η πρώτη
κρίση δεν θα είναι προσωπική, δεν θα είναι αυθαίρετη, δεν θα
αδικεί. Γι’ αυτό και στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου δίνουµε πολύ
µεγάλη σηµασία στη δευτεροβάθµια κρίση.

Έγινε αναφορά στα γενικά κριτήρια αξιολόγησης, σχετικά µε
τους γονείς και τους µαθητές. Νοµίζω ότι από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση θα πρέπει να επιλέξετε συνοµιλητή ή τους εκπαι-
δευτικούς ή τους γονείς, γιατί εµείς αυτό το πράγµα δεν το δια-
χωρίζουµε.

Πιστεύουµε ότι είναι αναγκαία η συµµετοχή των γονιών στην
εκτίµηση και την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού περιβάλλοντος.
Αυτό σηµαίνει ότι εκπαιδευτικό περιβάλλον, όπως είπε ο κ. Αµα-
νατίδης προηγουµένως, είναι και το διδακτικό έργο και γενικό-
τερα –όπως λέει µέσα η διάταξη- το εκπαιδευτικό έργο, άρα το
περιβάλλον στο οποίο βρίσκεται µέσα ο µαθητής. 

Η αξιολόγηση δεν είναι µοναδική βεβαίως. Προσµετράται ως
κριτήριο µαζί µε άλλα πέντε κριτήρια. Γιατί να µην έχουµε την
άποψη του γονιού για το περιβάλλον στο οποίο εξελίσσεται η εκ-
παιδευτική διαδικασία; Γιατί να µη δίνεται η δυνατότητα στον
γονιό να εκφραστεί µαζί µε άλλα γενικά κριτήρια, για το εάν είναι
ικανοποιηµένος από το παραγόµενο εκπαιδευτικό έργο; Εµείς,
τουλάχιστον, αυτό το θεωρούµε συγκεκριµένη δικλίδα. 

Μπορεί να είναι τιµωρητική η αξιολόγηση; Μα ο κίνδυνος για
τιµωρητική αξιολόγηση θα υπήρχε, αν δεν υπήρχε καµµία θε-
σµική και ασφαλιστική δικλίδα. Θα υπήρχε, εάν η αξιολόγηση δεν
προέβλεπε τα θεσµικά αντίβαρα, όπως είναι η αρχή, εάν δεν
υπήρχε δυνατότητα προσφυγής, εάν δεν υπήρχαν, δηλαδή όλες
αυτές οι διατάξεις, οι οποίες εισάγονται µε την Αρχή Διασφάλι-
σης της Ποιότητας στην Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκ-
παίδευση.

Είναι πλέον σαφές ότι η φηµολογία περί τιµωρητισµού είναι
απλά ένα µέσο άρνησης για την οποιαδήποτε αλλαγή στο χώρο
της εκπαίδευσης. Αυτό δε, επιβεβαιώνεται και από τη συζήτηση
στο ζήτηµα της τροπολογίας. Υπενθυµίζω ότι η τροπολογία δεν
αφορά το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό. Έχει

σχέση µε δύο πράγµατα: µε την εισαγωγή των µαθητών στο πα-
νεπιστήµιο και την κατοχύρωση των πτυχίων τους. 

Συγκεκριµένα, ως προς τη σηµερινή τοποθέτηση της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, θέλω να σηµειώσω το εξής: Χθες, η τρο-
πολογία ήταν αντισυνταγµατική. Σήµερα, µετά την αντίκρουση
που έγινε, δεν είναι αντισυνταγµατική, γιατί η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση δεν επανήλθε µε τον ίδιο ισχυρισµό. Σήµερα αναφερ-
θήκατε στις επιφυλάξεις για τη συγκρότηση των τµηµάτων, για
τη δυνατότητα ύπαρξης εισαγωγικών κατευθύνσεων και ότι αυτό
δεν συµβαίνει πουθενά αλλού στον κόσµο.

Φοβούµαι ότι δεν ισχύει κανένας από τους παραπάνω λόγους.
Ούτε αντισυνταγµατικοί είναι -γιατί χθες συζητήσαµε ότι ισχύει
από το 1982 και µετέπειτα- ούτε όµως έχει σχέση µε τα τµήµατα
και τη συγκρότησή τους, διότι εκεί θα σας έκανα µία πάρα πολύ
απλή αναφορά: από τη µια πλευρά, τα τµήµατα που έχουµε στην
ελληνική επικράτεια έχουν ιδρυθεί µε προεδρικά διατάγµατα -
όλα!- πλην δύο ή τριών περιπτώσεων. 

Θέλω να σας υπενθυµίσω και κάτι άλλο: Τα πανεπιστήµια που
έχουµε µετά το 1982, έχουν ιδρυθεί µε προεδρικά διατάγµατα.
Δεν υπήρξε ποτέ νοµοθετική πρωτοβουλία επ’ αυτού. Εποµένως,
θεωρώ ότι η πραγµατικότητα είναι άλλη. 

Ανέφερε ο κ. Γκιόκας ότι επιχειρείται µε αυτόν τον τρόπο να
υπάρχουν κύκλοι σπουδών. Όχι –και θέλω να είµαστε ξεκάθαροι
σε αυτό- γιατί µε την ισχύουσα νοµοθεσία το µόνο πράγµα το
οποίο εγώ µπορώ να σηµειώσω είναι, ότι υπάρχει η δυνατότητα,
εφόσον τα τµήµατα το ζητήσουν, να εγκριθεί από το Υπουργείο
Παιδείας η ύπαρξη κατεύθυνσης σε κάθε τµήµα. Αυτό γίνεται
µέχρι σήµερα. Οι γενικές συνελεύσεις των τµηµάτων αποφασί-
ζουν ότι θέλουν κατευθύνσεις, η απόφασή τους πηγαίνει στην
κοσµητεία, από εκεί και πέρα στην πρυτανεία και έρχεται στο
Υπουργείο. 

Δεν µιλάµε όµως µόνο γι’ αυτό. Αναφέρεται και αυτό. Μιλάµε
για τις εισαγωγικές κατευθύνσεις. Οι εισαγωγικές κατευθύνσεις
έχουν να κάνουν µε τη δυνατότητα σε έναν φοιτητή να εισέρχεται
από το πρώτο εξάµηνο και να διατηρεί όχι µόνο τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα, αλλά επίσης και τη δυνατότητα που είχε, όταν
στην προηγούµενη κατάσταση, το τµήµα ήταν συγκροτηµένο ως
τµήµα και όχι ως κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Θα ήθελα την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, για τριάντα δευτε-
ρόλεπτα.

Αυτό δηλαδή για το οποίο µιλάµε σήµερα –και δεν µιλάµε κα-
θόλου για το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ»- θα µπορούσαµε να το είχαµε συ-
ζητήσει ανεξαρτήτως οποιασδήποτε αλλαγής στον ακαδηµαϊκό
χάρτη. 

Γιατί; Διότι υπάρχουν προτάσεις από τα πανεπιστήµια -και
υπήρχαν πάντα- για την κατάργηση ή τη συγχώνευση συγκεκρι-
µένων κατευθύνσεων. 

Από την άλλη πλευρά όµως, η διέξοδος που δίνεται, είναι
αφ’ενός για µεγαλύτερη και καλύτερη γνώση των µαθητών σή-
µερα, όταν θα φτιάξουν το µηχανογραφικό, όσον αφορά τις προ-
οπτικές που δίνονται. Και από την άλλη, αυτό το οποίο έχει
σηµασία είναι, ότι η κατοχύρωση των πτυχίων για εµάς, ανεξαρ-
τήτως των αλλαγών, έχει πρωτεύουσα σηµασία. 

Υπό άλλες συνθήκες θα το είχατε προτείνει εσείς οι ίδιοι, διότι
απαντά σε ουσιαστικές αναµονές των φοιτητών αυτήν τη στιγµή,
αλλά και των καθηγητών. 

Τι αλλάζει στις σηµερινές συνθήκες; Αλλάζει η πολιτική επέν-
δυση που γίνεται µε τη φιλολογία περί σχεδίου «Αθηνά». Λέτε
εποµένως στους φοιτητές: «Στην ουσία δεν διαφωνούµε µε τη
θεσµοθέτηση των κατευθύνσεων…» -το είπατε προηγουµένως-
«…αλλά επιθυµούµε να γίνει κοινοβουλευτικός διάλογος για το
σχέδιο «Αθηνά.». Δηλαδή, να χρησιµοποιηθεί η συγκεκριµένη
τροπολογία έτσι, ώστε να γίνει διάλογος για το «Αθηνά».

Τέλος αυτό το οποίο νοµίζω είναι, πως από αυτήν την υπόθεση
κερδισµένη βγαίνει η παιδεία, κερδισµένη βγαίνει η εκπαίδευση.
Οποιαδήποτε τέτοιου είδους διαδικασία δεν έχει πολιτικό και
κοµµατικό ταµείο. Έχει αντανάκλαση στην εκπαίδευση και στην
κοινωνία.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια -Τσαρουχά): Κι εµείς σας

ευχαριστούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, εξήντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Τυµπακίου Ηρα-
κλείου Κρήτης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε στον κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων.

Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής, εκ µέρους του
ΣΥΡΙΖΑ, για δώδεκα λεπτά.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Έχουµε και κάτι υπό-
λοιπα από χθες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια -Τσαρουχά): Ναι, από τα
υπόλοιπα βγήκαν τα δώδεκα, κύριε Μαριά.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Να τα παίρνουµε την
ίδια µέρα, για να µην τα χάνουµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, τη στιγµή αυτή, που συζητούµε ένα πάρα
πολύ ενδιαφέρον θέµα που αφορά τη δηµόσια εκπαίδευση, µια
υπόθεση που αφορά όλους µας, ο κυπριακός λαός δοκιµάζεται
δεινά και οδυνηρά. 

Πριν από είκοσι πέντε χρόνια, το 1992, µιλώντας σε αυτή την
Αίθουσα ο Ανδρέας Παπανδρέου, εν όψει της Συνθήκης του Μά-
αστριχτ, επεσήµανε ότι κινδυνεύει η Ευρώπη από τη γερµανο-
ποίησή της. Δηλαδή, αντί να πάµε σε µια ευρωπαϊκή Γερµανία,
ίσως υπάρχει ο κίνδυνος να πάµε σε µια γερµανοκρατούµενη Ευ-
ρώπη. 

Σήµερα λοιπόν τα γεγονότα επιβεβαιώνουν εκείνη την προφη-
τική τοποθέτηση. Όλοι αντιλαµβανόµαστε το τι γίνεται στην Ευ-
ρώπη. Κυρίως όµως όσοι πιστέψαµε στο ευρωπαϊκό εγχείρηµα
και στο ευρωπαϊκό όραµα, για µια Ευρώπη της αλληλεγγύης, της
εταιρικής σχέσης, του σεβασµού, της αξιοπρέπειας, του νοµικού
και κοινωνικού πολιτισµού, αισθανόµαστε προδοµένοι.

Αυτά που λέω, κυρία Πρόεδρε, δεν τα λέει µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ ή
κάποιοι άλλοι πολιτικοί χώροι, τα λέει ο προηγούµενος Πρό-
εδρος του Eurogroup, ο κ. Γιούνγκερ. Μιλάει λοιπόν για τη γερ-
µανική ηγεµονία και όχι µόνο. Είπε και κάτι πολύ ανησυχητικό
πριν από µερικές µέρες, που πέρασε στα ψιλά. Είπε ότι οι δαίµο-
νες του πολέµου στην Ευρώπη δεν έχουν εξαφανιστεί, απλώς
κοιµούνται.

Αυτή λοιπόν τη δύσκολη στιγµή, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, που ο κυπριακός Ελληνισµός ζει αυτήν τη µε-
γάλη δοκιµασία, παρακολουθεί κανείς ορισµένους «εισαγγελείς»
των κρατικοδίαιτων media να εκφράζουν µία χαιρεκακία εις
βάρος της Κύπρου. Φοβούµαι ότι σε αυτόν τον πειρασµό µπαί-
νουν και πολλοί πολιτικοί. Τουλάχιστον, αφού δεν προσφέραµε
σε αυτήν τη δύσκολη στιγµή αυτό που ίσως θα µπορούσαµε να
προσφέρουµε στον κυπριακό λαό, ας είµαστε και ολίγον στο
µέτρο, για να µη χρησιµοποιήσω καµµία άλλη έκφραση.

Έρχοµαι στο ζήτηµα που συζητούµε χθες και σήµερα στη
Βουλή. 

Κύριοι Υπουργοί, µπορεί να ισχυριστεί κάποιος µετριοπαθής,
θα έλεγα, πολίτης ότι στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα ισχύει η έν-
νοια της ισοπολιτείας; Και επειδή πολλοί καταγόµαστε από την
επαρχία, καταγόµαστε από αγροτικές οικογένειες, από χωριά,
ξέρουµε πολύ καλά τι σηµαίνει ισοπολιτεία στις δοµές και στις
υποδοµές της παιδείας. Κανείς δεν είναι εκτός πραγµατικότητας,
για να πει ότι αυτό µπορεί να επιτευχθεί σε απόλυτο βαθµό. Όχι
βέβαια. Θυµούµαι στην Ε’ και στην ΣΤ’ γυµνασίου, στο Αγρίνιο,
στο Παπαστράτειο Γυµνάσιο που φοιτούσα, µας έλεγαν να ψά-
ξουµε στην εγκυκλοπαίδεια και εµείς πού να βρούµε στο χωριό
µας εγκυκλοπαίδεια; 

Παρά ταύτα λοιπόν, εκείνο που µπορεί να πει κανείς είναι, ότι
δεν συζητήσαµε ποτέ πώς µπορεί αυτό το µεγάλο έλλειµµα να
περιοριστεί µέσα από ένα δηµιουργικό διάλογο, τουλάχιστον σε
αυτά τα ζητήµατα της παιδείας και της υγείας, που ειλικρινά
θεωρώ ότι κανείς µας δεν διαθέτει περισσότερη ή λιγότερη ευαι-

σθησία, γιατί η συντριπτική πλειοψηφία αυτής της Αίθουσας –και
έχω άποψη για τα πρόσωπα όλα αυτά τα χρόνια- δεν κατάγεται
από οικογένειες που είχαν λύσει αυτά τα ζητήµατα. Βιώσαµε όλη
αυτήν την ανισότητα που υπήρχε, εµφιλοχωρούσε και ενδηµούσε
στο χώρο της παιδείας µας. Δεν µπορέσαµε όµως ποτέ να συζη-
τήσουµε µε νηφαλιότητα και ηρεµία όλοι µαζί, όλοι οι εµπλεκό-
µενοι φορείς και να βρούµε έναν κοινό τόπο. Τουλάχιστον στα
ζητήµατα της παιδείας και της υγείας, θα µπορούσαµε να τολ-
µήσουµε όλοι µαζί εδώ και να πούµε στους τροϊκανούς ότι θα
«βάλουµε πλάτη» όλοι, για να περιορίσουµε τις επιπτώσεις αυτών
των περικοπών. Γιατί η µεγαλύτερη επένδυση, όπως όλοι ανα-
γνωρίζουµε, είναι η παιδεία, το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, παρά
τις πολύ µεγάλες αδυναµίες του. 

Κύριοι Υπουργοί, πρέπει να ξέρετε ότι η ωραιοποίηση και ο εκ-
µηδενισµός είναι οι όψεις ενός και του αυτού νοµίσµατος, που
οδηγούν στη φαλκίδευση της σκέψης. Άκουγα ανθρώπους εδώ,
που υµνολογούσαν την εποχή του επιθεωρητή, ότι όλη η κατα-
στροφή στην παιδεία έγινε µόλις κατήργησε το ΠΑΣΟΚ τους επι-
θεωρητές, αυτήν την τροµοκρατία εκείνης της εποχής. Έλεος!
Μέτρο! 

Εγώ δέχοµαι ότι οι άνθρωποι που συνέλαβαν την ιδέα να κα-
ταργήσουν, δεν το έκαναν για κακό. Πίστεψαν ότι θα µπορούσε
ένα σύστηµα να λειτουργήσει χωρίς τέτοιους µηχανισµούς. Φαί-
νεται ότι δεν υπήρξε η καλύτερη δυνατή ανταπόκριση. 

Πάµε λοιπόν στην αξιολόγηση, πριν να λύσουµε το ζήτηµα της
ισοπολιτείας. Πάµε στην αξιολόγηση, χωρίς να έχουµε συζητήσει
ποτέ για την ποιότητα της δουλειάς στις παραγωγικές µας σχο-
λές, στις σχολές καθηγητών και δασκάλων. Να συζητήσουµε, αν
εκεί πραγµατικά έχουµε πετύχει να αναβαθµίσουµε την ποιότητα,
ώστε το διδάσκειν, η πειθώς, η επικοινωνία, ο διάλογος να έχουν
φθάσει σε εκείνα τα επίπεδα στη συνείδηση, στην κατάρτιση, στη
λειτουργία του εκπαιδευτικού, που πραγµατικά θα απαντούν σε
πολλά ζητήµατα που δηµιουργούνται µέσα στο σχολείο.

Θα ξέρετε, κύριοι Υπουργοί καθηγητές, καλύτερα από εµένα
ότι ένας πολύ µεγάλος εκπαιδευτικός έλεγε ότι εκπαιδεύουµε
ένα νέο στο πανεπιστήµιο, για να γίνει σεφ σε πολυτελέστατο ξε-
νοδοχείο και τον στέλνουµε να ψήσει σουβλάκια. Αυτή ήταν η µε-
ταφορά που έκανε.

Ποιος µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είναι αρνητι-
κός για την αξιολόγηση; Είναι όµως µετρήσιµο µέγεθος τόσο εύ-
κολα; Τι είναι; Εργοστάσιο που παράγει καρέκλες; Δηλαδή, αν
το πρόγραµµα που επιβάλλει το Υπουργείο Παιδείας είναι ανα-
χρονιστικό και ο µαθητής γυρίζει την πλάτη στο δάσκαλο, όση
προσπάθεια κι αν καταβάλλει, πώς θα προσµετρήσουµε την από-
δοση και την ποιότητα αυτού του ανθρώπου; Έχουµε να κάνουµε
µε ζωντανές υπάρξεις, µε µαθητές, µε δασκάλους, µε γονείς. Δώ-
σαµε το χρόνο να καθίσουµε όλοι µαζί και να συζητήσουµε ποιο
είναι το καλύτερο σύστηµα;

Ξέρετε, κύριοι καθηγητές, όταν πήγαινα στο πανεπιστήµιο, στο
τρίτο έτος η συµµετοχή των φοιτητών ήταν περιορισµένη. Στο
µάθηµα του αείµνηστου καθηγητή Αλέξανδρου Μαγκάκη γινόταν
-ας µου επιτραπεί η έκφραση- «πατείς µε, πατώσε». Γιατί; Ποινικό
Δίκαιο µάς δίδασκε. Μήπως πρέπει να αναβαθµίσουµε πολύ πε-
ρισσότερο και το ρόλο του µαθητή στην αξιολόγηση; 

Υπάρχουν πολλές ιδέες. Πολλοί λένε: Καταργήστε τις απου-
σίες, το απουσιολόγιο -τουλάχιστον στο λύκειο- και να δηλώσει
ο µαθητής το Σεπτέµβριο ποιοι δάσκαλοι θέλει να τον διδάξουν.
Τότε θα δείτε ότι και τους δασκάλους που ενδεχοµένως παρου-
σιάζουν κενά, θα τους βάλουµε σε έναν πολύ µεγάλο προβληµα-
τισµό. Ιδέες υπάρχουν πολλές. 

Γιατί δεν πρέπει σ’ αυτά τα ζητήµατα να υπάρξει µία προσέγ-
γιση από όλους µας; Η παιδεία είναι αυτό που είναι. Και γνωρί-
ζουµε τι σηµαίνει για όλους µας το εκπαιδευτικό σύστηµα.
Πρέπει να βρούµε τον κοινό τόπο. Δεν νοµίζω ότι δεν θα βρούµε
τον κοινό τόπο. 

Ξαφνικά µπαίνουµε στη λογική της αξιολόγησης, όταν δεν
έχουµε λύσει άλλου είδους ζητήµατα στο εκπαιδευτικό µας σύ-
στηµα. Κι εκεί πραγµατικά, όταν συνδέεται µάλιστα και µε µισθο-
λογικές εξελίξεις και µε προαγωγές και µε όλα αυτά, αντιλαµβά-
νεστε ότι υπάρχουν πάρα πολύ µεγάλοι προβληµατισµοί και επι-
φυλάξεις. Όχι αµέσως, επειδή υπάρχουν αυτοί οι προβληµατι-
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σµοί, βρήκαν κάποιοι συνάδελφοι την εύκολη κατηγόρια ότι η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και κάποιοι άλλοι δεν θέλουν την αξιο-
λόγηση. 

Δηλαδή τι εννοείτε; Ότι είστε περισσότερο πατριώτες σε ό,τι
αφορά την εκπαίδευση, από κάποιους άλλους; Έλεος, δηλαδή:
λίγο µέτρο! Όταν ανεβαίνουµε σ’ αυτό το ιερό Βήµα της δηµο-
κρατίας, καλό θα είναι να έχουµε ένα µέτρο όλοι, τουλάχιστον
στα ζητήµατα αυτά της παιδείας και της υγείας. Στα άλλα ας αν-
τιπαρατιθέµεθα πιο πολύ. Κυρίως όµως, ας αποφεύγουµε τις
προσωποποιήσεις των αντιπαραθέσεων.

Κυρία Πρόεδρε, έρχοµαι στο θέµα της τροπολογίας, που
αφορά το πρόγραµµα «ΑΘΗΝΑ». 

Κύριε Υπουργέ, εµείς µέχρι σήµερα -και µη µας πείτε πάλι ότι
είναι λαϊκισµός- µάθαµε ότι καταθέσατε αυτά που ζητήσαµε, της
ΑΔΙΠΠΔΕ και των σχολών. Ωστόσο εµείς, ως Βουλευτές, δεν τα
έχουµε πάρει ακόµα, παρ’ ότι τα έχουµε αναζητήσει. Και µας ζη-
τάτε να έρθουµε να ψηφίσουµε αυτήν την τροπολογία. Γιατί βιά-
ζεστε; Ας δούµε λοιπόν, τι προτείνουν οι σχολές, ας δούµε τι
προτείνουν όλοι αυτοί οι φορείς και να έρθουµε εδώ να συζητή-
σουµε. 

Φέρτε µας λοιπόν και πείτε µας, κύριοι Υπουργοί, τη µελέτη
που τεκµηριώνει αυτό το πρόγραµµα των καταργήσεων, των
συγχωνεύσεων, των µεταφορών κ.λπ.. 

Επειδή µιλήσατε και για την αντισυνταγµατικότητα, τι έννοια
έχει η σχετική διάταξη του άρθρου 16, όταν λέει ότι δεν µπορεί
το Υπουργείο να καταργεί τµήµατα; Να µας το εξηγήσετε, γιατί
εµείς δεν είµαστε τόσο καλοί συνταγµατολόγοι -µπορεί εσείς να
το ξέρετε καλύτερα- και να το δεχθούµε. Τεκµηριώστε το όµως. 

Εδώ λοιπόν δεν µας έχετε φέρει, κύριοι Υπουργοί, την κατο-
χύρωση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των ΤΕΙ και µας φέ-
ρατε την κατοχύρωση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
ιδιωτικών κολλεγίων!

Έρχεστε εδώ και µας λέτε ότι από τους χίλιους πεντακόσιους
εργαστηριακούς, λόγω µνηµονίου θα πάρετε µόνο εκατόν πε-
νήντα. Ε λοιπόν, κατολισθαίνει η ανώτατη τεχνολογική εκπαί-
δευση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Διότι ξέρετε πολύ καλά ότι
σε κάθε ΤΕΙ οι άνθρωποι των εργαστηρίων είναι το 80% και είναι
συµβασιούχοι όλοι αυτοί. Και θέλετε να ψηφίσουµε αυτήν τη διά-
ταξη; Φέρτε µας λοιπόν, την επιστηµονική τεκµηρίωση πάνω
στην οποία οικοδοµείται όλο αυτό το πρόγραµµα που επιχει-
ρείτε. Διότι εάν υπήρχε αυτή η τεκµηρίωση, κύριοι Υπουργοί, δεν
θα κάνατε τρεις αλλαγές, επειδή σας πίεζε ο ένας, ο άλλος, ο
παρακάτω, ο δήµαρχος, ο Βουλευτής και δεν ξέρω εγώ ποιος
άλλος, ο δεσπότης, που ο καθένας τους έχει τη δική του λογική
και την κατανοώ. Αλλά το εκπαιδευτικό µας σύστηµα πρέπει να
παράγει στελέχη που τα έχει ανάγκη η οικονοµία τής κάθε πε-
ριοχής και όχι ανέργους, χαϊδεύοντας τα αυτιά της ελληνικής οι-
κογένειας, που πραγµατικά σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση του
παιδιού της, στερείται τα πάντα και είναι έγκληµα από όλους µας
και κυρίως εµάς τους θεσµικούς, να παίζουµε µε αυτό το ευαί-
σθητο σηµείο της ελληνικής οικογένειας.

Να καθίσουµε και να συζητήσουµε µε ηρεµία πώς πραγµατικά
θα βρούµε αυτές τις λύσεις και όχι φορτώνοντας τις ευθύνες και
για όποιες αδυναµίες µέχρι σήµερα είτε στο δάσκαλο είτε στον
καθηγητή, αρνούµενοι να δούµε τις αδυναµίες του ίδιου του πο-
λιτικού συστήµατος. Κάθε Υπουργός που αναλαµβάνει, φέρει νό-
µους. Είµαστε µία χώρα πραγµατικά µε πληθωρισµό νόµων και
θεσµών, εκατοντάδων χιλιάδων υπουργικών αποφάσεων και δια-
ταγµάτων, που δεν έχουν εκδοθεί ποτέ. Αυτή είναι η παραγωγι-
κότητά µας. Αλλά δεν έχουµε κάνει ένα παραγωγικό σχολείο που
να βγάζει προσωπικότητες. Πρωτίστως να βγάζει προσωπικότη-
τες και όχι υπηκόους. Δεν είναι µόνο η εξειδίκευση. Πρωτίστως
πρέπει να βγάλουµε προσωπικότητες που τις έχει ανάγκη η ελ-
ληνική κοινωνία και που θα δώσουν ένα άλλο περιεχόµενο στον
τόπο. Και όχι να απαξιώνουµε την προσπάθεια που έχει γίνει
µέχρι σήµερα. Γιατί αυτή η προσπάθεια έχει αναδείξει χιλιάδες
εγκεφάλους που σήµερα, δυστυχώς, µε τις πολιτικές της λιτότη-
τας, τους στέλνουµε να συµβάλουν στην ανάπτυξη της Γερµα-
νίας και των άλλων «εταίρων» µας. 

Δεν µπορούµε λοιπόν να απαξιώνουµε την προσπάθεια που
έχει γίνει. Βεβαίως να αναγνωρίσουµε και να εντοπίσουµε και τα

λάθη και τις αδυναµίες, αλλά µε µία συµπόρευση όλων µας, µε
διαβουλεύσεις και µε ικανό διάλογο. Σε αυτά τα ζητήµατα δεν
χρειάζονται βίαιες και βεβιασµένες κινήσεις. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέ-
γοντας ότι µόνο µε έναν τέτοιο τρόπο θα µπορέσουµε να εξα-
σφαλίσουµε το δηµόσιο αγαθό της παιδείας να είναι προσβάσιµο
και προσπελάσιµο από κάθε νέα και από κάθε νέο, εξασφαλίζον-
τας στο αυτό σηµείο εκκίνησης τις ίδιες δυνατότητες για όλους.
Γιατί µόνο έτσι θα δώσουµε τη δυνατότητα στα νέα παιδιά του
τόπου να εξελίσσονται, χωρίς να συναρτάται αυτή η εξέλιξη µε
την κοινωνική και οικονοµική θέση της οικογένειάς τους. Μόνο
έτσι θα απαλλάξουµε τους νέους αυτού του τόπου από το µαρ-
τύριο της παρατεταµένης εφηβείας, γιατί ακριβώς θα δηµιουρ-
γήσουµε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που θα παράγει και
προσωπικότητες, αλλά και στελέχη, που τα έχει ανάγκη η οικο-
νοµία του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Και εµείς σας
ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε. Να ξέρετε ότι µιλήσατε δεκαε-
πτά λεπτά.

Το λόγο έχει η κ. Σοφία Βούλτεψη. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή µε αφορµή αυτό

το νοµοσχέδιο για την αξιολόγηση πολλά έχουν ακουστεί µέσα
στην Αίθουσα, εισαγωγικά να κάνω τρεις γενικές παρατηρήσεις.

Το πρώτο που θέλω να πω και να ενηµερώσω τους συνδικαλι-
στικούς εκπροσώπους των εκπαιδευτικών, δηλαδή τη ΔΟΕ, την
ΟΛΜΕ και όποιους άλλους τους εκπροσωπούν, είναι, ότι από
πουθενά δεν προκύπτει –επειδή άκουσα και µεγαλόστοµες εκ-
φράσεις του τύπου «πρώτα ο εκπαιδευτικός»- από κανένα κεί-
µενο όσων διεκδικούν σήµερα την εξουσία, πως υπάρχει ζήτηµα
να αυξηθούν οι µισθοί τους. 

Το λέω αυτό, επειδή στην Ελλάδα υπάρχουν πολλοί «κοψοχέ-
ρηδες». Ενηµερώνω λοιπόν τη ΔΟΕ, την ΟΛΜΕ ότι έχει επινοηθεί
η µαγική λέξη «σταδιακά» και εποµένως δεν υπάρχει τέτοια
ελπίς. Μόνο χτύπηµα στην πλάτη, διότι όλοι γνωρίζουν τις σκλη-
ρές δηµοσιονοµικές συνθήκες και βεβαίως τα λόγια είναι εύκολα. 

Είναι εύκολα να λέµε πρώτα ο εκπαιδευτικός. Όµως τον εκπαι-
δευτικό αυτό που τον απασχολεί αυτήν τη στιγµή –όπως κι όλους
τους Έλληνες- είναι η κατακρήµνιση των αποδοχών. Κι αυτό δεν
προκύπτει από κανένα κείµενο του ΣΥΡΙΖΑ, για παράδειγµα, ότι
δηλαδή µε την έλευση στην εξουσία θα αλλάξουν άρδην αυτά
και θα τους επιστραφούν οι µισθοί τους. 

Άρα το χτύπηµα στην πλάτη, εντάξει µπορεί να έχει κάποια
αξία. Όλοι τούς αγαπάµε τους εκπαιδευτικούς και καµµία χώρα
δεν πάει µπροστά, όταν είναι σε πόλεµο µε τους δασκάλους της.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το δεύτερο που θέλω να πω είναι, ότι
αυτό που κάνει τους ανθρώπους να διαφέρουν από τα ζώα είναι
η αιδώς, η ντροπή. Σε αντίθεση µε τα ζώα, οι άνθρωποι δεν ου-
ρούν, δεν αφοδεύουν και δεν ικανοποιούν τις γενετήσιες επιθυ-
µίες τους σε δηµόσιους χώρους. Αν τώρα -επειδή το ακούµε
πάρα πολύ συχνά- υπάρχει ένα τµήµα του ελληνικού λαού που
αρέσκεται να βωµολοχεί ή αρέσκεται σε τέτοιες συµπεριφορές,
αυτό είναι πρόβληµα αυτού του τµήµατος του ελληνικού λαού
και ευθύνη όλων των υπολοίπων είναι, αυτά τα φαινόµενα να τα
καταδικάζουν και να τα περιορίζουν.

Το τρίτο που θέλω να πω, σχετίζεται µ’ αυτήν τη συζήτηση, η
οποία γίνεται γύρω από το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Έχουµε µιλήσει
πάρα πολύ γύρω απ’ αυτό. Το γεγονός ότι έχουν γίνει αλλαγές,
δείχνει πράγµατι ότι υπάρχει ένα ζήτηµα. Πιστεύω ότι σωστά έγι-
ναν οι αλλαγές. Πιστεύω δε, επίσης, ότι µπορούν να γίνουν κι
άλλες αλλαγές, γιατί υπάρχουν πάντα σηµεία τα οποία ίσως
µέσα σε ένα τόσο σοβαρό εγχείρηµα, όπως είναι η αλλαγή του
ακαδηµαϊκού χάρτη, µπορεί να ξεφύγουν. 

Η ψήφιση αυτής της τροπολογίας δεν σηµαίνει ότι δεν θα γί-
νουν άλλες αλλαγές, κατά την άποψή µου, διότι τα λογικά πράγ-
µατα, νοµίζω, τα αποδέχονται όλοι. Φάνηκε αυτό και φαίνεται
ειδικά από το γεγονός ότι η ηγεσία του Υπουργείου αποδέχεται
τόσες πολλές τροπολογίες, πράγµα το οποίο αναγνωρίζουν όλοι
οι συνάδελφοι, όλων των παρατάξεων.
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Άρα έχουµε µία ευθύνη. Κατ’ αρχάς να αποφασίσουµε ότι µπο-
ρεί να γίνει αυτό και κατά δεύτερον, να υπάρξει µία δέσµευση -
σοβαροί άνθρωποι είµαστε όλοι- να ξαναδούµε ίσως κάποια
θέµατα.

Το λέω αυτό, γιατί δεν ξέρω τι σκοπεύει να κάνει η ΔΗΜΑΡ.
Κατάλαβα ότι δεν δέχεται την τροπολογία. Θα ήθελα επ’ αυτού
κι ο Υπουργός να µου πει: Εάν δεν ψηφιστεί αυτή η τροπολογία,
τι θα γίνει; Θα πέσει ο ουρανός να µας πλακώσει; Δεν θα υπάρξει
αλλαγή του ακαδηµαϊκού χάρτη; Θα συνεχίσουµε να έχουµε τµή-
µατα µε πέντε φοιτητές και δεκαπέντε καθηγητές; Γιατί αυτή
είναι η λογική, όταν δεν θέλουµε να αλλάξει τίποτα.

Λέω γενικότερα όµως, εγώ, ότι πολλές φορές πάει η στάµνα
στη βρύση, αλλά µια φορά θα σπάσει. Δεν ξέρω αν αυτή η φορά
είναι αυτή ή είναι η επόµενη. Αλλά όταν σπάσει η στάµνα, θα
ισχύουν τα προηγούµενα για τα οποία µίλησα, δηλαδή θα βρε-
θούµε αντιµέτωποι µε χειρότερα δεινά. 

Έρχεται και επανέρχεται το θέµα της Κύπρου. Εγώ, αγαπητοί
συνάδελφοι, πιστεύω ότι δεν είναι κακό να παραδεχτούµε το
λάθος µας. Είναι γενναιότητα. Δηλαδή τώρα τι; Για να κάνουµε
αντιπολίτευση στην Ελλάδα, θα βλάψουµε την Κύπρο; Παρακο-
λουθούµε τι συµβαίνει τα τελευταία χρόνια, τον τελευταίο καιρό
τι εξελίξεις υπάρχουν στην περιοχή; Ή µόλις κατεβήκαµε από
τον Άρη δηλαδή και µάθαµε ότι νήσος τις έστι, που έλεγε και ο
ποιητής; Δηλαδή, τις τελευταίες τουρκικές απειλές τις συνυπο-
λογίσαµε; Μάθαµε τι συµβαίνει στην περιοχή αυτές τις µέρες,
στις 22 του µήνα;

Στις 22 του µήνα, αγαπητοί συνάδελφοι, η Τουρκία έκλεισε
δύο σοβαρά µέτωπά της. Το ένα µέτωπο µε το Ισραήλ όπου δέ-
χτηκε τη συγγνώµη του Νετανιάχου κι αυτήν τη στιγµή –χθες-
δηλώνει ότι θα γίνει ο µεγαλύτερος διακινητής φυσικού αερίου
στην περιοχή. Το δεύτερο µέτωπό της είναι στις κουρδικές πε-
ριοχές, δηλαδή υπήρξε κατάπαυση πυρός. Από το 1984 ισχύει
εκεί ο πόλεµος και είχε σαράντα χιλιάδες νεκρούς.

Εγώ δεν λέω ότι πρέπει να τροµοκρατηθούµε. Η πολιτική είναι
η τέχνη τού εφικτού, είναι η τέχνη τού προβλέπειν. Πρέπει να
αναλύουµε. Κάποιος ο οποίος λοιπόν αναλύει, τι κάνει; Χτυπάει
γροθιά στο µαχαίρι; Κοιτάει να βρει µία λύση; Δεν ξέρω. Πρέπει
να παρακολουθούµε τα γεγονότα στην περιοχή.

Παρακολουθούσαµε µήπως τι έγινε µε τη Ρωσία η οποία
έκλεισε τελείως τις «πόρτες» της; Αυτό δεν ήταν υποτιµητικό για
τον Κύπριο Υπουργό Οικονοµικών, να «σέρνεται» τέσσερις µέρες
στην «αυλή» του Κρεµλίνου, να τον διώξουν και µόλις επιτεύχ-
θηκε η συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, να δώσουν εντολή
για την αναδιάρθρωση του δανείου της Ρωσίας προς την Κύπρο;
Αυτά δεν θα τα λάβουµε υπ’ όψιν µας; Δεν γίνεται διαφορετικά.
Όταν κάνουµε ανάλυση, όταν είµαστε πολιτικοί, όταν είµαστε
αναλυτές, τα λαµβάνουµε όλα υπ’ όψιν, κάνουµε ένα βήµα
µπρος, δύο βήµατα πίσω κ.λπ.. 

Τελικά δεν έχω καταλάβει τι προτείνετε για την Κύπρο, αγα-
πητοί συνάδελφοι. Να βρεθεί εκτός ευρώ, να βρεθεί εκτός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, ενώ έχουµε ένα νησί του οποίου το µισό τελεί
υπό κατοχή αυτήν τη στιγµή; Είναι άλλο αν αποφάσισε να γίνει
χρηµατοπιστωτικός «παράδεισος». Η πραγµατικότητα είναι
σκληρή, είναι εκεί λόγχες τούρκικες, είναι έποικοι. Αν τώρα θέ-
λησαν να το ξεχάσουν αυτό και εκείνοι και να το ξεχάσουµε και
όλοι µας, αυτό είναι άλλο ζήτηµα. Πώς θα γίνει δηλαδή; Πώς θα
κάνει εξόρυξη υδρογονανθράκων η Κύπρος χωρίς την ευρω-
παϊκή «ασπίδα»; Είναι απλό; Αν µου πει κάποιος ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν προστατεύει την Κύπρο ή ότι δεν προστατεύει το Αι-
γαίο, του λέω ότι κάνει λάθος, διότι δεν µπορεί να προβλέψει και
σ’ αυτήν την περίπτωση πόσους πολέµους θα είχαµε αν δεν ήµα-
σταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Εκτός από τα ευρώ, τα ριάλια, τα ρούβλια –δεν ξέρω για τι συ-
ζητάµε αυτόν τον καιρό- τις τράπεζες, τους τραπεζίτες που έρι-
ξαν έξω τις τράπεζές τους και που κάποτε η βασίλισσα της
Αγγλίας τούς είχε αποκαλέσει «βόδια», δεν ξέρω τι ακριβώς υπε-
ρασπιζόµαστε εδώ αυτόν τον καιρό. 

Υπάρχει όµως και κάτι άλλο που είναι πιο ανεκτίµητο, πιο
ακριβό. Υπάρχει η εδαφική µας κυριαρχία. Δεν µπορούµε να
παίρνουµε εµείς αποφάσεις ή να λέµε διάφορα ανεύθυνα πράγ-
µατα έτσι. Είναι επιπόλαια και επικίνδυνα αυτά τα πράγµατα, µε

συγχωρείτε πάρα πολύ. Αυτά που λέει ο κ. Γιούνγκερ, τα λέει
γιατί ξέρει ότι το Λουξεµβούργο είναι το επόµενο σ’ αυτήν την
κρίση.

Θέλω να πω κάτι και για το νοµοσχέδιο. Παρακολουθώντας
αυτήν τη συζήτηση, είχα ένα αίσθηµα «déjà vu». Το είχα ξαναδεί,
το είχα ξαναζήσει. Τα ίδια είχαν γίνει και το 2006, όταν πήγαινε
να γίνει ο οργανισµός αξιολόγησης των πανεπιστηµίων. Τα ίδια
ακριβώς λέγονταν τότε. Τώρα έχουµε βρει το µνηµόνιο και του
φορτώνουµε τα πάντα.

Δεν ξέρω, αγαπητοί συνάδελφοι, τελικά το µνηµόνιο έβλαψε
την εκπαίδευση ή µήπως η κακή εκπαίδευση έφερε το µνηµόνιο;
Ψάχνοντας από εκείνη την περίοδο και από ακόµα πιο πριν,
βλέπω ότι όλες οι εκθέσεις εδώ και δέκα, δεκαπέντε χρόνια λένε
ότι είµαστε τελευταίοι εδώ, προτελευταίοι εκεί, ότι δεν τα πάµε
καλά στο τρίτο, ότι δεν είµαστε καλοί στην καινοτοµία. Ακόµη και
η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων µάς είπε ότι εξαιτίας της
κακής µας εκπαίδευσης έχουµε πρόβληµα ανεργίας.

Θυµάµαι ότι το Νοέµβριο του 2006 είχαν έλθει κάποιες µεγά-
λες «κεφαλές», πανεπιστηµιακοί. Ένας απ’ αυτούς, ο κ. Πολάλης,
δραστηριοποιείται τώρα στην Ελλάδα. Είχε εκφράσει τότε την
έκπληξή του και είχε πει ότι το παράδοξο είναι, ότι στη βελτίωση
της παιδείας αντιστέκονται εκείνα τα κοινωνικά στρώµατα που
δεν έχουν άλλες δυνατότητες, διότι οι πλούσιοι θα σπουδάσουν
στο Χάρβαρντ και οι υπόλοιποι, οι φτωχοί, οι µεσαίοι, θα πρέπει
να σπουδάσουν στη χώρα και αυτοί θα πρέπει να έχουν µία καλή
εκπαίδευση.

Δεν φταίει λοιπόν το µνηµόνιο για την κατάσταση στην εκπαί-
δευση, διότι χρόνια παρακολουθώ τους εκπαιδευτικούς να δια-
δηλώνουν για τους χαµηλούς µισθούς τους και την ίδια ώρα
παρακολουθώ τα παιδαγωγικά τµήµατα να πηγαίνουν «στο Θεό»,
γιατί είχαν άµεσο διορισµό. Και όταν πήγαιναν «στο Θεό» οι βά-
σεις για τα παιδαγωγικά τµήµατα, την ίδια ώρα γίνονταν οι δια-
δηλώσεις και την ίδια ώρα «ξεπουλούσαν» τον Αύγουστο οι
ποιητές, γιατί λεγόταν ότι θα είναι στην ύλη για το διορισµό των
υποψηφίων στα σχολεία µας µε το σύστηµα του ΑΣΕΠ. 

Μάλιστα θυµάµαι µία φορά που έγραφαν οι εφηµερίδες ότι
ήταν µέσα στα «sos» το «Ηµερολόγιο Καταστρώµατος» του Σε-
φέρη και γύρευαν στα βιβλιοπωλεία τα «ηµερολόγια». Δεν ήξε-
ραν ότι είναι τα ποιήµατα και έλεγαν «πού είναι τα ηµερολόγια»
και όταν είδαν τα ποιήµατα, έλεγαν: «Μα όλο αυτό θα το διαβά-
σουµε; Μήπως υπάρχουν τίποτε «sos»;». 

Δεν φταίει το µνηµόνιο γι’ αυτήν την ιστορία ούτε για τις εκθέ-
σεις του ΟΟΣΑ που εµφανίζουν τα ελληνόπουλα, ως «είλωτες»
που διαβάζουν περισσότερες ώρες απ’ όλα τα άλλα παιδιά, αλλά
όµως οι Φινλανδοί αριστεύουν µε λιγότερες ώρες, ούτε φταίει η
αναλογία καθηγητών-δασκάλων και µαθητών, διότι παλιότερα,
προ µνηµονίου, είχαµε εδώ έναν καθηγητή προς εννέα και στη
Φινλανδία που αρίστευε και αριστεύει, είχαµε έναν προς είκοσι
δύο.

Ούτε φταίει το µνηµόνιο για όλες τις εκθέσεις του 2000 για την
κατάσταση της εκπαίδευσης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που είναι
όλες αρνητικές για την Ελλάδα. Δεν είχαµε τότε µνηµόνιο και δεν
είχαµε 2%, είχαµε 4% και η Φινλανδία δεν είχε πολύ περισσό-
τερο, είχε περίπου 5%. Να είµαστε λοιπόν λογικοί. 

Έπασχε και πάσχει το εκπαιδευτικό µας σύστηµα. Αν δεν κά-
νουµε κάτι –δεν λέω ότι αυτό είναι το άπαν- θα συνεχίζει να πά-
σχει το εκπαιδευτικό µας σύστηµα και θα είµαστε πάντα
τελευταίοι στα µαθηµατικά, ακόµα και στις κλασικές σπουδές.
Θα παρακολουθούµε τις ευρωπαϊκές εκθέσεις, να περνάει ο χρό-
νος, να µπαίνει και να βγαίνει και να είναι όλες αρνητικές για την
Ελλάδα. 

Το ίδιο θα συµβαίνει και µε τις εκθέσεις του ΟΟΣΑ. Θα παρα-
κολουθούµε έρευνες που θα λένε ότι υπάρχουν και σοβαρά προ-
βλήµατα µεταξύ των εκπαιδευτικών. Υπάρχει µια έκθεση του
2010 που λέει ότι υπάρχει ένα 10% µε προβλήµατα το οποίο πρέ-
πει να αντιµετωπιστεί. 

Επίσης υπάρχουν παλαιότερες εκθέσεις του 2007 -που δεν
ήµασταν στο µνηµόνιο- που παρουσιάζουν τη νεολαία µας µε αυ-
τοκτονικές τάσεις και να λένε ότι η ζωή δεν αξίζει για να τη ζεις.
Δεν υπήρχε µνηµόνιο τότε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Υπήρχε νεοφιλελεύθερη πολιτική. 
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ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, εντάξει, υπήρχε νεοφιλελεύθερη πο-
λιτική, αλλά δεν υπήρχε µνηµόνιο. Μην τα ακούω αυτά. Δεν είναι
έτσι. Η ψυχή του ανθρώπου δεν εξαρτάται από αυτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εσείς να µην τα λέτε αυτά.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, δεν τα λέω εγώ. Υπάρχει έκθεση του

Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων η οποία αναφέρει αυτό το πράγµα. 
Δεν θέλω λοιπόν να τα αποδίδουµε όλα εκεί. Πιστεύω ότι στις

δύσκολες στιγµές οι άνθρωποι ενισχύονται, ενδυναµώνονται.
Λάθος έχετε, αν νοµίζετε ότι στις δύσκολες στιγµές παραδίδον-
ται και ούτε πρόκειται να το δεχθώ ποτέ αυτό. 

Επίσης όλες οι έρευνες δείχνουν ότι τα πάντα σε ένα εκπαι-
δευτικό σύστηµα εξαρτώνται από την ποιότητα του εκπαιδευτι-
κού. Εγώ τάσσοµαι υπέρ της καλής αµοιβής των εκπαιδευτικών
µας. Πιστεύω, δηλαδή ότι υπάρχουν κατηγορίες εργαζοµένων -
αυτοί που φορούν στολή, αυτοί που φορούν ιατρική µπλούζα και
αυτοί που µπαίνουν σε σχολικές τάξεις- που πρέπει να είναι καλά
αµειβόµενοι. Όµως κανείς δεν πρόκειται να γίνει καλύτερος δά-
σκαλος, αν θα του δώσεις µεγαλύτερο µισθό ή να πάψει να είναι
καλός δάσκαλος αν του κόψεις το µισθό. Αυτό δεν πρόκειται να
το δεχθώ ποτέ. 

Υπάρχουν παραδείγµατα από όλες τις χώρες. Στην Ιταλία για
παράδειγµα, για να γίνει κάποιος διευθυντής σε σχολείο, περνάει
από τρεις εξετάσεις, δύο γραπτές και µία προφορική. Εδώ δίπλα
συµβαίνει αυτό, σε νότια χώρα. 

Δεν είναι λοιπόν τα πράγµατα έτσι. Ούτε πρόκειται να αξιολο-
γηθεί ένα σχολείο διαφορετικά. Άκουσα για παράδειγµα τον αγα-
πητό κ. Κουράκη να λέει ότι, αν το σχολείο είναι στο Δενδροπό-
ταµο, θα είναι υποβαθµισµένο. Δεν γίνεται έτσι η αξιολόγηση.
Δεν εξαφανίζονται τα κακά σχολεία από το χαρτί. 

Η αξιολόγηση γίνεται µε βάση τα δεδοµένα που υπάρχουν σε
κάθε περιοχή, όπως συµβαίνει σε όλο τον κόσµο. Αν ένα σχολείο
είναι στο Χάρλεµ το αντιµετωπίζουν και το αξιολογούν µε βάση
τα δεδοµένα και τον κοινωνικό περίγυρο της περιοχής. Δεν το
συγκρίνουν µε ένα άλλο σχολείο που είναι σε µία άλλη περιοχή. 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι για όλα αυτά που συµ-
βαίνουν, δεν φταίνε προφανώς µόνο οι εκπαιδευτικοί. Δεν υπάρ-
χει άνθρωπος που δεν επιθυµεί το καλύτερο. Και πιστεύω ότι ο
εκπαιδευτικός επιθυµεί το καλύτερο. 

Η κύρια ευθύνη εξακολουθεί να ανήκει στο πολιτικό µας σύ-
στηµα, το οποίο πράγµατι υπήρξε πελατειακό και θέλησε να εξυ-
πηρετήσει διάφορες καταστάσεις. 

Νοµίζω ότι τώρα πια ήρθε η ώρα να συνεννοηθούµε. Να µη
λέµε πράγµατα τα οποία τελικά απλώς βλάπτουν τη χώρα και
τους πολίτες, οι οποίοι θέλουν να προσφέρουν. 

Πιστεύω ότι και για το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» θα βρεθεί λύση. Ήδη
έχουν εξοµαλυνθεί πολλές πτυχές του και νοµίζω ότι δεν εξαρ-
τάται από το αν θα ψηφιστεί µια τροπολογία η οποία επιτρέπει
να γίνει κάτι. Δεν εξαρτάται από αυτήν το αν θα πάει καλύτερα ή
όχι ο σχεδιασµός του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας. Εξαρτάται
από το αν µπορούµε να συνεννοηθούµε µεταξύ µας. Νοµίζω ότι
µέχρι στιγµής έχουµε συνεννοηθεί και µε την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας αλλά και µεταξύ µας πάνω στα θέµατα της
παιδείας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς, κυρία Βούλτεψη. 
Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.

Χριστοφιλοπούλου. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω και εγώ από τα µε-

γάλα εθνικά ζητήµατα. 
Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κου-

ρουµπλή να κάνει έκκληση να συνεννοηθούµε για την υγεία και
την παιδεία. 

Εγώ θα κάνω έκκληση να συνεννοηθούµε πρωταρχικά για τα
µεγάλα εθνικά ζητήµατα και βέβαια για την Κύπρο, διότι ένα απ’
αυτά τα µεγάλα εθνικά ζητήµατα είναι η νήσος Κύπρος. Και δεν
νοµίζω ότι το να ασκούµε φθηνή και ανεύθυνη αντιπολίτευση µε
αφορµή τα όσα γίνονται σήµερα στην Κύπρο, είναι ένας τρόπος
να δείξουµε πόσο µπορούµε να συνεννοηθούµε. Δυστυχώς δεν

µπορούµε να συνεννοηθούµε ακόµα στα µεγάλα ζητήµατα που
αφορούν στην πατρίδα. 

Αυτή τη στιγµή πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
ανοίξει ο ασκός του Αιόλου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και αυτή
τη στιγµή πράγµατι αρχίζει ξανά η Ευρωπαϊκή Ένωση να µοιάζει
µε Βαβέλ. Πράγµατι και αυτή η απόφαση είχε λάθη και ήταν και
τιµωρητική. Άλλη µια από τα ίδια. 

Να µην ξεχνάµε όµως ποιος είναι ακόµα ο συσχετισµός στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Ποιος είναι ο συσχετισµός σε σχέση µε τις
συντηρητικές δυνάµεις, µε λαούς που εκλέγουν τις κυβερνήσεις
των συντηρητικών δυνάµεων και πόσο µεγάλη σηµασία έχει µέσα
απ’ αυτήν την κρίση να σταθούµε όρθιοι ως χώρα. Και αυτό είναι
το πρωτεύον. 

Πρέπει να σταθεί όρθια η Κύπρος. Και αυτό είναι επίσης πρω-
τεύον. 

Επίσης, πρέπει να αλλάξει και το µείγµα πολιτικής στην Ευρω-
παϊκή Ένωση µε περισσότερη πολιτική ενοποίηση, περισσότερη
οικονοµική ενοποίηση και εργαλεία αναπτυξιακά όπως το ευρωο-
µόλογο, όπως η χρηµατοδότηση των έργων. 

Αυτή είναι η πορεία της Ευρώπης. Μπορούµε να συνεννοη-
θούµε πάνω σ’ αυτήν τη βάση; Μπορούµε να χτίσουµε µια εθνική
στρατηγική πάνω σ’ αυτήν τη βάση; Γιατί εγώ καλωσορίζω αυτό
που είπε ο κ. Κουρουµπλής να τολµήσουµε όλοι µαζί. Ναι. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, είχαµε από την πρώτη στιγµή µιλήσει
για Εθνική Οµάδα Διαπραγµάτευσης και είχαµε καλέσει τότε την
αντιπολίτευση να είναι µέσα σε αυτή την οµάδα, µε τη διαφορε-
τικότητα της άποψής της, για τα µεγάλα εθνικά ζητήµατα. Γιατί
θα έχει πολύ µεγάλη σηµασία όταν θα πάµε να διαπραγµατευ-
θούµε την επόµενη φορά, να ακούµε και την άλλη άποψη και να
µην ακούµε µόνο καταγγελίες, διχαστικούς µηδενισµούς και
ωραιοποιήσεις. Βεβαίως και εδώ συµφωνώ: όχι καταγγελίες, όχι
µηδενισµούς, όχι ωραιοποιήσεις. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του σχεδίου «Αθηνά» για να πε-
ράσω στο µεγαλύτερο µέρος της οµιλίας µου σε αυτό καθ’ εαυτό
το νοµοσχέδιο. Είναι πολύ σηµαντικό γιατί άπτεται ίσως της καρ-
διάς του εκπαιδευτικού συστήµατος που είναι η αξιολόγηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε την ευκαιρία να συζητή-
σουµε για το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» και την Παρασκευή µε την πρω-
τοβουλία που είχε πάρει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να
καταθέσει επερώτηση. 

Θέλω να πω και πάλι ότι ένα από τα θετικά -γιατί έχει αδυνα-
µίες το σχέδιο, και επανασχεδιάστηκε και βοηθήσαµε και εµείς
όσο µπορούσαµε- είναι ότι υπάρχουν οι κατευθύνσεις στα τµή-
µατα. Αυτό εµείς το βλέπουµε ως θετικό. Πρέπει να το ξεκαθα-
ρίσω από την αρχή. Και αν υπάρξει σχέδιο «Αθηνά» χωρίς τις
κατευθύνσεις των τµηµάτων, που απ’ ό,τι κατάλαβα θα υπάρξει,
εκτιµώ ότι θα είναι ένα πολύ χειρότερο σχέδιο «Αθηνά» σε σχέση
µε τις προοπτικές των παιδιών που σπουδάζουν αυτή τη στιγµή
και δεν έχουν πάρει το πτυχίο τους ακόµα, σε σχέση µε τις προ-
οπτικές των παιδιών που θα µπουν και δεν θα έχουν τη δυνατό-
τητα µέσω µηχανογραφικού να επιλέξουν και σε σχέση µε τις
τοπικές κοινωνίες που πολλές απ’ αυτές έχουν πραγµατικά αντι-
δράσει στην κατάργηση των κατευθύνσεων, όπως ήταν παλιά µε
τη µορφή των τµηµάτων. 

Το θεωρούµε, λοιπόν, ως ένα από τα θετικά. Σας είπα και απ’
αυτό το Βήµα ότι υπάρχουν αρνητικά και ότι υπάρχει περιθώριο
συζητήσεων. Έχουν γίνει βελτιώσεις αλλά υπάρχει βεβαίως πε-
ριθώριο για µια µεγάλη συζήτηση για τον πραγµατικά αναδιαρ-
θρωµένο χάρτη που θα γίνει µε τις συνθήκες που έχουµε συζη-
τήσει και έχουµε συµφωνήσει. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, πρέπει να δείτε πάρα πολύ σοβαρά -
το ξαναλέω από εδώ- το θέµα των εισακτέων. Δεν µπορεί τα πα-
νεπιστήµια να φορτωθούν επιπλέον εισακτέους. Κάποιους
επιπλέον µπορούν να πάρουν, αλλά υπάρχουν όρια. Και υπάρ-
χουν ορθολογικά όρια στην κατανοµή των εισακτέων στα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Έρχοµαι τώρα σε αυτό καθ’ εαυτό το νοµοσχέδιο που αφορά
στην αξιολόγηση. 

Εγώ θα πω ότι καλώς τότε το ΠΑΣΟΚ κατήργησε τους επιθε-
ωρητές. Γιατί ο επιθεωρητισµός, η έννοια του εκφοβισµού, η έν-
νοια µιας εκπαίδευσης που γίνεται υπό το κράτος της απειλής
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ότι θα έρθει ο επιθεωρητής και θα ελέγξει, ήταν σωστός. 
Από την άλλη, όµως, µαζί µε τον επιθεωρητισµό δεν καταργή-

σαµε και τον αυταρχισµό στην εκπαίδευση. Γιατί ο αυταρχισµός
στην εκπαίδευση αρχίζει και τελειώνει από την αποστήθιση και
την αυταρχική από καθέδρας µέθοδο διδασκαλίας. Και αυτό δεν
το αλλάζει. Το να απαλλαγεί, δηλαδή, κανείς από τον επιθεω-
ρητή. Το αλλάζει το πρόγραµµα σπουδών, η επιµόρφωση των εκ-
παιδευτικών, το αλλάζει τελικά η αξιολόγηση.

Και αν πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε να
πάµε σε ισοπολιτεία, ένα σηµαντικότατο εργαλείο είναι η ίδια η
αξιολόγηση: η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού, η αξιολόγηση του
εκπαιδευτικού έργου, η αξιολόγηση της σχολικής µονάδας.
Χωρίς αυτήν δεν µπορούµε να προχωρήσουµε.

Άρα η αξιολόγηση είναι για µας ευκαιρία και όχι βέβαια, κύριε
Υπουργέ, τιµωρία. Τι σηµαίνει αυτό; Έχουµε το υπό διαµόρφωση
προεδρικό διάταγµα. Εδώ συµµερίζοµαι αρκετή από την κριτική
που ασκήθηκε και την έχω κάνει και η ίδια στην επιτροπή της
Βουλής. Χρειάζεται λιγότερη γραφειοκρατία στο σύστηµα αξιο-
λόγησης και λιγότερη εµµονή στα τυπικά προσόντα. Η εµµονή
στα τυπικά προσόντα αυτά καθαυτά, βγάζει από το πεδίο της
αξιολόγησης την κατ’ ουσίαν αξιολόγηση του διδάσκοντα ως αν-
θρώπου ο οποίος επιτελεί ένα έργο µέσα στην τάξη, αλλά βε-
βαίως και ένα έργο έξω από την τάξη. Γιατί είναι εξίσου σηµα-
ντικό το έργο του δασκάλου και του καθηγητή στο πλαίσιο της
σχολικής µονάδας. Άρα έχει πολλή µεγάλη σηµασία πώς θα
εφαρµοστεί το τελικό προεδρικό διάταγµα που θα προκύψει.

Άκουσα βεβαίως και αιτιάσεις σχετικά µε το γιατί να αξιολο-
γούν τα µονοπρόσωπα όργανα. Θα έχουµε διευθυντές σχολείου,
οι οποίοι θα είναι πραγµατικά και όχι τύποις διευθυντές σχολείου;
Δεν µιλώ για µικρούς επιθεωρητές αλλά για διευθυντές. Γιατί αν
δούµε τα καλύτερα εκπαιδευτικά συστήµατα στον κόσµο, θα δια-
πιστώσουµε ότι ο ρόλος του διευθυντή σχολείου είναι ένας
ρόλος και διοίκησης της εκπαίδευσης και κατεύθυνσης σχετικά
µε τις επιµορφωτικές και άλλες ανάγκες των εκπαιδευτικών, που
είναι οι άνθρωποι µε τους οποίους συνεργάζεται –εµµονή και έµ-
φαση στο «συνεργάζεται»- ο εκπαιδευτικός που είναι διευθυντής.
Άρα κάθε σχολική µονάδα είναι ένας ζωντανός οργανισµός που
διοικείται, κατευθύνεται και, ναι, αξιολογείται σε πρώτο βαθµό,
βεβαίως, από το διευθυντή του σχολείου. 

Διαφορετικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πούµε ότι οι
σχολικές µας µονάδες είναι ανίκανες να αυτοαξιολογηθούν, γιατί
κατ’ ουσίαν αυτό λέµε. Αν πούµε ότι οι διευθυντές σχολείων δεν
θα πρέπει να έχουν την πρώτη άποψη για το πώς οι εκπαιδευτικοί
µπαίνουν στην τάξη, για το πώς επιτελείται η σχολική ζωή κάθε
µέρα στο σχολείο, αν το πούµε αυτό, είναι σαν να λέµε ότι είναι
ανίκανοι οι διευθυντές των σχολείων να έχουν άποψη για τους
ανθρώπους µε τους οποίους κάθε µέρα συνεργάζονται, που είναι
οι εκπαιδευτικοί.

Οι σχολικοί σύµβουλοι, που ο ρόλος τους είναι να καθοδη-
γούν, να δίνουν παιδαγωγικά εργαλεία, να προτείνουν προγράµ-
µατα επιµόρφωσης και πολλά άλλα, να συµβουλεύουν, να
στηρίζουν τους εκπαιδευτικούς, αν λοιπόν αυτοί οι άνθρωποι µε
τα αυξηµένα τυπικά προσόντα, δεν έχουν ρόλο στο «και» -η έµ-
φαση είναι στο «και»- να αξιολογήσουν τους εκπαιδευτικούς,
τότε ποιοι έχουν ρόλο; Έχουν ρόλο τα κόµµατα, τα χρώµατα;
Όχι, βέβαια. Ενώνω τη φωνή µου, παρά τις διαφορές µας, µε
όλους όσοι µάχονται για µη κοµµατικοποίηση της αξιολόγησης.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι το δευτεροβάθµιο σύστηµα αξιο-
λόγησης που εισάγεται µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι κάτι το οποίο
πρέπει να υπάρξει στη χώρα κι έχει πολλή µεγάλη σηµασία πώς
θα το αγκαλιάσουµε -µε την καλή έννοια του όρου- δηλαδή πώς
θα το στηρίξουµε και θα το απεµπλέξουµε από κάθε έννοια κοµ-
µατικής σκοπιµότητας. 

Χαίροµαι που άκουσα τον Υφυπουργό να προτείνει, ακόµα και
την τελευταία στιγµή –είδα τη διαδικασία και στην επιτροπή και
στην Ολοµέλεια της Βουλής- βελτιώσεις έτσι ώστε αυτό που τε-
λικά θα ψηφίσουµε, να έχει τις µεγαλύτερες δυνατές διασφαλί-
σεις, ότι ο τρόπος µε τον οποίο ασκείται η αξιολόγηση είναι ένας
τρόπος και ότι ο ρόλος, ο ελεγκτικός και συντονιστικός αυτού
του οργάνου, θα είναι ένας ρόλος ο οποίος θα µπορεί να προ-
λαµβάνει την αξιολόγηση εκείνη, που ενδεχοµένως θα είναι τι-

µωρητική, γιατί τα ανθρώπινα συστήµατα είναι ανθρώπινα και
πάντα θα έχουν λάθη και πάντα θα υπεισέρχονται και άλλοι πα-
ράγοντες.

Άρα ο ρόλος αυτού του δευτεροβαθµίου οργάνου είναι πάρα
πολύ σηµαντικός και η θεσµική του θωράκιση εξίσου σηµαντική. 

Ιδού, όµως, πεδίο δόξης λαµπρόν και για εµάς αλλά και για το
εκπαιδευτικό σύστηµα, για τα στελέχη της εκπαίδευσης, το πώς
τελικά θα εφαρµοστεί στην πράξη αυτός ο καινούργιος θεσµός.
Έχει µεγάλη σηµασία. Έχει µεγάλη σηµασία γιατί έχει τη δυνα-
τότητα µαζί µε την επιµόρφωση, µαζί µε τα νέα προγράµµατα
σπουδών να αλλάξει τα δεδοµένα της εκπαίδευσης, να κάνει δη-
λαδή το σχολειό πιο ζωντανό, πιο συµµετοχικό, πιο δηµιουργικό,
έτσι ώστε τελικά οι εκπαιδευτικοί στόχοι να επιτυγχάνονται µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, θέλω και εγώ την ανοχή σας για λίγα λεπτά
όπως και οι άλλοι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεχίστε,
κυρία συνάδελφε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Το να λέµε ότι δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε αξιολόγηση, διότι πρώτα πρέπει να κάνουµε
ισοπολιτεία, όπως είπα πριν, είναι σαν να βάζουµε το κάρο πριν
από το άλογο. Αν δεν κάνεις αξιολόγηση και δεν δεις τις διαφο-
ρές που υπάρχουν -και γεωγραφικά- δεν γίνεται να συνεχίσεις.

Εγώ δεν θα πω, κύριε Κουράκη, ότι δεν υπάρχουν ανισότητες,
αλλά ένα από τα εργαλεία για να τις ανατρέψουµε είναι η αξιο-
λόγηση, η επιµόρφωση και τα νέα προγράµµατα σπουδών. Και
τα νέα προγράµµατα σπουδών ακριβώς για πρώτη φορά είναι
σχεδιασµένα έτσι ώστε να έχουν εκπαιδευτικούς στόχους.

Εγώ σηµείωσα πολύ προσεκτικά αυτά που είπε ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Θα συµφωνήσω ότι το σχο-
λειό πρέπει να χτίζει την προσωπικότητα του παιδιού, του κάθε
παιδιού, έτσι όπως το κάθε παιδί µπορεί να εκφραστεί µέσα στον
εκπαιδευτικό χώρο. Αν το θέλουµε αυτό, τότε ένας λόγος παρα-
πάνω είναι να πάµε σε αξιολόγηση. Αν δεν θέλουµε το σχολείο
σαν κι αυτό που µέχρι σήµερα αναπαρήγαγε µέσω -ξαναλέω- της
κλασικής εκπαιδευτικής µεθόδου της αποστήθισης και της από
καθέδρας διδασκαλίας, θα πρέπει να πάµε ακριβώς στην αξιο-
λόγηση για να χτίσουµε το σχολειό εκείνο που θέλει να σµιλεύει
τις προσωπικότητες των παιδιών, που θέλει να βοηθάει τα παιδιά
να αναπτύσσουν τις δυνατότητές τους και όχι να τα καπελώνει
σε ισοπεδωτικά κηρύγµατα από την έδρα της διδασκαλίας. Αυτό
µπορούν οι εκπαιδευτικοί µας να το κάνουν. Η µεγάλη πλειοψη-
φία των εκπαιδευτικών µας µπορεί και θέλει να το κάνει, χρειάζε-
ται όµως απελευθέρωση. 

Το θέµα είναι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς βλέ-
πουµε οι διαφορετικές πτέρυγες της Βουλής αυτήν την απελευ-
θέρωση του εκπαιδευτικού. 

Η απελευθέρωση του εκπαιδευτικού για εµάς δεν περνάει ούτε
από την ατιµωρησία ούτε από την έλλειψη αξιολόγησης. Δεν πι-
στεύουµε στην τιµωρία για τον εκπαιδευτικό παρά µόνο για εκεί-
νους τους λίγους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι είναι επίορκοι.
Ευτυχώς είναι πολλοί λίγοι. Για αυτούς ναι, για τους άλλους
όµως όχι. 

Πιστεύουµε στην αξιοποίηση, πιστεύουµε στη βελτίωση µέσω
της επιµόρφωσης. Αυτό το σύστηµα θέλουµε να επιβληθεί σε
συνδυασµό µε τα προγράµµατα σπουδών που θέτουν -ξαναλέω-
εκπαιδευτικούς στόχους, παρέχουν διαφορετικούς τρόπους να
διδαχθεί το µάθηµα και διαφορετικές πηγές για το κάθε µάθηµα.
Είναι τα προγράµµατα σπουδών που µπορούν να απελευθερώ-
σουν τις δηµιουργικές δυνάµεις των εκπαιδευτικών µε βοήθεια,
όµως, µε στήριξη του εκπαιδευτικού στην πράξη.

Άρα δεν πρέπει να φοβηθούµε να προχωρήσουµε στην αξιο-
λόγηση. Πρέπει να το τολµήσουµε. Και πρέπει να το τολµήσουµε
έχοντας τη δυνατότητα οι ίδιοι να αξιολογήσουµε αυτό που ψη-
φίσαµε, κύριε Υπουργέ. 

Εγώ θα σας καλέσω και θα σας προσκαλέσω σε ένα χρόνο
από σήµερα και ενδιαµέσως να έρθετε στην Επιτροπή Μορφω-
τικών Υποθέσεων της Βουλής -µια που µε απόφαση του Υφυ-
πουργού, γενικεύεται πλέον η αυτοαξιολόγηση της σχολικής
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µονάδας, άρα το κάθε σχολειό έχει το ρόλο, τη δουλειά να αξιο-
λογήσει την ίδια του την υπόσταση και το έργο που παράγει- και
να µας πείτε στο τέλος της σχολικής χρονιάς πώς πάει το πρό-
γραµµα της αυτοαξιολόγησης. Και να έρθετε του χρόνου εδώ να
συζητήσουµε για αυτήν την αρχή που σήµερα ιδρύουµε, για την
πορεία της και τα πρώτα της βήµατα και για τα πρώτα δείγµατα
που έχει δώσει σε εσάς και στον Πρόεδρο της Βουλής, έτσι ώστε
να δούµε πώς ξεκίνησε αυτό το µεγάλο εγχείρηµα. Μπορεί να
δώσει µία νέα ώθηση στην εκπαιδευτική πραγµατικότητα, όπως
τη ζουν τα διάφορα σχολεία; Δεν µπορεί;

Τέλος, αναφέρθηκα σε διάφορες πτυχές. Θα τελειώσω µε µια
εξίσου σηµαντική. Σε αυτήν την περίοδο της κρίσης –το ανέφερε
και η κ. Βούλτεψη και έχει απόλυτο δίκιο- όπου και οι εκπαιδευ-
τικοί δεν µπορούν να δουν τις αποδοχές τους -αν θέλουµε να εί-
µαστε ειλικρινείς και σοβαροί και να µην τάζουµε εδώ µέσα- να
αυξάνονται, τουλάχιστον µπορούν να δουν µία καλύτερη κατα-
νοµή του δυναµικού, µία πιο αντικειµενική προσέγγιση στο πώς
µαζί µπορούµε να ξεπεράσουµε τις συνθήκες τις κρίσης και να
εφαρµόσουµε νέες µεθόδους εκπαίδευσης. Και οι εκπαιδευτικοί
µπορούν και πρέπει να δουν ότι το Υπουργείο µε τρόπο πραγµα-
τικά αδέκαστο και ορθολογικό θα προχωρήσει σε ένα τέτοιο σχε-
διασµό και προγραµµατισµό, έτσι ώστε οι εκπαιδευτικοί να
µπορούν να είναι ετοιµοπόλεµοι στις τάξεις τους και χωρίς φόβο
ότι η αξιολόγηση είναι ένας κοµµατικός βραχνάς πάνω από τα
κεφάλια τους. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι το µεγάλο στοίχηµα που µε την ψή-
φιση του νοµοσχεδίου έχετε µπροστά σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

κι εµείς.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων

κ. Νότης Μαριάς έχει το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, συζητούµε ένα σοβαρό νοµοσχέδιο. Επιτρέψτε µου,
όµως, να πω δύο λόγια µόνο για το θέµα της Κύπρου, µιας κι
αυτό αναδειχθεί. 

Είναι δεδοµένο ότι στην Κύπρο έγινε µία τεράστια προσπάθεια
από τις δυνάµεις του κυπριακού Κοινοβουλίου και από τον κυ-
πριακό λαό να αντιταχθούν σε αυτό που καθορίστηκε παντού ως
δήθεν µονόδροµος, αυτό, δηλαδή, που εµείς το γνωρίσαµε µε
τη µορφή της τρόικας και του µνηµονίου και που ως απόφαση
του Eurogroup ήρθε να επιβληθεί στην Κύπρο µία απόφαση στην
οποία συναίνεσε και η ελληνική Κυβέρνηση, ο κ. Στουρνάρας εν
προκειµένω. 

Αυτή η απόφαση δεν έγινε δεκτή από το κυπριακό Κοινοβού-
λιο. Στη βάση αυτή βγήκε µία δεύτερη απόφαση του Eurogroup,
η οποία διασφάλιζε τις καταθέσεις µέχρι 100.000 ευρώ και έβαζε
και ορισµένες προϋποθέσεις. Κι ενώ τη συγκεκριµένη στιγµή
έπρεπε να στηριχθεί η προσπάθεια της Κύπρου απ’ όλες τις πο-
λιτικές δυνάµεις της χώρας και κυρίως από θεσµούς που µπο-
ρούν να παίξουν ρόλο -κι όλα αυτά τα είχαµε πει και σε αυτήν
την Αίθουσα- είδαµε επί του πρακτέου µία πλήρη εγκατάλειψη
της Κύπρου. Και, φυσικά, µέσα σε ένα ευρύτερο γεωστρατηγικό
παιχνίδι το οποίο γίνεται στην περιοχή, είχαµε ένα αποτέλεσµα
που επιβλήθηκε ουσιαστικά στην Κύπρο, όπως επιβλήθηκαν τα
διαφορά µνηµόνια στις διάφορες χώρες. Και έγινε, τυπικά βέ-
βαια, αποδεκτό από διάφορες δυνάµεις. 

Αυτό συµβαίνει όταν βρίσκεσαι µε το πιστόλι στον κρόταφο
και δεν σε στηρίζουν αυτοί που πρέπει να σε στηρίξουν και δεν
έχεις προετοιµαστεί στην πορεία για να πας µε έναν οδικό χάρτη
για τη σύγκρουση µε τους δανειστές. Διότι αυτό είναι βασικό
στοιχείο. Πρέπει να προετοιµάσεις έναν οδικό χάρτη για το πώς
αναλυτικά θα κάνεις τη ρήξη µε τους µνηµονιακούς, µε την
τρόικα. Όσον αφορά εµάς, έναν τέτοιο οδικό χάρτη τον έχουµε
παρουσιάσει και στη Βουλή αλλά και εκτός Βουλής. 

Είδαµε, λοιπόν, τα εξής τρία βασικά αποτελέσµατα: 
Πρώτον, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να εκβιάζει παρά-

νοµα ότι δεν θα δώσει ρευστότητα στην Κύπρο. 
Δεύτερον, να επιτίθενται στην Κύπρο, διότι τόλµησε ως χώρα

της Ευρωζώνης να πάρει δάνειο από µία άλλη χώρα εκτός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και Ευρωζώνης, όπως ήταν η Ρωσία. 

Τρίτον, να γίνουν συνεχείς επιθέσεις απέναντι στον ίδιο τον κυ-
πριακό λαό. 

Το αποτέλεσµα είναι, ουσιαστικά µε απόφαση του Eurogroup,
να έχει χρεοκοπήσει η Κύπρος και να έχουµε δυσµενέστατα απο-
τελέσµατα. 

Εποµένως, αυτό είναι ένα σηµείο που πρέπει να το λάβουµε
υπ’ όψιν. Εµείς θεωρούµε ότι υπάρχουν ευθύνες της ελληνικής
Κυβέρνησης, υπάρχουν ευθύνες του κ. Στουρνάρα που δεν το-
ποθετήθηκε και δεν στήριξε τα ζητήµατα αυτά. Και τα έχουµε πει
αναλυτικά και σε αυτήν την Αίθουσα και στην Επιτροπή Οικονο-
µικών Υποθέσεων. Εποµένως δεν τα επαναλαµβάνω, διότι ο χρό-
νος είναι κρίσιµος. 

Μένει, όµως, σαν συµπέρασµα η απόφαση του Eurogroup και
του κ. Ντάισελµπλουµ, ο οποίος λέει ότι από δω και πέρα θα κου-
ρεύονται και οι καταθέσεις. Δηλαδή, δεν θα έχουµε µόνο κού-
ρεµα οµολόγων, δεν θα έχουµε µνηµόνια, αλλά θα έχουµε και
κούρεµα καταθέσεων. Και αυτό είναι βέβαιο ότι υπονοµεύει την
ίδια τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αν νοµίζουν οι Γερµανοί ότι µε αυτό θα πάρουν τις καταθέσεις
στη Γερµανία, πλανώνται πλάνην οικτράν. Προφανώς θα υπάρξει
πρόβληµα. Το πρόβληµα, όµως, θα το έχει και η ίδια η Γερµανία. 

Εγώ το µόνο που θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, είναι ότι υπάρχει
ένα σοβαρό ζήτηµα µε τους Κυπρίους φοιτητές εδώ στην Ελ-
λάδα. Υπήρξαν παραστάσεις διαµαρτυρίας και διαδηλώσεις και
στο Ηράκλειο. Είχα πάει στη συγκέντρωσή τους. Αυτήν τη στιγµή
αυτά τα παιδιά βιώνουν µια απίθανη κατάσταση. Δεν µπορούν οι
γονείς τους να τους στείλουν ούτε 100 ευρώ για να µπορέσουν
να επιβιώσουν. 

Έχουµε µία πρόταση προς εσάς. Και πιστεύω ότι ακόµη κι αν
χρειαστεί νοµοθετική ρύθµιση, πρέπει να το κάνετε. Πρέπει να
έχουν τη δυνατότητα -όπως το έκανε η πρυτανεία στο Πανεπι-
στήµιο Κρήτης- δωρεάν σίτισης αυτήν τη στιγµή όλοι οι φοιτητές,
ανεξαρτήτως κριτηρίων, διότι έχουν µπει σε µια άσχηµη κατά-
σταση. 

Δεύτερον, πρέπει να έχουν και στέγαση στις φοιτητικές εστίες,
όταν χρειαστεί. Όποια άλλη διευκόλυνση πρέπει να υπάρξει,
είµαι σίγουρος ότι το Σώµα θα την εγκρίνει. 

Είµαι σίγουρος ότι και εσείς, κύριε Υπουργέ, θα πάρετε την
πρωτοβουλία, τουλάχιστον µέχρι το τέλος της φετινής χρονιάς,
ώστε να υπάρξουν αυτές οι διευκολύνσεις, για να µπορέσουµε
να αντιµετωπίσουµε τα ζητήµατα αυτά.

Ερχόµαστε τώρα στο θέµα της αξιολόγησης. Τέθηκε από αρ-
κετούς συναδέλφους ότι πρώτα απ’ όλα πρέπει να φτιαχτεί ένα
σύστηµα αξιολόγησης και αυτοαξιολόγησης και του Υπουργείου.
Θα ήθελα να κάνω µία ερώτηση, επειδή είχαµε κάνει µία συζή-
τηση εδώ για τη δωρεάν παροχή φρούτων σε µαθητές. Έχω εδώ
δηµοσιεύµατα της εφηµερίδας «ΝΕΑ ΚΡΗΤΗ» της 23ης Μαρτίου
2013. Τα δηµοσιεύµατα λένε ότι µοιράστηκαν, τουλάχιστον στο
Ηράκλειο της Κρήτης και σε άλλες περιοχές, φρούτα τα οποία
ήταν ακατάλληλα για βρώση. 

Υπάρχουν καταγγελίες από γονείς και δηλώσεις του κ. Κατσα-
ρού από τον ΕΦΕΤ, ο οποίος λέει ότι τα παιδιά πρέπει να πετά-
ξουν αυτά τα προϊόντα και να µην τα καταναλώσουν. Έχω και
επώνυµη καταγγελία µητέρας µαθητή ενός Δηµοτικού Σχολείου
στο Ηράκλειο. Έχω και τον αριθµό πρωτοκόλλου καταγγελίας
στον ΕΦΕΤ ΑΠ568/21-3-2013, γιατί µιλώ µε στοιχεία. Όλα αυτά
προκλήθηκαν, διότι -πέραν των άλλων- αυτά τα προϊόντα που
µοιράστηκαν στα συγκεκριµένα σχολεία ήταν πορτοκάλια κερω-
µένα, δηλαδή ήταν προϊόντα που υπήρχαν σε ψυγεία. Όλα αυτά
δηµιούργησαν ένα µεγάλο πρόβληµα. Επίσης, δεν αναγράφουν
στο κουτί υποχρεωτικά τα στοιχεία που χρειάζονται από το νόµο,
τις ηµεροµηνίες συγκοµιδής και λήξεως. 

Το έχω φέρει εδώ, κύριε Υπουργέ, το κουτί να σας το δείξω,
γιατί δεν ξέρω αν έχετε παρακολουθήσει τη διαδικασία. Αυτό
εδώ είναι το κουτί. Είχαµε κάνει µια ολόκληρη συζήτηση ότι δεν
θα πρέπει να λέει όνοµα µαθητή και σχολείο. Το θυµάστε. Δεν
το λέει, πράγµατι, αλλά το αναφέρει εδώ ως στοιχείο. Δεν έχει
τα στοιχεία αυτά που σας είπα, δηλαδή να αναφέρει εν προκει-
µένω πότε έγινε η συγκοµιδή, αν υπάρχει ηµεροµηνία λήξης και
ποια η προέλευση, γιατί δεν είναι καν ελληνικής προέλευσης µε-
ρικά από αυτά τα φρούτα που δόθηκαν στην Κρήτη, όπου βρίθει
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ο τόπος από φρούτα. 
Λέω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Πώς θα αξιολογήσουµε τώρα

εµείς κυρίως το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης; Γιατί από εκεί
ξεκινάει. Αλλά επειδή γράφει και «Υπουργείο Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων», πώς θα αξιολογήσουµε αυτήν τη δράση εν
προκειµένω και τι βαθµό θα βάλουµε σε αυτήν τη δράση, πέραν
του ουσιαστικού ζητήµατος, το οποίο νοµίζω ότι πρέπει να το
εξετάσουµε; 

Μάλιστα, τώρα προκύπτει και άλλο θέµα. Σας έχω καταθέσει
και µια αναφορά. Οι πολύτεκνοι, επειδή πλέον µε τα εισοδηµα-
τικά κριτήρια βγαίνουν έξω από το πρόγραµµα διανοµής, δια-
µαρτύρονται και αυτοί. Δηλαδή, εδώ πρέπει να δούµε τα
ζητήµατα αυτά.

Έτσι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έφερα αυτά τα παραδείγµατα
για να δείξω κάτι που εσείς ξέρετε, όπως και ο συνάδελφός σας
ο Υφυπουργός και εγώ, που είµαστε πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι,
ότι το θέµα της αξιολόγησης είναι απαραίτητο, είναι βασικό,
αλλά έχει διάφορες πτυχές. Και εµείς, τουλάχιστον, που έχουµε
φτάσει στη βαθµίδα του καθηγητή στο πανεπιστήµιο, ξέρουµε
ότι έχουµε κριθεί αρκετές φορές, για να γίνουµε λέκτορες, επί-
κουροι, αναπληρωτές καθηγητές. Έχουµε αξιολογηθεί και µε
σκληρό τρόπο και µε κριτήρια που υπάρχουν, όπως επίσης
έχουµε αξιολογηθεί και για να πάρουµε το διδακτορικό. 

Εποµένως, όσον αφορά εµένα, αλλά και τους Ανεξάρτητους
Έλληνες, πιστεύουµε ότι η αξιολόγηση είναι απαραίτητη και πρέ-
πει να γίνεται, διότι µόνο έτσι µπορεί να προχωρήσει. Αλλά µπαί-
νει το ερώτηµα: είναι όλα αυτά εν κενώ ή σε ένα συγκεκριµένο
πλαίσιο; 

Η συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία ανέφερε ότι λέµε όλο
«µνηµόνιο». Μα, το µνηµόνιο σήµερα λέει τα εξής απλά: 

Πρώτον, χρειάζεται να µειωθούν κατά εκατόν πενήντα χιλιάδες
οι θέσεις των δηµοσίων υπαλλήλων, συµπεριλαµβανοµένων και
των εκπαιδευτικών. 

Δεύτερον, χρειάζεται να υπάρχει συµπίεση στους µισθούς. 
Τρίτον, χρειάζεται να υπάρχουν λιγότερες θέσεις διευθυντών

και προϊσταµένων, για να πληρώνονται λιγότερα χρήµατα. 
Άρα, λοιπόν, υπάρχει ένα πλαίσιο. Αν δεν υπήρχε αυτό το πλαί-

σιο και αν δεν τα έγραφε µέσα το µνηµόνιο, που µιλάει για αξιο-
λόγηση, θα µπορούσαµε να τα συζητήσουµε. Επειδή, όµως, αυτά
υπάρχουν, αµέσως δηµιουργούνται όλες αυτές οι παρατηρήσεις
που τέθηκαν από τη δική µας πλευρά και από άλλες πλευρές. 

Εποµένως αυτό θα ληφθεί υπ’ όψιν. Γιατί; Διότι, όταν κάνεις
αξιολόγηση εκπαιδευτικής µονάδας, το δεύτερο ερώτηµα είναι:
«Μήπως θα κλείσει και η εκπαιδευτική µονάδα και η σχολική; Κι
αν κλείσει η σχολική µονάδα, οι οργανικές θέσεις θα χαθούν; Κι
αν χαθούν οι οργανικές θέσεις, θα µπουν µετά στη διαθεσιµό-
τητα και θα φύγουν οι εκπαιδευτικοί;» 

Να λοιπόν, πώς δηµιουργούνται αρκετά εύλογα ερωτήµατα
στο σχέδιο νόµου το οποίο φέρνετε, γιατί είναι σε ένα συγκεκρι-
µένο πλαίσιο, το οποίο πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν. 

Το ότι δεν είναι ανεξάρτητη αρχή κατά την έννοια του Συντάγ-
µατος -αυτή την οποία φέρατε- είναι δεδοµένο, το αναλύσαµε.
Το λέει και η εισηγητική έκθεση, το να λένε και οι παρατηρήσεις.
Δεν θα µείνω σε αυτό. 

Εγώ θέλω να µπω πρακτικά σε ορισµένα ζητήµατα για να τα
αναδείξω σε σχέση µε την αξιολόγηση, γιατί µε αρκετούς συνα-
δέλφους -και µε τον κύριο Υφυπουργό- συµµετείχαµε στο Ανοι-
κτό Πανεπιστήµιο, όπου εκεί γίνονταν αξιολογήσεις. Και είδαµε
και τα «συν» και τα «πλην». Διότι, είχαµε ένα σύστηµα όπου
έπρεπε ο καθηγητής να είναι σωστός και αυστηρός. Όντας,
όµως, αυστηρός δεν είχε και τόσο καλή αξιολόγηση από τους
κρινόµενους -τους φοιτητές- οι οποίοι ήταν στο παιχνίδι. Έτσι,
ψάχναµε να βρούµε τρόπους, ώστε και να γίνει η αξιολόγηση των
καθηγητών -να µην είναι χωρίς έλεγχο- και βεβαίως να µην
έχουµε όλη αυτή την ενδεχόµενη αρνητική κριτική απέναντι
στους διδάσκοντες. 

Επίσης, έχω γνώση από σχολείο όπου οποίο οι γονείς στην
Ένωση Γονέων έκαναν κριτική για τον καθηγητή -για παράδειγµα
για το φιλόλογο στην Αγία Παρασκευή- επειδή ήταν αυστηρός
στη βαθµολογία, αλλά σωστός. Οι γονείς έλεγαν ότι, «βάζοντας
χαµηλότερους βαθµούς στα παιδιά µας, δεν µπορούν αυτά να

συναγωνιστούν και να µπουν στην Ιατρική και αλλού». Και ήθελαν
να τον διώξουν. 

Θέλω να πω ότι έχει πολλές διαστάσεις όταν βάζεις και το µα-
θητή ή το φοιτητή ή το γονέα να κρίνει στο κοµµάτι της αξιολό-
γησης. Και όλα αυτά πρέπει να τα δούµε. 

Όταν, λοιπόν, πάµε στα κριτήρια, κύριε Υπουργέ, τα οποία
είναι σηµαντικά, αναφέρονται τα εξής: «Τα µαθησιακά αποτελέ-
σµατα δεν είναι υποχρεωτικά συνυφασµένα µε το έργο µόνο του
δασκάλου ή του καθηγητή». Διότι, όταν έχεις παιδιά τα οποία πη-
γαίνουν σε φροντιστήρια, όταν οι γονείς τους έχουν τη δυνατό-
τητα να τους δώσουν χρήµατα να πάνε στα φροντιστήρια, αυτή
η τάξη ή αυτό το σχολείο θα πάει πολύ καλύτερα -και στο λύκειο
και στο γυµνάσιο- αλλά δεν θα οφείλεται κυρίως στον καθηγητή,
αλλά στο ότι εν προκειµένω οι µαθητές θα έχουν µια στήριξη
εξωτερική. 

Άρα εδώ δηµιουργούνται αυτόµατα στοιχεία διακρίσεων και -
αν θέλετε- ταξικά στοιχεία. Διότι, εκεί που υπάρχουν εύποροι γο-
νείς, οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα, θα στηρίξουν τα παιδιά. 

Η επόµενη παρατήρηση αφορά το γγ’. Αφορά την κριτική. Θα
αξιολογούν -λέει- και οι µαθητές και οι γονείς. Προσέξτε. Τώρα,
αυτήν τη στιγµή, δεν είναι εδώ κανένα σχολείο. Αυτά τα σχολεία
που έρχονται εδώ παίρνουν µία βεβαίωση. Αυτή η βεβαίωση είναι
καλή για το σχολείο. Έτσι, αυτό το σχολείο δείχνει ότι κάνει καλά
τη δουλειά του. Κι εγώ ρώτησα: «Καλά, πώς έρχονται εδώ αυτά
τα σχολεία; Ποια είναι τα κριτήρια;». Διότι, πράγµατι είναι σηµαν-
τικό. Πήρε την πρωτοβουλία ο διευθυντής να φέρει το σχολείο
εδώ. Πολύ ωραία. Ποιος τα πληρώνει αυτά; Αποδεικνύεται, λοι-
πόν, ότι αυτά πληρώνονται πρώτα απ’ όλα από τα ίδια τα παιδιά.
Άρα, προφανώς, κάποια σχολεία, όπου οι ίδιοι οι µαθητές και οι
γονείς τους έχουν τη δυνατότητα, έρχονται. Άρα παίρνει καλύ-
τερη βαθµολογία. Αξιολόγηση σωστή είναι αυτή. Προσέξτε,
όµως, την παράµετρο αυτή. 

Δεύτερον, έµαθα ότι µερικές περιφέρειες και δήµοι δίνουν
χρήµατα. Εποµένως το ότι θα έρθει ένα σχολείο από κάποια πε-
ριοχή και θα αξιολογηθεί γιατί έχει τη βεβαίωση ότι πάει καλά,
δεν θα στηρίζεται στο ότι είναι µόνο δραστήριος ο διευθυντής
αλλά υπάρχουν κι άλλες παράµετροι. 

Άρα πρέπει να δούµε και αυτές τις παραµέτρους. 
Πριν από λίγο ήταν εδώ ένα σχολείο από τα Κουνουπιδιανά

της Κρήτης. Θα το βαθµολογήσουµε που ήρθε. Θα πρέπει, όµως,
να δούµε και τις άλλες παραµέτρους που πρέπει να ληφθούν υπ’
όψιν. 

Επόµενο στοιχείο -το αναφέρετε εδώ- είναι η ποιότητα υπο-
στηρικτικών υπηρεσιών – βιβλιοθήκες - εργαστήρια. Αυτό θα το
χρεώνεται ο καθηγητής και ο διευθυντής που τυχαία θα πάει εκεί;
Διότι, µπορεί µερικά σχολεία να έχουν υποδοµές και άλλα να µην
έχουν. 

Πώς θα γίνει αυτό; Πώς θα υπάρχει ισότητα και διασφάλιση;
Ας αφαιρέσουµε και το πλαίσιο του µνηµονίου. Ας αφαιρέσουµε
τον κοµµατισµό. Ας αφαιρέσουµε το ότι οι µνηµονιακοί ή οι αντι-
µνηµονιακοί καθηγητές µπορεί να διωχθούν. Να τα βγάλουµε
όλα έξω. Να φύγουν αυτά. Πάµε να δούµε ότι δεν βγαίνουν τα
ζητήµατα. 

Επόµενο: Λέτε, ως κριτήριο, µείωση της σχολικής διαρροής.
Αυτό και αν είναι. Διότι σήµερα στη φάση της φτωχοποίησης της
ελληνικής οικογένειας, ιδίως στην επαρχία αλλά και στην Αθήνα,
στις λαϊκές συνοικίες, θα υπάρχει -και υπάρχει- µαθητική διαρ-
ροή, γιατί η οικογένεια δεν βγαίνει οικονοµικά και το παιδί θα
πάει να δουλέψει, αν µπορεί, για να βοηθήσει τον πατέρα του,
την επιχείρηση. Αυτή η σχολική διαρροή στο Κερατσίνι, όµως,
θα θεωρηθεί αρνητικό κριτήριο, ενώ σε άλλη περιοχή δεν θα
υπάρχει σχολική διαρροή.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι τα κριτήρια αυτά µέσα τους, εάν δεν
διαµορφωθούν οι προϋποθέσεις που πρέπει, θα αντανακλούν ου-
σιαστικά τις κοινωνικές ανισότητες και θα τις διευρύνουν. 

Επόµενο στοιχείο πολύ πιο σηµαντικό: Στην επόµενη παρά-
γραφο δίνετε την εξουσία στην ανεξάρτητη αρχή –κατ’ εσάς ανε-
ξάρτητη, εµείς θεωρούµε ότι είναι ένα όργανο που δεν έχει
αυτές τις προϋποθέσεις- να αλλάξει τα κριτήρια, γιατί λέει ότι
συµπληρώνονται τα κριτήρια, εξειδικεύονται και αναθεωρούνται.
Δηλαδή, και αυτά τα κριτήρια, τα οποία εµείς πρωτογενώς ως
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νοµοθετικό Σώµα περνάµε, µε υπεξουσιοδότηση η αρχή αυτή,
που κρίθηκε και κατηγορήθηκε ότι µπορεί να είναι υπό την επο-
πτεία του Υπουργού, µπορεί να τα αλλάξει. 

Στο σηµείο αυτό κάνω παρένθεση για να πω ότι θεωρούµε ση-
µαντικό πως τελικά κάνετε αποδεκτή παρατήρηση αλλά και τρο-
πολογία που έγινε από τη ΔΗΜΑΡ να περιοριστεί η αµοιβή και ο
µισθός. Είναι αυτό που είχαµε πει: Δεν θα υπάρχουν golden boys.
Κανείς δεν θα παίρνει πάνω από το µισθό του γενικού γραµµα-
τέα. Ήταν µια πρόταση που φέραµε εδώ ως τροπολογία εµείς
ως Ανεξάρτητοι Έλληνες. Απερρίφθη µεν, αλλά έγινε εν συνεχεία
τροπολογία από τη Νέα Δηµοκρατία και έγινε δεκτή από το
Σώµα. Άρα σωστά πάµε σ’ αυτόν τον τοµέα. 

Αυτή η αρχή, όµως, έχει εξουσίες. Θα αλλάζει και τα κριτήρια.
Δεν µπορούµε να σας δώσουµε µια τέτοια εξουσιοδότηση.

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, υπάρχει και κριτική της
Οµοσπονδίας Λειτουργών Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης. Ήδη από 19 Νοεµβρίου έχει βγάλει δελτίο Τύπου. Σας είχα
κάνει αναφορά. Έβγαλε καινούργιο δελτίο Τύπου η ίδια ο ΟΛΤΕΕ
στις 31-1-2013, όπου διαµαρτύρεται γιατί το σχέδιο αξιολόγησης
που φέρνετε είναι συνυφασµένο µε την προετοιµασία των προ-
εδρικών διαταγµάτων. Αυτά δεν µπορεί να τα ξεχάσουµε. Είναι
πακέτο, άσχετα αν εµείς συζητούµε µόνο αυτό. Εκεί υπάρχουν
παρατηρήσεις που έκαναν πάρα πολλοί συνάδελφοι σε σχέση µε
το τι προαγωγές θα γίνουν, τι αµοιβές θα υπάρξουν. Σταµατώ,
όµως, εδώ, γιατί τελειώνει ο χρόνος.

Τέλος, θα µιλήσω επιγραµµατικά για τις τέσσερις τροπολογίες
και για το σχέδιο «Αθηνά». Θα ψηφίσουµε κατά επί της αρχής,
κατά στο σύνολο, κατά και στα άρθρα, αλλά υπέρ τεσσάρων τρο-
πολογιών. Αναφέροµαι στις τροπολογίες µε αριθµό 279, 300, 303
και 287. Αυτές θα τις ψηφίσουµε.

Έρχοµαι στην τροπολογία που είναι συνυφασµένη µε το σχέ-
διο «Αθηνά», για να πω το εξής: Πράγµατι, έγιναν παρατηρήσεις
από αρκετούς συναδέλφους και ιδίως µετά τις κινητοποιήσεις
που έγιναν στην Ιεράπετρα στην Κρήτη και σε άλλες περιοχές.
Μια σειρά θεµάτων ρυθµίστηκαν για µας πρόσκαιρα µέχρι το
2018. Φαντάζοµαι, όµως, ότι δεν θα παραµείνει το µνηµονιακό
σύστηµα µέχρι το 2018. Εγώ φαντάζοµαι ότι δεν θα παραµείνει
και πάνω από οκτώ µήνες. 

Εν πάση περιπτώσει, είναι µια κατεύθυνση, που δεν ικανοποιεί
τους κατοίκους στην Ιεράπετρα και σε άλλες περιοχές. Αυτό το
λαµβάνουµε υπ’ όψιν. Όµως, υπάρχει το Τµήµα ΤΕΙ Δοµικών
Έργων Κρήτης που πρέπει να το δείτε σοβαρά. 

Και επειδή βλέπω συναδέλφους της Συµπολίτευσης που έρ-
χονται και κάνουν παρατηρήσεις, θα ήθελα να πω το εξής: Η τρο-
πολογία είναι συγκεκριµένη. Αν διαφωνείτε µε τους χειρισµούς
του Υπουργείου, µε το τι περιέχει το µηχανογραφικό, µε το αν
δεν τα λέει καλά, καταψηφίστε την τροπολογία. Ονοµαστική δεν
είναι η ψηφοφορία; Άρα θα φανεί. Τώρα µε τον αστυφύλαξ και
τον χωροφύλαξ µαζί δεν γίνεται! Ή θα καταψηφίζετε ή αν δεν
καταψηφίζετε συνάδελφοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, αυτά
είναι ωραία λόγια αλλά στην πράξη είναι στήριξη όσων δήθεν κά-
νετε κριτική.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, αυτήν την τροπολογία δεν θα την ψηφί-
σουµε. Την φέρατε πολλές φορές. Σας έχουµε δείξει τη διαφω-
νία µας µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» και σας είχαµε πει ότι πρέπει να
γίνει µια ολοκληρωµένη συζήτηση. Τα είπαµε, νοµίζω, στην επί-
καιρη επερώτηση της Παρασκευής, που είχε ο ΣΥΡΙΖΑ, για το
σχέδιο «Αθηνά». 

Θέσαµε τους άξονες και τις αρχές πάνω στις οποίες θέλουµε
να δουλέψουµε. Δεν θα σας δώσουµε –εµείς τουλάχιστον, µπο-
ρεί να περάσει- αυτήν την εξουσιοδότηση, διότι είναι η βάση
πάνω στην οποία θα εφαρµοστεί το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Αν θέλετε,
φέρτε το µε τις διαδικασίες που είπαµε, µε την άνεση χρόνου, το
σχεδιασµό και εκεί να δούµε όλες τις παρεµβάσεις, να δείτε και
τις προτάσεις τις δικές µας -φαντάζοµαι και άλλων συναδέλφων-
για το πώς µπορούν να οικοδοµηθούν αυτά τα ζητήµατα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Μαριά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Θα ήθελα το

λόγο, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε το λόγο,

κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ο αγαπητός συνάδελφος έθιξε δύο θέµατα. 

Το πρώτο αφορά το θέµα των Κυπρίων φοιτητών. Θα ήθελα
να ενηµερώσω το Σώµα ότι έχουµε δώσει οδηγίες από την Τρίτη,
ώστε και αυτοί οι οποίοι δεν δικαιούνται -οι Κύπριοι φοιτητές- να
µπορούν να σιτίζονται στις λέσχες των ιδρυµάτων µας. Αυτό νο-
µίζω ότι είναι το αυτονόητο που µπορεί να κάνει η πολιτεία. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι έχουµε δώσει µια παράταση
τριάντα ηµερών, όσον αφορά την κατάθεση των δικαιολογητικών
για το φοιτητικό επίδοµα, για να µπορούν όσοι δικαιούνται ή αν
έχουν καθυστερήσει, να πάρουν το φοιτητικό επίδοµα.

Το τρίτο ζήτηµα αφορά το πρόγραµµα που αναφέρατε. Είχαµε
συζητήσει το θέµα αυτό κατά τη διάρκεια της επίκαιρης επερώ-
τησης, την οποία εσείς είχατε υποβάλει. Είχαµε πει τότε ότι
υπάρχουν δύο σκέλη σε αυτό το πρόγραµµα. Για το πρώτο σκέ-
λος την αποκλειστική ευθύνη και δικαιοδοσία την έχει το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Το γεγονός ότι µε συντονισµένες
προσπάθειες γίναµε συµµέτοχοι σε αυτό το ευρωπαϊκό πρό-
γραµµα και ότι έχει αρχίσει µιας µεγάλης κλίµακας πρόγραµµα
σε όλη την επικράτεια, νοµίζω ότι αποτελεί µία επιτυχία. Και θα
έλεγα ότι πρέπει επιτέλους να αναγνωρίζουµε κάποια πράγµατα
και να το πιστώσουµε αυτό στα θετικά.

Βεβαίως, επειδή είναι µιας τεράστιας κλίµακας εγχείρηµα,
µπορεί να υπάρξουν προβλήµατα, όπως είδαµε σε κάποιες πε-
ριπτώσεις. Αυτά και το Υπουργείο Ανάπτυξης έχει σπεύσει να τα
εξετάσει και εµείς έχουµε δώσει εντολή στους διευθυντές, ούτως
ώστε σε όποια παρτίδα, σε όποιο πρόβληµα ανακύπτει, αυτό να
αντικαθίσταται. 

Υπάρχει κι ένα δεύτερο σκέλος, το οποίο αφορά αποκλειστικά
το Υπουργείο Παιδείας. Αυτό έχει να κάνει µε το Ευρωπαϊκό Κοι-
νωνικό Ταµείο. Από εκεί διασφαλίσαµε γι’ αυτό το έτος 25 εκα-
τοµµύρια ευρώ, ούτως ώστε µέχρι τα µέσα του µηνός Απριλίου
να µπορούν τα παιδιά, µε ένα voucher στο κυλικείο του σχολείου
τους, τουλάχιστον, να έχουν ένα τοστ ή ένα κουλούρι µε τυρί.
Αυτό είναι ένα δεύτερο πρόγραµµα, το οποίο αφορά το Υπουρ-
γείο Παιδείας. Και αυτό προχωράει. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω ότι µπορεί πάντοτε να ανακύπτουν
προβλήµατα στις διαδικασίες. Νοµίζω, όµως, ότι πρέπει να συµ-
φωνήσουµε όλοι ότι έχουν γίνει συντονισµένες ενέργειες για να
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το πράγµατι µεγάλο πρό-
βληµα, το οποίο έχει ανακύψει στα παιδιά των οικογενειών και
να µπορέσουµε να δώσουµε ένα στήριγµα, µια υποστήριξη. Και
δεν υποστηρίζουµε φυσικά ότι ένα γάλα, ένα φρούτο ή ακόµα κι
ένα κουλούρι µε τυρί µπορεί να λύσει καθοριστικά το πρόβληµα.
Αυτό, όµως, είναι µέσα στο πλαίσιο της δηµοσιονοµικής κρίσης
που ζούµε, είναι αυτό το οποίο η πολιτεία µπορεί να δώσει. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Θα ήθελα το λόγο,
κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μετά, κύριε
Μαριά. Θα δευτερολογήσετε έτσι κι αλλιώς.

Το λόγο έχει ο κ. Χρήστος Παππάς για οκτώ λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με τη γνωστή ανοχή σας, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Υπάρχει ανοχή,

κύριε Παππά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πάντα υπάρχει. Σας ευχαριστώ πολύ. 
Για κάποιους «ευπαθείς», σήµερα, εδώ και υποκριτές, για κά-

ποιους φαιδρά ηθικολογούντες, να πω ότι µόλις τώρα ενηµερώ-
θηκα ότι εκλήθην από την Επιτροπή Δεοντολογίας να δώσω
εξηγήσεις για τη γνωστή διαµαρτυρία ανήµερα της Εθνικής µας
Εορτής, τη διαµαρτυρία στο κανάλι «MEGA». 

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι δεν πάω πουθενά. Και
να σας πω, τέρµα, ως εδώ! Να πάψει η Βουλή να κάνει τα χατίρια
των καναλαρχών και των «βαρόνων», όλων αυτών των σφουγγο-
κωλάριων της Μέρκελ και των τοκογλύφων. 

Εµείς λογαριασµό δίνουµε µόνο στην ελληνική δικαιοσύνη, µια
δικαιοσύνη η οποία –τουλάχιστον ένα κοµµάτι της- δείχνει ότι αν-
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τιστέκεται. Εµείς λογαριασµό δίνουµε στο λαό, ένα λαό που αν-
τιστέκεται. Εµείς δεν προσκυνάµε! 

Και αφού τα χαρίσατε όλα στον Μπόµπολα -και δρόµους και
γεφύρια, τώρα του χαρίσατε και τα µεταλλεία και τον «Ελληνικό
Χρυσό»- φυσικό και λογικό είναι να είστε και να κάνετε πλέον το
δικηγόρο του Μπόµπολα. Λογικό είναι να έχετε πραγµατικό εν-
τολέα όχι τον ελληνικό λαό αλλά τον κάθε Μπόµπολα, τον κάθε
καναλάρχη που έχει ένα τσοντοκάναλο, ένα τουρκοκάναλο. 

Αποτελεί τουλάχιστον θράσος να µιλάτε για χυδαιότητα οι
υπέρµαχοι των πορνοκάναλων, οι εκµαυλιστές ενός ολόκληρου
λαού. Να µιλάνε αυτοί που πουλάνε την Ελλάδα µας κοµµάτι,
κοµµάτι! Εάν θέλουµε να µιλήσουµε για χυδαιότητα, ας µιλή-
σουµε για τις ατέλειωτες ουρές των ανθρώπων των συσσιτίων,
ας µιλήσουµε για τους άνεργους. 

Θέλετε να µιλήσουµε και για γελοιότητα; Να δούµε τις δηλώ-
σεις κατά του µνηµονίου που έκαναν όλοι αυτοί που σήµερα πα-
ρουσιάζονται ένθερµοι υποστηρικτές του, οι διάφοροι «Πινόκιο»
µε τα ψέµατα. Ό,τι και να πουν από τα αγαπηµένα τους τηλεπα-
ράθυρα όλοι αυτοί, ο λαός έχει µάτια και βλέπει. Δεν βλέπει µόνο
τα παράθυρα. Ο λαός ξυπνάει, βλέπει την αλήθεια. 

Περισσότερο γελοίοι από τους γυρολόγους των κοµµάτων,
από αυτούς οι οποίοι ήθελαν να µας σώσουν –έλεγαν ότι θα µας
σώσουν- από το µνηµόνιο και έχουν οδηγήσει εκατοµµύρια Έλ-
ληνες στην ανεργία, περισσότερο χυδαίοι από αυτούς που έχουν
δηµιουργήσει στην Ελλάδα µία κοινωνική ζούγκλα, από αυτούς
που έχουν φτάσει στο να γίνονται στην Ελλάδα στρατιωτικού
τύπου, UCK, οργανωµένες επιθέσεις και αποδράσεις από τις φυ-
λακές, δεν υπάρχουν. Η γελοιότητά τους και η χυδαιότητά τους
παρελαύνει κάθε µέρα από τα κανάλια των αφεντικών τους, των
αφεντικών που έσπευσαν να υπερασπιστούν µε τόσο πάθος και
στην περίπτωση του «MEGA». Αυτά και τελεία και παύλα!

Στο σχέδιο νόµου: Φέρατε χθες και σήµερα εδώ στη Βουλή
ένα νοµοσχέδιο που αποκαλύπτει την ανικανότητα –θα µου επι-
τρέψετε- αλλά και τη δολιότητα της συγκυβέρνησης. Προς επίρ-
ρωση του συλλογισµού αυτού, θα αναφέρω µια τροπολογία που
φέρατε, γιατί ενδεχόµενα φέρνετε και κάποιες ρυθµίσεις οι
οποίες θα µπορούσαµε να πούµε ότι είναι σωστές. Και αναφέρο-
µαι στο θέµα του Επικουρικού Ταµείου των Σωµάτων Ασφαλείας
κ.λπ.. 

Φαίνεται η δολιότητά σας, αφού στην ίδια τροπολογία που
φέρνετε, κανονίζετε και τα πολυτελή ταξίδια των αρχόντων της
συγκυβέρνησης µε τα αεροπλάνα. Τι να ψηφίσουµε από αυτά τα
πράγµατα; Είναι στην ίδια τροπολογία. Ας το ψάξουν τώρα οι
σύµβουλοί σας.

Για το θέµα της παιδείας, που είναι η ουσία του σχεδίου νόµου,
φτιάχνετε –λέει- µία ανεξάρτητη αρχή που το όνοµά της είναι
γραµµένο στα αγγλικά. Για ποιο λόγο; Μήπως γιατί αυτή η αρχή
που θα χειρίζεται την παιδεία της Ελλάδος, θα λογοδοτεί σε ξέ-
νους, όπως λογοδοτείτε για όλα τα θέµατα; 

Ακόµα, κυρία Πρόεδρε, και στην ιστοσελίδα της Βουλής όταν
χτυπάς για να διαβάσεις το Σύνταγµα της Ελλάδος, σου βγαίνει
στα αγγλικά! Και πληρώνει δεκάδες χιλιάδες ευρώ ο ελληνικός
λαός για τις «τρίχες» του ΠΑΣΟΚ, για τις ηλεκτρονικές διακυβερ-
νήσεις και για την ηλεκτρονική παρουσία της Βουλής. Στα αγ-
γλικά όχι µόνο το µνηµόνιο αλλά και το Σύνταγµα της Ελλάδος,
το οποίο καταστρατηγείται από τη συγκυβέρνηση.

Γιατί, καταστρατηγείται; Για τον εξής απλό λόγο: Άρθρο 16,
παράγραφος 2 του Συντάγµατος: «Η παιδεία αποτελεί βασική
αποστολή του κράτους και έχει σκοπό την ηθική, πνευµατική,
επαγγελµατική και φυσική αγωγή των Ελλήνων, την ανάπτυξη
της εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης και τη διάπλασή τους
σε ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες».

Σας καταθέσαµε ερώτηση στις 7 Ιανουαρίου 2013 µε θέµα «Αν-
θελληνικού χαρακτήρα σχολικά συγγράµµατα». Οι σύµβουλοι
του κυρίου Υφυπουργού ας το ψάξουν. Πήραµε µια απάντηση
άλλα αντί άλλων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ)

Λέτε ότι φτιάχνετε µια αρχή που αποσκοπεί –έχετε και το θάρ-
ρος και γράφετε ξεκάθαρα- στην αντιµετώπιση φαινοµένων ρα-
τσισµού, εκφοβισµού και βίας. Δηλαδή, σκοπός σας είναι να µπει

«καπάκι» στις φυσικές και αυθόρµητες αντιδράσεις του λαού µας
και ιδιαιτέρως των νέων, όσων νέων υπάρχουν –γενναίων- µέσα
στα εθνοκτόνα µέτρα του µνηµονίου που επιβάλλετε. Θέλετε, νο-
µοθετικά, να κάψετε το αίσθηµα αυτοσυντήρησης του ελληνικού
λαού και το ξεκινάτε αυτό από τις τρυφερές ηλικίες. Σε σας που
µας κατηγορείτε, να ξαναπώ ότι το ξεκινάτε από τις τρυφερές
ηλικίες. 

Μοιράζετε στα σχολεία ανεπίτρεπτα σχολικά βιβλία, ανεπίτρε-
πτου, αντεθνικού περιεχοµένου. Δεν θα µιλήσω για την κ. Ρε-
πούση. Δεν θα κάνω παραπάνω διαφήµιση. 

Διαβάζω από το βιβλίο της Δ’ δηµοτικού: «Ο Ντορντή, ο µου-
σουλµάνος, εντυπωσιάστηκε από την εκκλησία του χριστιανού
Αλάχ. Όλο το µεσηµέρι το κουβέντιαζε µε τη γιαγιά του. Δεν µπο-
ρούσε να χωνέψει γιατί οι χριστιανοί κάνουν τέτοιες ζωγραφιές.
Και τι άσχηµοι γέροι µε µακριές γενειάδες είναι αυτοί στους τοί-
χους;». Αυτά διδάσκετε στα παιδιά µας. Να συνεχίσω; 

Μου επιτρέπετε, κυρία Πρόεδρε; Έχω πολλά. Θα τα καταθέσω
για τα Πρακτικά ώστε να τα δει όποιος ενδιαφέρεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όταν αλλάξω φύλο,
θα σας ειδοποιήσω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριος. Μπερδευτήκαµε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δεν είστε καθόλου

µπερδεµένοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ως Μανιάτες και ως Σουλιώτες δεν µπερ-

δευόµαστε εµείς. 
Ιδού, λοιπόν -ακούστε το, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχει ενδιαφέ-

ρον- κείµενο της Α’ γυµνασίου που µπορεί να τινάξει το Υπουρ-
γείο Παιδείας στον αέρα. Του χρόνου το παιδί µου θα πάει Α’
γυµνασίου. Θα του πασάρετε αυτό; Τι θα του πασάρετε; Δεν δια-
βάζω το κείµενο για την οικονοµία του χρόνου. Αναφέρει τον
Σάκη τον ηλεκτρολόγο µε µαγαζί που τα έχει φτιάξει µε τη µικρή.
Μια µικρή, δηλαδή, δώδεκα-δεκατριών ετών. Τι είναι αυτό; Πώς
ονοµάζεται αυτό; Δεν λέγεται παιδεραστία; Και το περιγράφει µε
ωραίο και αθώο τρόπο το σχολικό βιβλίο. Σε βιβλίο της Α’ γυµνα-
σίου παρακαλώ.

Αλλού γράφετε σε βιβλίο της Β’ γυµνασίου, για τα παιδιά µας,
για τα Ελληνόπουλα: «Η σκόνη της κιµωλίας λερώνει τα κόκκινα
νύχια της». Καλά, δεν υπάρχει ένα κείµενο που να περιγράφει
µια σωστή ελληνική οικογένεια; Πασάρετε συνέχεια την ανωµα-
λία και την αντεθνικότητα;

Κοιτάξτε να δείτε, αυτή η παιδεία που δίνετε στα Ελληνόπουλα
είναι ανθελληνική, είναι παιδεία για δούλους και έχετε εσείς όλοι
το θράσος να πιάνετε τη Χρυσή Αυγή στο στόµα σας! 

Εµείς, θέλουµε παιδεία δηµόσια και εθνική. Εµείς, οι πέρα του
συνταγµατικού τόξου, όπως λέει και ο γραφικός κύριος Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ -γραφικός πολιτικά έναντι ηµών- θέλουµε να
µη καταστρατηγείται το Σύνταγµα. Να εφαρµοστεί το Σύνταγµα,
ότι, διάβασα προηγουµένως. Θέλουµε παιδεία που να διαµορ-
φώνει τα Ελληνόπουλα. Θέλουµε παιδεία που να στηρίζει τη νε-
ολαία µας. Να κάνει άντρες και γυναίκες µε ήθος. Να δηµιουργεί
ανθρώπους, νέους Έλληνες µε πίστη στο θεό και την πατρίδα.
Να δηµιουργεί πολίτες ελεύθερους, υπερήφανους, µε όραµα για
το µέλλον, ένα µέλλον που εσείς καταστρέφετε. 

Η Χρυσή Αυγή, εµείς όλοι, όσοι ζωντανοί κατά Ίωνα Δρα-
γούµη, αγωνιζόµαστε -και το ξέρετε- θα ανακόψουµε µε τον
αγώνα µας το καταστροφικό σας έργο σε όλους τους τοµείς της
εθνικής ζωής και στην παιδεία. Όσο υπάρχει Χρυσή Αυγή στο
Κοινοβούλιο και κυρίως όσο υπάρχει -και θα αυξάνεται- Χρυσή
Αυγή στην κοινωνία, κάθε προσπάθεια του ανθελληνικού κατε-
στηµένου να διαφθείρει τη νεολαία και να τη µετατρέπει σε µια
µάζα διεθνιστών, άβουλων δούλων και καταναλωτών, θα αποτυγ-
χάνει. Η Χρυσή Αυγή είναι εδώ και θα µείνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
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ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων,
τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από
το 6ο Γυµνάσιο Κατερίνης (Α’ Τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Οικονόµου, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της ΔΗΜΑΡ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Είναι αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι ζούµε ιστορικές στιγµές, στιγµές
πολύ δύσκολες για τον Ελληνισµό συνολικά. Καταλαβαίνετε, βέ-
βαια, ότι η συζήτηση ειδικά εδώ στην Αίθουσα για τις εξελίξεις
που συµβαίνουν γενικότερα στην Ευρώπη και ειδικότερα στην
Κύπρο πρέπει να είναι µία συζήτηση η οποία να είναι τεκµηριω-
µένη, µια συζήτηση η οποία να µην έχει το δραµατικό στοιχείο
από µόνη της, αλλά να προσπαθεί µε επιχειρήµατα η κάθε πτέ-
ρυγα να δείξει µία διέξοδο, µία δυνατότητα απέναντι σ’ αυτά τα
πρωτόγνωρα δεδοµένα σε σχέση µε αυτά που είχαµε συνηθίσει
και µάθει.

Ξεβολεύονται πολλά πράγµατα. Ξεβολεύονται και οι σκέψεις
µας και είναι δύσκολο να πει κανείς ότι αυτά που σήµερα συµ-
βαίνουν είναι πράγµατα τα οποία δέχεσαι και επιθυµείς. 

Εµείς, ως Δηµοκρατική Αριστερά, είναι αλήθεια ότι δεν επιδιώ-
καµε, δεν ζητούσαµε, δεν θέλαµε, δεν ονειρευόµασταν αυτήν την
Ευρώπη. Μια Ευρώπη η οποία κυριαρχείται από µία δύναµη, τη
γερµανική δύναµη, η οποία επικυριαρχεί και καθορίζει όλο το βη-
µατισµό και όλες τις εκδηλώσεις που σε οικονοµικό, πολιτικό,
φοβούµαι και πολιτιστικό επίπεδο θα έχουµε από εδώ και πέρα.
Είχαµε στο µυαλό µας µια τελείως διαφορετική Ευρώπη. 

Βέβαια, θα γίνει µία νέα συζήτηση από εδώ και πέρα. Νοµίζω
ότι οι εξελίξεις όπως έρχονται και διαµορφώνονται θα δώσουν
σε όλους την ευκαιρία να ξεκαθαρίσουν τι θέλουν και πώς θα πο-
ρευτούν από εδώ και πέρα. 

Υπάρχουν πολλές προσεγγίσεις για τα ζητήµατα των τελευ-
ταίων γεγονότων. Υπάρχει η ηρωική προσέγγιση, η οποία εκδη-
λώθηκε και µε το «όχι» που είδαµε τις περασµένες ηµέρες από
την κυπριακή Βουλή, ένα «όχι» που τελικά οδήγησε σε µεγαλύ-
τερα αδιέξοδα. Δηλαδή, µια πρώτη κακή απόφαση συνοδεύτηκε
από µία πιο κακή, πολύ χειρότερη απόφαση, γιατί απλώς δεν
υπήρχε ένα εναλλακτικό σχέδιο το οποίο να προταθεί προς τους
εταίρους µας µπροστά σε αυτά τα οποία µε τρόπο καινοφανή
πρότειναν και αποφάσισαν. Κατ’ αρχάς µιλώ για την πρώτη από-
φαση. Καταλαβαίνετε, βέβαια, ότι οδηγούµενοι σε µία δεύτερη
χειρότερη απόφαση, η οποία δηµιουργεί και βάζει νέα δεδοµένα,
πρωτόγνωρα όπως είπα, στη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και στον παγκόσµιο χάρτη, εάν πάρουµε την προσέγγιση ότι
η κατάθεση είναι επένδυση, πάµε σε νέα δεδοµένα. Τελείωσε!
Εάν η κατάθεση είναι επένδυση, οδηγούµαστε σε άλλες ατρα-
πούς. 

Αυτή, λοιπόν, τη συζήτηση πρέπει να δούµε πώς θα την αντι-
µετωπίσουν οι πολιτικές δυνάµεις. Υπάρχουν οι πολιτικές δυνά-
µεις οι οποίες οδηγούν τη χώρα µε το λόγο και τις προτάσεις
τους στο γκρεµό, όπως αποδείχθηκε. Παράδειγµα, η Κύπρος.
Υπάρχουν οι πολιτικές δυνάµεις οι οποίες λένε µε τιµιότητα και
καθαρότητα ότι αυτός ο χώρος της Ευρώπης που λειτουργεί και
οδηγείται πλέον σε τελείως διαφορετικές προσεγγίσεις και δρό-
µους, είναι ένας κάκιστος δρόµος και τόπος. Το ΚΚΕ θα έλεγα
ότι µε συνέπεια και σταθερότητα το υποστηρίζει εδώ και χρόνια. 

Ακούω τώρα ότι ετοιµάζεται και ένα καινούργιο κόµµα, κύριε
Παφίλη. Ο κ. Αλαβάνος ετοιµάζει αυτό το κόµµα, ένα κόµµα που
όµως έχει καθαρό πολιτικό και ιδεολογικό πλαίσιο, κόµµα που ει-
σηγείται το εθνικό νόµισµα, τη δραχµή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντός των τειχών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εντός των τειχών. Δεν γίνεται εδώ.

Αυτό είναι σόφισµα και ευφυολόγηµα.
Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, κύριε Κουράκη, τι λένε οι πολιτικές

δυνάµεις, οι οποίες µάλιστα διεκδικούν µε τις θέσεις τους την
εξουσία στη χώρα. Δηλαδή, δεν γίνεται να ακούµε σοφίσµατα,
όπως «εντός Ευρώπης, εκτός τρόικας». Δεν γίνεται.

Αυτό είναι σόφισµα. Αυτό είναι µια προσπάθεια υπεκφυγής,
µια προσπάθεια να µην πούµε την αλήθεια. Η αλήθεια είναι αδυ-

σώπητη και δύσκολη. Να πούµε ότι θα το παλέψουµε, να δούµε
πώς θα κάνουµε νέους συσχετισµούς, νέες συµµαχίες, να ξανα-
βάλουµε στη συζήτηση τα θέµατα που απασχολούν την Ευρώπη,
τους ευρωπαϊκούς λαούς, δηλαδή να λειτουργήσουν οι θεσµοί,
το κοινοβούλιο, ο έλεγχος, η διαφάνεια, να υπάρχει ισότιµη
ψήφος και ισότιµη παρουσία του καθενός. Ναι, είναι δύσκολο κι
αυτό, πολύ δύσκολο. Εδώ βλέπουµε πλέον ότι είµαστε σε µια
γερµανική Ευρώπη. Αυτά όµως είναι ένα στοίχηµα. Η Δηµοκρα-
τική Αριστερά αυτό το στοίχηµα θέλει να το παλέψει. 

Εµείς, λοιπόν, σ’ αυτήν την πορεία, τι κάναµε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές; Πήραµε µία τολµηρή απόφαση, να συµµετέχουµε σ’
αυτήν την Κυβέρνηση, η οποία είχε δύο στόχους. Αφ’ ενός τη
χρηµατοδότηση της χώρας -αν θυµάστε τον Ιούνιο του 2012-
ήταν το ζητούµενο πράγµα που επετεύχθη και αφ’ ετέρου, σή-
µερα, αφού ολοκληρώθηκε αυτός ο πρώτος κύκλος, να µπούµε
στις µεγάλες µεταρρυθµίσεις και στις µεγάλες αλλαγές, έτσι
ώστε αυτά τα 52 δισεκατοµµύρια τα οποία θα παίρναµε, να πιά-
σουν τόπο. Αυτή η ευκαιρία δηλαδή και η ανάσα που δόθηκε
στην ελληνική κοινωνία και στην ελληνική οικονοµία να µπορέσει
να επενδυθεί για να ξεκινήσουµε ένα νέο δρόµο, ο οποίος θα µας
κρατήσει στην Ευρώπη, σε αυτό που ξέραµε ως βιοτικό επίπεδο,
λειτουργία κράτους, λειτουργία κοινωνίας δυτικού τύπου. Με-
γάλο το στοίχηµα, αν µπορέσουµε να το πετύχουµε. Αυτή είναι
όµως και η πρόκληση για εµάς και γι’ αυτό συµµετέχουµε. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, ξέρετε τι υποστηρίζω; Ότι παρ’ όλο που
φάγαµε έξι µήνες για τον πρώτο κύκλο -δηλαδή να επιτύχουµε
τη χρηµατοδότηση, που φάνηκε βουνό στην κοινή γνώµη και
στον κάθε πολίτη, γιατί συνοδεύθηκε και από δύσκολα µέτρα και
υπήρξαν δύσκολες αποφάσεις- θεωρώ ότι ο δεύτερος κύκλος
είναι ο πιο δύσκολος. Είναι ο κύκλος των µεταρρυθµίσεων, όπου
πρέπει την ευκαιρία που λάβαµε, να την κάνουµε πράξη, να
πούµε δηλαδή ότι θα αλλάξουµε κάτι σ’ αυτήν τη χώρα. 

Ακούω κάποιους δηµοσιολογούντες, κάποιους στα παράθυρα,
στα καφενεία και γενικώς στη συζήτηση που γίνεται σ’ αυτήν τη
χώρα, οι οποίοι περιγράφουν κρανίου τόπο. Φυσικά, είναι όλα
άσχηµα. Και ρωτάω: Σε αυτούς τους οκτώ-εννιά µήνες άλλαξε
κάτι φοβερό και τροµερό, ώστε να πούµε ότι υπάρχει µία ελπίδα
γι’ αυτόν τον τόπο; Φτιάχτηκαν νέες φάµπρικες, νέα εργοστάσια;
Άλλαξε ο τρόπος λειτουργίας του δηµοσίου; Άλλαξε κάτι στη
δοµή και στη λειτουργία του παραγωγικού ιστού αυτής της
χώρας; 

Δεν βλέπω εγώ πολλά πράγµατα. Προσπάθειες βλέπω. Και σή-
µερα ερχόµαστε να συζητήσουµε µία τέτοια προσπάθεια. Ποια
προσπάθεια δηλαδή; Να πούµε δηλαδή -κατά τη δική µου
άποψη- το αυτονόητο, ότι σ’ αυτό το κοµµάτι που λέγεται Δηµό-
σια Διοίκηση θα υπάρχει αξιολόγηση. Θα µπορώ να βαθµολογώ
και να έρχοµαι ως κράτος, εγώ µε τις υπηρεσίες µου και τους
λειτουργούς µου, και εσωτερικά και εξωτερικά, να δω αν αυτό
που παράγω έχει ένα αποτέλεσµα και θα µπορώ να φτάσω
κάπου!

Αυτό είναι µία τεράστια καινοτοµία, µια µεγάλη µεταρρύθµιση.
Ξεκινάµε µε την παιδεία αλλά και στον κάθε τοµέα του δηµοσίου
πρέπει να γίνει αυτό, κύριε Υπουργέ. Δεν χωράει συζήτηση ότι η
αξιολόγηση έπρεπε να ήταν το άλφα και το ωµέγα µιας Δηµόσιας
Διοίκησης, η οποία δεν θα έπρεπε να έχει επτακόσιους εβδο-
µήντα χιλιάδες υπαλλήλους όπως µε την πρώτη απογραφή κα-
ταγράψαµε. Και έχουµε βάλει έναν στόχο να είναι πεντακόσιες
χιλιάδες οι υπάλληλοι το 2015. Ωραία, να φτάσουµε τις πεντα-
κόσιες χιλιάδες υπαλλήλους. Τι θα κάνουν αυτοί οι πεντακόσιες
χιλιάδες υπάλληλοι; Εγώ υποθέτω ότι οι πεντακόσιες χιλιάδες
υπάλληλοι µπορεί να λειτουργούν πολύ καλύτερα από 1 εκατοµ-
µύριο δηµοσίους υπαλλήλους, αλλά πώς; Σωστά κατανεµηµένοι,
µε έναν στόχο και µε µία αξιολόγηση. Απέδωσες ένα έργο;
Ήσουν στο γκισέ καλός; Ήσουν στο γραφείο σου καλός; Ήσουν
στη θέση σου ή στο σχολείο σου καλός; Απέδωσες; Έκανες το
έργο σου; Αυτό θεωρείται ζητούµενο σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Άκουσα πολλούς συνοµιλητές και οµιλητές, οι οποίοι προσέγ-
γισαν µε αµήχανο και διστακτικό τρόπο αυτήν την υπόθεση: Και
αν φτάσουµε στην παλιά υπόθεση του επιθεωρητή; Και αν αρχί-
σουν οι διώξεις; Και πολλά άλλα «αν». 

Άκουσα τον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Μαριά, να λέει «ναι
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στην αξιολόγηση. Δεν κατάλαβα πού ήθελε να καταλήξει. Ρώ-
τησα τον Τέρενς Κουίκ: «Τι λέτε τελικά ως κόµµα; Θα το ψηφί-
σετε ή όχι;». Και µου είπε «όχι». Έλεος! 

Αν θέλουµε να διυλίζουµε τον κώνωπα και να κάνουµε µια πο-
λιτική για το θεαθήναι, τότε εντάξει. Αλλά αν θέλουµε την ουσία,
τότε λέµε «ναι» στην αξιολόγηση. Ας κάνουµε τις επιµέρους αλ-
λαγές κι ας δούµε πώς θα είναι αυτό το όχηµα που θα µας οδη-
γήσει στο µέλλον. Αλλά να πάρουµε µια απόφαση, ότι λέµε «ναι»
στην αξιολόγηση.

Αυτό, λοιπόν, το νοµοθέτηµα που φέρνετε, κύριε Υπουργέ,
είναι πολύ σοβαρό για µένα. 

Δείχνει το δρόµο. Δείχνει τη δυνατότητα πώς µπορούµε από
εδώ και πέρα, αν θέλουµε, να κερδίσουµε την ευκαιρία που πή-
ραµε. Δηλαδή, ποια ευκαιρία; Να έχουµε το χρήµα, αυτά τα 52
δισεκατοµµύρια, για να µπορέσουµε να αλλάξουµε τα κακώς κεί-
µενα σε αυτήν τη χώρα. 

Πρέπει να ξεκινήσουµε απ’ αυτό. Αξιολογούµε το προσωπικό.
Αξιολογούµε την εκπαιδευτική διαδικασία, αξιολογούµε το απο-
τέλεσµα. Πιο απλό δεν µπορεί να γίνει. 

Χαίροµαι πάρα πολύ, λοιπόν, που έχουµε µπει σε αυτήν τη συ-
ζήτηση, ψηφίζοντας ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Η Δηµοκρατική Αρι-
στερά θα ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί είναι µέσα στον
σκληρό πυρήνα της πεποίθησής της ότι πρέπει να υπάρχει αξιο-
λόγηση. Εµείς θα υποστηρίξουµε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί θε-
ωρούµε ότι εάν σε αυτήν τη διαδικασία εµπλακεί ο γονέας,
εµπλακεί ο µαθητής, εµπλακεί ο καθηγητής, εµπλακεί όλη η εκ-
παιδευτική κοινότητα, µόνο κέρδος έχουµε. 

Πρώτον, θα αποκτηθεί η κουλτούρα της αξιολόγησης. Άρα,
λοιπόν, το παιδάκι από το δηµοτικό µέχρι το λύκειο, ο νέος
πλέον, θα έχει στο µυαλό του ότι όλα αξιολογούνται, όπως θα
αξιολογηθεί σε κάθε επίπεδο στη ζωή του ο καθένας µας. 

Από εκεί και µετά, δεν µπορεί να είναι κάποιοι στο άβατο, δεν
µπορεί να έχουν µία ειδική λειτουργία. Αυτό σηµαίνει τι; Με το
φόβο παλαιών καταστάσεων και παλαιών συµπεριφορών, που
υπήρχαν πραγµατικά, δεν γίνεται να µην µπούµε σε αυτή τη νέα
πορεία.

Η αξιολόγηση είναι τιµωρία; Μπορεί να εξελιχθεί σε τιµωρία;
Φυσικά. Αν δεν εξασφαλίσουµε διαφάνεια, καθαρότητα και λει-
τουργία πάνω σε επιστηµονικά επίπεδα, µπορεί να γίνει και τιµω-
ρία. Ας φτιάξουµε µία πενταµελή επιτροπή, η οποία θα αρχίσει
να λέει «όποιος είναι ΣΥΡΙΖΑ, τον διώχνω, όποιος είναι Δηµοκρα-
τική Αριστερά, τον διώχνω και όποιος είναι Νέα Δηµοκρατία, τον
κρατάω». Μπορούµε να πάµε σε αυτά; Νοµίζω όχι µέσα απ’ αυτό
το νοµοθέτηµα. Μέσα απ’ αυτήν τη νοµοθετική ρύθµιση, µέσα
απ’ αυτήν την προσέγγιση, δεν µπορούµε να πάµε σε αυτά.

Εάν τώρα ο κακός καθηγητής ψηφίζει ΚΚΕ ή δεν ξέρω τι άλλο,
δεν θα τον ρωτήσει κανείς, δεν µας ενδιαφέρει. Εάν ψηφίζει
ΠΑΣΟΚ ή Νέα Δηµοκρατία ή ό,τι άλλο ψηφίζει, δεν µας ενδιαφέ-
ρει. Πρέπει να ξέρουµε εάν είναι καλός καθηγητής ή κακός κα-
θηγητής. Γιατί εγώ στέλνω το παιδί µου εκεί, όχι για να του κάνει
κοµµατική επιφώτιση, αλλά για να του µάθει γράµµατα. Και για
να του µάθει γράµµατα, πρέπει να είναι καλός καθηγητής. Πρέ-
πει να παρακολουθεί, δηλαδή, τα δεδοµένα της επιστήµης, να
παρακολουθεί τα καινούργια παιδαγωγικά δεδοµένα, να κάνει
την επιµόρφωση και να παρακολουθεί τις εξελίξεις της επιστή-
µης του και της εκπαιδευτικής διαδικασίας.

Προσοχή, όµως! Μην κυνηγάµε χίµαιρες. Καλά σχολεία, κακά
σχολεία. Καλοί καθηγητές, γιατί κάποιοι πέρασαν το 95% των µα-
θητών στα πανεπιστήµια και άλλοι, σε άλλο σχολείο, πέρασαν το
85%. Ήταν από τις καλύτερες εκδηλώσεις, κύριε Υπουργέ, που
έχω συµµετάσχει σε όλα µου τα χρόνια ως Βουλευτής, αυτές οι
εκδηλώσεις που έκαναν οι παλαιές κοινότητες, οι τωρινοί δήµοι,
για τη βράβευση των επιτυχόντων. Πανηγυρικό κλίµα, ωραίο
κλίµα, γιατί στέλνεται ένα συµβολικό µήνυµα στην κοινωνία ότι
τα παιδιά προσπάθησαν και πέρασαν στο πανεπιστήµιο. 

Το ερώτηµά µου είναι: Αυτός που δεν περνάει ή αυτός που δεν
έχει επιτυχία στις εξετάσεις, είναι το µόνο κριτήριο για την αξιο-
λόγηση; Και ρωτώ: Στα σχολεία –να σας φέρω ένα παράδειγµα
από την εκλογική µου περιφέρεια- του Μενιδίου ή των Λιοσίων
είναι ίδιες οι συνθήκες των παιδιών, των οικογενειών τους, αλλά
και των σχολείων µε τα σχολεία στη Φιλοθέη; Τέθηκε και προ-

ηγουµένως αυτό το θέµα. Όχι. Άρα, λοιπόν, η αξιολόγηση δεν
είναι τυπική, άχρωµη, απρόσωπη, αλλά λαµβάνει υπ’ όψιν πολλές
παραµέτρους. 

Θέλω, δηλαδή, να σας πω ότι εάν η προσέγγιση που γίνεται
έχει και τα ουσιαστικά και κοινωνικά χαρακτηριστικά, που πρέπει
να ληφθούν υπ’ όψιν, σαφέστατα µπορεί να έχει και πιο ουσια-
στικό αποτέλεσµα. Νοµίζω ότι θα γίνει αυτό, γιατί µέσα στην επι-
στήµη αυτό λογίζεται και υπολογίζεται. Δηλαδή, τι; Να δώσει τα
εργαλεία στον Υπουργό και στην πολιτεία, να ρίξει το βάρος του
και επιστηµονικά πλέον στο παιδί που είναι σε ένα σχολείο που
δεν µπορεί να ακολουθήσει τον ίδιο δρόµο µε ένα διπλανό σχο-
λείο, που είναι σε µία ελίτ περιοχή, άλλης κοινωνικής συνθέσεως
κ.λπ.. Μεγάλη σηµασία έχει αν το πετύχει αυτό, αν η αρχή δώσει
τα ελατήρια και τις αφορµές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με αφορµή τη συζήτηση εδώ σήµερα, κύριε Υπουργέ, νοµίζω
ότι αυτή η αρχή µπορεί να δώσει –πέρα από εσάς, που είστε η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σήµερα, αλλά και της κάθε πο-
λιτικής ηγεσίας- τα εργαλεία να κάνει την πολιτική της. Να µη µε-
ταρρυθµίζει και να κάνει τις µεγάλες πολιτικές του κάθε
Υπουργός Παιδείας στο πόδι ή γιατί κάτι του ψιθύρισε στο αυτί ο
σύµβουλός του, ο οποίος µπορεί να είναι καλός ή να µην είναι
καλός, αλλά να έχει αντικειµενικά στοιχεία από µία τέτοια αρχή. 

Θα βοηθήσει και τους Βουλευτές εγώ πιστεύω. 
Ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, δηλαδή η συζήτηση πάνω στα

εκπαιδευτικά ζητήµατα εδώ στη Βουλή, γίνεται σήµερα µε πρό-
χειρο τρόπο. 

Εδώ, λοιπόν, θα µας δώσουν –και σε εµάς τους Βουλευτές πι-
στεύω- καλά εργαλεία, καλές δυνατότητες να έχουµε στοιχεία
για να µπορούµε να κάνουµε τη συζήτηση, να κάνουµε και τον
έλεγχο, να κάνουµε και τις προτάσεις µας.

Σας λέω ένα παράδειγµα. Σας έφερα µία ερώτηση για την πε-
ρίπτωση της Παλλήνης. Πάλι αναφέρω ως παράδειγµα την πε-
ριοχή µου. Έχω συνέχεια επί σειρά ετών, µηνύµατα κακών
λειτουργιών των σχολείων. Σε ποιο επίπεδο; Στην προσέγγιση
του σχολείου από τα παιδιά. Έχουµε τραυµατισµούς, έχουµε και
νεκρούς, έχουµε και απώλειες. 

Ρωτάω, λοιπόν, εγώ εδώ και πολλά χρόνια: Τι γίνεται µε το
κοµµάτι της µεταφοράς, µε το κοµµάτι της ασφάλειας, µε τα ζη-
τήµατα της µετακίνησης, µε όλα αυτά τα θέµατα; Ξέρετε τι µου
απαντάτε; Και καλά µου απαντάτε, γιατί έτσι είναι η κατάσταση
αυτή σήµερα Μου απαντάτε «αρµόδιο είναι το Υπουργείο Εσω-
τερικών», «αρµόδιο για την ασφάλεια είναι το Υπουργείο Δηµο-
σίας Τάξεως», αρµόδιος ο ένας, ο άλλος.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σταµατήσει αυτό. Εσείς, ως Υπουρ-
γείο, πρέπει να έχετε την ευθύνη της αξιολόγησης του εκπαιδευ-
τικού έργου, των εκπαιδευτικών, όλης της λειτουργίας του
σχολείου. 

Για τη θέρµανση έχετε εσείς αρµοδιότητα; Αν σας πω ότι στα
σχολεία της περιφέρειάς µου δεν υπάρχει θέρµανση, άρα υπάρ-
χει πρόβληµα µε τα παιδιά που κρυώνουν, ξέρετε τι θα µου πείτε;
«Πήγαινε και ρώτα τον Υπουργό Εσωτερικών για τους δηµάρ-
χους τι κάνουν». Άµα σας πω ότι απ’ έξω κυκλοφορούν έµποροι
ναρκωτικών και έχω µηνύµατα κακής, εγκληµατικής συµπεριφο-
ράς, ξέρετε τι θα µου πείτε; «Πήγαινε στον Δένδια». Άµα σας πω
ότι έχουν πέσει σοβάδες στο σχολείο, ξέρετε τι θα µου πείτε;
«Πήγαινε πάλι στο Υπουργείο τάδε».

Μα, ένα λεπτό. Μιλάµε για το σχολικό κτήριο, µιλάµε για το
σχολείο. Ένας να είναι υπεύθυνος, προτείνω εγώ. Και σας λέω
ότι εσείς πρέπει να είστε υπεύθυνος, το Υπουργείο Παιδείας. Δεν
το λέω προσωπικά, σας το λέω γιατί είστε τώρα ο επικεφαλής. 

Έρχεται ο Βουλευτής, έρχεται η τοπική κοινωνία και σας λέµε
ότι έχουµε προβλήµατα. Ένα παιδί έχασε τη ζωή του. Ένα παιδί
τραυµατίστηκε. Θα είναι σήµερα, το 2013, µία υπόθεση που πρέ-
πει να την εξερευνήσουµε και να την ανακαλύψουµε σ’ αυτήν τη
χώρα ότι το παιδί πρέπει να έχει ασφαλή πρόσβαση στο σχολείο
του, ότι το παιδί πρέπει να έχει θέρµανση στο σχολείο του, ότι
το παιδί πρέπει να έχει σωστή υποδοµή στο σχολείο του; Όλα
αυτά, αν δεν γίνονται, πρέπει να βρω έναν υπεύθυνο. Έναν, όχι
δεκαπέντε. Όχι το δήµαρχο, το νοµάρχη, τον περιφερειάρχη, τον
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Υπουργό τάδε, τάδε, τάδε.
Πολλά µπορούµε να πούµε για το θέµα. Θα περιοριστώ, όµως

και θα συντοµεύσω.
Εµείς ως Δηµοκρατική Αριστερά πιστεύουµε ότι ήταν µία θε-

τική πρωτοβουλία αυτή που πήρατε. Εµείς θα την υποστηρίξουµε
και θα την ψηφίσουµε. Πιστεύουµε ότι η αξιολόγηση είναι µία ση-
µαντική µεταρρύθµιση και καινοτοµία η οποία πρέπει να υποστη-
ριχθεί. 

Για το θέµα των τροπολογιών έχει τοποθετηθεί η κ. Ρεπούση.
Η θέση µας είναι ότι πρέπει να έρθει διά της κοινοβουλευτικής
οδού το σχέδιο «Αθηνά». Δεν θα ανοίξω τη συζήτηση για το σχέ-
διο «Αθηνά», γιατί θα ήταν άδικο και για το σχέδιο και για µένα
και για τη συζήτηση µέσα σε λίγα δευτερόλεπτα να συζητήσω
ένα θέµα το οποίο θέλει πολύ ώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπ’ αυτή, λοιπόν, την έννοια θα παρακαλούσαµε να αποσυρθεί
αυτή η τροπολογία και να δοθεί η δυνατότητα και η ευκαιρία να
γίνει µία ευρύτερη συζήτηση για να µπορέσει κάθε πτέρυγα να
αναπτύξει τις απόψεις και τις θέσεις της πάνω σε µία πάρα πολύ
σοβαρή πρωτοβουλία που παίρνετε. Για το σχέδιο «Αθηνά»
µιλάω, το οποίο θέλει µεγάλο διάλογο και σε βάθος συζήτηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Αθανάσιος Παφίλης έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλουµε για µια φορά ακόµη να εκφράσουµε την αλληλεγγύη

του ΚΚΕ προς τον κυπριακό λαό, καταδικάζοντας την απαράδε-
κτη και άθλια συµφωνία του Eurogroup. Μια αλληλεγγύη σε ένα
λαό που θα δεχτεί ένα µπαράζ κυριολεκτικά αντιλαϊκών µέτρων.
Γιατί το κούρεµα είναι το ελάχιστο. Αυτά που θα ακολουθήσουν
είναι πολύ χειρότερα. Χτύπηµα δηλαδή µισθών, ασφαλιστικών
ταµείων, ταµείων προνοίας, επιτάχυνση των ιδιωτικοποιήσεων,
µεγάλη ύφεση και φυσικά µεγάλη ανεργία.

Δεν ήµασταν απ’ αυτούς που πανηγυρίσαµε για την απόφαση
της κυπριακής Βουλής, για τον αντίθετο ακριβώς λόγο που ορι-
σµένοι µπορεί να φαντάζονται, γιατί ήταν απόφαση εντός των
τειχών.

Ήταν ένα «όχι» στο κούρεµα των καταθέσεων. 
Πιστεύουµε ότι το «όχι» του κυπριακού λαού έχει άλλο νόηµα

και θα διαµορφωθεί και στην πορεία. Θα έχει το νόηµα του «όχι»
σ’ αυτήν τη βάρβαρη πολιτική που εφαρµόζεται σ’ όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, σ’ όλες τις καπιταλιστικές χώρες.

Ωστόσο πιστεύουµε ότι χωρίς πολύ υψηλούς τόνους είναι µία
ευκαιρία να βγουν ορισµένα συµπεράσµατα και για τον ελληνικό
και για τον κυπριακό λαό και φυσικά για όλους τους λαούς. Αλλά
ας µιλήσουµε κυρίως για µας. 

Το πρώτο θέµα είναι γιατί η Κύπρος έφτασε εκεί. Επειδή τής
επιτέθηκαν η Μέρκελ και οι τραπεζίτες της Γερµανίας για να πά-
ρουν τις καταθέσεις και τα συσσωρευµένα κεφάλαια; Όχι βέ-
βαια. Επειδή είχε εξογκωµένο χρηµατοπιστωτικό τοµέα; Φυσικά
παίζει ρόλο αυτό, αλλά είναι το κύριο; Δεκάδες χώρες είναι φο-
ρολογικοί «παράδεισοι». 

Η Κύπρος βιώνει την καπιταλιστική κρίση, την κρίση της καπι-
ταλιστικής ανάπτυξης, η οποία ήδη άρχισε να εµφανίζεται από
το 2011. Ήδη από το 2011 η τότε κυβέρνηση ζήτησε να προσφύ-
γει στο µηχανισµό στήριξης. Άρα, η κρίση θα ξεσπούσε έτσι κι
αλλιώς. Και είναι θέµα ουσίας αυτό για το οποίο συζητάµε, γιατί
για την κρίση συνολικά έχει γίνει πολλή συζήτηση, για την κρίση
έχουν ειπωθεί πολλά αντιεπιστηµονικά, όπως «φούσκες» χρηµα-
τοπιστωτικού συστήµατος, «καζινοκαπιταλισµός», κλεπτοκρατία
και όλα τα υπόλοιπα. Είναι γνήσια κρίση του καπιταλισµού που
φυσικά επηρεάζεται και λογικό είναι να επηρεάζεται και από τις
µεγάλες αντιθέσεις των ιµπεριαλιστικών χωρών στην περιοχή
λόγω κοιτασµάτων και λόγω γεωστρατηγικής σηµασίας. Ωστόσο
ήταν αναπόφευκτη η κρίση και ήταν κρίση του καπιταλιστικού
δρόµου ανάπτυξης.

Δεύτερο συµπέρασµα: Τι αποδεικνύεται; Ότι η κυβέρνηση που
αναλαµβάνει αστική διαχείριση του συστήµατος, δεν µπορεί να

αντιµετωπίσει προς φιλολαϊκή διέξοδο την κρίση, γιατί οι νόµοι
του καπιταλισµού είναι αδυσώπητοι. Δεν γίνεται, δηλαδή, να θέ-
λεις να διαχειριστείς ένα σύστηµα χωρίς να αλλάξεις την οικο-
νοµική του βάση που είναι ο καπιταλιστικός τρόπος παραγωγής.
Αυτό αποδείχθηκε. Το ΑΚΕΛ είχε τις καλύτερες προθέσεις µε την
κυβέρνηση που είχε, για να µιλήσουµε και πιο ανοικτά. Είχε την
αυταπάτη, αν θέλετε, ότι θα µπορούσε –δεν το λέω ακραία- να
κάνει τους νόµους του καπιταλισµού να γυρίσουν υπέρ των ερ-
γαζοµένων, ότι θα µπορούσε να ασκήσει µία διαφορετική φιλο-
λαϊκή πολιτική. Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Το ίδιο. 

Τι αποδεικνύεται επίσης; Ότι δεν µπορείς να αξιοποιήσεις ούτε
καν τις αντιθέσεις των ιµπεριαλιστικών δυνάµεων όταν δεν έχεις
την οικονοµία στα χέρια σου. Αυτό φάνηκε και από τη στάση της
Ρωσίας και από τη στάση και άλλων δυνάµεων και δεν ήταν η
πρώτη φορά που απευθύνθηκαν στη Ρωσία και στην Κίνα. Έγινε
και στο παρελθόν, αλλά βρήκαν πόρτα κλειστή, γιατί εκεί κρίνον-
ται άλλου είδους συµφέροντα.

Τρίτο θέµα: Μπορεί να υπάρξει φιλολαϊκή διαπραγµάτευση
µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Εµείς λέµε όχι. Είναι αδύνατο να
υπάρξει διαπραγµάτευση και όσοι θέλουν εδώ να εµφανίζονται
και να αναζητούν την αλληλεγγύη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι
µακριά νυχτωµένοι και κοροϊδεύουν το λαό για το χαρακτήρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Τι είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση; Η πιο κυνική δικτατορία των ευ-
ρωπαϊκών µονοπωλίων είναι και τώρα αποδεικνύεται στο µεγα-
λείο της. Τέτοια ήταν πάντα. Ποτέ δεν ήταν αλληλέγγυα σε
τίποτα. Η Ελλάδα µπήκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση γιατί η ελληνική
αστική τάξη ένιωθε ότι είναι καλύτερο «έδαφος» για να διασφα-
λίσει τα συµφέροντά της στο διεθνή ανταγωνισµό.

Ποια αλληλεγγύη ζητάτε; Από ποιους τη ζητάτε; Από τους
«κροκόδειλους» οι οποίοι, αν δεν φάνε κυριολεκτικά αίµα, δεν
µπορούν να τραφούν; Τι αυταπάτες δηµιουργείτε στον ελληνικό
λαό και για ποια φιλολαϊκή διαχείριση µιλάτε; 

Έχουµε και άλλο σλόγκαν: «Ανθελληνική εχθρότητα». Η επί-
θεση γίνεται τώρα µε εθνικά χαρακτηριστικά για να κρυφτεί το
ταξικό, δηλαδή γίνεται επίθεση στην Ελλάδα, στους Έλληνες και
στους Κύπριους που είναι αδελφοί µας. 

Έτσι είναι τα πράγµατα; Δεν επιτίθενται στους Ισπανούς ερ-
γαζόµενους, δεν επιτίθενται στους Ιταλούς, δεν επιτίθενται
στους Πορτογάλους; Σε όλες τις χώρες της Ευρώπης δεν υπάρ-
χει λυσσαλέα και χωρίς προηγούµενο επίθεση του κεφαλαίου
κατά των εργατικών δικαιωµάτων; Γιατί λοιπόν όλα αυτά;

Μάλιστα έρχεται και η Χρυσή Αυγή και φωνάζει για την Κύπρο,
η Χρυσή Αυγή που υποστηρίζει την εφτάχρονη χούντα και το
πραξικόπηµα. 

Ο βασικός λόγος –απ’ ό,τι αποδεικνύεται ιστορικά- για τον
οποίο έγινε το πραξικόπηµα ήταν η διχοτόµηση της Κύπρου, για
να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα του ιµπεριαλισµού εκείνη την
εποχή που ήταν διαφορετικός ο κόσµος. 

Άρα, λοιπόν, δεν είναι ανθελληνική επίθεση. Είναι η επίθεση
που γίνεται σήµερα από το κεφάλαιο, για να µπορέσει να ξεπε-
ράσει την κρίση. 

Πηγαίνω στο τέταρτο θέµα, µιας και µου δόθηκε η «πάσα» από
τη ΔΗΜΑΡ. Φαίνεται πια ότι λύση έξω από την Ευρωζώνη και
εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν µπορεί να υπάρξει ούτε και λύση
εκτός τρόικας και µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι «αγία
τριάδα». 

Ποια είναι, αλήθεια, η τρόικα; Το χουµε πει εκατό φορές. Είναι
η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο.

Άρα, λοιπόν, τι να αναζητήσεις εκτός τρόικας λύσεις; Αφού
είναι συστατικό στοιχείο της τρόικας και το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο και η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα. Κοροϊδεύουµε τον κόσµο, δηλαδή; Τι πάει να πει, φεύγεις
από το ευρώ και µένεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Θα συντριβεί ο
λαός, ακόµα περισσότερο, ακόµα χειρότερα. 

Πέµπτο θέµα: Και αυτό είναι σοβαρό ζήτηµα. Νοµίζουµε ότι
και ο ελληνικός λαός αλλά και συνολικά οι λαοί της περιοχής
πρέπει να ανησυχήσουν, γιατί επιδεινώνεται ραγδαία η κατά-
σταση. Και εδώ θα δούµε ποιος επιβεβαιώνεται από τις εξελίξεις. 

Τι έχουµε αυτήν τη στιγµή; Έχουµε επαναπροσέγγιση Τουρ-
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κίας – Ισραήλ. Άρα εκείνοι που λέγανε για τον άξονα του Ισραήλ
-δεν θέλω να αρχίσω να ονοµάζω- Αµερικής κ.λπ.., πρέπει να
δουν τι γίνεται. 

Περιµένουµε –απ’ ό,τι φαίνεται- ένα χειρότερο «σχέδιο Ανάν».
Κυριολεκτικά χειρότερο. Φυσικά και µε τη στάση της Ρωσίας
απέναντι στις τουρκικές διεκδικήσεις, η κατάσταση στην περιοχή
διαπλέκεται. Οι ανταγωνισµοί γίνονται οξύτατοι, επικίνδυνοι.
Είναι ανοιχτά όλα τα µέτωπα, Συρία, Ιράν, Λίβανος. Εποµένως,
για να µην πούµε ότι ο πόλεµος έρχεται ή είναι προ των πυλών,
οξύνονται οι αντιθέσεις. Υπάρχει λύση;

Σε τελευταία ανάλυση, εµείς θέλουµε να επισηµάνουµε το
εξής απευθυνόµενοι και στον ελληνικό λαό: Έστω και µε αυτό το
«όχι» -όπως προπαγανδίστηκε- που ήταν άσφαιρο, δηµιουργή-
θηκαν κάποιες ελπίδες. Τώρα, αυτούς που αντιστάθηκαν τους
τσάκισαν και κινδυνεύουν να πέσουν σε µια απογοήτευση. 

Υπάρχει λύση; Υπάρχει. Η λύση για όλους του λαούς της Ευ-
ρώπης -και για τους είκοσι επτά- είναι: συντριβή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, έξοδος από την Ευρωπαϊκή Ένωση, διάλυσή της, λαϊκή
εξουσία. Ο λαός να πάρει τον πλούτο που παράγει στα χέρια του.
Μόνο έτσι µπορούν να δηµιουργηθούν προϋποθέσεις για να δη-
µιουργηθεί µία άλλη Ευρώπη, η Ευρώπη του σοσιαλισµού. 

Αυτά είναι ορισµένα χρήσιµα –κατά τη γνώµη µας- συµπερά-
σµατα. Και πρέπει να κριθούν όλες οι πολιτικές δυνάµεις αυ-
στηρά και αντικειµενικά, µε βάση την πείρα και τις εξελίξεις που
διαµορφώνονται και που είναι πολύ µεγαλύτερη από το χρονικό
ορίζοντα που διαµορφώνεται. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο: Το νοµοσχέδιο εντάσσεται σε
ένα γενικότερο πλαίσιο συνολικών -αντιδραστικών λέµε εµείς και
έτσι είναι- αλλαγών που έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια στην εκ-
παίδευση από όλες τις κυβερνήσεις. Έχει λογική, έχει συνοχή,
«κουµπώνει», δένεται µε όλα τα άλλα νοµοσχέδια που πέρασαν
είτε επί ΠΑΣΟΚ, της κ. Διαµαντοπούλου, είτε και προηγούµενα. 

Ωστόσο, επειδή εδώ ακούγονται διθύραµβοι και ορισµένοι βά-
ζουν κάποιες απλοϊκές ερωτήσεις -«φταίει εκείνο που δεν έχουµε
παιδεία;», «φταίει το άλλο που δεν έχουµε παιδεία;»- κριτήριο
όλων των επαναστάσεων που κάνετε –τώρα κάνετε εσείς, πριν
έκανε το ΠΑΣΟΚ, πιο πριν ξανακάνετε εσείς και πιο πριν ξαναέ-
κανε το ΠΑΣΟΚ- είναι η πραγµατικότητα που διαµορφώνεται από
αυτές τις επαναστάσεις. Δεν µπορεί οι εξαγγελίες να γίνονται
από τον άµβωνα και η πραγµατικότητα να είναι διαφορετική. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η πραγµατικότητα είναι ότι
έχουµε 2013. Οι µαθητές και οι εκπαιδευτικοί, οι λαϊκές οικογέ-
νειες είναι σε αδιέξοδο. Τελειώνει η χρονιά και υπάρχει έλλειψη
χιλιάδων δασκάλων, νηπιαγωγών και καθηγητών. Ναι ή όχι;
Υπάρχει. Έχουν χαθεί δεκάδες χιλιάδες διδακτικές ώρες. Ναι ή
όχι; Ρωτήστε τους γονείς. Με την πρώτη παγωνιά έκλεισαν τα
σχολεία. Και έχουµε 2013. Τουλάχιστον εµείς τότε κουβαλάγαµε
και ξύλα στο χωριό µου. Εδώ έχουµε φτάσει πάλι να ξανακουβα-
λάνε ξύλα ή να φέρνουν και κάνα µπιτόνι πετρέλαιο. 

Υποσιτισµός. Χιλιάδες παιδιά. Το 2013 υποσιτισµός. Κεριά για
να διαβάσει. Αυτό είναι η επανάσταση! Το Υπουργείο Παιδείας
ζητάει να µάθει πόσα παιδιά χωράνε στην τάξη. Να τους στοιβά-
ξει και πάλι σαν σαρδέλες. Δροµολόγια µεταφοράς έχουν κοπεί.
Κόβονται δωρεάν βιβλία. Οι γονείς πληρώνουν. Το ξέρουµε. Το
ζούµε άµεσα και εµείς που έχουµε µικρά παιδιά. Επιβαρύνεται
όλο και περισσότερο η λαϊκή οικογένεια. 

Τα σχολικά βιβλία κρύβουν την αλήθεια. Υµνούν την Ευρω-
παϊκή Ένωση και το ευρωπαϊκό όραµα. Αλήθεια, πόσο παράλογο
φαντάζει αυτό στα µάτια των ανθρώπων σήµερα µ’ αυτήν την κα-
τάσταση, µ’ αυτήν την Ευρωπαϊκή Ένωση, µ’ αυτήν την πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -τέτοια ήταν πάντα- να προσπαθείς να
κάνεις πλύση εγκεφάλου στα παιδιά ότι είναι πολύ ωραία η Ευ-
ρώπη. 

Υµνούνται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι επιχειρήσεις, το επιχει-
ρείν, η ανταγωνιστικότητα. Μα, αλήθεια ποιοι απολύουν τον
κόσµο; Ποιοι έχουν µαζέψει όλο τον πλούτο στα χέρια τους;
Αυτοί δεν τον έχουν κάνει; Και όµως εκεί, να πείσουµε τους ερ-
γαζόµενους ότι είναι ευεργέτες της κοινωνίας, ότι αυτοί παρά-
γουν τον πλούτο και όχι ο πατέρας τους, η µάνα τους, ο
µπάρµπας τους, ο ξάδερφός τους, που δουλεύει δέκα, δώδεκα,
και δεκατέσσερις ώρες. Αυτό είναι το εκπαιδευτικό σύστηµα. Θα

αλλάξει, λοιπόν, η αξιολόγηση όλα αυτά που διαµορφώνουν το
«σύγχρονο» σχολείο; Αυτό δεν είναι το «σύγχρονο» σχολείο ή εί-
µαστε υπερβολικοί; Τα ζούµε καθηµερινά.

Φυσικά υπάρχουν και άλλα σχολεία, όπου το µηνιάτικο αυτού
που φοιτά είναι από 2.000, 3.000, 4.000, 5.000 ευρώ στην Ελ-
λάδα, στο εξωτερικό, στην Ελβετία, οπουδήποτε. Δεν συζητάµε
για εκείνο όµως. Συζητάµε για τη µέση λαϊκή οικογένεια. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, «όχι δεν θα αλλάξει τίποτα». Και να πού
είναι η ριζική διαφωνία µας και µε όλα τα υπόλοιπα κόµµατα.
Εµείς διαφωνούµε στο χαρακτήρα της εκπαίδευσης. Εµείς τι
λέµε; Ότι στόχος της εκπαίδευσης πρέπει να είναι η διαµόρφωση
ολόκληρης της προσωπικότητας, που έχει σαν στόχο το παιδί να
διαµορφώνει αντίληψη γύρω από τους νόµους της κίνησης, της
φύσης και της κοινωνίας. Λέµε, δηλαδή, ότι το παιδί πρέπει να
είναι απόφοιτος µορφωµένος. Τι λέει το καπιταλιστικό σύστηµά
σας; Και το λέει ωµά. 

Το 1985, αν δεν κάνω λάθος, είχε γίνει στο Μέγαρο Μουσικής
συνάντηση Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την παιδεία
µαζί µε τους πρυτάνεις. Οι πρυτάνεις είχαν µείνει άγαλµα όταν
τους είπαν ωµά: «Ξεχάστε αυτά που ξέρατε για την παιδεία. Η
παιδεία πρέπει να υποταχθεί στις ανάγκες της παραγωγής, της
επιχειρηµατικότητας και της ανταγωνιστικότητας». Είχαν πάθει
σοκ. Αυτή είναι η θεωρία σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Εσείς λέτε ότι ο µαθητής πρέπει να είναι απόφοιτος ανταγω-

νιστικός. Εσείς µιλάτε το 2013 για δεξιότητες. Οι µαϊµούδες
έχουν δεξιότητες. Πρέπει να αποκτήσουν όσο το δυνατόν περισ-
σότερες δεξιότητες. Ικανότητες που αφορούν κυρίως στο χειρι-
σµό. Γιατί; Γιατί πρέπει να είναι ένας ανταγωνιστικός στο πλαίσιο
της αγοράς, ένας φτηνός, δηλαδή, ευέλικτος και υποταγµένος
εργαζόµενος αύριο. Αυτό προωθεί το εκπαιδευτικό σύστηµα
µέσα στον καπιταλισµό και ειδικά στη σηµερινή του φάση. Και
δεν είµαστε στη φάση, όπως παλιότερα, που υποχρεώθηκε να
ανοίξει τα θέµατα της παιδείας, γιατί χρειαζόταν επιστήµονες και
από τα λαϊκά στρώµατα, γιατί δεν του έφταναν οι επιστήµονες
που έβγαιναν µόνο από την ελίτ, την πλουτοκρατία –ας το πω
έτσι- ή από κάποια ανώτερα στρώµατα. 

Άρα, λοιπόν, εδώ είναι η ριζική µας αγωνία. Με ποια κριτήρια
γίνεται η αξιολόγηση; Τι κριτήρια διαµορφώνετε για να αξιολο-
γήσετε τους εκπαιδευτικούς και τα σχολεία; Τι λέει το προεδρικό
διάταγµα; Ποιος είναι καλός ή εξαιρετικός; Λέει «επίδοση µαθη-
τών». Αυτό θα το πούµε µετά. 

Δεύτερον. Ακούστε: εύρεση πόρων και χορηγών. Αυτό το ονο-
µάζετε σχολείο. Θα αξιολογηθεί ένας καθηγητής αν φέρει την
«COCA-COLA», να φοράνε µπλουζάκια τα παιδιά και να τους τη
µοιράζει τσάµπα. Να χορηγήσει και µια εκδήλωση. Ή τη
«SIEMENS», άµα φέρει ένα laptop ή κάτι άλλο. Έτσι είναι. Ψέ-
µατα λέµε; Να ένα κριτήριο.

Δεύτερο κριτήριο: Εµπορική αξιοποίηση του σχολείου. Μα,
καλά, καθηγητές θα µάθουν τα παιδιά γράµµατα ή θα γίνουν
dealers; Να αξιοποιηθεί το σχολείο εµπορικά για να φέρει λεφτά.
Αυτό είναι το σύγχρονο σχολείο. 

Για το θέµα της εκπαίδευσης θα πω παραπέρα. 
Δεύτερη σηµαντική πλευρά. Εδώ δεν µπορείτε να το αποφύ-

γετε. Θα κατηγοριοποιηθούν τα σχολεία µε βάση την αξιολό-
γηση, ναι ή όχι; Εµείς λέµε «ναι». Θα υπάρξει αντικειµενικά. Γιατί
ίδια είναι στο Περιστέρι, στις λαϊκές συνοικίες, ίδια στην Εκάλη,
στην Κηφισιά ή σε άλλες συνοικίες; Ίδιες είναι οι δυνατότητες
µε βάση αυτά τα κριτήρια; Ίδια µπορούν να πληρώσουν οι εργα-
ζόµενοι ή οι άνεργοι που ζουν στις λαϊκές κυρίως συνοικίες µε
τους άλλους που ζουν σε άλλες συνοικίες; Όχι, βέβαια. Εποµέ-
νως τι θα έχεις; Θα έχεις σχολεία ελίτ και σχολεία που συνέχεια
θα φθίνουν. Και αυτό, βέβαια, αφορά τα παιδιά των λαϊκών οικο-
γενειών. 

Και εδώ θέλω να επισηµάνω -επειδή είπε η κ. Ρεπούση µερικά
παραδείγµατα, θέλω να το πω και ονοµαστικά- ότι αυτά που εί-
πατε, πως υπάρχουν και καλά σχολεία, είναι η εξαίρεση, δεν είναι
ο κανόνας. Μη µας πείτε τώρα, µέσα στην αγωνία σας για να στη-
ρίξετε το νοµοσχέδιο, ότι τα σχολεία στις λαϊκές, εργατικές και
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υποβαθµισµένες γειτονιές στο σύνολό τους είναι καλύτερα από
τα σχολεία των άλλων γειτονιών. Αυτό δεν ισχύει. Με τίποτα δεν
ισχύει! Εξαιρέσεις υπάρχουν. Όπως εξαιρέσεις µπορεί να υπάρ-
χουν και ένα παιδί, για διάφορους λόγους -εργαζόµενο ή άνεργο,
χαρισµατικό ή λόγω κάποιων συγκυριών- να περάσει. Δεν κρίνον-
ται, όµως, έτσι τα πράγµατα, µε τις εξαιρέσεις. Στο σύνολο κρί-
νονται, αν δίνεις, δηλαδή, µόρφωση, αν δίνεις τη δυνατότητα στα
παιδιά εκείνα που δεν µπορούν οι γονείς τους να τα στηρίξουν.
Και είναι και η πραγµατικότητα αυτή, που δεν µπορεί κανένας να
την παραγνωρίσει. 

Μας λέτε για «διεθνή εµπειρία». Μα, σοβαρολογείτε; Τι άλλο
θέλετε να σας πούµε; Δεν απάντησε κανένας. Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής: Ίδια είναι στο Χάρλεµ; Έχει πάει κανένας να
δει; Δεν βλέπει κανένας τι συνέβη στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής; Εδώ λένε στους µαθητές, αντιγράψτε για να αξιολο-
γηθεί καλά το σχολείο. 

Στη Γερµανία: Από την Ε’ δηµοτικού χωρίζονται στα τρία: το
προλεταριάτο, που θα είναι καταδικασµένο να µην παίρνει τί-
ποτα, αυτοί που είναι λίγο παραπάνω και οι ανώτεροι. 

Αγγλία: Κλείσιµο εκατοντάδων σχολείων. 
Στη Φινλανδία -που είπε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας- που παίρνει την πρώτη θέση σε βαθµολο-
γίες, ξέρετε πώς είναι η βαθµολογία; Είναι πρώτη ανταγωνιστική
και όχι µορφωµένη. Βγαίνουν πρώτοι, γιατί είναι καλύτεροι σε
αυτά που είπαµε πριν και όχι µορφωµένοι, όπως έβγαιναν και οι
Αµερικάνοι παλιότερα, που δεν ήξεραν ούτε πού πέφτει η Ινδία
και ορισµένοι από αυτούς είχαν τελειώσει και το λύκειο.

Τέλος, λοιπόν, γι’ αυτούς τους λόγους –γιατί ήθελα να πω και
κάτι ακόµα- καταψηφίζουµε, διαφωνούµε και καλούµε γονείς, µα-
θητές κι εκπαιδευτικούς να αντισταθούν σε αυτήν την ισοπέδωση
που θέλουν να κάνουν, που θέλουν να δηµιουργήσουν ένα σχο-
λείο που θα βγάζει σύγχρονους δούλους. 

Ακούσαµε και κάτι κορόνες από τη Χρυσή Αυγή περί «εθνικής
παιδείας», ότι πρέπει να έχουµε «εθνική παιδεία και άλλες αξίες».
Φαντάζοµαι, από τα δείγµατα, ότι εννοούν τις αξίες των ναζιστι-
κών ταγµάτων εφόδου. Αυτές θα εννοούν ότι θέλουν να διδά-
ξουν. Την εκπαίδευση των µπράβων και του υπόκοσµου. Διότι
εκεί κατοικοεδρεύουν, πέρα από τα όσα λένε. Θέλουν να εκπαι-
δεύουν µαχαιροβγάλτες, για να χτυπούν εξαθλιωµένους µετανά-
στες. Τέτοιες αξίες επιθυµούν, τις αξίες του φούρνου στο
Άουσβιτς, που φωτογραφίζονται τα στελέχη της και που έχουν
γράψει και τραγούδια Βουλευτές της. Τέτοιες αξίες θέλουν. Και
τις κρύβουν πίσω από το «εθνικό» και µε έναν γκεµπελικό τρόπο. 

Και µιλάνε για «φωτιά και τσεκούρι στους προσκυνηµένους».
Έτσι δεν είπαν; Το είπε ο Κολοκοτρώνης. Και καλά έκανε και το
είπε. Και αυτό ισχύει για πάντα. Λέει, όµως, εδώ: Οι πρόγονοί
τους οι πολιτικοί ορκίζονταν: «Ορκίζοµαι εις τον Θεόν τον άγιον
τούτον όρκον, ότι θα υπακούω απολύτως εις τας διαταγάς του
ανώτατου αρχηγού του γερµανικού στρατού, Αδόλφου Χίτλερ».
Ο όρκος των ταγµατασφαλιτών, που τα στελέχη τους και τα µέλη
τους φωνάζουν «τιµή και δόξα στους ταγµατασφαλίτες». Αυτοί
είναι. Να τους γνωρίζει ο λαός. Ενώ εµείς λέγαµε: «Ορκίζοµαι ότι
θα αγωνιστώ ως την τελευταία ρανίδα του αίµατός µου, για την
πλήρη ακεραιότητα και την ανεξαρτησία της πατρίδας, για την
περιφρούρηση των συµφερόντων του ελληνικού λαού και την
αποκατάσταση των κυριαρχικών δικαιωµάτων του». Όρκος του
ΕΛΑΣ. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει ο ελληνικός λαός να ακολουθήσει το
βήµα της Τσαριτσάνης και όλων των άλλων χώρων, να τους απο-
µονώσει και να µην τους επιτρέπει να καπηλεύονται την πραγµα-
τικότητα, που είναι άγρια και βάρβαρη, προβάλλοντας ό,τι πιο
σκοταδιστικό έχει γεννήσει το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα,
που είναι ο ναζισµός και ο φασισµός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Κουράκης, για τέσσερα λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί προ-

σωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ορίστε, κυρία Ρε-

πούση, έχετε το λόγο. Πείτε µας ποιο είναι το προσωπικό.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Θα ήθελα να διευκρινίσω την αναφορά µου

στα θέµατα των σχολείων στις υποβαθµισµένες κοινωνικά περιο-
χές. 

Δεν αρνούµαι ότι τα σχολεία στις υποβαθµισµένες περιοχές
αντιµετωπίζουν ιδιαίτερα προβλήµατα. Η αναφορά µου ήρθε να
κλονίσει έναν ντετερµινισµό που έλεγε ότι τα καλά σχολεία υπάρ-
χουν µόνο στις κοινωνικά ανώτερες, αναβαθµισµένες περιοχές. 

Κατ’ αρχάς είπα ότι έχουµε, µέσα από συγκεκριµένα παραδείγ-
µατα, καλά δηµόσια σχολεία και στις υποβαθµισµένες περιοχές. 

Δεύτερον, στο ζήτηµα της ανανέωσης της κοινωνικής δια-
στρωµάτωσης πρέπει να πούµε ότι εδώ υπάρχει ένας µύθος.
Υπάρχει ένας µύθος για το ρόλο που επιτελεί η εκπαίδευση, µε
τα συγκεκριµένα σχολεία που έχει, για την αναπαραγωγή µιας
συγκεκριµένης ταξικής διαστρωµάτωσης. Η εµπειρία της Ελλά-
δας έχει δείξει ότι αυτή η ταξική διαστρωµάτωση έχει ανατραπεί
µέσα από την εκπαίδευση. Αν δούµε τα αποτελέσµατα των παι-
διών που µπαίνουν στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα ιστορικά
τα τελευταία τριάντα χρόνια, θα δούµε ότι προέρχονται από σχο-
λεία των επαρχιών, από αυτά που λέτε εσείς «σχολεία υποβαθ-
µισµένων περιοχών». Έχουµε, λοιπόν, µέσα από την εκπαίδευση
ακριβώς το αντίθετο. Έχουµε µια ανατροπή της κοινωνικής ιε-
ραρχίας σε πάρα πολλά θέµατα, στα επαγγέλµατα που επιλέ-
γουν, στους ανθρώπους που καταξιώνονται. 

Άρα θέλω να σχετικοποιήσω κατά κάποιο τρόπο αυτόν το
µύθο, ότι έχουµε κακά σχολεία στις υποβαθµισµένες κοινωνικά
περιοχές που αναπαράγουν την υπάρχουσα κοινωνική και ταξική
ιεραρχία. Είναι ένας µύθος αυτός. 

Αντίθετα, θα έλεγα ότι στις περιοχές που οικονοµικά, κοινω-
νικά και πολιτισµικά έχουµε έναν περίγυρο κοινωνικά αναβαθµι-
σµένο, εκεί φυτρώνουν και αναπτύσσονται τα καλά ιδιωτικά
σχολεία και όχι υποχρεωτικά τα καλά δηµόσια σχολεία.

Σε ό,τι αφορά τη διεθνή εµπειρία στην οποία αναφερθήκατε,
δεν σηµαίνει ότι όταν έχουµε αξιολόγηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Αυτό, όµως, δεν
είναι προσωπικό.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Εντάξει. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστώ κι εγώ.
Το λόγο έχει ο κ. Κουράκης για τέσσερα λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, ήθελα να πω στον κύριο Υπουργό για το ζήτηµα

που τέθηκε, κατά πόσον, δηλαδή, εµείς συµφωνούµε να συµµε-
τέχουν οι γονείς. Θα µου επιτρέψετε, µε όλο το σεβασµό που
τρέφω στο πρόσωπό σας, να πω ότι λαϊκίζετε. Εµείς είµαστε
κατά του συνόλου για τους λόγους που εξηγήσαµε. 

Στο σηµείο, όµως, που αναφέρεται η συµµετοχή των κηδεµό-
νων, αναφέρετε δύο λεξούλες: «Την ποιότητα και αποτελεσµατι-
κότητα του διδακτικού και γενικότερα του εκπαιδευτικού έργου,
την ασκούν, ανάµεσα στους άλλους, και πρόσωπα που ασκούν
τη γονική τους µέριµνα». Έχετε την εντύπωση ότι µε αυτόν τον
τρόπο εισάγετε τη συµµετοχή των γονέων; Και το λέτε σε εµάς,
που βασική µας θέση σε όλα τα προγράµµατά µας είναι η από-
λυτη συµµετοχή δηµοκρατικά εκλεγµένων γονέων και κηδεµόνων
στη χάραξη της εκπαιδευτικής πολιτικής και σε όλη τη σχολική
ζωή; 

Με ποιον τρόπο, µέσα από αυτήν τη φράση, διασφαλίζεται η
αντικειµενικότητα της όποιας κρίσης, η ορθή απόδοση αυτής της
κρίσης, εννοώ του αξιολογητή; Μέσα από ποιες δηµοκρατικές
διαδικασίες; Τι προσπαθείτε; Προσπαθείτε να πείσετε τους γο-
νείς ότι θα συµµετέχουν και αυτοί, χωρίς να έχετε καθορίσει απο-
λύτως τίποτα, πετώντας µια λέξη; Τι νοµίζετε, ότι οι άλλοι είναι
οι αφελείς;

Θέλω να σας πω ότι µια κυβέρνηση της Αριστεράς και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχουν απολύτως στο κέντρο της προσοχής τους δηµοκρα-
τικά εκλεγµένους εκπροσώπους γονέων και κηδεµόνων, όπως
και δηµοκρατικά εκλεγµένους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι συντε-
λούν ουσιαστικά στη χάραξη της πολιτικής.

Εποµένως εµείς όχι µόνο έχουµε αντίρρηση, αλλά µιλάµε για
ουσιαστικό τρόπο. Αυτό, σας παρακαλώ πάρα πολύ, να το λά-
βετε σοβαρά υπ’ όψιν, γιατί είναι κάτι το οποίο µπορούσε να πε-
ράσει στον ελληνικό λαό, ως ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει τους γονείς.
Αυτό είναι έξω από εµάς. Και φαντάζοµαι ότι το είπατε χωρίς να
γνωρίζετε ακριβώς τη θέση. Είναι το ελάχιστο που µπορώ να πω.
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Αµφισβητήθηκε από κάποιους Βουλευτές της Συµπολίτευσης
ότι η αξιολογική κρίση, έτσι όπως γίνεται σ’ αυτό το νοµοσχέδιο,
είναι τιµωρία.

Ρωτάω λοιπόν -και απάντηση, κύριε Υπουργέ, δεν πήραµε σ’
αυτό- το εξής: Όταν ο αριθµός είναι περιορισµένος, ένας άξιος
καθ’ όλα εκπαιδευτικός ο οποίος δεν προάγεται και καθηλώνεται
βαθµολογικά και µισθολογικά, τιµωρείται, παρ’ όλο που είναι
καλός, ναι ή όχι; Τιµωρείται, γιατί ο αριθµός των θέσεων είναι πε-
ριορισµένος. 

Τιµωρείται ένας εκπαιδευτικός όταν µετατίθεται και αξιολογεί-
ται εκ των υστέρων, σε µία περιοχή όπου η σχολική επίδοση δεν
κρίνεται µόνο από το πόσο καλά κάνει τη δουλειά του, αλλά από
τις διάφορες υποδοµές και τις κοινωνικές συνθήκες, όταν έχει
παιδιά τα οποία λιποθυµούν στο σχολείο από την πείνα; Και αυτό
δεν το λέω εγώ. Το λέτε κι εσείς. Γι’ αυτό πήρατε και το πολύ
σωστό µέτρο –µε τα σχετικά κονδύλια- για ένα γεύµα υποβοηθη-
τικό στους µαθητές. 

Αξιολογείται µετά αυτός ο εκπαιδευτικός, και αξιολογείται αρ-
νητικά όχι για το αν κάνει ή δεν κάνει καλά τα δουλειά του, αλλά
γιατί «έτυχε» να µετατεθεί σε ένα περιβάλλον δυσµενές, έτσι
όπως το περιέγραψα προηγουµένως. 

Δεν τιµωρείται ένας εκπαιδευτικός, όταν εξαιτίας της συνδικα-
λιστικής του δράσης -που είναι ένα απόλυτα κατοχυρωµένο δι-
καίωµα- µπορεί ο διευθυντής -ο οποίος θα τον κρίνει αύριο
-µεθαύριο και ο οποίος εκτελεί στην πραγµατικότητα τις επιταγές
της εκπαιδευτικής πολιτικής της Κυβέρνησης- να τον κρίνει αρ-
νητικά µόνο και µόνο εξαιτίας αυτού; Μήπως δεν θα ληφθεί υπ’
όψιν και θα µου πείτε ότι έχουµε διευθυντές, οι οποίοι το παρα-
γνωρίζουν αυτό και θα κρίνουν µόνο τη δράση αυτή;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κι ένα τελευταίο, στο οποίο θα ήθελα να απαντήσετε όχι τόσο

µε την ιδιότητα του Υπουργού, όσο µε την ιδιότητα του νοµικού.
Είπατε ότι αυτό που λέµε εµείς και ισχυριζόµαστε -κι όχι µόνο
εµείς- ότι δύο αρνητικές κρίσεις, σύµφωνα µε το Δηµοσιοϋπαλ-
ληλικό Κώδικα, οδηγούν σε απόλυση, δεν ισχύει. Θα ήθελα πάρα
πολύ να τεκµηριώσετε γιατί δεν ισχύει. Εµείς ισχυριζόµαστε ότι
η αρνητική κρίση, πέραν των άλλων, της µισθολογικής και βαθ-
µολογικής καθήλωσης, µπορεί να οδηγήσει και σε απόλυση. 

Επειδή εκτιµούµε πολιτικά ότι ο λόγος για τον οποίο γίνεται
όλη αυτή η διαδικασία δεν είναι για να έχουµε καλύτερα σχολεία
και να βοηθηθούν, αλλά για να υλοποιηθεί η µνηµονιακή επιταγή
της συρρίκνωσης των δαπανών µέσω της απόλυσης των εκπαι-
δευτικών -και αυτό θα συµβεί- θα ήθελα µε πολύ συγκεκριµένο
και σαφή τρόπο να µας πείτε µε ποια άρθρα, µε ποιο νόµο, µε
ποια παράγραφο τεκµηριώνετε τη θέση σας ότι δεν θα απολυ-
θούν. Διότι εχθές είδα ότι σε διάφορα ειδησεογραφικά πρακτο-
ρεία ο Υπουργός δήλωσε ότι δεν θα απολυθούν. Να το δούµε
λίγο πιο συγκεκριµένα; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Ελένη Μακρή - Θεοδώρου έχει το λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ - ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τελικά η συζήτηση καταντάει πολύ µονότονη. Επαναλαµβά-

νουµε τα ίδια πράγµατα. 
Αυτό που προσπαθεί να κάνει το σχέδιο νόµου, το οποίο

έχουµε µπροστά µας, είναι το ξεκίνηµα, προκειµένου η αξιολό-
γηση να ενταχθεί στην εκπαιδευτική διαδικασία όχι σαν τιµωρία,
αλλά σαν µία αφορµή, σαν µία ευκαιρία, σαν µία δυνατότητα -
οποιαδήποτε λέξη µπορεί να χρησιµοποιηθεί- για τη βελτίωση
της ποιότητας του εκπαιδευτικού έργου. 

Επειδή, όµως, κουβαλάµε όλο αυτό το βαρύ φορτίο της καχυ-
ποψίας, της προκατάληψης, της αδράνειας των προηγουµένων
χρόνων, γίνεται επιτακτική η ανάγκη να υπάρξει µία αρχή που θα
συντονίζει όλη αυτήν τη δύσκολη, οµολογουµένως, διαδικασία
και θα παρέχει τα εχέγγυα της ανεξαρτησίας, της δικαιοσύνης
και της αντικειµενικότητας.

Σε ένα νεοσύστατο θεσµό προφανώς θα υπάρξουν και ελλεί-
ψεις, θα γίνουν και λάθη. Πρέπει, όµως, να συµφωνήσουµε στο

αυτονόητο: Θέλουµε τελικά την αξιολόγηση; Από κει πέρα, θα
βρούµε το βηµατισµό µας, για να γίνει και σωστά. Διότι συνεχί-
ζεται, τελικά, να µην κατατίθεται καµµία διαφορετική πρόταση.
Ναι, δεν είναι αυτό το ξεκίνηµα σωστό, έτσι όπως γίνεται. Τι
άλλο, όµως, µπορεί να είναι; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς. 
Το λόγο έχει ο κ. Θωµάς Ψύρρας. 
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Στην πραγµατικότητα ρωτάµε τι σχολείο θέ-

λουµε. Στην πρωτοµιλία µου µίλησα για το φόβο µπροστά στην
αξιολόγηση, ένας φόβος, ο οποίος έρχεται από πάρα πολύ µα-
κριά, έρχεται από τα µετεµφυλιακά χρόνια. 

Όµως, στις σηµερινές συνθήκες ο φόβος αυτός µπροστά στην
αξιολόγηση σε ένα µεγάλο βαθµό οφείλεται στο φόβο για την
ανάληψη ευθυνών -και στελεχών και εκπαιδευτικών- σε πάρα
πολλές περιπτώσεις. Στην πραγµατικότητα, όµως, ο εκπαιδευτι-
κός είναι εκείνος ο οποίος ουσιαστικά επιθυµεί την αξιολόγηση,
έστω και αν ρωτά ποιος θα αξιολογεί και µε ποια κριτήρια. 

Στο ερώτηµα «ποιος αξιολογεί», δίδεται µία απάντηση από το
σχέδιο νόµου. Υπάρχει η Αρχή της Διασφάλισης, η οποία µάλιστα
εξασφαλίζει τη δυνατότητα η ίδια η Αρχή της Διασφάλισης να
κρίνεται µέσα από µία διαδικασία εσωτερικής και εξωτερικής
αξιολόγησης και από την άλλη πλευρά κάτω από αυτή να υπάρ-
χουν οι πενταµελείς επιτροπές ανά διεύθυνση εκπαίδευσης, που
-µε βάση το µητρώο- εγγυάται µια πολυπρόσωπη αξιολογική δια-
δικασία. Εδώ νοµίζω ότι πρέπει να προσεχθεί η αποφυγή της εν-
τοπιότητας, γιατί πρέπει να σπάσουµε αυτόν τον κύκλο των
γνωριµιών, των επαφών, των προσωπικών σχέσεων που είναι δυ-
νατόν να νοθεύσουν και να φαλκιδεύσουν την αξιολόγηση.

Από την άλλη πλευρά, ένα θετικό στοιχείο του σχεδίου νόµου
είναι τα κριτήρια. Άκουσα από πάρα πολλές πλευρές να µιλούν
για τη γενικότητα των κριτηρίων, κριτήρια δηλαδή που αφορούν
τα προσόντα, το διδακτικό έργο, τα µαθησιακά αποτελέσµατα.
Πάρα πολλοί νιώθουν ότι αυτά τα πράγµατα δεν είναι αρκετά
συγκεκριµένα. Δεν θα µπορούσε να είναι διαφορετικά. Δεν είναι
δυνατόν οι εντελώς σύνθετες συνθήκες που υπάρχουν στο χώρο
της εκπαίδευσης να καλυφθούν µέσα από ένα σχέδιο νόµου µε
λεπτοµέρεια και µε απόλυτη σαφήνεια όσον αφορά τα κριτήρια.
Άλλωστε, σκεφθείτε. Μιλάµε για κριτήρια τα οποία µπορούν να
σχετίζονται µε την ειδίκευση, κριτήρια τα οποία µπορούν να ανα-
φέρονται στα εντελώς ειδικά χαρακτηριστικά της τάξης, τα οποία
διαφοροποιούνται από το ένα σηµείο της χώρας σε ένα άλλο.
Είναι δύο στοιχεία τα οποία κατά τη γνώµη µου είναι θετικά. 

Όσον αφορά τις τρεις τροπολογίες που κατέθεσε η ΔΗΜΑΡ,
τις θεωρούµε πάρα πολύ θετικές. Όµως, υπάρχει ένα ζήτηµα,
κύριε Υπουργέ, το οποίο πρέπει να το προσέξετε. Αφορά την
τροπολογία για το σχέδιο «Αθηνά». Οι κατευθύνσεις που προβλέ-
πονται στην τροπολογία δεν είναι δουλειά του Υπουργού. Γιατί,
αν είναι δουλειά του Υπουργού, τότε ο Υπουργός θα µπορεί να
κάνει σε µια άλλη φάση ακόµη και τα προγράµµατα του πανεπι-
στηµίου. Η συγκρότηση κατευθύνσεων είναι δουλειά των τµηµά-
των, είναι δουλειά που πρέπει να διεκπεραιώσει η ίδια η
ακαδηµαϊκή κοινότητα, γιατί µε αυτόν τον τρόπο η ακαδηµαϊκή
κοινότητα θα έχει την ευελιξία να παρακολουθεί µία περιρρέ-
ουσα πραγµατικότητα και να επεµβαίνει ακαριαία σύµφωνα µε
ό,τι της ζητείται. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας παρακαλούµε από την πλευρά της
ΔΗΜΑΡ να αποσύρετε την τροπολογία για το σχέδιο «Αθηνά».
Θα ήταν µία πολύ σηµαντική κίνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει η κ.
Ξουλίδου.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας ότι ο σοφός ελληνικός λαός

λέει πως το ήµισυ του παντός είναι η καλύτερη αρχή. Η αρχή,
λοιπόν, δεν έγινε σωστά. 

Πολλές φορές µάς κατηγορείτε ότι δεν συνηγορούµε σε ό,τι
καλό θέλει να φέρει το Υπουργείο. Και µε το σχέδιο «Αθηνά»
αλλά και µε αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο πραγµατικά θα
ήµασταν θετικοί και σύµφωνοι, αν ήταν σίγουρα και τα κριτήρια
και οι όροι µε βάση τους οποίους θα γινόταν η αξιολόγηση. 

Πώς να έχουµε εµπιστοσύνη στο Υπουργείο -χωρίς να θέλω
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να θίξω το πρόσωπο και των δύο Υπουργών- όταν γνωρίζουµε
ότι όλο το σχέδιο «Αθηνά» έχει ανατεθεί σε µία ιδιωτική εταιρεία,
σε µία θυγατρική της «ΑΚΜΗΣ», όταν γνωρίζουµε και τι περιέχει
η σύµβαση, κύριε Υπουργέ; Ακόµα και τα προγράµµατα σπουδών
και ο αριθµός των φοιτητών και τα µεταπτυχιακά, όλα θα καθο-
ρίζονται από αυτήν τη σύµβαση. Δώσατε µε απευθείας ανάθεση
σε µία ιδιωτική εταιρεία χωρίς να γίνει δηµόσιος διαγωνισµός,
κάτι που απαιτείται για το ποσό άνω των 60 χιλιάδων. Για τα 144
χιλιάρικα, λοιπόν, έπρεπε να γίνει δηµόσιος διαγωνισµός, κάτι
που δεν έγινε. Θα πρέπει, λοιπόν, η δηµόσια, δωρεάν τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση να ανατεθεί από εδώ και πέρα σε µία ιδιωτική
εταιρεία. 

Γιατί να µη γίνει αργότερα αυτό, να ανατεθεί δηλαδή η αξιο-
λόγηση της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
πάλι σε µια ιδιωτική εταιρεία; Τι θα σας εµποδίσει; 

Αν, λοιπόν, ξεκινώντας από πάνω προς τα κάτω, φτάσετε να
αξιολογείτε ακόµα και το νηπιαγωγείο, εµείς θα είµαστε αντίθετοι
σε οτιδήποτε δεν είναι διαφανές, καθαρό και σε δηµόσια διαβού-
λευση. Δεν ζητάµε κάτι διαφορετικό. Σύµφωνοι είµαστε. 

Η κυρία εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας είπε: «Γιατί λέτε
ναι µεν, αλλά;». Δεν είµαστε «ναι µεν, αλλά». Φυσικά θέλουµε την
αξιολόγηση, αλλά µε σαφείς, διακριτούς όρους. Φυσικά είµαστε
υπέρ της αναδιοργάνωσης της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, πάλι,
όµως, µε σαφείς όρους. Όχι µε βιασύνη. Όχι χωρίς τους φορείς.
Όχι χωρίς να ακούγεται και να εισακούεται και να παίρνετε σο-
βαρά υπ’ όψιν την άποψη των ανθρώπων που πραγµατικά θίγον-
ται, των µαθητών, των φοιτητών, των καθηγητών, των γονέων.
Όλα αυτά δεν έγιναν. Γι’ αυτό µάς βλέπετε αντίθετους και αρνη-
τικούς. 

Είµαστε πραγµατικά σε πολύ δύσκολη θέση, γιατί, ενώ έχουµε
θέση και άποψη για τα συγκεκριµένα νοµοσχέδια που φέρνετε,
δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν η άποψή µας, οι προτάσεις που κά-
νουµε. Είπατε για προτάσεις. Αν µε ακούσατε στη σηµερινή µου
οµιλία, πραγµατικά σας έκανα προτάσεις. Πάρτε τα Πρακτικά να
δείτε. Έγιναν προτάσεις, λοιπόν. 

Θέλω να είµαι πραγµατικά ξεκάθαρη ως εκπρόσωπος των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων ότι δεν θα ήµασταν αντίθετοι, αν υπήρχε ένας
πραγµατικός, ουσιώδης, ανοιχτός, δηµόσιος διάλογος. Δεν έγινε
κάτι τέτοιο και αυτό το ακούµε συνεχώς από τους φορείς που
µας βρίσκουν καθηµερινά. Αν γινόταν και πραγµατικά εισακούον-
ταν κάτι απ’ αυτά τα πράγµατα -αυτοί οι άνθρωποι έχουν την εµ-
πειρία, τόσα χρόνια µέσα στα θρανία είναι, τόσα χρόνια εκπαι-
δευτικοί είναι, ξέρουν κάτι παραπάνω- νοµίζω ότι θα ήµασταν κι
εµείς διαφορετικοί στην άποψή µας. Γι’ αυτό και καταψηφίζουµε
το παρόν νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας ευχαριστούµε. 
Ο κ. Αµανατίδης έχει το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μας ρωτούν αν είµαστε κατά ή υπέρ της αξιολόγησης. Η αξιο-

λόγηση ως έννοια είναι πολιτικά και ιδεολογικά φορτισµένη. Δεν
είναι σαν να λες: «Αυτό είναι ποτήρι και αυτό είναι τραπέζι».
Εξαρτάται ποιος αξιολογεί, πώς αξιολογεί, γιατί αξιολογεί και
πώς θα εφαρµοστούν αυτά τα αποτελέσµατα. Όπως καταδεί-
ξαµε µε τις οµιλίες µας, η αξιολόγηση και όσα αναφέρθηκαν εδώ
και δύο ηµέρες αναφέρονται µόνο στην αξιολόγηση του εκπαι-
δευτικού. 

Η αξιολόγηση του έργου του εκπαιδευτικού ως ατόµου είναι
ένας από τους περίπου είκοσι παράγοντες οι οποίοι -όσοι είναι
επιστήµονες τουλάχιστον της αγωγής και της παιδαγωγικής το
γνωρίζουν- διέπουν την ποιότητα της εκπαίδευσης, πολύ περισ-
σότερο δε της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης. 

Έτσι όπως ξεκινήσατε, θα αναγκαστείτε µε το παρόν νοµοσχέ-
διο να πάτε σε ένα σύστηµα το οποίο συνέχεια θα είναι «εξετα-
σιοκεντρικό». Το σύστηµα αξιολόγησης θα είναι το κεντρικό,
κοµβικό σηµείο, για εσάς, της ζωής του σχολείου και θα φτά-
σουµε όλες οι αλλαγές από εδώ και µετά να γίνονται σε επίπεδο
αξιολόγησης µαθητών και εκπαιδευτικών. 

Χωρίς αλλαγές στα προγράµµατα, στις δαπάνες για τα κτήρια,
για τα εποπτικά µέσα, χωρίς σε βάθος αλλαγές στην πανεπιστη-
µιακή εκπαίδευση και στην επιµόρφωση, θα είναι ένας εσωτερι-

κός µηχανισµός πειθαναγκασµού και υποταγής της εσωτερικής
ζωής του σχολείου στη συγκεκριµένη εκπαιδευτική πολιτική, η
οποία θα γίνεται πάντα. 

Επίσης, στόχος της είναι η συµµόρφωση. Όλη η ιεραρχική και
η γραφειοκρατική δοµή αυτής της αξιολόγησης που πάει να γίνει
συνιστά παραπέρα εντατικοποίηση. Είναι περιπτωσιακή και µη-
χανιστική. Πώς θα αξιολογηθεί, ακόµα και γι’ αυτό που λέτε, ένας
άνθρωπος µε τις δύο ώρες διδασκαλίας που θα έρθει να παρα-
κολουθήσει; Και «στηµένες» ακόµη να είναι. 

Έχω στο µυαλό µου τον επιθεωρητή τον παλιό, που, όταν τον
ειδοποιούσαν να έρθει, πολλές φορές οι εκπαιδευτικοί έβαζαν
τα παιδιά που δεν ήταν καλοί µαθητές να µην έρθουν εκείνη την
ηµέρα, γιατί µπορεί να τους ρωτούσε ο επιθεωρητής. Τα έχουµε
ζήσει αυτά. Ως µαθητής, τουλάχιστον, τα έχω ζήσει. 

Επίσης, θα ήθελα να µιλήσω για το κόστος. 
Κύριε Υπουργέ, αντί το ένα εκατοµµύριο να το δώσετε σε ένα

µηχανισµό ο οποίος δεν θα προσφέρει πιστεύω τίποτα, προσφέ-
ρετέ το στα παιδιά που έχουν ανάγκη αυτήν τη στιγµή στα σχο-
λεία. Προσφέρετέ το, για να κάνετε δοµές ανά διεύθυνση. Αντί
να κάνετε επιτροπές αξιολόγησης ανά διεύθυνση -τις πενταµε-
λείς επιτροπές- κάντε επιτροπές στήριξης των σχολείων και ει-
δικά των οικογενειών εκείνων που περνάνε δύσκολα µέσα από
την κρίση. Διότι, η κρίση έχει επιπτώσεις άµεσες στα παιδιά. 

Επίσης, θα ήθελα να πω δύο λόγια µόνο γι’ αυτά που είπε η κ.
Βούλτεψη. Ουσιαστικά ήταν µια οµολογία για το τι πολιτική έχει
ακολουθηθεί εδώ και σαράντα χρόνια. Είναι µια οµολογία, η
οποία στο µυαλό µου έχει φέρει τους αγώνες που έδωσαν άλλες
γενιές για το 15% για την παιδεία, άλλες γενιές που έλεγαν «προ-
ίκα στην παιδεία κι όχι αλλού», άλλες γενιές οι οποίες αγωνίστη-
καν για το «ψωµί-παιδεία- ελευθερία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κύριου Βουλευτή)

Πιστεύω -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι ο λαός µας τον
αγώνα του αυτό για δηµόσια δωρεάν παιδεία θα τον συνδυάσει
και µε τον αγώνα για τη συνολική ανατροπή. 

Τέλος, θέλω να καταθέσω το ψήφισµα που έχουν επιδώσει δε-
κατέσσερις σύλλογοι γονέων και κηδεµόνων των πρότυπων και
πειραµατικών σχολείων, οι οποίοι ζητούν να ανασταλούν οι εξε-
τάσεις και να επανεξεταστεί ο νόµος σε σχέση µε την παιδαγω-
γική επάρκεια και στόχευση. Και, βεβαίως, να υιοθετήσω και το
σύνθηµα που έχουν: «Όχι στα σχολεία των αρίστων! Άριστα σχο-
λεία για όλους!». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Μόνο για τρία λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Τρία λεπτά είναι ο

χρόνος µε βάση τον Κανονισµό. Από εκεί και πέρα, αν θέλει ο κύ-
ριος Υπουργός, εγώ θα του δώσω παραπάνω χρόνο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Εµείς δεν έχουµε αντίρρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Κουράκη,

έχετε διατελέσει Αντιπρόεδρος. Ο Κανονισµός λέει σαφέστατα
…

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δευτερολογία εµείς θα
έχουµε, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Είπα εγώ, κύριε
Μαριά, τίποτα για εσάς; Ο κύριος Υπουργός έχει πρωτολογία επί
των άρθρων οκτώ λεπτά και κάθε φορά που ζητά το λόγο, έχει
τρία λεπτά. Αυτό αναφέρει ο Κανονισµός.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε Πρό-
εδρε, ευχαριστώ. Θα ήθελα την ανοχή σας, γιατί δεν πρόλαβα
να µιλήσω σήµερα. 

Θα ήθελα να αρχίσω απ’ αυτό που ανέφερε η κ. Ξουλίδου.
Έχω απαντήσει βέβαια, επανειληµµένα και γραπτώς και µε δη-
λώσεις και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, αλλά σας
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αρέσει αυτή η συκοφαντία και συνεχίζετε να τα λέτε και να τα
υιοθετείτε. Να επαναλάβουµε, λοιπόν, για τα Πρακτικά ότι δεν
υπήρξε καµµία απευθείας ανάθεση µελέτης και δεν υπήρξε καµ-
µία µελέτη για το σχέδιο «Αθηνά». 

Αυτό το οποίο έγινε ήταν πρόσκληση ενδιαφέροντος από τη
διαχειριστική αρχή του Υπουργείου σε όλες τις εταιρείες που
βρίσκονται στα µητρώα. Μετά η διαχειριστική αρχή ανέθεσε στον
τεχνικό σύµβουλο του Υπουργείου από το 2010 -εγώ τον βρήκα
στο Υπουργείο- ένα γεωπληροφοριακό µοντέλο, το οποίο θα
συγκεντρώσει, θα επικαιροποιήσει και θα συγκρίνει όλες τις πλη-
ροφορίες που αφορούν τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Περί
αυτού οµιλούµε. 

Αυτές οι πληροφορίες λοιπόν συγκεντρώθηκαν, επικαιροποι-
ήθηκαν και τέθηκαν –γιατί είναι διαδραστικό το σύστηµα- υπ’
όψιν όλων των ιδρυµάτων και κατά τις συναντήσεις που είχαµε.
Τα ιδρύµατα προσέθεσαν, επικαιροποίησαν, διόρθωσαν, αφαί-
ρεσαν έναν πλούτο στοιχείων, που αρχίζει από τα προγράµµατα
σπουδών, από τα γνωστικά αντικείµενα των καθηγητών, από τον
αριθµό των εισακτέων, από τα µέλη ΔΕΠ, από τα επαγγελµατικά
τους δικαιώµατα, µέχρι τα εµπράγµατα δικαιώµατα των ιδρυµά-
των, τα πάντα δηλαδή. Δηµιουργήθηκε ένας κόµβος στο Υπουρ-
γείο πάνω στον οποίο να µπορέσουµε να δουλέψουµε. 

Άρα και αυτό το οποίο λέτε δεν έχει σχέση µε το σχέδιο
«ΑΘΗΝΑ». Έχει σχέση µε τη συγκέντρωση στοιχείων. Την πολι-
τική εκπόνηση του σχεδίου «Αθηνά» την έχει η πολιτική ηγεσία.
Ας αρχίσουµε απ’ αυτό. 

Συνεπώς θα ήλπιζα ότι κάποτε θα σταµατήσετε να τα αναφέ-
ρετε αυτά. Όλα τα έγγραφα έχουν κατατεθεί και έχουν αποστα-
λεί µαζί µε όλα τα έγγραφα που ζήτησε η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Απλώς το αναφέρω και πάλι για τα Πρακτικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δος και ο κ. Παφίλης, όπως και όλοι µέσα στην Αίθουσα, έκανε
µια αναδροµή για τα γεγονότα της Κύπρου, που πράγµατι προ-
βληµατίζουν όλους µας και δοκιµάζουν τον κυπριακό ελληνισµό.
Πρέπει να βοηθήσουν όλους µας να αντλήσουµε τα κατάλληλα
συµπεράσµατα, γιατί το τελευταίο πράγµα το οποίο νοµίζω ότι
αξίζει στον κυπριακό ελληνισµό είναι η καπηλεία όλου αυτού του
δράµατος που αυτός διέρχεται. 

Συνεπώς ας είµαστε προσεχτικοί στις δηλώσεις µας όλοι. Δεν
το λέω για εσάς. Προς Θεού. Εννοώ γενικότερα όλο το δηµόσιο
λόγο που έχει αρθρωθεί. Ας είµαστε προσεκτικοί και ας προσπα-
θήσουµε να αντλήσουµε τα συµπεράσµατα.

Για εµένα ένα συµπέρασµα που προκύπτει είναι ότι όλος ο διε-
θνής περίγυρος -αλλά και ο ευρωπαϊκός και στην Ανατολική Με-
σόγειο και θα έλεγα και σε όλο τον κόσµο- βρίσκεται σε
περιδίνηση. 

Βιώνουµε µία περίοδο ρευστότητας, όµοια της οποίας, ενδε-
χοµένως, ο πλανήτης, σε αυτήν την ένταση και µε αυτόν το συν-
δυασµό, να µην έχει βιώσει. Αυτό πρέπει να µας υποδεικνύει και
έναν τρόπο συµπεριφοράς και έναν τρόπο άσκησης πολιτικής. 

Για µένα το συµπέρασµα είναι ότι εµείς πρέπει να θωρακί-
σουµε το κράτος µας, την οικονοµία µας, την παιδεία µας, την
υγεία µας. Πρέπει να προσπαθούµε µέσα σε αυτήν την κρίση, µε
τις κατάλληλες πολιτικές, µε τις κατάλληλες αλλαγές, να βελτιώ-
νουµε τη θέση στην οποία βρισκόµαστε, για να µπορέσουµε να
γίνουµε πιο ισχυροί. Και θα συµφωνήσω µαζί σας, ότι το διεθνές
σύστηµα δεν αποτελείται από µία κοινωνία αγγέλων. Σπάνια
παίρνεις αυτό που δικαιούσαι. Συνήθως παίρνεις αυτό που δια-
πραγµατεύεσαι και διαπραγµατεύεσαι καλύτερα όταν είσαι σε
θέση ισχύος. 

Αυτή η Κυβέρνηση, λοιπόν, από την αρχή της διακυβέρνησής
της, προσπαθεί βήµα-βήµα, σταθερά, αργά αλλά αποτελεσµα-
τικά, να βελτιώσει τη θέση της χώρας. Αυτό µε πάει πίσω, πριν
από εννέα µήνες, στις προγραµµατικές δηλώσεις αυτής της Κυ-
βέρνησης και ιδιαίτερα στον τοµέα ευθύνης, τον τοµέα της παι-
δείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο, µε την ανοχή σας, γιατί
δεν έχω µιλήσει σήµερα. 

Είχαµε θέσει τότε ένα στοχοχρονοδιάγραµµα. Είχαµε µιλήσει,

χωρίς αυταπάτες, για τα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζει το
εκπαιδευτικό µας σύστηµα. Είχαµε οµολογήσει όλες τις παθογέ-
νειες και τις στρεβλώσεις. Συζητήσαµε για τα αίτια και είπαµε
ότι, εάν δεν προχωρήσουµε µε γοργά βήµατα και µε συναίνεση
στην αναγέννηση του εκπαιδευτικού συστήµατος, δεν πρόκειται
µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα να έρθει η ανάκαµψη της
χώρας. 

Μέσα από αυτήν την παραδοχή, αρθρώσαµε ένα σχέδιο, το
οποίο πήρε ψήφο εµπιστοσύνης. Το σχέδιο αυτό είχε βήµατα τα
οποία έχουµε ακολουθήσει ένα προς ένα απαρέγκλιτα. 

Το πρώτο βήµα έχει να κάνει µε την τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Είχαµε πει τότε ότι πρέπει να συνεχιστεί ένα έργο, το οποίο άρ-
χισε την τελευταία διετία, για τον εκσυγχρονισµό της διοίκησης
των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, για την πλήρη εφαρ-
µογή ενός νόµου, ο οποίος ψηφίστηκε από τη συντριπτική πλει-
οψηφία της ελληνικής Βουλής και για την αναδιάρθρωση του
ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας. Αυτό αποτελούσε τη συνέχεια
µιας πολιτικής. Γιατί σε τοµείς όπως η παιδεία –ιδίως σε τοµείς
όπως η παιδεία- πρέπει να χτίζουµε και όχι να γκρεµίζει όποιος
έρχεται αυτά που έχει χτίσει ο άλλος. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τότε υποστήριξε µε σφοδρότητα
ότι αυτός ο νόµος αντιβαίνει, αντίκειται, συγκρούεται µε την πλει-
οψηφία της ακαδηµαϊκής κοινότητας -µε τη συντριπτική πλειοψη-
φία, όπως µας είπαν- και ότι δεν θα επέτρεπαν να εφαρµοστεί. 

Προχωρήσαµε κάνοντας τις απαραίτητες ρυθµίσεις, φέρνον-
τας την ηλεκτρονική ψήφο, για να µπορέσει να εκφραστεί αυτή
η ακαδηµαϊκή κοινότητα, την οποία δεν άφηναν να εκφραστεί. Τι
διαπιστώσαµε; Διαπιστώσαµε ότι µε µεσοσταθµική συµµετοχή
της τάξεως του 80%-85%, η ακαδηµαϊκή κοινότητα προσήλθε και
ψήφισε συµβούλια ιδρυµάτων, συµβούλια διοίκησης, εσωτερικά
και εξωτερικά µέλη. Και όχι µόνο αυτό, αλλά ήρθαν και άνθρωποι
κύρους. Γιατί και αυτό το ακούσαµε «πώς θα στελεχωθούν και
µε ποιο δυναµικό». Και ήρθαν άνθρωποι κοινής παραδοχής και
διεθνούς κύρους. 

Αυτό ολοκληρώθηκε. Και στη συνέχεια τι είπαµε; Είπαµε ότι
πρέπει να κάνουµε το επόµενο βήµα, το οποίο όλοι συνοµολο-
γούµε, αλλά δεν θέλουµε να το κάνουµε. 

Και δεν θέλουµε να το κάνουµε, γιατί οι δυνάµεις της αδρά-
νειας είναι πολλές φορές υπέρτερες από τις επιτακτικές ανάγκες
που αντιµετωπίζει η χώρα, η οποία πρέπει να πάει µπροστά. Και
είπαµε ότι αυτός ο χάρτης της χώρας, έτσι όπως δοµήθηκε, πα-
ρουσιάζει στρεβλώσεις, παθογένειες. 

Μας είπαν «ναι, να το συζητήσουµε». Αλλά να το συζητήσουµε
έτσι όπως συνηθίζετε εσείς. Δηλαδή να αρχίσουµε µία αέναη συ-
ζήτηση, η οποία να µην τελειώσει ποτέ. Διότι ο στόχος είναι όχι
µία διαφορετική αλλαγή, αλλά ο στόχος είναι η µη αλλαγή. Ο
στόχος είναι το βάλτωµα, το βόλεµα, οι συντεχνίες. Αυτός είναι
ο στόχος. 

Εµείς πήραµε το πολιτικό κόστος και κάναµε µία πρόταση.
Στην αρχή µάς είπατε ότι δεν τηρήσαµε τις διαδικασίες. Σας απο-
δείξαµε ότι τηρήσαµε και τις διαδικασίες. Μετά µας είπατε ότι
δεν έγινε διάλογος. Φυσικά αυτό δεν τολµάτε να το πείτε έξω
από την Αίθουσα, γιατί δεν πείθετε κανέναν. Διότι όλος κόσµος,
απ’ όλες τις πόλεις της Ελλάδος, έχει παρελάσει από το Υπουρ-
γείο. Και δεν µιλάω µόνο για φορείς, µιλάω και για πολίτες, µιλάω
και για τους άµεσα ενδιαφερόµενους και θιγόµενους, για φοιτη-
τές, για σπουδαστές, για νέους και νέες. Όλος ο κόσµος εδώ και
τέσσερις µήνες έχει παρελάσει από το Υπουργείο.

Όλοι κατέθεσαν προτάσεις, οι πάντες. Αυτές τις προτάσεις
λάβαµε υπ’ όψιν µας και κάναµε διορθώσεις. Οι διορθώσεις δεν
σας άρεσαν, γιατί µας είπατε ότι άρχισε το «ράβε, ξήλωνε». Άρα
δεν έπρεπε να ακούσουµε τις προτάσεις. Έπρεπε να κάνουµε
ένα διάλογο όπως τον έχετε κατά νου, προσχηµατικό δηλαδή.
Όχι, ο διάλογος ήταν ουσιαστικός.

Και τι είπαµε; Χωρίς ποµφόλυγες µεταρρυθµιστικές είπαµε να
κάνουµε ένα πρώτο αυτονόητο βήµα, να διορθώσουµε τα αυτο-
νόητα, τα κακώς κείµενα, αυτά που όλοι συνοµολογούν, ότι δη-
λαδή δεν µπορεί να υπάρξει πανεπιστήµιο, κύριε Κουράκη, µε
δύο τµήµατα. Δεν υπάρχει πουθενά. Είναι παγκόσµια πατέντα
αυτό. Άρα ψαρεύατε σε τοπικά συµφέροντα και θολά νερά, όταν
το υποστηρίζετε αυτό.
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Είπαµε ότι δεν µπορούν να υπάρξουν τµήµατα χωρίς καθηγη-
τές. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Σπείραµε δεκάδες τµηµάτων
µε απίστευτα γνωστικά αντικείµενα, «άδεια πουκάµισα», που δεν
συνιστούν τριτοβάθµια ιδρύµατα. Και είπαµε να δούµε αυτήν την
πραγµατικότητα και να κάνουµε τα πρώτα βήµατα. Το 54% από
τα τµήµατα που συγχωνεύουµε είναι τµήµατα τα οποία ήταν
εκτός µηχανογραφικού. Το άλλο 35% αποτελεί τµήµατα -τριάντα
τέσσερα τον αριθµό- τα οποία ήταν περί διαγραµµάτων Δηµό-
σιας Διοίκησης. Και τι κάναµε; Τα οµογενοποιήσαµε σε σχολές
Διοίκησης Επιχειρήσεων.

Και τι λέµε τώρα; Αυτά που συγχωνεύονται ας µπουν και ως
κατεύθυνση. Και ως εκ θαύµατος ανακαλύψατε άλλο θέµα να
ασχοληθείτε. Όχι ότι δεν υπάρχουν κατευθύνσεις, αλλά σας ενο-
χλεί που όλα τα παιδιά θέλουν. Και δεν βρέθηκε ένας που να πει
ότι δεν υπάρχει ανάγκη να προχωρήσουµε σε αυτό. Αυτά τα παι-
διά είπαν, µέσα στο τµήµα που δηµιουργείται, να υπάρχει κατεύ-
θυνση από έξω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συντοµεύετε, παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Γιατί σας ενο-
χλεί αυτό; Δεν το έχω καταλάβει.

Βλέπω εντελώς προσχηµατική όλη αυτήν τη φασαρία που κά-
νετε για αυτήν την τροπολογία. Θεωρώ ότι κάνετε ζηµιά στους
νέους ανθρώπους. Αλλά αύριο υποστηρίξτε το και ο καθένας ας
πάρει το κόστος των αποφάσεών του. 

Εµείς θεωρούµε ότι είναι πάνδηµο αίτηµα, λογική για τα συγ-
χωνευόµενα τµήµατα και άλλωστε είναι µια πρακτική που υπάρ-
χει. Ακολουθείται και ο νόµος. Αυτά όσον αφορά την τριτοβάθµια
εκπαίδευση.

Είχαµε πει, όµως, τότε ότι υπάρχει ανάγκη αλλαγών ταυτό-
χρονα σε όλο το εκπαιδευτικό σύστηµα και στην πρωτοβάθµια
και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Γι’ αυτό είπαµε ότι πάνω στην προεργασία που είχε γίνει θα
χτίσουµε, ούτως ώστε να έρθει το νοµοσχέδιο για το λύκειο και
το τεχνολογικό λύκειο. Διότι πράγµατι αυτό το οποίο ανακαλύ-
πτουµε και συνοµολογούµε -αλλά πάλι θα διαφωνήσουµε στο αν
και τι πρέπει να κάνουµε για να το διορθώσουµε, διότι κατ’ ου-
σίαν µερικοί από εµάς δεν θέλουν να διορθώσουν τίποτα- είναι
ότι η παιδεία µας εξαντλείται από το δηµοτικό ως το γυµνάσιο
σε µια άχαρη γυµναστική της διάνοιας µε την αποµνηµόνευση.
Είπαµε ότι αυτό πρέπει να το αλλάξουµε. 

Δεν µπορούµε, στον αιώνα της πληροφορίας που ζούµε, στην
εποχή της πληροφορίας, που οι νέοι και οι νέες µας βοµβαρδί-
ζονται µε πλούτο πληροφοριών, να τους οδηγούµε σε µία απο-
µνηµόνευση των πάντων. Θα πρέπει να τους δώσουµε τη
µεθοδολογία πώς να αποκτούν τις γνώσεις που θέλουν να απο-
κτήσουν, µέσα από ένα εντελώς διαφορετικό πρόγραµµα σπου-
δών. 

Και φυσικά πρέπει να προχωρήσουµε σε ένα εκπαιδευτικό σύ-
στηµα που ετοιµάζει πολίτες και όχι καταναλωτές, διότι πράγµατι
το εκπαιδευτικό σύστηµα, µε την εµπορευµατοποίηση της γνώ-
σης, µας οδήγησε σε αυτό το µοντέλο της παραγωγής κατανα-
λωτών και όχι πολιτών. 

Η γνώση –και εγώ τουλάχιστον το πιστεύω αυτό, ως εκπαιδευ-
τικός- δεν έχει σχέση αιτίου-αιτιατού µε την παραγωγική διαδι-
κασία ή δεν πρέπει να έχει µόνο αυτή. Διότι η γνώση είναι πολύ
περισσότερα πράγµατα. Είναι η καλλιέργεια της ψυχής, είναι
αξίες, είναι πολύ περισσότερα πράγµατα. Αυτό, όµως, δεν ση-
µαίνει ότι πρέπει να είναι και αποκοµµένη από την παραγωγική
διαδικασία.

Διαφωνείτε µε το καπιταλιστικό σύστηµα και εκτιµώ ότι έχετε
µια συγκροτηµένη, ολοκληρωµένη πρόταση πάντοτε, το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα της Ελλάδας, µια µαρξιστική πρόταση, η οποία,
όµως, έχει κριθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ, τα
ιδεολογικά ζητήµατα µε τον κ. Παφίλη θα τα λύσετε άλλη φορά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ένα λεπτό,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, κύριε Υπουργέ.

Όπως είδατε, µε πολλή ανοχή έχετε πάρει δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε Πρό-
εδρε, δεν έχω µιλήσει καθόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ,
έχουµε εξαντλήσει τα πάντα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ένα λεπτό να
ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Νοµίζω ότι δεν είναι
σωστό εκ µέρους σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ολοκληρώνω
τη φράση µου, κύριε Πρόεδρε. Σπανίως ζητάω την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, κύριε Υπουργέ.
Σας είπα τρία λεπτά και σας έδωσα έξι λεπτά, σας έδωσα δώ-
δεκα λεπτά, σας έδωσα δεκαπέντε λεπτά, αλλά δυστυχώς δεν
σέβεστε. Σας παρακαλώ, ειλικρινά. Θα πάρετε το λόγο στη δευ-
τερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Θα µε αφή-
σετε να ολοκληρώσω τη φράση µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Αρβανιτό-
πουλε, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Τη διεύθυνση εδώ την έχω
εγώ, αν ήµασταν στο Υπουργείο Παιδείας θα την είχατε εσείς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Προφανώς,
δεν αµφιβάλλει κανείς. Δεν διεκδικώ τέτοιες δάφνες. Δεν έχω
ολοκληρώσει τη φράση µου, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, τελειώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Αυτό το οποίο
λέµε, λοιπόν, είναι ότι για να αλλάξει όλη αυτή η διαδικασία χρει-
άζεται και µια αξιολόγηση. Αξιολόγηση υπάρχει στα πάντα. Ο κ.
Μαριάς περιέγραψε την αξιολόγηση, όπως γίνεται, στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση και πώς περνάνε όλοι από αξιολόγηση. 

Αξιολόγηση γίνεται σε κάθε φάσµα, σε κάθε πτυχή της ζωής.
Δεν µπορεί να έχουµε τη δευτεροβάθµια και πρωτοβάθµια εκπαί-
δευση χωρίς αξιολογική διαδικασία τα τελευταία τριάντα χρόνια.
Δεν οµιλώ µόνο για τους εκπαιδευτικούς.

Πρέπει να αξιολογήσουµε δοµές, διαδικασίες, να δούµε πού
υπάρχουν προβλήµατα, πώς θα τα βελτιώσουµε, να δούµε τι
χρειάζονται οι εκπαιδευτικοί µας, προκειµένου να συνεχίσουν µια
διαδικασία επιµόρφωσης και αυτοβελτίωσης. Δεν έχει τιµωρη-
τικό χαρακτήρα η αξιολόγηση. Υπάρχει πειθαρχική διαδικασία γι’
αυτό.

Η αξιολόγηση έχει δύο στόχους: ο πρώτος είναι να δούµε πού
πάσχουµε, για να το βελτιώσουµε και ο δεύτερος είναι να δώ-
σουµε κίνητρα στους εκπαιδευτικούς µας –µέσα σε αυτήν τη δύ-
σκολη πράγµατι περίοδο- για να συνεχίσουν να αυτοβελτιώ-
νονται, να συνεχίσουν να προσφέρουν.

Συνεπώς δεν µπορώ να δεχθώ, φιλοσοφικά αν θέλετε, την άρ-
νηση του συστήµατος και της αξιολόγησης. 

Βεβαίως, µπορούµε να συζητήσουµε για τους τρόπους και την
καχυποψία που έχει δηµιουργηθεί. Διότι µε την έλλειψη της αξιο-
λόγησης τόσα χρόνια αυτό το οποίο µπόλιασε την εκπαιδευτική
κοινότητα ήταν η κοµµατοκρατία. Και υπάρχει δικαιολογηµένη
καχυποψία: πώς, τι και γιατί. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θέλουµε µια ανεξάρτητη αρχή, η οποία θα
αξιολογείται ξανά και ξανά και η ίδια, για να διασφαλίσουµε τις
διαδικασίες. Αλλά δεν µπορώ να δεχθώ φιλοσοφικά την άρνηση.
Τα πάντα αξιολογούνται, οι πάντες αξιολογούµεθα ανά πάσα
στιγµή στη ζωή, πόσω µάλλον το εκπαιδευτικό σύστηµα, που
είναι η λυδία λίθος για τη βιωσιµότητα µιας κοινωνίας.

Συνεπώς θα σας καλούσα τουλάχιστον στο θέµα της αξιολό-
γησης να δείξετε ένα άλλο πρόσωπο, πέρα από τη συνεχή άρ-
νηση την οποία δείχνετε στα πάντα. Να δεχθούµε ότι πρέπει να
γίνει αυτή η αξιολόγηση και από εκεί και πέρα, όπως συζητήσαµε
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αυτές τις ηµέρες για τους θεσµούς της αξιολόγησης και το αδιά-
βλητο της διαδικασίας -και όπως είδατε δεχθήκαµε πολλές από
τις προτάσεις- αυτό να συνεχίσουµε να το πράττουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Μαριάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελ-
λήνων.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Το χρόνο που δικαιού-
µαι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δικαιούστε δώδεκα,
έξι και τρία λεπτά. Πείτε µου πόσα λεπτά θέλετε και εγώ θα σας
δώσω παραπάνω.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δικαιούµαι δώδεκα
λεπτά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, πή-
ρατε δώδεκα λεπτά και έξι λεπτά, συνολικά δεκαοκτώ. Δικαιού-
στε τρία λεπτά. Πείτε µου πόσο χρόνο θέλετε.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τα τρία λεπτά που δι-
καιούµαι, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να τελειώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα σας δώσω πέντε
λεπτά.

Το λόγο έχει ο κ. Μαριάς.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς, θεωρώ σηµαντική την τοποθέτηση από πλευράς

του κυρίου Υπουργού στο ζήτηµα που θέσαµε για τους Κύπριους
φοιτητές εν όψει όλων των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν και
νοµίζω ότι τουλάχιστον µέχρι το τέλος της περιόδου πρέπει να
ισχύσει αυτό. Δείτε µόνο, κύριε Υπουργέ, επειδή η παράταση του
ενός µηνός για το επίδοµα που λέτε, ενδεχοµένως να είναι σύν-
τοµη, αν θα µπορούσε να πάει λίγο παρακάτω, για να υπάρξει δι-
ευκόλυνση αυτών των παιδιών.

Το δεύτερο θέµα έχει σχέση µε το πρόγραµµα για τη διανοµή
των φρούτων. Η πρώτη παρατήρησή µου είναι ότι δεν γίνεται
στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, σε περιοχές οι οποίες έχουν
σηµαντικότατο πρόβληµα. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτήν τη
στιγµή έχουµε και λιποθυµικά επεισόδια στο σχολείο, λόγω του
ότι τα παιδιά πραγµατικά βρίσκονται σε µία κατάσταση πολύ δύ-
σκολη σε επίπεδο διατροφής, ακριβώς λόγω της κρίσης που έχει
προκληθεί από τη µνηµονική πολιτική.

Η επόµενη παρατήρησή µου πάνω στο συγκεκριµένο θέµα
είναι ότι αυτό το πρόγραµµα, απ’ ό,τι είδα, στοίχισε 3 εκατοµµύ-
ρια ευρώ και είναι ένα ζήτηµα που θα πρέπει -όχι εσείς, βεβαίως,
αλλά κατά κύριο λόγο το Υπουργείο Γεωργίας- να ελεγχθεί και η
ποιότητα, όπως είπατε και πώς αυτό το πρόγραµµα, που δεν
είναι λίγα τα 3 εκατοµµύρια ευρώ, είχε όλα αυτά τα συµπτώµατα.

Τέλος, δεν άκουσα την αξιολόγηση που κάνατε, δηλαδή την
αυτοαξιολόγηση και του Υπουργείου σας και κυρίως του Υπουρ-
γείου Γεωργίας.

Επειδή έγινε µία παρατήρηση από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο της ΔΗΜΑΡ, που είπε: «Μα, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες
είπαν υπέρ της αξιολόγησης, στο τέλος γιατί ψηφίζουν κατά;»,
θέλουµε να εξηγήσουµε το εξής: Πρώτα απ’ όλα, εξηγήσαµε ότι
η συγκεκριµένη αξιολόγηση µπαίνει σε ένα πολύ συγκεκριµένο
πλαίσιο, διότι το να αξιολογεί κανείς ή το να αξιολογηθεί είναι
κάτι σωστό. Σηµασία έχει µέσα σε ποιο πλαίσιο µπαίνει και σε
ποια πολιτική εντάσσεται. Θα διέφυγε από το συνάδελφο της
ΔΗΜΑΡ ότι εντάσσεται µέσα στη στρατηγική του µνηµονίου,
µέσα στη λογική του να απαιτεί το µνηµόνιο εκατόν πενήντα χι-
λιάδες λιγότερους δηµοσίους υπαλλήλους -στους οποίους συµ-
περιλαµβάνονται και εκπαιδευτικοί- και εντάσσεται µέσα στη
λογική του να περάσεις από την αξιολόγηση και ρυθµίσεις που
έχουν σχέση µε βαθµολογική και µισθολογική εξέλιξη. Εάν αυτά
δεν τα λάβει κανείς υπ’ όψιν του, νοµίζω ότι δεν µπορεί να δώσει
µια συνολική απάντηση. 

Επειδή δεν είναι µόνο το µνηµόνιο, αλλά συγκεκριµένες νοµο-
θετικές ρυθµίσεις -ζήτηµα που ετέθη έµµεσα από τον κ. Κουράκη-
θέλω να πω ότι σύµφωνα µε το άρθρο 8 παράγραφος 4 του ν.
4024/2011 όσοι εκπαιδευτικοί κατά την αξιολόγηση κρίνονται ελ-
λιπείς εγγράφονται σε πίνακα µη προακτέων. Αυτό είναι ήδη νο-
µοθετηµένο. Τι θα συµβεί; Πάµε παρακάτω, στο ν.3528/2007, που
είναι ο Δηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας, στο άρθρο 95 που λέει:

«Παραποµπή µη προακτέου υπαλλήλου». Είδαµε ότι αυτοί, εάν
δύο φορές δεν εγγραφούν, µπαίνουν στον πίνακα µη προακτέων.
Υπάλληλος ο οποίος εγγράφεται σε δύο διαδοχικούς πίνακες µη
προακτέων στον ίδιο βαθµό παραπέµπεται µέσα σε δύο µήνες
από την κύρωση του οικείου πίνακα υποχρεωτικώς προς κρίση
στο υπηρεσιακό συµβούλιο, το οποίο µε αιτιολογηµένη απόφασή
του και µετά από προηγούµενη κλήση αυτού, για να παράσχει
εγγράφως ή προφορικώς τις αναγκαίες διευκρινίσεις, τι µπορεί
να κάνει; Μπορεί να τον απολύσει ή να τον υποβιβάσει κατά ένα
βαθµό. 

Εποµένως υπάρχει και θεσµικό πλαίσιο το οποίο, µέσω του συ-
στήµατος αξιολόγησης, εντάσσει όλους αυτούς του υπαλλήλους
σε αυτό το άρθρο. 

Άρα ή θα υπάρξει στο νόµο αυτό µία τροπολογία που θα λέει
«το άρθρο 95 του Δηµοσιοϋπαλληλικού Κώδικα εν προκειµένω
δεν ισχύει», οπότε ξεκαθαρίζει το ζήτηµα που έθεσε και ο συνά-
δελφος ο κ. Κουράκης ή, για εµάς, έτσι όπως είναι τα πράγµατα
οδηγούν πραγµατικά σε απόλυση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως ένα βασικότατο στοιχείο για το οποίο εµείς έχουµε
αντίρρηση είναι αυτές οι διατάξεις. Και εξηγήσαµε πώς εντάσ-
σονται στο ευρύτερο µνηµονιακό πλαίσιο. Και αποδεικνύουµε για
ποιους ειδικούς λόγους πλέον είµαστε αντίθετοι σε αυτήν τη
συγκεκριµένη διαδικασία, έτσι όπως µεθοδεύεται. Πολύ, δε, πε-
ρισσότερο που τα σχολεία, τα οποία δεν θα κριθούν σωστά -και
τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- θα µπουν κι αυτά σε µια διαδικασία
ενδεχοµένως –και το θέτω ως ερώτηµα αυτό- κλεισίµατος. Άρα
τι θα γίνουν οι οργανικές θέσεις;

Συνεπώς αυτά τα ζητήµατα είναι πολύ σηµαντικά.
Είµαστε υπέρ της συµµετοχής των γονέων σε µια διαδικασία

αξιολόγησης. Το παράδειγµα που έφερα ήταν για να υπάρξουν
ρήτρες προστασίας, γιατί πρέπει να συµµετέχουν όλοι στη δια-
δικασία αξιολόγησης, αλλά και για να αποδείξω ταυτόχρονα
πόσο δύσκολα είναι όλα αυτά τα ζητήµατα.

Τέλος, θα πρέπει να δούµε και πώς θα γίνεται η αξιολόγηση
από αυτούς που είναι εκτός χώρας, δηλαδή µε ποια κριτήρια θα
γίνουν οι αναθέσεις σε αξιολογητές εκτός Ελλάδος και πώς θα
κρίνουν αυτοί. Διότι πολλές φορές υπάρχει κι ένα στοιχείο σε
σχέση µε τη γλώσσα εργασίας.

Για να µην καταχραστώ τον χρόνο που µου έδωσε ο κύριος
Πρόεδρος, θα ήθελα να κάνω µια τελευταία, σύντοµη παρατή-
ρηση: 

Έχουν έρθει αρκετά έγγραφα -και σας έχω κάνει µια αναφορά-
εν όψει της υπουργικής απόφασης που θα βγάλετε για τις µε-
τεγγραφές των φοιτητών. Σας παρακαλώ πολύ να δείτε τις πα-
ρατηρήσεις που υπάρχουν από την Ένωση Πολυτέκνων. Θέτουν
ορισµένα ζητήµατα. Σας τα στείλαµε µε τη µορφή αναφοράς.
Δείτε τα κατά τη διάρκεια που θα αξιολογήσετε, για να διαµορ-
φώσετε την υπουργική απόφαση, ούτως ώστε τουλάχιστον οι πο-
λύτεκνοι να µην µπουν σε κάποια διαδικασία περιπέτειας, ενώ θα
έπρεπε να έχουν τη διαδικασία της διευκόλυνσης. 

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και στα άρθρα και επί της
αρχής και συνολικά, πλην των τεσσάρων τροπολογιών που σας
αναφέραµε κατά την τοποθέτησή µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Κατερίνης, Β’ Τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Αρχή Διασφάλισης της Ποιότητας στην Πρωτοβάθ-
µια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση (Α.ΔΙ.Π.Π.Δ.Ε.)».

9666 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Εισερχόµεθα στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό και µε την προσθήκη των υπ’ αριθ-
µών 299/99 και 300/100 τροπολογιών;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και
µε την προσθήκη των υπ’ αριθµών 299/99 και 300/100 τροπολο-
γιών, κατά πλειοψηφία.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 328 και ειδικό αριθµό 108
έχει υποβληθεί αίτηση για διεξαγωγή ονοµαστικής ψηφοφορίας
από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ - Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο
καθώς και από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές κ. Ιωάννη Μιχελο-
γιαννάκη και κ. Νικόλαο Νικολόπουλο, η οποία θα πραγµατοποι-
ηθεί αύριο στις 12.00’ το µεσηµέρι.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το
λόγο επί της ουσίας της διαδικασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Παρακαλώ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Επειδή ακριβώς οι αριθµοί που

έχουν σχέση µε τις τροπολογίες πιθανώς να µας µπλέξουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Οι βουλευτικές τρο-

πολογίες, οι οποίες έχουν γίνει δεκτές από τον Υπουργό, είναι
πάρα πολλές.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ναι.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Η παράκληση είναι αν

µπορείτε να ξαναρχίσετε από την αρχή την ψηφοφορία στα
άρθρα, για να τοποθετηθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Μόνο η τροπολογία
µε αριθµό 299 είναι. 

Έχει γίνει δεκτό κατά πλειοψηφία το άρθρο 1, µαζί µε την τρο-
πολογία που ενσωµατώθηκε από τον κύριο Υπουργό. 

Για την 328, κύριε Κουράκη, έχετε υποβάλει αίτηµα ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Πολύ ωραία. Πέρα από αυτές,
είναι δύο άλλες τροπολογίες, µία που αφορά το Υπουργείο Πο-
λιτισµού και µία που αφορά µια διάταξη για τους πολύτεκνους,
συνθήκες, διαδικασίες κ.λπ.. Εµείς θέλουµε να δηλώσουµε ότι
µόνο αυτές τις δύο ψηφίζουµε. Τις υπόλοιπες τις καταψηφί-
ζουµε, όπως και όλα τα άρθρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Εντάξει, κύριε Κου-
ράκη.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 279 και ειδικό αριθµό 96; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 279 και ειδικό αριθµό 96 έγινε δεκτή κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 287 και ειδικό αριθµό 97; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 287 και ειδικό αριθµό 97 έγινε δεκτή κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 311 και ειδικό αριθµό 103; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 311 και ειδικό αριθµό 103 έγινε δεκτή
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 313 και ειδικό αριθµό 105 όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 313 και ειδικό αριθµό 105 έγινε δεκτή
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 312 και ειδικό αριθµό 104 όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 312 και ειδικό αριθµό 104 έγινε δεκτή
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 303 και ειδικό αριθµό 102 όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 303 και ειδικό αριθµό 102 έγινε δεκτή
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Αρχή Διασφάλισης της
Ποιότητας στην Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση
(Α.ΔΙ.Π.Π.Δ.Ε.)» έγινε δεκτό επί των άρθρων και των τροπολο-
γιών, εκτός της υπουργικής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 328
και ειδικό αριθµό 108. 

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.15’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 28 Μαρτίου 2013 και ώρα 09.30’
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργα-
σία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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